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Αθήνα, σήµερα στις 17 Οκτωβρίου 2016 ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 13.13’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων: «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας
και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
13ης Οκτωβρίου 2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συ-
νεδριάσεις. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής. Στη συνεδρίαση της Τρίτης 18 Οκτωβρίου 2016, που θα
αρχίσει κανονικά στις 10.00’, θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τρο-
πολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα. 

Σήµερα έχουµε πάρει, κατ’ αρχάς, µία απόφαση στη Διάσκεψη
των Προέδρων, η συνεδρίαση από τις 13.00’ που αρχίζουµε να
πάει µέχρι τις 18.00’. Έχοντας χρονοµετρήσει τους χρόνους των
γενικών εισηγητών και αγορητών, τους χρόνους των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων και τον χρόνο της Κυβέρνησης, θα µείνει
και λίγος χρόνος να µιλήσουν και κάποιοι συνάδελφοι από αυ-
τούς που θα εγγραφούν κατά τη διάρκεια της οµιλίας των δύο
πρώτων εισηγητών. Θα βάλετε την κάρτα σας και θα ανοίξει το
σύστηµα για να εγγραφείτε. 

Επειδή, όµως, πληροφορήθηκα ότι θα υπάρχουν δύο µόνο
ερωτήσεις για τον κοινοβουλευτικό έλεγχο -και να ενηµερώσετε
την αρµόδια υπηρεσία να µην έρθουν οι δύο Υπουργοί στις έξι-,
σκέφτοµαι να το τραβήξω λίγο, εξίµισι µέχρι επτά η ώρα, εάν έχω
τη σύµφωνη γνώµη σας, ώστε να µιλήσουν σήµερα και κάποιοι
εκ των συναδέλφων Βουλευτών που θα εγγραφούν. 

Όσοι δεν προλάβουν να µιλήσουν σήµερα από τους Βουλευ-
τές, θα µιλήσουν αύριο χωρίς να ξαναεγγραφούν. Θα συνεχιστεί
ο κατάλογος και επί της αρχής και επί των άρθρων και επί των
τροπολογιών. 

Για τις τροπολογίες τώρα. Τρεις από τις τροπολογίες συζητή-
θηκαν στην επιτροπή και έχουν ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο σε
άρθρα. Νοµίζω ότι είναι το 15, το 16 και το 17. Μένουν τώρα τέσ-
σερις τροπολογίες –η µία αποσύρθηκε- και δύο που ήρθαν σή-
µερα το πρωί. Ενηµέρωσα τους Υπουργούς και πλην του κ. Βί-
τσα, ο οποίος θα λείπει αύριο και παρακάλεσε να έρθει σήµερα

κατά τις δυόµισι µε τρεις η ώρα, να παρουσιάσει την τροπολογία
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, θα έρθουν αύριο οι υπόλοιποι
Υπουργοί στην αρχή της συνεδρίασης να παρουσιάσουν τις τρο-
πολογίες, ώστε τα κόµµατα να έχουν υπ’ όψιν τους περί τίνος
πρόκειται και ποια είναι η θέση της Κυβέρνησης, ώστε όταν θα
τοποθετηθούν εκ νέου οι εισηγητές, οι αγορητές και οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι Βουλευτές, βέβαια, που δεν θα
έχουν µιλήσει, να έχουν εικόνα και να µιλήσουν.

Ο κύριος Υπουργός έχει στείλει για να µονογραφούν κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις επί του νοµοσχεδίου, τις οποίες θα κα-
ταθέσει στα Πρακτικά και θα σας τις µοιράσουµε, µετά τον
πρώτο εισηγητή τον κ. Γαβρόγλου, ώστε όταν θα τοποθετείστε,
να ξέρετε ποιες είναι και οι νοµοθετικές βελτιώσεις.

Επί της διαδικασίας που ακούσατε συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οµοφώνως, λοιπόν,

εγκρίνεται η διαδικασία και καλείται στο Βήµα ο κ. Γαβρόγλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε έτοιµες τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όχι. Θα ήθελα να κάνω
µια εισήγηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η εισήγησή σας συ-
νήθως γίνεται, αφού µιλήσουν οι εισηγητές και οι αγορητές και
πριν µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι Βουλευτές
παίρνετε τον λόγο εσείς. Όχι ότι απαγορεύεται να µιλήσετε και
τώρα, αλλά έτσι γίνεται.

Ελάτε, κύριε Γαβρόγλου. Έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά,
κύριε καθηγητά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είµαστε στην εξαιρετικά

ευχάριστη θέση, να µιλήσουµε και να συζητήσουµε για την
ίδρυση και τη λειτουργία ενός νέου θεσµού, ενός νέου ιδρύµα-
τος που θα µπορεί να προσδιορίζει µαζί µε τις κατευθύνσεις της
έρευνας και τη χρηµατοδότησή της. Είναι ένας ανεξάρτητος ορ-
γανισµός και είναι ένας θεσµός, ο οποίος συνηθίζεται να λειτουρ-
γεί, κι έχει αποκτήσει τεράστιο κύρος, σε χώρες της Ευρώπης
σίγουρα αλλά και στις Ηνωµένες Πολιτείες.

Έχουµε, λοιπόν, να κάνουµε µε έναν καινούργιο θεσµό και ως
εκ τούτου θα είχε τεράστια σηµασία, να υπάρξει η όσο γίνεται
µεγαλύτερη συναίνεση γύρω και από το εγχείρηµα της ίδρυσης
αλλά και γύρω από το εγχείρηµα της συγκρότησής του.

Ένα επιπρόσθετο στοιχείο, που θα πρέπει να τονιστεί, είναι ότι

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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η ίδρυση αυτού του θεσµού -και είµαι σίγουρος ότι επ’ αυτού θα
µιλήσει πολύ αναλυτικά και ο Υπουργός- γίνεται µε όρους ανά-
πτυξης, δεν γίνεται µε όρους της σηµερινής κρίσης, δεν γίνεται
για να διαχειριστούµε την κρίση.

Όπως πολύ εύστοχα είπε κάποιος συνάδελφος, δεν γίνεται για
να διαχειριστούµε τη µιζέρια. 

Είναι ένας θεσµός που µπορεί να αποκτήσει τεράστια δυνα-
µική. Έχει υπάρξει µια εντυπωσιακή συζήτηση και συµφωνία µε
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και, βεβαίως, µια κυβερνη-
τική δέσµευση για χρηµατοδότηση άµεσα του ίδιου του θεσµού.
Με αυτή την έννοια είναι ένας θεσµός που κοιτάει µπροστά και
άρα είναι µέρος ενός αναπτυξιακού σχεδίου, που έχει σχέση µε
την έρευνα και προφανώς µε την εκπαίδευση. 

Θα κάνω µια µικρή παρένθεση, γιατί συνήθως τέτοιου είδους
συζητήσεις συνοδεύονται µε το πόσο καλοί είµαστε στους διά-
φορους δείκτες που εκφράζουν διεθνώς ερευνητικές δραστη-
ριότητες, ακόµη και εκπαιδευτικές δραστηριότητες και γενικότε-
ρα την παραγωγή που εξαρτάται από το έργο των ερευνητών.
Αυτό ισχύει αλλά ταυτοχρόνως ισχύει και κάτι άλλο. Οι άνθρωποί
µας, οι Έλληνες ερευνητές που δουλεύουν, κυρίως, στα ερευ-
νητικά ιδρύµατα και στα πανεπιστήµια, έχουν κουραστεί, διότι
λειτουργούν σε θεσµούς µε µια εντυπωσιακή υποχρηµατοδό-
τηση, µε καθηµερινές δυσκολίες, µε µια δυσκολία ένταξης των
νέων ανθρώπων κ.λπ.. 

Πρέπει, λοιπόν, να είµαστε πολύ αυστηροί και ρεαλιστές την
ίδια στιγµή, δηλαδή και να αναγνωρίσουµε τις εξαιρετικά σηµαν-
τικές δυσκολίες που αντιµετωπίζουν αυτοί οι άνθρωποι και να πα-
ρέχουµε επιτέλους νέες προοπτικές –και το ίδρυµα είναι ακριβώς
ένας τέτοιος θεσµός- αλλά ταυτοχρόνως και να είµαστε εξαιρε-
τικά αυστηροί µε όλους όσοι χρόνια τώρα ήταν λαθρεπιβάτες σε
αυτές τις προσπάθειες. 

Δηλαδή έχουµε τώρα ένα ίδρυµα, που µε τις διαδικασίες που
προβλέπονται και την εξαιρετικά ευρεία συµµετοχή από πανεπι-
στήµια και ΤΕΙ θα καταφέρει να δηµιουργήσει εκείνους τους
όρους, όπου θα επιβραβευθούν οι άριστοι είτε όσοι είναι ήδη στα
ερευνητικά κέντρα είτε όσοι είναι ήδη στα πανεπιστήµια, αλλά
το σηµαντικότερο κατά τη γνώµη µας όσοι είναι έξω από αυτούς
τους θεσµούς, δηλαδή διάφοροι νέοι επιστήµονες. 

Στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων όπου συζητήθηκε το
νοµοσχέδιο, αρκετοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης έθιξαν το
θέµα της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας, της
ΓΓΕΤ, λέγοντας ότι θα µπορούσε να παίξει τον αντίστοιχο ρόλο
µε αυτόν του ιδρύµατος. Εδώ νοµίζουµε ότι υπάρχει µια παρε-
ξήγηση. Είναι άλλος ο ρόλος της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας
και Τεχνολογίας και άλλος ο ρόλος του ιδρύµατος που θα ιδρυ-
θεί. 

Η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας κατά κύριο
λόγο έχει την ευθύνη διαχείρισης των ΕΣΠΑ και αυτό το κάνει µε
εξαιρετικά µεγάλη υπευθυνότητα και επιτυχία. Το νέο ίδρυµα θα
αποφασίζει µαζί και µε άλλους θεσµούς και κατευθύνσεις έρευ-
νας και πού θα δοθούν οι προτεραιότητες. Αυτό είναι κάτι στο
οποίο φαίνεται ότι δεν δίνεται µεγάλη σηµασία, γιατί το πώς κα-
θορίζονται οι κατευθύνσεις της έρευνας σε µια σύγχρονη χώρα,
δεν είναι κάτι εξαιρετικά συγκεντρωτικό, δηλαδή λίγοι άνθρωποι
να καθορίζουν αυτές τις κατευθύνσεις και αυτό να απλώνεται
προς τα κάτω.

Είναι η συνύπαρξη διαφορετικών φορέων σε συζήτηση µε την
κοινωνία και τους φορείς της και µέσα από αυτό συντίθεται µια
ερευνητική πολιτική. 

Νοµίζω ότι στον νόµο που ψηφίσαµε τον Μάιο και στη δηµι-
ουργία του ΕΣΕΚ, του Εθνικού Συµβουλίου Έρευνας και Καινο-
τοµίας, συζητήσαµε αντίστοιχα θέµατα. Επανέρχονται τα αντί-
στοιχα θέµατα τώρα και σε αυτόν τον θεσµό. 

Η ύπαρξη, λοιπόν, διαφορετικών πόλων που είναι σε συνεν-
νόηση µεταξύ τους και σε συνεννόηση µε την κοινωνία για τον
καθορισµό πολιτικών, είναι ένας πλούτος σε µια χώρα και δεν
είναι κάτι το χαώδες. Αυτό, βεβαίως, να το συζητήσουµε -και κα-
ταλαβαίνω τους φόβους- να δούµε µε ποιον τρόπο θα είναι δη-
µιουργικότερο, µε ποιον τρόπο, ας πούµε, δεν θα επιβληθεί µια
συγκεκριµένη κατεύθυνση πάνω σε άλλες. Βεβαίως είναι πολύ
σοβαρά ζητήµατα. Όµως πρέπει να δούµε, πώς θα διαφυλάξου-

µε αυτόν τον πλουραλισµό, γιατί ο πλουραλισµός είναι –αν θέ-
λετε- και ένας πλουραλισµός κοινωνικών µηνυµάτων, που παίρνει
κάθε φορέας, ο οποίος έχει άλλα να προτάξει σε αυτές τις συ-
ζητήσεις. 

Εδώ, λοιπόν, νοµίζω ότι και το ΕΣΕΚ και η Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας και το συγκεκριµένο ίδρυµα, είναι θε-
σµοί που θα µπορέσουν µε µεγάλη επιτυχία να συνεργαστούν
µεταξύ τους και για να βρεθούν, βεβαίως, και πρόσθετα κονδύ-
λια. Διότι η έρευνα στην Ελλάδα θα πρέπει να ανοίξει κάτι, που
ειδικά ο Υπουργός µάς το τονίζει κάθε φορά και αυτό είναι το
άνοιγµα στην επιχειρηµατικότητα. 

Όµως ας µη θεωρούµε ότι προβληµατικοί είναι οι κυβερνητικοί
θεσµοί, ενώ οι επιχειρήσεις, η οικονοµία και η αγορά εργασίας
είναι µια χαρά. Εδώ πρέπει και οι επιχειρήσεις και η αγορά ερ-
γασίας να επανακαθορίσουν λίγο τον ρόλο τους, θεωρώντας ότι
η χρήση της καινοτοµίας δεν είναι κάτι αυτόµατο, αλλά χρειάζε-
ται και επενδύσεις εκ µέρους των επενδυτών, εκ µέρους των επι-
χειρήσεων. Εδώ, δυστυχώς, πολλές επιχειρήσεις είναι «κακοµα-
θηµένες» επιχειρήσεις. 

Μιλώντας τώρα για επιχειρήσεις, ξέρω ότι προκαλώ τους αγα-
πηµένους µου συναδέλφους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδος. Τι εννοώ «προκαλώ»; Εννοώ ότι οι επιχειρήσεις, το µόνο
που σκέπτονται είναι ο καπιταλισµός, τα κέρδη και προφανώς
οτιδήποτε αξιοποιήσουν, θα το αξιοποιήσουν σε αυτή την κατεύ-
θυνση. Αυτό είναι σωστό. Δεν το αµφισβητεί κανείς αυτό. 

Το ερώτηµα είναι, αν στο υπάρχον σύστηµα µπορούν ταυτο-
χρόνως να υπάρχουν και δραστηριότητες που αναπτύσσουν το
κοινωνικό αγαθό, το δηµόσιο αγαθό, γιατί τα αποτελέσµατα της
έρευνας βεβαίως αξιοποιούνται από τις επιχειρήσεις για τους δι-
κούς τους λόγους. Το ερώτηµά µας σήµερα σε αυτή τη συγκυ-
ρία, σε αυτή την ώρα και σε αυτόν τον κόσµο που ζούµε είναι,
εάν µπορούµε να ανοίξουµε και εκείνες τις χαραµάδες, όπου θα
υπάρχει και η έρευνα και τα αποτελέσµατά της ως δηµόσια αγα-
θά. 

Η δική µας πεποίθηση είναι ότι αυτό είναι δυνατό να γίνει. Θα
γίνει αυτοµάτως; Η απάντηση είναι όχι. Σε αυτό θα πρέπει να παί-
ξουν ρόλο όλοι οι φορείς της κοινωνίας. Θα πρέπει να γίνει αν-
ταγωνιστικά στις επιχειρήσεις; Η δική µας απάντηση είναι πάλι
όχι, για να είµαι καθαρός. Προφανώς και οι επιχειρήσεις έχουν
τον ρόλο τους, στον βαθµό που είναι και αυτές µέσα σε ένα πλαί-
σιο υγιούς επιχειρηµατικότητας. 

Άρα αυτό το ίδρυµα µαζί µε όλους τους άλλους θεσµούς
έχουν και έναν στρατηγικό ρόλο, όχι µόνο για το πώς θα µοιρά-
ζουν τα χρήµατα, όχι µόνο για το πώς αυτό θα γίνει µε έναν αξιο-
κρατικό τρόπο, αλλά και για το πώς θα ανοιχτούν στην κοινωνία. 

Η κοινωνία ως προς τα ερευνητικά αποτελέσµατα έχει ουσια-
στικά δύο σκέλη. Το ένα σκέλος είναι, το πώς η υγιής επιχειρη-
µατικότητα θα αξιοποιήσει καινοτοµίες και το δεύτερο πώς οι
δηµόσιοι φορείς, οι δηµόσιοι θεσµοί θα ενισχύσουν τα αποτελέ-
σµατα της έρευνας ως ένα κοινωνικό αγαθό, ως ένα δηµόσιο
αγαθό. Επιµένω ότι τίποτα δεν είναι δεδοµένο και τίποτα δεν είναι
εύκολο. Αυτός όµως είναι και ο στόχος µας. 

Θα ήθελα να κάνω µια πρόταση. Γνωρίζετε ότι στο αρχικό νο-
µοσχέδιο δεν προβλεπόταν η συµµετοχή των ΤΕΙ στη γενική συ-
νέλευση αυτού του ιδρύµατος. Μετά από συζήτηση στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων µε τους συναδέλφους από τα
ΤΕΙ, αλλά και τις συζητήσεις που έγιναν µε το Υπουργείο, τώρα
τα ΤΕΙ αποτελούν µέρος αυτής της γενικής συνέλευσης. Αυτό το
θεωρούµε πολύ θετικό, γιατί το θεωρούµε και ως έναν προποµπό
αυτού που λέµε «ενιαίος χώρος έρευνας και τεχνολογίας». 

Το έχουµε πει, το ξαναλέµε και από αυτό το Βήµα. Το µέλλον
των ΤΕΙ είναι η αναβάθµισή τους. Το µέλλον των ΤΕΙ δεν είναι να
τα θεωρεί η κοινωνία ως δεύτερα πράγµατα. Σ’ αυτή τη λογική
νοµίζω ότι αυτό που γίνεται µε τη γενική συνέλευση, είναι ένα
πολύ στέρεο βήµα.

Τελειώνω µε αυτό που λέµε και ξαναλέµε και έχει σχέση µε
τους νέους επιστήµονες. Ένα από τα σοβαρότερα αν όχι το σο-
βαρότερο ζήτηµα που αντιµετωπίζουν αυτή τη στιγµή οι ερευνη-
τικοί θεσµοί, τα πανεπιστήµια, τα ερευνητικά κέντρα, τα ΤΕΙ κ.λπ.,
είναι το γεγονός ότι οι νέοι επιστήµονες µένουν έξω από αυτά.

Αυτό που προτείνουµε, δεν είναι µόνο να ενταχθούν οι νέοι επι-

638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στήµονες σε νέες θέσεις. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και
ήδη άρχισε να γίνεται. Αυτό που προτείνουµε εµείς και κάνουµε
ένα κάλεσµα σε αυτούς τους θεσµούς, είναι να ανοιχτούν προς
την κοινωνία και στην κοινωνία τους περιµένουν εξαιρετικοί νέοι
επιστήµονες.

Το συγκεκριµένο ίδρυµα θα παρέχει όχι µόνο µεταδιδακτορι-
κές υποτροφίες, αλλά θα παρέχει και όλα εκείνα τα µέσα µε συγ-
κεκριµένους κανόνες, όπου πια για να συνεργάζεσαι σε ερευνη-
τικές οµάδες, δεν θα είναι υποχρεωτικό να είσαι µόνιµο µέλος
των ΤΕΙ, των πανεπιστηµίων ή των ερευνητικών κέντρων.

Με αυτή την έννοια το ίδρυµα κάνει, αν θέλετε, και ιδεολογικά
και πολιτικά ένα άνοιγµα σε αυτόν τον κόσµο που είναι έξω και
πρέπει να βρεθούν συγκεκριµένοι τρόποι να συνεργάζονται αυτοί
οι άνθρωποι µε τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Αντωνίου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, γενική εισηγήτρια του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέ-

διο του ΕΛΙΔΕΚ, στον απόηχο της υπουργικής τροπολογίας µε
την οποία ο Υπουργός Επικρατείας κ. Νίκος Παππάς και οι υπό-
λοιποι συνυπογράφοντες Υπουργοί της Κυβέρνησης επιχείρησαν
το βράδυ της προηγούµενης Παρασκευής, ως απόδειξη ακόµα
µια φορά της καθεστωτικής νοοτροπίας που τους διακατέχει
χωρίς να σέβονται τους θεσµούς της δικαιοσύνης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Αποσύρθηκε αυτή.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι, ναι, περιµένετε.
Η τροπολογία αυτή αποσύρθηκε, όπως είπατε, κύριοι συνά-

δελφοι, αλλά θα δούµε, γιατί κάτι µου λέει ότι θα την επαναφέ-
ρετε, για να ρίξετε µαύρο στα τηλεοπτικά κανάλια. Γιατί την κα-
ταθέσατε, αφού την αποσύρατε, λοιπόν; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Αν µπλοκάρετε πάλι το ΕΣΡ…
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πάµε να δούµε το ίδρυµα που δηµιουρ-

γείτε, το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας. Πρόκειται,
λοιπόν, και πάλι, παρ’ όλη την προετοιµασία επί ενάµιση χρόνο –
το ακούµε ότι θα έρθει, ότι θα γίνει µε τυµπανοκρουσίες- για ένα
πρόχειρο, κακογραµµένο νοµοσχέδιο µε πάρα πολλές αναντι-
στοιχίες -το είπαµε και στην επιτροπή- µεταξύ των διατάξεων του
σχεδίου νόµου και της αιτιολογικής έκθεσης, το οποίο ελάχιστα
µοιάζει µε το αρχικό σχέδιο της διαβούλευσης, που βγήκε µόνο
για δώδεκα µέρες, οφείλω να πω.

Μόνο κατά τη διάρκεια των συζητήσεων στις επιτροπές, αγα-
πητοί συνάδελφοι, κατατέθηκαν σχεδόν είκοσι τέσσερις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις στα δεκατέσσερα άρθρα που έχει το νοµο-
σχέδιο. Διπλάσιες! Δεν υπάρχει άλλο νοµοθετικό προηγούµενο.
Είναι προφανές ότι ή δεν ξέρετε τι κάνετε, κύριε Υπουργέ, ή δεν
ξέρετε να νοµοθετείτε, ένα από τα δύο.

Ουσιαστικά µιλάµε για ένα καινούργιο, λέει, νοµοσχέδιο µετά
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις Αυτές οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις
αφορούν βασικές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, όχι τυπικά σφάλ-
µατα και ήταν όλες σε σηµεία, που στηλιτεύσαµε ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση µε κάθε δυνατό τρόπο.

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο διαπιστώ-
νουµε ακόµη µια φορά την απαράδεκτη κοινοβουλευτική πρα-
κτική σας, να εισάγετε πληθώρα υπουργικών τροπολογιών µε
παντελώς άσχετο µε το αντικείµενο του νοµοσχεδίου περιεχό-
µενο. Έχει καταντήσει πλέον ανέκδοτο.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε σε τι αφορά το νοµοσχέδιο. 
Μετά από τις σχετικές τυµπανοκρουσίες και του Υπουργού

του κ. Φωτάκη, πριν ενάµιση χρόνο, αλλά και από τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό στη ΔΕΘ, στην Ολοµέλεια, λέτε ότι δηµιουργείτε
έναν νέο φορέα, το ΕΛΙΔΕΚ, που ουσιαστικά –απ’ ό,τι βλέπουµε
από το νοµοσχέδιο- βασική του αρµοδιότητα είναι να διαχειριστεί
µία χρηµατοδότηση ύψους 180 εκατοµµυρίων ευρώ, που θα κα-
ταβληθεί µέσα στην επόµενη τριετία, βάσει της σύµβασης που
υπέγραψε το ελληνικό δηµόσιο µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων στις 15 Ιουλίου. 

Είναι µια δανειακή σύµβαση, που θα πρέπει να πούµε, ενώ ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ζητούσαµε να µας την προσκοµίσει ο
Υπουργός, σας κατέθεσα στις 22 Ιουλίου αίτηση κατάθεσης εγ-
γράφου, µε την οποία ζητούσα και από τα δύο Υπουργεία να µου
καταθέσουν τη σύµβαση -γι’ αυτά θα πρέπει να ενηµερωθούν και
οι υπόλοιποι συνάδελφοι, που δεν είναι στις επιτροπές- και το
ένα Υπουργείο µου έλεγε ότι αρµόδιο Υπουργείο είναι το άλλο.
Το Υπουργείο Οικονοµικών ότι αρµόδιο είναι το Υπουργείο Παι-
δείας και το Υπουργείο Παιδείας µού έλεγε ότι αρµόδιο είναι το
Υπουργείο Οικονοµικών. Καταθέτω και επίκαιρη ερώτηση. Πάλι
δεν µας δόθηκε η σύµβαση. Γιατί ήταν τόσο επτασφράγιστο µυ-
στικό, δεν ξέρω. 

Ήρθε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο. Μετά από πίεση όλης της Αντι-
πολίτευσης πλέον, επιτέλους, κατατέθηκε η σύµβαση µε την
ΕΤΕΠ. Έπρεπε, λοιπόν, να προηγηθούν όλα αυτά και δεν µας έ-
χετε απαντήσει, γιατί την κρατούσατε ως επτασφράγιστο µυ-
στικό τη σύµβαση. 

Έτσι, λοιπόν, αφού είδαµε τη δανειακή σύµβαση µε την ΕΤΕΠ,
σας διαβεβαιώσαµε –γιατί το είπαµε πολλές φορές στην επι-
τροπή- ότι δεν είµαστε αντίθετοι στο δάνειο αυτό καθαυτό. Σε
αυτό που είµαστε αντίθετοι, είναι η σκοπιµότητα δηµιουργίας
ενός ακόµα φορέα, «νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα», λέει. Νεολογισµός! 

Ποια είναι, αλήθεια, η ανάγκη δηµιουργίας αυτού του ιδρύµα-
τος; Διαβάζοντας κανείς τους σκοπούς και τις αρµοδιότητες του
ΕΛΙΔΕΚ, εύκολα αντιλαµβάνεται ότι συµπίπτουν απόλυτα µε τις
αρµοδιότητες και τους σκοπούς της ΓΓΕΤ, της Γενικής Γραµµα-
τείας Έρευνας και Τεχνολογίας. Σας το τόνισαν άλλωστε αυτό
και όλοι και οι εκπρόσωποι των εργαζοµένων στην ακρόαση φο-
ρέων.

Να αναφέρω µερικά ενδεικτικά παραδείγµατα. 
Στο άρθρο 2 όπου περιγράφεται ο σκοπός σύστασης αυτού

του ιδρύµατος, ορίζεται ότι ο σκοπός είναι η χρηµατοδότηση
ερευνητικών προγραµµάτων, κάτι που κάνει εδώ και τριάντα χρό-
νια η ΓΓΕΤ αναµφίβολα µε µεγάλη επιτυχία. 

Επίσης ορίζει ως σκοπό, τη χορήγηση υποτροφιών για υποψή-
φιους διδάκτορες µεταδιδακτορικούς, κάτι επίσης που κάνει η
ΓΓΕΤ επί πολλά χρόνια µε την αριστεία. 

Τρίτος σκοπός όπως αναφέρεται στο άρθρο, είναι η χρηµατο-
δότηση για την αγορά ερευνητικού εξοπλισµού, που πραγµατο-
ποιεί η ΓΓΕΤ µέσω του προγράµµατος Κρήτης. 

Υποστήριξη προγράµµατος νεοφυών επιχειρήσεων λέτε, µε το
οποίο επίσης έχει ασχοληθεί η ΓΓΕΤ µέσω των spin off και spin
out προγραµµάτων και άλλα πολλά παραδείγµατα. Εάν δεν πεί-
θεσθε από τα επιχειρήµατα των εκπροσώπων της Γενικής Γραµ-
µατείας, κύριε Υπουργέ, µπορείτε να ανατρέξετε στην έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής.

Η εν λόγω έκθεση ρητά αναφέρει ότι θα ήταν σκόπιµο να τεθεί
σαφέστερα το πλαίσιο, εντός του οποίου θα λειτουργούν ταυτο-
χρόνως και ενδεχοµένως θα συνεργάζονται οι δύο φορείς, το
ΕΛΙΔΕΚ και η ΓΓΕΤ, υποδεικνύοντας παράλληλα ότι το άρθρο 2
που αναφέρεται στους σκοπούς τους ιδρύµατος, χρήζει διευκρί-
νισης.

Μια άλλη απόδειξη για τη µη ύπαρξη ανάγκης αυτού του κέν-
τρου, ενός νέου νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου, είναι ότι
µε τον ν.4415/2016 που ψηφίσθηκε πριν από έναν µήνα και µε το
άρθρο 47 αυτού, αναθέσατε στη ΓΓΕΤ τη διαχείριση της πρώτης
δόσης της προκαταβολής ύψους 18 εκατοµµυρίων από την
ΕΤΕΠ, από τη δανειακή σύµβαση. Τελικά την εµπιστεύεστε τη
ΓΓΕΤ ή όχι;

Ακόµα δεν µας εξηγήσατε, γιατί η ΓΓΕΤ είναι ικανή να διαχει-
ριστεί τα πρώτα 18 εκατοµµύρια της δανειακής σύµβασης και
όχι τα υπόλοιπα. Μήπως γιατί τα υπόλοιπα χρήµατα πρέπει να
µην περάσουν µέσα από τον κεντρικό δηµόσιο φορέα διαχείρι-
σης, το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, ούτως ώστε να κα-
ταλήξουν ευκολότερα εκεί που πρέπει ή θέλετε; 

Κύριε Υπουργέ, µπορεί να ισχυρίζεστε ότι το ΕΛΙΔΕΚ θα λει-
τουργήσει συµπληρωµατικά και παράλληλα µε τη ΓΓΕΤ, είναι
όµως κάτι παραπάνω από βέβαιο ότι ο νέος φορέας θα επιφέρει
σύγχυση και κατακερµατισµό αρµοδιοτήτων. Θα σας εξηγήσω
το γιατί.
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Ήδη υπάρχουν τρεις φορείς υλοποίησης δράσεων έρευνας
και καινοτοµίας. Η ΕΥΔΕ-ΕΤΑΚ που εσείς φροντίσατε κατ’ εξαί-
ρεση του νόµου για το ΕΣΠΑ, να υπάρχει σαν ειδική υπηρεσία, η
ΕΥΔ ΕΠΑΕ µια ειδική υπηρεσία που διαχειρίζεται το ΕΠΑΝΕΚ του
ΕΣΠΑ για την επιχειρηµατικότητα και την ανταγωνιστικότητα, η
ΓΓΕΤ, και άλλες δραστηριότητες, όπως για παράδειγµα η χορή-
γηση υποτροφιών που κάνει το ΙΚΥ.

Πού συναντιούνται όλοι αυτοί οι φορείς; Ποιος ασκεί τον συν-
τονισµό τους; Ήδη µε τους τρεις φορείς που ανέφερα -την
ΕΥΔΕ-ΕΤΑΚ, την ΕΥΔ ΕΠΑΕ, τη ΓΓΕΤ- είναι αλήθεια ότι δεν έχετε
καταφέρει να απορροφήσετε ούτε 1 ευρώ από τα 1,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ που έχετε από την τρέχουσα προγραµµατική πε-
ρίοδο. 

Στο κοµµάτι, λοιπόν, της έρευνας και της καινοτοµίας, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, έχουµε µέσω του ΣΕΣ 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Δεν έχετε κάνει τίποτα εδώ και είκοσι µήνες γι’ αυτή τη χρηµα-
τοδότηση από το ΣΕΣ. Δεν είναι δάνειο. 

Έχετε, λοιπόν, προκηρύξει µόλις δύο δράσεις προϋπολογι-
σµού 104 εκατοµµυρίων ευρώ, χωρίς αξιολόγηση, χωρίς υπο-
γραφή, χωρίς καθόλου κονδύλια. Σας έχω καταθέσει ερώτηση
γι’ αυτό το θέµα και ακόµη δεν έχω πάρει απάντηση. Αντί να
κλαίτε που δεν έχετε κάνει το παραµικρό επί είκοσι µήνες για µια
χρηµατοδότηση ύψους 1,2 δισεκατοµµυρίων, πανηγυρίζετε για
τα 180 εκατοµµύρια ευρώ του δανείου.

Όλα χτίζονται χαοτικά µέσα στο νεφέλωµα του ΣΥΡΙΖΑ και
πολύ φοβάµαι ότι το µόνο που σας ενδιαφέρει, είναι να ελέγχετε
την πορεία των χρηµατοδοτήσεων, όπως άλλωστε κάνατε και µε
τις επιλογές των προέδρων ερευνητικών κέντρων, εκεί που ορί-
σατε τον προσωρινό ΕΣΕΚ. Είχατε, λέει, πληθώρα σηµαντικών
επιστηµόνων. 

Πώς γίνεται –σας τα κατέθεσα στην επιτροπή και αν χρειαστεί,
θα σας τα ξανακαταθέσω- το ίδιο άτοµο να µετέχει σε τρεις επι-
τροπές και ένα άλλο άτοµο σε άλλες δύο; Αυτή είναι η πληθώρα
επιστηµόνων; Γι’ αυτό µπαίνουν οι ίδιοι στις επιτροπές, που θα
βγάλουν τους προέδρους των ερευνητικών κέντρων; 

Το µόνο, λοιπόν, που κάνετε, είναι να ελέγχετε όλο τον χώρο
της έρευνας, ενώ η όλη διαχείριση του δανείου των 180 εκατοµ-
µυρίων ευρώ θα µπορούσε κάλλιστα να γίνει από τη ΓΓΕΤ, χωρίς
επιπλέον δηµοσιονοµικό κόστος. Επιβαρύνετε τους Έλληνες πο-
λίτες µε έξοδα ίδρυσης και λειτουργίας ιδρύµατος, τα οποία δεν
προσδιορίζονται καν στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήµασταν θετικοί ειλικρινά, αν είχατε µερι-
µνήσει να στηρίζετε αυτό το ίδρυµα όχι µόνο στο δάνειο –σαφώς
και στο δάνειο- αλλά και στη συµµετοχή ιδιωτικών κεφαλαίων ή
φορέων, µε σκοπό τη διασύνδεση του ερευνητικού αποτελέσµα-
τος µε την παραγωγή, τη βιοµηχανία, τη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας. Δυστυχώς δεν υπάρχει κάτι τέτοιο.

Επίσης δεν υπάρχει και η µέριµνα για την εξασφάλιση της βιω-
σιµότητας του ιδρύµατος µετά το πέρας του δανείου. Δεν γρά-
φεται τίποτα στο νοµοσχέδιο µετά την παρέλευση της τριετίας. 

Μου θυµίζει τη φράση γνωστού πολιτικού, κύριε Υπουργέ, που
έλεγε ότι το πρόβληµα µε τον σοσιαλισµό είναι πως τελειώνει,
όταν τελειώνουν τα χρήµατα των άλλων. Πολύ φοβάµαι, κύριε
Υπουργέ, ότι το ίδιο θα συµβεί και µε το ΕΛΙΔΕΚ, όταν τελει-
ώσουν τα χρήµατα του δανείου της ΣΕΠΤΕΠ. 

Επίσης λέτε ότι η σύσταση του ιδρύµατος γίνεται στο πλαίσιο
της εθνικής στρατηγικής, αυτής της στρατηγικής που εσείς ο
ίδιος καταστρατηγήσατε. Σας υπενθυµίζω, ότι ψηφίσατε ρητά
στο άρθρο 5 του ν.4386/2016, ότι το τελικό σχέδιο της ΕΣΕΤΑΚ,
της Εθνικής Στρατηγικής Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυξης και
Καινοτοµίας –η εθνική στρατηγική, βέβαια, αναφέρεται στην
επταετία, έτσι γράφει ο νόµος- θα συντάσσεται, λέει, από την
ΓΓΕΤ και θα ψηφίζεται στη Βουλή. Δεν το κάνατε. Άρα καταστρα-
τηγείτε τον νόµο, που εσείς φέρατε και ψηφίσατε. 

Είναι δυνατόν να λέτε ότι η ίδρυση ενός φορέα, αποτελεί
εθνική στρατηγική; Όµως, κύριε Υπουργέ, αναφέρατε ειρωνικά
στις επιτροπές ότι τα προηγούµενα χρόνια, τα παλιά, ήταν ρόδι-
να, ανθούσε η έρευνα, κ.λπ.. 

Σας ρωτάω ευθέως, κύριε Υπουργέ, το εξής: Τι µερίδιο ευθύ-
νης έχετε εσείς σ’ αυτό; Δεν µου απαντήσατε. Κατείχατε επί σει-

ρά ετών κορυφαίες θέσεις στον χώρο της ερευνητικής κοινότη-
τας. Υπήρξατε, δηλαδή, Πρόεδρος του ΙΤΕ από το 2011, Διευ-
θυντής του Ινστιτούτου Ηλεκτρονικής Δοµής και Λέιζερ του ΙΤΕ,
Συντονιστής της Συνόδου των Προέδρων των Ερευνητικών Κέν-
τρων από τον Ιούλιο του 2012 έως το Δεκέµβριο του 2013, Πρό-
εδρος του Επιστηµονικού Συµβουλίου του ΕΚΕΦΕ «ΔΗΜΟΚΡΙ-
ΤΟΣ». Είχατε εκπροσωπήσει τη χώρα σε επιτροπές της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, µε την προεδρία της χώρας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Δεν νοµίζω ότι υπάρχουν πολλοί στη χώρα που έχουν
απολαύσει τα αγαθά του παλιού, όπως εσείς. 

Τι κάνατε όλα αυτά τα χρόνια, κύριε Υπουργέ, από τις θέσεις
που κατείχατε, για να αναχαιτίσετε το «brain drain»; Ισχυρίζεστε
ότι βασικός στόχος του νοµοσχεδίου, είναι η αναχαίτιση του
«brain drain». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι αρκετά
τα θέµατα. 

Εµείς σας απαντάµε, ότι όπως έπρεπε να γνωρίζετε µιας και
προέρχεστε από τον χώρο, το µόνο που θα µπορούσε να ανα-
χαιτίσει το «brain drain», είναι η δηµιουργία και εξασφάλιση ενός
περιβάλλοντος, µέσα στο οποίο οι ερευνητές θα µπορούσαν
απρόσκοπτα να ασχοληθούν µε το αντικείµενό τους µε αξιοπρε-
πείς απολαβές και, το κυριότερο, µε σύνδεση του ερευνητικού
αποτελέσµατος µε την ανάπτυξη και τη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας. 

Εάν δεν δώσετε ένα όραµα στους νέους επιστήµονες, εάν δεν
τους εξασφαλίσετε κατάλληλες συνθήκες εργασίας, το µόνο που
θα πετύχετε µε την τριετή χρηµατοδότηση, κύριε Υπουργέ, είναι
να επιµορφωθούν, να εξειδικευθούν και µετά το πέρας των έρ-
γων να αναζητούν εργασία στο εξωτερικό. 

Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, γιατί διαπιστώνω ότι παρ’ όλο που
προέρχεστε από τον χώρο της έρευνας, δεν έχετε κανένα όραµα
και κανένα µακρόπνοο σχέδιο για την ανάπτυξη. Λέτε συνέχεια,
βέβαια, ότι η δηµιουργία του ΕΛΙΔΕΚ θα είναι η αρχή ενός συνο-
λικού αναπτυξιακού σχεδίου για την έρευνα, το οποίο µας το
κρατάτε κρυφό. Προφανώς, δηλαδή, δεν υπάρχει. Δεν µας έχετε
παρουσιάσει τίποτα σήµερα, παρά µόνο αποσπασµατικές και ιδε-
οληπτικές νοµοθετικές παρεµβάσεις, οι οποίες δεν παρουσιά-
ζουν καµµία συνοχή.

Ως προς τη δοµή και λειτουργία του ιδρύµατος διαπιστώνουµε
–θα τα δούµε και επί των άρθρων- έναν µη ευέλικτο οργανισµό
µε πολλές γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και υπουργοκεντρικό
χαρακτήρα. Θα τα πούµε, όµως, στη συζήτηση επί των άρθρων.
Η αλήθεια είναι, όµως, ότι το βασικό µέληµα και η βασική δοµή
του νοµοσχέδιου δεν άλλαξε. Παραµένει υπό την εποπτεία σας
και είναι αλήθεια ότι θέλετε να το ελέγχετε. 

Θα αναφερθώ, αναλυτικά, όπως είπα και για το θέµα του «con-
flict of interest», δηλαδή της σύγκρουσης συµφερόντων. Δεν µπο-
ρεί να έχουµε τη γενική συνέλευση απ’ αυτούς που, ούτως ή
άλλως, θα είναι αυτοί που θα παίρνουν τις χρηµατοδοτήσεις. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω το εξής: Προφανώς αντιλαµβάνε-
στε και εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι ο χρόνος παραµονής σας στο
τιµόνι διακυβέρνησης της χώρας φθίνει επικίνδυνα. Επαναλά-
βατε πολλές φορές στις επιτροπές ότι δεν έχουµε την πολυτέ-
λεια να περιµένουµε και ότι βιαζόµαστε να πάρουµε τα χρήµατα,
για να τα διαθέσουµε στην ερευνητική κοινότητα, ενώ έχετε 1,2
δισεκατοµµύρια ευρώ και δεν τα διαθέσατε. Για ποιον λόγο βιά-
ζεστε, κύριε Υπουργέ; Για το καλό των ερευνητών και των νέων
µας επιστηµόνων; Όχι. 

Βιάζεστε για τη δική σας πολιτική επιβίωση και επιθυµείτε να
µοιράσετε κάποια χρήµατα, για να ψαρέψετε κοµµατική πελα-
τεία. 

Σας το είπα και πριν, σας το επαναλαµβάνω και τώρα, οι νέοι
µας επιστήµονες χρειάζονται, περισσότερο από κάθε τι άλλο,
όραµα και προοπτική. Εσείς προσωπικά και η Κυβέρνησή σας
κάθε µέρα που περνά, τους το στερείτε όλο και περισσότερο. 

Κλείνοντας, είπατε ότι διαφωνούµε µε τη δανειακή σύµβαση.
Λέτε ψέµατα. Σας το επαναλαµβάνουµε ξεκάθαρα. Δεν διαφω-
νούµε µε τη δανειακή σύµβαση, αλλά µε τη διαχείριση των χρη-
µάτων που θα φέρει. 

640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Την ίδια ώρα που οι Έλληνες πολίτες καλούνται να πληρώσουν
µέχρι το τέλος του 2016 πάνω από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ σε
φόρους, που οι ληξιπρόθεσµες οφειλές των νοικοκυριών σε δη-
µόσιο, τράπεζες, ασφαλιστικά ταµεία είναι πάνω από 200 δισε-
κατοµµύρια, που ένα µεγάλο µέρος των πολιτών αδυνατεί πλέον
να πληρώσει, έρχεστε και επιβαρύνετε µε έξοδα σύστασης και
λειτουργίας ενός ακόµα ιδρύµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνίου, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τελειώνω σε ένα λεπτό.
Κάθε µέρα ιδρύετε και κάτι νέο –γενική, ειδική γραµµατεία-

σαν τα µανιτάρια, που δεν ξέρουµε πόσο στοιχίζει, µε έναν και
µοναδικό σκοπό: να καταλήξουν τα χρήµατα ρουσφετολογικά
εκεί που πρέπει. Όµως αυτά τα ξέρετε καλά. Τα κάνατε πολλά
χρόνια και στο παρελθόν. 

Δυστυχώς, για τον ελληνικό λαό αποδεικνύεται για µια ακόµα
φορά και από το παρόν νοµοσχέδιο ότι είστε πιο παλιό και από
το παλιό και κάθε µέρα καταστρέφετε τη χώρα. Στον κατήφορο
που έχετε επιλέξει, δεν σας ακολουθούµε. Στο καλό! 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία τριάντα
επτά µέλη από την Πανελλήνια Οργάνωση «Η Ελληνική Εστία». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θα
σας δώσω τον λόγο για τρία λεπτά αλλά για πρώτη και τελευταία
φορά, διότι πρέπει να κρατάτε ό,τι σηµειώσεις θέλετε και στη συ-
νέχεια στην οµιλία σας να απαντήσετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Πολύ λιγότερο χρόνο
θέλω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αν τώρα ο επόµενος
οµιλητής αναφερθεί πάλι σε εσάς και ζητήσετε εσείς ξανά τον
λόγο και κάνει ο επόµενος τα ίδια, αντιλαµβάνεστε ότι δεν θα τε-
λειώσουµε. Παρά ταύτα επειδή έχουµε άνεση χρόνου σήµερα,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Μετά κρατάτε τις σηµειώσεις σας
και θα απαντήσετε όταν τοποθετηθείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα χρειαστώ λιγότερο
από τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

Για µια ακόµα φορά µου είναι πραγµατικά δύσκολο να παρα-
κολουθήσω τον αντιπολιτευτικό οίστρο της κ. Αντωνίου. Δεν θα
αναφερθώ στις προσωπικές αιχµές. Ο καθένας έχει την πορεία
του και αυτή η πορεία κρίνεται.

Εκείνο που θα ήθελα, όµως, να πω είναι –γιατί ανέφερε διάφο-
ρες θέσεις που βρισκόµουν- ότι εάν κάτι έγινε αυτόν τον καιρό,
έγινε παρά το περιβάλλον το οποίο υπήρχε και ήταν εντελώς αν-
τίθετο προς οποιαδήποτε πορεία προς τα εµπρός, όπως υποτί-
θεται ότι επικαλείται. 

Θα ήθελα εδώ να αναφέρω κάτι πολύ συγκεκριµένο. Κατά το
διάστηµα 2008 έως 2015, τέλος του 2014, περισσότερα από 6 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ διατέθηκαν για την έρευνα και την τεχνολο-
γική ανάπτυξη συνολικά στη χώρα. 

Το ερώτηµα είναι, ποια αξιοσηµείωτη επιχειρηµατική αξιοποί-
ηση ερευνητικών αποτελεσµάτων έγινε και ποιες κοινωνικές
ανάγκες εξυπηρετήθηκαν. Να τις ακούσουµε από αυτούς που
σήµερα κόπτονται και µας συµβουλεύουν για τη σύνδεση της
έρευνας µε την παραγωγή.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Η «VODAFONE».
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αντίθετα το χάσµα της
καινοτοµίας άνοιξε. Υπάρχουν πολλά που µπορώ να πω σε αυτό,
αλλά σέβοµαι την ώρα και τους περιορισµούς που υπάρχουν.

Όσον αφορά για τις υπόλοιπες προσωπικές αιχµές, τις αφήνω
έτσι να περάσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ήταν αιχµές!
Προσωπική κριτική ήταν, εντός των πλαισίων της ευπρέπειας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κριτική ήταν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής της Χρυσής Αυγής, ο συνάδελφος κ. Αντώνιος
Γρέγος. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς δεν θα µπούµε σε αυτήν την αντιπαράθεση µεταξύ ΣΥ-

ΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας µια που τη θεωρούµε εντελώς εικο-
νική. Ελάχιστες διαφορές χωρίζουν αυτά τα δύο κόµµατα. 

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο οι διαφορές τους έγκεινται ως
προς τη διαχείριση των κονδυλίων, έτσι όπως την έκανε η Νέα
Δηµοκρατία παλιά και όπως θέλει να την κάνει σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ.

Την ώρα που συζητάµε για την ίδρυση του Εθνικού Ιδρύµατος
Έρευνας και Καινοτοµίας, τα χρέη στα νοικοκυριά και τις επιχει-
ρήσεις αυξάνονται, η ανεργία χτυπάει τους νέους επιστήµονες
που δουλεύουν πλέον για 200 και 300 ευρώ και η ανάπτυξη δεν
πρόκειται να έρθει, όσο κι αν ο Πρωθυπουργός εξαγγέλλει κάτι
τέτοιο. 

Επίσης, οι κρατικές πιστώσεις για έρευνα και ανάπτυξη µει-
ώνονται συνεχώς και, όπως είπαµε και στην επιτροπή, σύµφωνα
µε επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, για το 2014 οι πιστώσεις απο-
τέλεσαν το 0,44% του ΑΕΠ και για το 2015 το 0,43% του ΑΕΠ.
Είναι πραγµατικά ενδεικτικό όσο και τραγικό. 

Ο Υπουργός ανέφερε ότι τέτοια ιδρύµατα υπάρχουν και στην
Ευρώπη. Όµως, λέµε ξανά, κύριε Υπουργέ, ότι εδώ η οικονοµική
κατάσταση είναι εντελώς διαφορετική. 

Σας είπαµε, επίσης, να λάβετε υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις της
Ένωσης Ελλήνων Ερευνητών επί των άρθρων. Βέβαια, το να ψη-
φίζουµε νοµοσχέδια τα οποία φέρουν την υπογραφή Φίλη, για
εµάς θεωρείται πολιτική µόλυνση. 

Ωστόσο, θα ήθελα εδώ να πω όσον αφορά αυτά που αναφέρει
το νοµοσχέδιο και όσον αφορά το δανεισµό, ότι ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι το να δανείζεσαι δεν είναι καθόλου υγιές. Και εί-
χαµε ρωτήσει και στην επιτροπή πώς θα αποπληρωθεί αυτό το
δάνειο και τι θα συµβεί µετά την εξάντληση του ποσού του δα-
νείου. Θα πάρουµε ένα νέο δάνειο; Θα διαλυθεί το ίδρυµα; Τι
ακριβώς θα γίνει; 

Σε όλες τις συνεδριάσεις που έγιναν κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης του νοµοσχεδίου στην επιτροπή -παρά το γεγονός ότι
µετά τις παρατηρήσεις µας, αλλά και τις παρατηρήσεις των φο-
ρέων, έγιναν κάποιες βελτιώσεις- αναφερθήκαµε εκτενώς στο ότι
εµµένουµε στη θέση µας στην καταψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Είναι οξύµωρο και ειρωνικό να προχωράτε στη θέσπιση ενός
νέου φορέα, του Εθνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας,
µε δανειακή σύµβαση και αβέβαιο µέλλον, παρά το γεγονός ότι
η επιστηµονική και ερευνητική κοινότητα αξίζουν κάθε βοήθειας
και στήριξης. 

Αυτήν τη στιγµή η πατρίδα έχει ανάγκη και από τα δυνατά
µυαλά, όπως τα λέµε, τα οποία συνεχίζουν να φεύγουν στο εξω-
τερικό, γεγονός που είναι απόρροια των κυβερνητικών χειρι-
σµών, τόσο των δικών σας όσο και των προηγουµένων. 

Όσον αφορά την καταψήφιση του νοµοσχεδίου, ξεχωρίζουµε
τα άρθρα 15, 16 και 17, αλλά και τις τροπολογίες που ενσωµα-
τώθηκαν στο νοµοσχέδιο. Ωστόσο, θα αναφερθούµε και αύριο
εκτενώς στις τροπολογίες. Και εσείς συνεχίζετε φυσικά την ίδια
τακτική µε την προηγούµενη κυβέρνηση, δηλαδή να φέρνετε
άσχετες τροπολογίες σε άσχετα νοµοσχέδια.

Το νοµοσχέδιο αυτό αφορά τη θέσπιση, όπως είπαµε και πριν,
και τη χρηµατοδότηση του Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας,
δηλαδή ενός νέου οργανισµού µε ασαφείς και αλληλοκαλυπτό-
µενες αρµοδιότητες µε απώτερο σκοπό την αποκατάσταση
άλλης µιας στρατιάς ηµετέρων. 

Ενδεικτικό είναι το γεγονός ότι παρά τη µεσολάβηση των επι-
τροπών, στις οποίες τονίστηκε τουλάχιστον από τη Χρυσή Αυγή
ότι σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η στελέχωση ενός ακόµα κοµ-
µατικού στρατού, οι νοµοθετικές βελτιώσεις που κατατέθηκαν
δεν αλλάζουν σε τίποτα την ουσία του νοµοσχεδίου. Ο Υπουργός
Παιδείας καθίσταται ο απόλυτος µονάρχης στην ίδρυση, στελέ-
χωση και δραστηριοποίηση του εν λόγω ιδρύµατος που προικο-
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δοτείται µε πακτωλό χρηµάτων. 
Ουσιαστικά, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, το ίδρυµα

αποσκοπεί στη χρηµατοδότηση ερευνητικών προγραµµάτων και
στη χορήγηση υποτροφιών στο πλαίσιο της εθνικής στρατηγικής
για την έρευνα και την καινοτοµία. 

Όπως παραδέχεται και η ίδια η αιτιολογική έκθεση, η λειτουρ-
γία του ιδρύµατος είναι συµπληρωµατική µε αυτήν της Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας. Εποµένως, καθίσταται
προφανές ήδη από το προοίµιο ότι πρόκειται για έναν ακόµη
κρατικό –«κοµµατικό» θα λέγαµε καλύτερα- οργανισµό στο πλαί-
σιο της γνωστής πολιτικής που ασκεί κι αυτή η Κυβέρνηση. 

Αυτό το απαράδεκτο περιεχόµενο έρχεται να το επιβεβαιώσει
η ειδική έκθεση του άρθρου 75 στην παράγραφο 3, σύµφωνα µε
την οποία η δαπάνη για τη χρηµατοδότηση του ιδρύµατος είναι
240 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 180 εκατοµµύρια ευρώ
προέρχονται από δάνειο από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων, ποσό που προστίθεται στο δηµόσιο χρέος εν µέσω της δει-
νότερης οικονοµικής κρίσης που µαστίζει αυτήν τη στιγµή τη
χώρα. 

Ποια άλλη απόδειξη χρειάζεται προκειµένου να καταλάβει κά-
ποιος ότι η δηµιουργία του ιδρύµατος δεν είναι παρά µια ακόµη
προσπάθεια στο πλαίσιο του βολέµατος κοµµατικών στελεχών,
χωρίς καµµία ελπίδα για έργο στην πολύπαθη έρευνα σ’ αυτήν
τη χώρα. 

Ποιες είναι οι πολιτικές της Κυβέρνησης για την τόνωση της
έρευνας στα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά ιδρύµατα της
χώρας από τότε που εξελέγη; Τι άλλαξε τα τελευταία δύο χρόνια
στον τοµέα αυτόν; Τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες νέοι Έλληνες
επιστήµονες εγκατέλειψαν τη χώρα πλουτίζοντας µε τις γνώσεις
και την εµπειρία τους τις χώρες στις οποίες κατέφυγαν. 

Τα πανεπιστήµια έχουν µεταβληθεί σε παζάρια λαθροµετανα-
στών και κάµπινγκ αριστεριστών, την ίδια στιγµή που σε ολό-
κληρο τον κόσµο αποτελούν εστίες µάθησης και έρευνας. Οι
αριστερές σας ιδεοληψίες είναι εκείνες που καθοδηγούν την πο-
λιτική σας για την έρευνα και όχι η ανάγκη της χώρας για ανά-
δειξη των επιτευγµάτων της στην καινοτοµία και την επιστήµη. 

Πρώτη απόδειξη αυτού του γεγονότος είναι ότι ενώ τα ελλη-
νικά µυαλά διαπρέπουν παγκοσµίως µε οποιαδήποτε πτυχή της
επιστήµης και της τεχνολογίας καταπιαστούν, στην Ελλάδα είναι
αναγκασµένοι να παλεύουν τη γραφειοκρατία και τους άεργους
και κρατικοδίαιτους συνδικαλιστές. 

Δεύτερη απόδειξη ότι µέχρι σήµερα καµµία απολύτως σύν-
δεση της πανεπιστηµιακής γνώσης µε την αγορά δεν έχει επι-
τευχθεί, µε αποτέλεσµα ακόµα και στις λίγες περιπτώσεις που
υπάρχει πιθανότητα αξιοποίησης των ερευνητικών δεδοµένων
της χώρας αυτή να πηγαίνει ή χαµένη ή να µεταναστεύει σε
ξένες επιχειρήσεις στο εξωτερικό κοστίζοντας εκατοµµύρια στη
δοκιµαζόµενη ελληνική κοινωνία. 

Μάλιστα, αυτά όλα συµβαίνουν τη στιγµή που η χώρα διαθέτει
Γραµµατεία Έρευνας  και Τεχνολογίας και όλες τις απαραίτητες
διοικητικές δοµές να υποδεχθεί κονδύλια για ανάπτυξη και
έρευνα συνδεδεµένη µε τις απαιτήσεις της αγοράς εργασίας,
ώστε αφ’ ενός οι νέοι επιστήµονες που καινοτοµούν να αξιοποι-
ούνται από τις ελληνικές παραγωγικές επενδύσεις και αφετέρου
να τονωθεί η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας, που
υπέστη και άλλες θυσίες επί κυβερνήσεώς σας. Η σύνδεση της
έρευνας µε την παραγωγή δεν µπορεί όµως, να είναι προτεραι-
ότητα στο αναχρονιστικό, κρατικοδίαιτο και γραφειοκρατικό σύ-
στηµα, που υποστηρίζετε ιδεολογικά. 

Από την άλλη, η νεοφιλελεύθερη άλωση της έρευνας από τις
πολυεθνικές και η µονοµερής ανάπτυξή της µόνο στους τοµείς
που χρηµατοδοτούν επιχειρήσεις, είναι αντίστοιχα το µοντέλο
που υποτίθεται ότι υποστηρίζει η Δεξιά στην Ελλάδα, που όµως,
ούτε ήθελε ούτε µπόρεσε να το επιβάλλει τα χρόνια της διακυ-
βέρνησής της, αφού ήταν και αυτή θύµα των ιδεοληψιών της. 

Εποµένως, η θέση µας είναι ότι η έρευνα αποτελεί µεν κρατική
ευθύνη, η οποία όµως, πρέπει να συνοδεύεται από τις απαραί-
τητες ελευθερίες για την ανάπτυξή της. Aλλά από την άλλη πρέ-
πει και να χρηµατοδοτείται στο µεγαλύτερο µέρος της, όχι από
τον ισχνό προϋπολογισµό µιας πτωχευµένης οικονοµίας αλλά
από ιδιωτικά κονδύλια, δωρεές και χορηγίες, τα οποία θα συνδέ-

ουν το ερευνητικό έργο µε την παραγωγική ανάπτυξη, κάτι που
λείπει παντελώς από την Ελλάδα τα τελευταία χρόνια. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το µοντέλο που εµείς επιδιώκουµε στον
τοµέα της έρευνας και της τεχνολογίας και που σε καµµία περί-
πτωση δεν µπορεί να επιτευχθεί ούτε µε τα υποκατάστατα σο-
σιαλισµού, που προτείνετε εσείς, ούτε µε το αποτυχηµένο
γραφειοκρατικό µοντέλο, των δήθεν δεξιών εκσυγχρονιστών του
κ. Μητσοτάκη. 

Μια απλή ανάγνωση των άρθρων του νοµοσχεδίου µάς κάνει
να καταλάβουµε ότι ό,τι καλοπροαίρετο ενδέχεται να αναφέρε-
ται, ακόµα και αυτό, θα πέσει στο κενό. Ακόµα και στις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, που υποτίθεται ότι θα προχωρούσαν σε βελ-
τίωση διατάξεων, µε βάση τα σχόλια στην επιτροπή -το ίδιο ακρι-
βώς είχαν πει και οι φορείς- το επιστηµονικό συµβούλιο, συγκρο-
τείται µε απόφαση του Υπουργού. Είναι η παράγραφος 6 του
άρθρου 8 για το οποίο εκφράστηκαν και οι αρµόδιοι φορείς. 

Η µοναδική υποχώρηση της Κυβέρνησης, σε σχέση µε το
πρώτο σχέδιο που έφερε στην επιτροπή, που ασφαλώς ούτε ση-
µαντική είναι ούτε αλλάζει τον τρόπο µε τον οποίο σκέφτεται να
επιβάλει τον κοµµατικό στρατό της στο πεδίο της έρευνας, ήταν
η εξής: Το προσωπικό το ιδρύµατος δεν αποσπάται απευθείας
µε απόφαση του Υπουργού, αλλά κατόπιν πρόσκλησης εκδήλω-
σης ενδιαφέροντος που δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα του ιδρύ-
µατος, σύµφωνα µε το άρθρο 10 παράγραφος 3. Είναι προφανές
ότι αυτή η πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος δεν έχει καµ-
µία απολύτως σηµασία στους σχεδιασµούς µιας ιδεοληπτικής
Κυβέρνησης. Θα είναι απλώς το άλλοθι, προκειµένου οι προσλή-
ψεις και οι αποφάσεις των ηµετέρων να γίνουν µε νοµιµοφάνεια,
χωρίς να αλλάζει τίποτα στην ουσία. 

Όπως, λοιπόν, προκύπτει ήδη από το πρώτο άρθρο του νοµο-
σχεδίου, το ίδρυµα θα ανήκει στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, ενώ
θα λειτουργεί µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Αφ’
ενός, λοιπόν, θα υπάγεται διοικητικά απευθείας στον Υπουργό
Παιδείας, ο οποίος µάλιστα, όχι µόνο θα εποπτεύει, αλλά θα έχει
και δικαίωµα ένστασης στις αποφάσεις των οργάνων του και
αφετέρου θα έχει το δικαίωµα να διανέµει χρηµατοδότηση, την
οποία θα διαχειρίζεται µε τρόπο αδιαφανή, τόσο ως προς τις επι-
διώξεις του όσο και προς το αποτέλεσµα. 

Γιατί τι νόηµα ακριβώς έχει η δυνατότητα να γίνεται δικαιούχοι
χρηµατοδότησης επιχειρήσεις και ερευνητικά ιδρύµατα του ιδιω-
τικού τοµέα και µάλιστα και από ξένες χώρες, σύµφωνα µε το
άρθρο 1 παράγραφος 2; Τι στόχευση έχει η δυνατότητα χρηµα-
τοδότησης υποτροφιών φυσικών προσώπων, ανεξαρτήτως ιθα-
γένειας και σύνδεσής τους µε συγκεκριµένο εκπαιδευτικό ίδρυµα
ή ερευνητικό κέντρο; 

Αυτές οι φράσεις αποδεικνύουν δίχως άλλο, κατά την εκτίµησή
µας, ότι αφήνετε επίτηδες µέσω των γενικών και αόριστων δια-
τυπώσεων, ένα ευρύ φάσµα για άσκηση µικροπολιτικής µε κον-
δύλια που επιβαρύνουν στον κρατικό προϋπολογισµό σε πρό-
σωπα ή ιδρύµατα της αρεσκείας σας και χωρίς καµµία ουσια-
στική δυνατότητα ελέγχου στη διαχείριση των ποσών αυτών. 

Με άλλες λέξεις, συνεχίζετε και υπό αυτές τις δυσµενείς οικο-
νοµικές συνθήκες να χτίζετε το κοµµατικό σας κράτος στο πεδίο
της έρευνας και της τεχνολογίας, όπως έχετε κάνει και στον υπό-
λοιπο δηµόσιο τοµέα, όποτε και όταν µπορείτε

Δεν είναι τυχαίο, επίσης, ότι τους αξιολογητές για την αξιολό-
γηση των προτάσεων των υποψηφίων δικαιούχων για χρηµατο-
δότηση τους ορίζει το διοικητικό συµβούλιο τα µέλη του οποίου
ορίζει η γενική συνέλευση, σύµφωνα µε το άρθρο 7, παράγρα-
φος 10. Η δε γενική συνέλευση, που υποτίθεται ότι εγγυάται την
ανεξαρτησία του ιδρύµατος και την εκπλήρωση της αποστολής
του, δέχεται ευθέως τις παρεµβάσεις του Υπουργού, που υπο-
βάλλει αιτιολογηµένη ένσταση κατά του ορισµού συγκεκριµένου
µέλους του (άρθρο 7, παράγραφος 3β’). Μάλιστα, κατά την πρώ-
τη συγκρότησή της τα µέλη της γενικής συνέλευσης διορίζονται
για διετή θητεία µε βάση το αποτέλεσµα κλήρωσης που διενερ-
γείται κατά την πρώτη συνεδρίαση του οργάνου.

Το κυρίαρχο όργανο του ιδρύµατος, που είναι η γενική συνέ-
λευση, εκτός των υπολοίπων αρµοδιοτήτων, εγκρίνει συµπράξεις
και συνεργασίες µε άλλους φορείς του δηµοσίου και του ιδιωτι-
κού τοµέα της ηµεδαπής και της αλλοδαπής που προτείνονται,
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µε αποτέλεσµα τα διορισµένα µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο µέλη
της από την εκτελεστική εξουσία να χρηµατοδοτούν όποιες από
τις συµπράξεις ή πρόσωπα, ακόµα και αλλοδαπούς, επιθυµούν.

Με το άλλοθι του κριτηρίου της ιδιωτικής οικονοµίας και µε το
επίχρισµα της επιστηµονικής αυθεντίας η Κυβέρνηση επιχειρεί
να χειραγωγήσει και το πεδίο της έρευνας και της τεχνολογίας
και µάλιστα µε τρόπο απολύτως άκοµψο και περιττό αφού τα ίδια
µπορεί να καταφέρει και µέσω της ΓΓΕΤ, η οποία, όµως, στερεί-
ται πόρων.

Εποµένως το εφεύρηµα της ίδρυσης ενός ανεξάρτητου δήθεν
οργανισµού, όπως το εν λόγω ίδρυµα, έχει µοναδικό ή αλλιώς
κύριο σκοπό την αποκατάσταση στελεχών και ηµετέρων του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα, που µάλιστα θα επιβαρύνουν απευ-
θείας τον προϋπολογισµό του ελληνικού κράτους. Διαφορετικά,
ποιος ο λόγος της κοινοποίησης των µελών του επιστηµονικού
συµβουλίου του ιδρύµατος από τον πρόεδρο της γενικής συνέ-
λευσης στον Υπουργό, εφόσον πρόκειται για ανεξάρτητο φορέα;

Εξάλλου, το προσωπικό του ιδρύµατος προσλαµβάνεται και
απασχολείται είτε µε συµβάσεις αορίστου χρόνου είτε µίσθωσης
έργου ή εργασίας ιδιωτικού δικαίου ή κατόπιν απόσπασης από
άλλη υπηρεσία του δηµοσίου ή άλλο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
ή ιδιωτικού δικαίου µε απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού,
ενώ ο χρόνος απόσπασης λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής υπη-
ρεσίας και οι αποδοχές επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό του
ιδρύµατος.

Είναι προφανές ότι ακόµα και σήµερα η πλέον αποτυχηµένη
Κυβέρνηση των τελευταίων ετών χτίζει το κοµµατικό της κράτος
πάνω στα συντρίµµια µιας χώρας που η ίδια συνέβαλε µε την πα-
ρουσία της στο να δηµιουργηθούν. Μαζί µε τη µαζική αποδόµη-
ση των αξιών, των παραδόσεων και των θεσµών της ελληνικής
κοινωνίας, στην οποία πρωτοστατεί ο Υπουργός Παιδείας, ο
πλέον απαράδεκτος Υπουργός Παιδείας -µιλάω για τον κ. Φίλη-
από συστάσεως ελληνικού κράτους, εγκαθιδρύεται µια πνευµα-
τική νοµενκλατούρα που του έλειπε και τη χρηµατοδοτεί µε λεφ-
τά από τον προϋπολογισµό µέσω του τεχνάσµατος του δανει-
σµού.

Η συναναστροφή του ΣΥΡΙΖΑ µε διαβόητα στελέχη και πρώην
Υπουργούς του ΠΑΣΟΚ, που έχουν για χρόνια θητεύσει στη δια-
φθορά και τη διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος, έχει αποδώσει
καρπούς. Η Κυβέρνηση µαθαίνοντας εύκολα και γρήγορα όλα
τα τεχνάσµατα εκείνων που ο λαός έστειλε στα αζήτητα της πο-
λιτικής ζωής, αναδείχθηκε ο καλύτερος µαθητής που εν καιρώ
κρίσης ξεπέρασε ακόµα και τον δάσκαλο.

Δεν τρέφουµε καµµιά απολύτως αυταπάτη ότι το εν λόγω νο-
µοσχέδιο θα υπερψηφιστεί από την Κυβέρνηση και τους χρήσι-
µους ευκαιριακούς συνοδοιπόρους. Τα πανεπιστήµια και τα
ερευνητικά ιδρύµατα αποτελούσαν ανέκαθεν το µακρύ χέρι της
παράταξης που κυβερνούσε, µε τη διαφορά ότι µετά τη λεγό-
µενη µεταπολίτευση η Δεξιά τα είχε παραχωρήσει στην Αρι-
στερά, προκειµένου να γίνουν κάποιες ασκήσεις.

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό όχι µόνον γιατί δεν έγινε
δεκτή καµµιά από τις προτάσεις που καταθέσαµε, αλλά και γιατί
δεν µας πείσατε ούτε στο ελάχιστο ότι έχετε σκοπό να κάνετε
κάτι προκειµένου να αναπτυχθεί η έρευνα και η τεχνολογία στην
Ελλάδα, που τόσο έχουµε ανάγκη.

Θα συνεχίσουµε και θα αναφερθούµε στα άρθρα και στις τρο-
πολογίες, που είπα και πριν ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικά, στη
συζήτηση επί των άρθρων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται σε µια δύσκολη συγκυρία για τη
χώρα, σε µια δύσκολη συγκυρία για την πατρίδα µας, σε έναν
κόσµο ταραγµένο, θα έλεγα, σε µια Ευρώπη φοβική, σε µια χώρα
που συνεχώς ολισθαίνει και ολισθαίνει στην ύφεση. Αλλά η Κυ-
βέρνηση περί άλλων τυρβάζει.

Όλες αυτές τις µέρες ζούµε έναν αξιοθρήνητο καιροσκοπισµό,

ένα αλισβερίσι στο όνοµα µιας νέας Αριστεράς. Στον βωµό της
πολιτικής επιβίωσης, στον νόµο και στο όνοµα δήθεν αρχών και
αξιών, παρελαύνουν από µπροστά µας τραγικές φιγούρες του
πολιτικού συστήµατος. Είναι αυτοί οι οποίοι θέλουν να αλλάξουν,
όπως λένε, τη χώρα. Ποιοι; Αυτοί οι οποίοι οδήγησαν τη χώρα
εδώ.

Επιχειρείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, να αλλάξετε την ατζέντα
µε τις τηλεοπτικές άδειες, την παρέµβαση στη δικαιοσύνη, τις
εξωθεσµικές δηλώσεις των παραγόντων της, το συνέδριο του κυ-
βερνώντος κόµµατος, την τροπολογία για το µαύρο στα κανάλια,
η οποία τελικά αποσύρθηκε.

Κύριοι, εθελοτυφλείτε. Γιατί; Γιατί γύρω µας συντελούνται γε-
ωπολιτικές αλλαγές, αµφισβητούνται διεθνείς συνθήκες, εγεί-
ρονται σκέψεις από τους γείτονες που επιβάλλουν στη χώρα µας
εθνική ενότητα, οµοψυχία, εθνική συσπείρωση, για να ξεπερα-
στεί η κρίση.

Έχουµε µέρες τώρα που παρακολουθούµε το σχέδιο της
δραχµής και έχουµε µείνει άναυδοι. Πολλά τα σενάρια που δια-
κινούνται στο παρασκήνιο. Ποιων; Των περίφηµων διαπραγµα-
τεύσεων. Όλα αυτά, δυστυχώς, οδήγησαν τη χώρα µας στον
έλεγχο κεφαλαίων και στο τρίτο µνηµόνιο. Κι εσείς επιµένετε µε
µοναδικό, βέβαια, στήριγµα το κόµµα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
και κάποιες µετεγγραφές από τον «πάγκο» του πολιτικού καιρο-
σκοπισµού, οι οποίοι έγιναν και ριψάσπιδες, κάτι το οποίο βέβαια
ανθεί στις µέρες µας.

Τι να κάνετε; Να κυβερνήσετε τη χώρα. Πώς; Όταν είναι απο-
δεκτό από όλους ότι χρειάζεται πολιτική συναίνεση, ευρύτερη
πολιτική συναίνεση. Πλανάστε, κύριοι της Κυβέρνησης. Πλανά-
σθε πλάνην οικτράν και δυστυχώς µε την πολιτική σας επιµένετε
σε αδιέξοδα στην οικονοµία, στην ανάπτυξη, στην ανεργία, στην
αδιοριστία, στον αφανισµό της µικροµεσαίας επιχείρησης, των
νέων που οδηγούνται εκτός της χώρας, των νέων που µας κου-
νούν το µαντίλι και φεύγουν στο εξωτερικό, στην εξόντωση της
νέας γενιάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου, που
συζητείται σήµερα επί της αρχής και αύριο επί των άρθρων και
τροπολογιών, δηµιουργείται το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και
Καινοτοµίας, ΕΛΙΔΕΚ. Σκοπός του ιδρύµατος είναι κατά κύριο
λόγο η χρηµατοδότηση ερευνητικών προγραµµάτων και η χορή-
γηση υποτροφιών. Δεν µας βρίσκει φυσικά αντίθετους.

Δικαιούχοι είναι τα ΑΕΙ και οι δηµόσιοι ερευνητικοί και τεχνο-
λογικοί φορείς της χώρας. Το νοµοσχέδιο αποτελείται από δε-
καπέντε άρθρα, στα οποία αναλυτικά ορίζεται η ίδρυση, η νοµική
φύση, η λειτουργία, τα όργανα του ιδρύµατος. Βέβαια γι’ αυτά
θα µιλήσουµε αύριο περισσότερο. Επίσης, γίνεται λεπτοµερής
περιγραφή της χρηµατοδότησης του ιδρύµατος, αλλά και η δια-
δικασία της προκήρυξης, αξιολόγησης και χρηµατοδότησης των
προτάσεων.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, είναι προς σκέψη βέβαια,
γιατί ενώ πριν λίγο καιρό είχαµε µια µακρά συζήτηση στο νοµο-
σχέδιο για την έρευνα, εκεί που έπρεπε, δεν τέθηκε το θέµα της
σύστασης του εν λόγω ιδρύµατος. Δείχνει για µια ακόµη φορά
το έλλειµµα του ουσιαστικού πολιτικού σχεδιασµού για την παι-
δεία από την Κυβέρνηση, την προχειρότητα της ηγεσίας, του
Υπουργείου να νοµοθετήσει χωρίς όραµα και φυσικά χωρίς δια-
βούλευση.

Ο περιβόητος διάλογος, ο διάλογος για την παιδεία, που προ-
τάθηκε από τον Πρωθυπουργό τον Σεπτέµβριο του ’15 και από
τον Υπουργό τον κ. Φίλη, δεν είναι πλέον προσχηµατικός. Αλλά
τι είναι; Είναι και οχυρωµατικός. Πίσω του, λοιπόν, κρύβονται εµ-
µονές και προαποφασισµένες παρεµβάσεις του Υπουργείου
στην κατεύθυνση της υποβάθµισης της παρεχόµενης εκπαίδευ-
σης φυσικά σε όλα τα επίπεδα.

Το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας ιδρύεται όχι µε
τη χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων,
αλλά πώς; Με δανεισµό 180 εκατοµµυρίων από την Τράπεζα
Επενδύσεων και 60 εκατοµµυρίων από το ελληνικό δηµόσιο, οπό-
τε υπάρχει µια επιβάρυνση του δηµοσίου χρέους κατά 180 εκα-
τοµµύρια, συν τους τόκους που απαιτεί η δανειακή σύµβαση,
καθώς και η επιβάρυνση του δηµοσίου µε 60 εκατοµµύρια ευρώ,
σύµφωνα µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.
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Το ζητούµενο, βέβαια, είναι να πιάσουν τόπο αυτά τα χρήµατα
και τι θα γίνει, φυσικά, µε το ΕΛΙΔΕΚ µετά την πάροδο των δύο
ετών.

Άλλωστε, το πεδίο της έρευνας και της καινοτοµίας στη χώρα
µας αποτελεί σηµαντικό παράγοντα ανάπτυξης και ενίσχυσης
της οικονοµίας µας. 

Η χώρα µας διαθέτει εξαιρετικό επιστηµονικό δυναµικό και ικα-
νότατους τεχνοκράτες, τους οποίους φυσικά πρέπει επιτέλους
να στηρίξουµε. Γι’ αυτό και είναι επιτακτική η ανάγκη πλέον να
θεσµοθετήσουµε ένα σύγχρονο και ρεαλιστικό πρότυπο οργά-
νωσης, ανάµεσα στον δηµόσιο και ιδιωτικό ερευνητικό τοµέα.
Αυτό, βέβαια, κύριε Υπουργέ, θα δώσει µια νέα ώθηση στην
έρευνα, θα επιταχύνει τον σχεδιασµό της εθνικής ερευνητικής
στρατηγικής και θα αξιοποιήσει στο σύνολο του ερευνητικού δυ-
ναµικού της χώρας µας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να γίνει επιτέλους κατανοητό
από όλες τις πλευρές ότι σε θέµατα παιδείας δεν χρειάζεται µι-
ζέρια. Πρέπει να υπερβαίνουµε και εαυτούς, πρέπει να κινούµα-
στε µε ανοικτούς ορίζοντες, πρέπει να βλέπουµε πέρα από τα
κόµµατά µας. Πρέπει να αναζητούµε µια αποτελεσµατική αλλη-
λεπίδραση ανάµεσα στο εφικτό, σ’ αυτό που πιστεύουµε και φυ-
σικά σ’ αυτό που πρέπει και βέβαια να γίνει. Και φυσικά, να δούµε
σήµερα ανάµεσα στο δηµόσιο και ιδιωτικό ερευνητικό τοµέα τι
πρέπει να γίνει. Έτσι, να επιδιώξουµε την ενίσχυση της διαφά-
νειας, που είναι για όλους µας στοίχηµα, δηλαδή την ορθολογική
κατανοµή των πόρων και την αποτίµηση και αξιολόγηση των προ-
γραµµάτων. 

Το ζητούµενο είναι ένα: πρέπει να σταµατήσει το brain drain,
η διαρροή των Ελλήνων επιστηµόνων στο εξωτερικό. Γι’ αυτό,
θα συµφωνήσω µε σας, κύριε Υπουργέ, ότι πραγµατικά το Ελλη-
νικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας µπορεί υπό συνθήκες να
αποτελέσει εργαλείο ανάπτυξης και εργαλείο στήριξης της έρευ-
νας και της καινοτοµίας. 

Ταυτόχρονα, βέβαια, θα πρέπει να δούµε τη στήριξη της λει-
τουργίας της ΓΓΕΤ, γιατί η ΓΓΕΤ είναι πραγµατικά µια γραµµα-
τεία της οποίας η προσφορά ήταν πολύτιµη και επιβάλλεται να
συνεχίσει το έργο της απρόσκοπτα. Γι’ αυτό θα πρέπει να ενι-
σχυθεί µε προσωπικό, το οποίο έχει ανάγκη. Και φυσικά τα εργα-
σιακά δικαιώµατα των υπαλλήλων θα πρέπει εκ των πραγµάτων
να είναι καθ’ όλα διασφαλισµένα.

Όµως, θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν πάµε να δηµιουργήσουµε έναν δού-
ρειο ίππο, ο οποίος θα υπονοµεύσει τη λειτουργία της ΓΓΕΤ. Στις
συνεδριάσεις των δύο επιτροπών της Βουλής έθεσα συγκεκρι-
µένα ζητήµατα, που ενισχύουν το τρίπτυχο: διαφάνεια, αξιοκρα-
τία, αξιολόγηση, µε τη συµµετοχή των ΤΕΙ στη γενική συνέλευση
και το επιστηµονικό συµβούλιο, για τη βιωσιµότητα του ιδρύµα-
τος πέραν της τριετίας, για την αξιολόγηση των οργάνων διοίκη-
σης, για τη διαδικασία προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ, για τα ασυµ-
βίβαστα, τις αυξηµένες πλειοψηφίες, για τις αλλαγές µελών στη
γενική συνέλευση, για τη διαφάνεια µε ανοικτή πρόσκληση στις
αποσπάσεις. 

Οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κάνατε -κάνατε αποδεκτές ου-
σιαστικά και δικές µας προτάσεις- ενσωµατώνουν πράγµατι
πάρα πολλές δικές µας προτάσεις. Συγκεκριµένα, προστέθηκαν
τα ερευνητικά πανεπιστηµιακά ινστιτούτα στους πιθανούς δι-
καιούχους του ΕΛΙΔΕΚ. Ορίστηκε ότι οι προκηρύξεις θα πρέπει
να περιλαµβάνουν οδηγίες, για το πως θα γίνονται οι ενστάσεις
και η διαδικασία ενστάσεων των υποψηφίων. Ορίστηκε ότι ως
µέλη της γενικής συνέλευσης επιλέγονται καταξιωµένοι επιστή-
µονες µε εκτεταµένο ερευνητικό έργο, µε εκτεταµένη ερευνητική
εµπειρία. Δόθηκε η δυνατότητα συµµετοχής στη γενική συνέ-
λευση όλων των ΤΕΙ που πληρούν φυσικά κριτήρια σηµαντικής
ερευνητικής επίδοσης. Καταργήθηκε η δυνατότητα του Υπουρ-
γού να επιβάλει ή να υποβάλει ένσταση κατά ορισµού µέλους
της γενικής συνέλευσης και του επιστηµονικού συµβουλίου. Κα-
ταργείται η αποζηµίωση µελών της γενικής συνέλευσης. 

Επίσης, προβλέπεται ότι η κλήρωση για τα µέλη του επιστη-
µονικού συµβουλίου θα πραγµατοποιείται από τη γενική συνέ-
λευση. Η επιλογή των δύο αναπληρωτών διευθυντών θα πραγ-
µατοποιείται ύστερα από ανοιχτή πρόσκληση ενδιαφέροντος,

όπου εκεί ο διευθυντής θα έχει τον κύριο λόγο για τους συνερ-
γάτες του. Επίσης, καθορίστηκε ειδική πλειοψηφία στο επιστη-
µονικό συµβούλιο, έξι στους εννέα για την παύση του διευθυντή
και ορίστηκε ότι οι αποσπάσεις θα γίνονται µε ανοιχτή πρό-
σκληση ενδιαφέροντος. Τίθεται χρονικό όριο τριών µηνών στην
άσκηση µεταβατικά των αρµοδιοτήτων από τον Υπουργό και ορί-
ζεται ότι ασκούνται αυτές που είναι απόλυτα αναγκαίες για την
έναρξη λειτουργίας του ΕΛΙΔΕΚ.

Θεωρούµε ότι µε τις παραπάνω προτάσεις των φορέων και µε
τις παρατηρήσεις των ειδικών αγορητών που ενσωµατώσατε,
κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο κινείται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Ήδη πληροφορούµαι ότι την πρώτη βδοµάδα του Νοεµ-
βρίου θα έχουµε και την προκήρυξη για τη στήριξη των υποψη-
φίων διδακτόρων από τον ΕΛΙΔΕΚ και αυτό βέβαια είναι πολύ θε-
τικό.

Εµείς για όλα τα παραπάνω θα ψηφίσουµε «ναι» επί της αρχής
του νοµοσχεδίου.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε
µου µια αναφορά στην πολιτική επικαιρότητα. Ολοκληρώθηκε το
συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ, ένα συνέδριο στο οποίο αποθεώθηκε το
δηµοψήφισµα του «ΟΧΙ» που έγινε «ΝΑΙ», το δηµοψήφισµα που
έγινε η αιτία να επιβληθούν τα capital controls. Η Κυβέρνηση
έκτισε τον νέο «Γοργοπόταµο». 

Αναρωτιόµαστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ: Δεν αισθάνεστε άσχηµα
να χρησιµοποιείται ο Γοργοπόταµος ως σύµβολο για την υπο-
ταγή της Κυβέρνησης στα κελεύσµατα του Σόιµπλε, για το τρίτο
µνηµόνιο και την καταιγίδα φόρων, περικοπών και πλειστηρια-
σµών, για την εκχώρηση του εθνικού πλούτου για ενενήντα εννέα
χρόνια;

Κύριοι συνάδελφοι της συµπολίτευσης, γιατί τότε, την περίοδο
2009-2011, που το ΠΑΣΟΚ χάραζε την εθνική στρατηγική, εσείς
χλευάζατε και καταγγέλλατε και όλοι σας ήσασταν απέναντι; Σή-
µερα εκείνο το ΠΑΣΟΚ της περιόδου 2009-2011 δικαιώνεται.
Θέλω να θυµίσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ τότε είχε οχυρωθεί στο εύκολο αν-
τιµνηµονιακό µέτωπο που υποσχόταν ότι θα καταργήσει µ’ έναν
νόµο, µ’ ένα άρθρο το σκληρό µνηµόνιο και θα διέγραφε το
χρέος.

Η δική σας αδιαλλαξία, κύριοι της Κυβέρνησης, για την εθνική
συνεργασία έχει παρατείνει τον εγκλωβισµό της χώρας στην
κρίση. 

Σήµερα βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση προσχωρεί στον ρεαλισµό
–αυτό είναι θετικό- και ξεχνά κάθε δηµαγωγική «κορώνα». Πρώτα
προσχώρησε η κυβέρνηση Παπαδήµου. Πού; Στον δρόµο και
στην πλατφόρµα που χάραξε το ΠΑΣΟΚ κατά την περίοδο 2009-
2011. Ποιος άλλος; Στη συνέχεια η κυβέρνηση Σαµαρά. Να θυ-
µίσω τον Σαµαρά των τριών Ζαππείων και των δεκαοκτώ δισεκα-
τοµµυρίων σε ισοδύναµα. Στη συνέχεια, η κυβέρνηση «πρώτη
φορά Αριστερά», η κυβέρνηση Τσίπρα του Γενάρη του 2015 και
η Κυβέρνηση Τσίπρα του Σεπτέµβρη του 2015. 

Εµείς είµαστε υπερήφανοι και ο οµιλών, µιας και είµαι νέος
Βουλευτής, θα ήθελα να πω το εξής: Είµαι υπερήφανος που είµαι
ΠΑΣΟΚ, είµαι υπερήφανος για τη διακυβέρνηση της χώρας από
το ΠΑΣΟΚ την περίοδο 2009-2011. 

Μιας και δηλώνω υπερήφανος, να δηλώσω και το εξής, ότι στο
ΠΑΣΟΚ έλαχε ο κλήρος να σηκώσει το βάρος την περίοδο 2009-
2011, για να υπάρχει η χώρα, για να µπορεί ο κ. Λεβέντης, που
µας κάνει πολλές φορές υψηλή κριτική, να είναι σήµερα στη
Βουλή.

Εµείς δεν κάναµε τίποτα περισσότερο απ’ αυτό που αναλο-
γούσε σ’ ένα κόµµα πατριωτικό για τη στήριξη της χώρας. Κά-
ναµε µε ευθύνη και κόστος, πολιτικό και κοινοβουλευτικό, ό,τι
χρειαζόταν για να µείνει η χώρα όρθια. Λοιδορηθήκαµε, όµως
προτάξαµε το συµφέρον της χώρας.

Έρχοµαι στο θέµα των κόκκινων δανείων που είναι θέµα των
ηµερών, που έχει προκαλέσει …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, ξέ-
ρετε ότι εκ του Κανονισµού …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι εντός του δεκα-
πενταλέπτου, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν είναι έτσι. Αν
διαβάσετε το άρθρο του Κανονισµού, είναι σαφές για τι πράγµα
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µιλάει ο κάθε Βουλευτής, άλλο που δείχνουµε ανοχή και µιλάτε
και για άλλα θέµατα, αλλά µην πάµε και στα κόκκινα δάνεια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να σας
ευχαριστήσω και να πω κλείνοντας ότι στο θέµα των κόκκινων
δανείων ήµασταν οι πρώτοι οι οποίοι είπαµε να προηγηθούν οι
δανειολήπτες των ξένων funds, να πάνε τα δάνεια στα νοικοκυ-
ριά, στους νοικοκυραίους και όχι στα τραπεζικά «κοράκια». Αυτό
ζητάµε και σήµερα, να προηγηθούν οι δανειολήπτες των ξένων
funds, να παραδειγµατιστούµε από τους αδελφούς Κυπρίους.

Κλείνοντας, θα πω ότι η χώρα χρειάζεται εθνική συναίνεση και
ειδικά για το χρέος, για να γίνει χρήση του κεκτηµένου του
ΠΑΣΟΚ της συµφωνίας του Νοεµβρίου του 2012. Αµέσως µετά
πρέπει να σκύψουµε πάνω στα εργασιακά και χρειάζεται η Κυ-
βέρνηση να βάλει κάποιες κόκκινες γραµµές και να µην υποχω-
ρήσει, για να διασφαλίσει τα βασικά κεκτηµένα. 

Γι’ αυτό και η πρόταση της Προέδρου µας, της κ. Φώφης Γεν-
νηµατά, είναι η µοναδική λύση, η µοναδική διέξοδος: κυβέρνηση
εθνικής ενότητας µε ευρωπαϊκή πορεία από την παρούσα Βουλή,
για να αντιµετωπίσουµε τα τραγικά αδιέξοδα στα οποία ουσια-
στικά έχουµε οδηγηθεί και µε δικές σας ευθύνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύ-
ρος Τάσσος.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο στόχος της παιδείας όσο και της έρευνας στη σύγχρονη κα-

πιταλιστική οικονοµία είναι διπλός.
Από τη µια είναι η µετάδοση της συσσωρευµένης από την αν-

θρωπότητα γνώσης και η παραγωγή νέας γνώσης, ώστε να µπο-
ρούν οι µελλοντικοί εργαζόµενοι να εργαστούν παραγωγικά και
αποδοτικά για το κεφάλαιο.

Ο δεύτερος, και ίσως σηµαντικότερος, αφορά την ιδεολογική
προετοιµασία των µελλοντικών εργαζοµένων αλλά και αυτών που
µεταδίδουν και παράγουν τη νέα γνώση, ώστε αυτοί να ενσωµα-
τώνονται και να αφοµοιώνουν τις αξίες και τα ιδανικά του συστή-
µατος, που δεν είναι άλλα από τον ατοµισµό, τον ανταγωνισµό
και την επιχειρηµατικότητα και να µην τα αµφισβητούν. 

Ο άνθρωπος είναι η βασική παραγωγική δύναµη που κινητο-
ποιεί όλες τις υπόλοιπες. Στο πλαίσιο, όµως, του καπιταλισµού
αυτή η παραγωγική δύναµη µετατρέπεται σε «ανθρώπινο κεφά-
λαιο», δηλαδή, ένα «ειδικό» εµπόρευµα που, όπως κάθε εµπό-
ρευµα, είναι πηγή κερδοφορίας για τους σηµερινούς κατόχους
των µέσων παραγωγής. Ποιος, λοιπόν, καθορίζει τι µαθαίνει ο
νέος και µετά το τι ερευνά εάν γίνει ερευνητής; Μα, φυσικά η κα-
πιταλιστική αγορά, δηλαδή ο ανταγωνισµός των καπιταλιστών
για το µέγιστος κέρδος, την υπέρτατη αξία του καπιταλιστικού
συστήµατος αλλά και µε το µικρότερο δυνατό κόστος για αυ-
τούς. 

Και επειδή εδώ πολύς λόγος γίνεται για την υγιή επιχειρηµα-
τικότητα θα πρέπει να διευκρινιστεί ότι υγιείς είναι οι επιχειρή-
σεις που είναι ανταγωνιστικές και κερδοφόρες και όσες δεν
έχουν αυτά τα χαρακτηριστικά θεωρούνται άρρωστες και µη βιώ-
σιµες. Και αυτό ο νυν και ο πρώην πρόεδρος του ΣΕΒ το αποτυ-
πώνουν πάρα πολύ γλαφυρά. Ο νυν λέει: «Να συνδέει την πολλή
και καλή έρευνα που γίνεται στα ελληνικά πανεπιστήµια µε τις
επιχειρήσεις και τις ανάγκες τους». Το γιατί το εξηγεί ο προηγού-
µενος πρόεδρος του ΣΕΒ: «Ο πιο σηµαντικός συντελεστής υπε-
ραξίας είναι η γνώση σε συνδυασµό µε την ευελιξία και τη συ-
νεχή κατάρτιση». 

Το κεφάλαιο έχει δύο ζητούµενα για την αύξηση της παραγω-
γικότητας της εργασίας: από τη µια την ευρεία αξιοποίηση νέων
τεχνολογιών, σύγχρονων, σύνθετων µέσων παραγωγής –και εδώ
είναι ο ρόλος της έρευνας και της καινοτοµίας- και από την άλλη
–και συνέπεια του πρώτου- ένα πιο ειδικευµένο εργατικό δυνα-
µικό, µε πιο ολόπλευρη γνώση των όρων λειτουργίας της παρα-
γωγής, των µεταβολών στην οργάνωση της εργασίας, αυτό που
οι αστοί ονοµάζουν «αυξανόµενη ζήτηση για προσόντα µεσαίου
και ανωτέρου επιπέδου». 

Πώς απαντάνε οι καπιταλιστές σε όλα αυτά που αποτυπώνουν

την τεράστια κοινωνικοποίηση της εργασίας και την ανάγκη για
ξεπέρασµα της ατοµικής-συλλογικής ιδιοκτησίας στα µέσα πα-
ραγωγής; Με τη συνεχή αναδιοργάνωση της ανθρώπινης εργα-
σίας αλλά µε σκοπό το καπιταλιστικό κέρδος, πράγµα που οδηγεί
στη σηµερινή κόλαση για τους εργαζόµενους και τα παιδιά τους
-των εκπαιδευτικών και των ερευνητών βεβαίως µη εξαιρουµέ-
νων-, µε την ένταση της εκµετάλλευσης, την ανεργία, τις ελαστι-
κές εργασιακές σχέσεις και πολλά ακόµα. 

Στον αντίποδα αυτής της πολιτικής είναι η σύνδεση της πολ-
λής και καλής έρευνας, που γίνεται στα ελληνικά πανεπιστήµια
και ερευνητικά κέντρα, µε την κοινωνία και τις ανάγκες της, για
την οποία παλεύει το ΚΚΕ. Αυτές είναι οι δύο αντιλήψεις, η µε-
ταφυσική - ιδεαλιστική και η διαλεκτική-υλιστική αντίληψη, οι δύο
κόσµοι, ο κόσµος της έρευνας-εµπόρευµα και ο κόσµος της
έρευνας-κοινωνικό αγαθό, οι δύο τάξεις, η αστική και η εργατική,
µε τις διαµετρικά αντίθετες στοχεύσεις. 

Για να έχουµε µια συνολική εκτίµηση της αστικής στρατηγικής
για την ανάπτυξη της έρευνας, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν τις
σχετικές εξελίξεις σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και
τους συνολικούς σχεδιασµούς της αστικής τάξης για την πορεία
εξόδου της καπιταλιστικής οικονοµίας της χώρας από την κρίση,
τις αντιπαραθέσεις για την επόµενη µέρα, τις προτεραιότητες
που τίθενται, το µείγµα διαχείρισης που θα εφαρµοστεί, καθώς
και το ποιοι θα αναλάβουν την υλοποίηση του σχεδίου ανάκαµ-
ψης της κερδοφορίας του κεφαλαίου και ενίσχυσης της ανταγω-
νιστικότητάς του. 

Έτσι δεν είναι τυχαίο ότι οι προωθούµενες κατευθύνσεις και
ρυθµίσεις εντάσσονται στην «εθνική συνολική µεταρρυθµιστική
και αναπτυξιακή προσπάθεια». Το ιδεολόγηµα που προτάσσεται
είναι ότι «η ενίσχυση της έρευνας και της καινοτοµίας αποτελεί
µοχλό ανάπτυξης, εργαλείο για την έξοδο από την κρίση». Η
θέση αυτή αναπαράγεται από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα, που θέλουν ακόµη πιο γρήγορη
ιδιωτικοποίηση και εµπορευµατοποίηση της έρευνας. Πίσω από
την ευλογοφάνειά της, όµως, αποσιωπάται ότι η έρευνα και η
ανάπτυξη δεν είναι ταξικά ουδέτερες, αλλά είναι δέσµιες των
σχέσεων παραγωγής, του καπιταλιστικού δρόµου στις σηµερινές
συνθήκες. Άλλωστε η επιδιωκόµενη αύξηση της ανταγωνιστικό-
τητας δεν επιφυλάσσει τίποτε θετικό για τα λαϊκά στρώµατα,
αφού όλες οι αντιλαϊκές ανατροπές έχουν γίνει µε την επίκλησή
της. 

Αυτό τον στόχο έρχεται να υπηρετήσει το παρόν νοµοσχέδιο
για το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας, το ΕΛΙΔΕΚ. Τι
κάνει το ΕΛΙΔΕΚ; Χρηµατοδοτεί ερευνητικά προγράµµατα. Χο-
ρηγεί υποτροφίες για υποψήφιους διδάκτορες και post-doc. Χρη-
µατοδοτεί την αγορά ερευνητικού εξοπλισµού. Διαµεσολαβεί
στην πρόσβαση πανεπιστηµίων, ΤΕΙ, ερευνητικών και τεχνολογι-
κών φορέων στη χρηµατοδότηση καινοτόµων ερευνητικών προ-
γραµµάτων. Υποστηρίζει τη δηµιουργία νεοφυών επιχειρήσεων
προς εκµετάλλευση ερευνητικών αποτελεσµάτων. 

Ποιοι είναι οι πόροι του; Από τον κρατικό προϋπολογισµό από
κρατικές υπηρεσίες και νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλους διεθνείς οργανισµούς, από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, όπου παίρνει και το δάνειο
για να ξεκινήσει, χορηγίες από φυσικά ή νοµικά πρόσωπα εσω-
τερικού ή εξωτερικού. 

Ποιο είναι το προσωπικό; Αποσπασµένοι υπάλληλοι από κάθε
άλλη υπηρεσία του δηµοσίου ή από άλλο νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου ή ιδιωτικού δικαίου, µε απόφαση του εποπτεύοντος
Υπουργού. Προσωπικό µε σύµβαση µίσθωσης έργου ή εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή έµµισθης εντολής έως
τριετούς διάρκειας, µε δυνατότητα ανανέωσης.

Σε πρώτη φάση, το ΕΛΙΔΕΚ έρχεται να διαχειριστεί δάνειο από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, που δίνεται για τον σκοπό
αυτό και απαιτείται η συγκρότηση φορέα για τη διαχείρισή του.
Άρα, η ίδια η ίδρυσή του είναι ενδεικτική της στόχευσης της Κυ-
βέρνησης για το πώς αντιλαµβάνεται την ερευνητική πολιτική,
την άντληση πόρων για αυτή και για το πώς αξιοποιούνται τα
αποτελέσµατά της. Χαρακτηριστικά αναφέρεται στο νοµοσχέδιο:
«Το ΕΛΙΔΕΚ λειτουργεί σύµφωνα µε τους κανόνες της ιδιωτικής
οικονοµίας». Αυτό και µόνο είναι αρκετό, για να καταδείξει την

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ι’ - 17 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2016 645



πλήρη ευθυγράµµιση της Κυβέρνησης µε τους στόχους του κε-
φαλαίου για την αξιοποίηση της έρευνας για την µεγιστοποίηση
της κερδοφορίας του και την ελαχιστοποίηση του κόστους
γι’αυτό». 

Από τα προβλεπόµενα στο σχέδιο νόµου ξεχωρίζει η παρεχό-
µενη στο ΕΛΙΔΕΚ δυνατότητα απευθείας χρηµατοδότησης επι-
χειρήσεων εσωτερικού ή εξωτερικού για συνέργειες µε ερευνη-
τικούς φορείς. Χαρακτηριστικά αναφέρεται: «Το ΕΛΙΔΕΚ συνά-
πτει κάθε είδους συµβάσεις, συµφωνίες συνεργασίας και προ-
γραµµατικές συµβάσεις µε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, ηµεδαπά
ή αλλοδαπά. Συνδικαιούχοι χρηµατοδότησης δύνανται να είναι
επιχειρήσεις, εκπαιδευτικά και ερευνητικά ιδρύµατα του δηµό-
σιου ή του ιδιωτικού τοµέα της ηµεδαπής και της αλλοδαπής».
Είναι χαρακτηριστικό του τρόπου που αντιλαµβάνεται την ανά-
πτυξη της έρευνας η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ότι το πολυδια-
φηµιζόµενο εδώ και πολύ καιρό ίδρυµα, στην ουσία αποτυπώνει
τον σχεδιασµό της Κυβέρνησης να χρηµατοδοτήσει την ανά-
πτυξη της έρευνας µε δανεικά! Μάλιστα, η διαχείριση και οι όροι
αποπληρωµής του δανείου, καθώς και οι ρήτρες σε περίπτωση
µη απόδοσης των επενδύσεων προφανώς και θα βαρύνουν κα-
ταλυτικά για την περαιτέρω διαµόρφωση του ερευνητικού ιστού
στη χώρα το µέλλον του τοµέα. 

Η ίδρυση του ΕΛΙΔΕΚ σηµατοδοτεί την πρόθεση της Κυβέρ-
νησης να οργανώσει καλύτερα την επιχειρηµατική λειτουργία
των ερευνητικών φορέων, συγκροτώντας έναν κεντρικό φορέα,
που τυπικά δεν βρίσκεται υπό ουσιαστικό κρατικό έλεγχο και δεν
λογοδοτεί στη Βουλή, καθώς έχει διοικητική και οικονοµική αυ-
τοτέλεια. Έτσι, στο όνοµα της αυτοτέλειας το ΕΛΙΔΕΚ και δι’
αυτού οι ερευνητές, θα γίνονται κυνηγοί προγραµµάτων. Οι επι-
χειρήσεις δεν θα διαθέτουν πόρους για την αβέβαιη και µη άµεση
εφαρµόσιµη βασική έρευνα, αλλά και θα είναι πανέτοιµες να
αξιοποιήσουν αν κάτι άµεσα εφαρµόσιµο προκύψει.  

Ας µην έχουµε όµως αυταπάτες ότι οι ερευνητές θα κάνουν τη
βασική έρευνα, που επιθυµούν για να ικανοποιήσουν την περιέρ-
γειά τους. Ο στόχος του νοµοσχεδίου είναι αναπτυξιακός, όπως
επανειληµµένα έχει τονιστεί. Το είπε πριν από λίγο και ο κ. Γα-
βρόγλου. Αυτό σηµαίνει δηµιουργία µια κρίσιµης µάζας νέων,
ορεξάτων, αλλά και φτηνών ερευνητών σε έναν-δυο τοµείς, που
ενδιαφέρουν το µεγάλο κεφάλαιο και που αυτοί οι ένας-δυο το-
µείς αποτελούν την εθνική στρατηγική για την έρευνα, έτσι ώστε
να σµικρύνεται όσο το δυνατόν περισσότερο ο χρόνος εφαρµο-
γής των αποτελεσµάτων της έρευνας στη καπιταλιστική παρα-
γωγή. 

Εδώ έρχεται και δένει και το brain drain, που επιδιώκεται να
γίνει brain-gain. Στο πλαίσιο της κινητικότητας των ερευνητών,
όπως αυτή την αντιλαµβάνεται το µεγάλο κεφάλαιο βέβαια, δεν
έχει σηµασία αν Έλληνες ερευνητές φεύγουν και πάνε σε άλλες
χώρες, αλλά η εισροή ερευνητών από εκτός Ελλάδας χώρες,
που είναι πιο φτηνοί από τους Έλληνες, να είναι µεγαλύτερη,
ώστε να δηµιουργηθεί αυτή η κρίσιµη µάζα ερευνητών σε έναν-
δυο τοµείς που ενδιαφέρουν το κεφάλαιο. Έτσι το κόστος το
αναλαµβάνει η κοινωνία και το όφελος οι επιχειρήσεις. Τι ωραία
που είναι για το κεφάλαιο! 

Τα προβλεπόµενα στο νοµοσχέδιο επιβεβαιώνουν ότι οι σχε-
διασµοί της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έρχονται να συνεχίσουν
στον δρόµο που έχει χαράξει η αστική στρατηγική για την αξιο-
ποίηση της έρευνας και την έµφαση στη διάσταση της καινοτο-
µίας. Χαρακτηριστικά, πέραν των παραπάνω, «το ΕΛΙΔΕΚ
υποστηρίζει µέσω εφάπαξ χρηµατοδότησης τη δηµιουργία και
λειτουργία νεοφυών επιχειρήσεων, προς εκµετάλλευση ερευνη-
τικών αποτελεσµάτων». Η χρησιµοποίησή του ως εργαλείο προ-
ώθησης της εµπορευµατοποίησης και της επιχειρηµατικής λει-
τουργίας στον χώρο της έρευνας αποτυπώνεται και στα προβλε-
πόµενα για το προσωπικό του, καθώς εκεί συναντάµε όλες τις
σχέσεις εργασίας, υπό το βάρος των οποίων στενάζουν οι εργα-
ζόµενοι του χώρου και σήµερα. Συγκεκριµένα, αναπαράγει κι
εδώ το καθεστώς της ΓΓΕΤ και επικυρώνει ελαστικές σχέσεις,
«µπλοκάκια» κ.λπ.. 

Χαρακτηριστικά, «στο Ίδρυµα µπορεί να απασχοληθεί προσω-
πικό µε σύµβαση µίσθωσης έργου ή εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου ή έµµισθης εντολής έως τριετούς διάρκειας,

µε δυνατότητα ανανέωσης». 
Ουσιαστικά, το ΕΛΙΔΕΚ φαίνεται να έχει αντικείµενο αρµοδιό-

τητας και σκοπό αντίστοιχο µε την Γενική Γραµµατεία Έρευνας
και Τεχνολογίας, τη ΓΓΕΤ, όµως του προσδίδεται µεγαλύτερη
αυτονοµία. Έτσι αποτυπώνεται η πρόθεση για περαιτέρω υπο-
βάθµιση του ρόλου της ΓΓΕΤ, που αποτυπώθηκε και στον πρό-
σφατο νόµο κι ενώ έχει ήδη ενισχυθεί η ΕΥΔΕ/ΕΤΑΚ ως ενιαίος
φορέας διαχείρισης του συνόλου σχεδόν των σχετικών προσκλή-
σεων, έναντι της ΓΓΕΤ. 

Για ποιον λόγο, λοιπόν, θριαµβολογεί η Κυβέρνηση για το ΕΛΙ-
ΔΕΚ; Για το ότι εξασφαλίζει δάνειο που θα διοχετευθεί για ερευ-
νητικά έργα στην κατεύθυνση και µε τον τρόπο που υπηρετεί την
ευρωενωσιακή πολιτική; Για το ότι αναπαράγονται οι σαθρές ερ-
γασιακές σχέσεις που κάθε τόσο οδηγούν στη φυγή από τον
χώρο χιλιάδες νέους επιστήµονες; Για το ότι η ερευνητική παρα-
γωγή παραµένει δεσµευµένη στη λογική των προγραµµάτων της
χρηµατοδότησης προτάσεων των προτεραιοτήτων του κεφα-
λαίου; 

Τι σηµαίνουν, όµως, όλα αυτά; Ότι δεν µπορεί να διασφαλιστεί
η συνέχεια στην ερευνητική παραγωγή, να µπει µακροπρόθε-
σµος σχεδιασµός, να διασφαλιστεί η εργασιακή συνέχεια των ερ-
γαζοµένων στον χώρο µε δουλειά πάνω στο αντικείµενό τους και
µε όρους σύµφωνα µε τις σύγχρονες ανάγκες τους. Αυτές είναι
οι συνέπειες της πολιτικής της εµπορευµατοποίησης της έρευ-
νας και των φορέων της και αυτά τα έχουµε αναδείξει κι εµείς
ως ΚΚΕ και στην πρόσφατη συζήτηση για τον νέο νόµο για την
έρευνα, αλλά και οι εργαζόµενοι στην έρευνα µε τις κινητοποι-
ήσεις τους.

Αυτό που επί της ουσίας προσπαθεί να επιδιώξει η Κυβέρνηση
µέσα από αυτό το σχέδιο νόµου είναι να αναβαθµίσει τις προ-
οπτικές της καπιταλιστικής ανάπτυξης της χώρας, εντάσσοντας
τον τοµέα της έρευνας σε αυτόν τον σχεδιασµό, µε δανεικά και
νέα προγράµµατα που µάλλον δεν φτάνουν καν στο ύψος των
προηγούµενων, ενώ ταυτόχρονα αναπαράγουν και το υπάρχον
σαθρό και δυσχερές για τους εργαζόµενους στον χώρο καθε-
στώς λειτουργίας της έρευνας στη χώρα.

Από τα παραπάνω, γίνεται σαφές ότι για το ΚΚΕ είναι επιβε-
βληµένη η απόρριψη του νοµοσχεδίου επί της αρχής, αλλά κι επί
των περισσοτέρων άρθρων, όπως και συνολικά του προσανατο-
λισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του στρατηγικού σχεδια-
σµού της αστικής τάξης, η αποκάλυψη των αντιλαϊκών στοχεύ-
σεων που υπηρετούν. Τα σχέδια των µεγάλων µονοπωλιακών οµί-
λων στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που τελικά αυτά
είναι που αντανακλώνται και σε επίπεδο πολιτικών αποφάσεων,
στο πλαίσιο του οξυµµένου ανταγωνισµού, όχι απλά δεν λαµβά-
νουν υπ’ όψιν, αλλά αντιστρατεύονται τις ανάγκες των λαών
τους, καταστρέφουν παραγωγικές δυνάµεις, στρεβλώνουν πα-
ραγωγικές δυνατότητες. Αυτός είναι ο δρόµος της καπιταλιστι-
κής ανάπτυξης και µε αυτήν την έννοια, η έρευνα στα χέρια των
καπιταλιστών, από δύναµη που απελευθερώνει δυνατότητες του
ανθρώπου, µετατρέπεται σε δυνάστη. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, είναι ανάγκη, η ανάπτυξη αγω-
νιστικής δράσης από τους συλλογικούς φορείς που δραστηριο-
ποιούνται στον χώρο της έρευνας, µε στόχο να παρεµποδιστεί
και να ακυρωθεί στην πράξη η υλοποίηση των αντιδραστικών
αναδιαρθρώσεων. 

Μια τέτοια προσπάθεια µπορεί να είναι αποτελεσµατική, αν συ-
νοδεύεται από µια συνολική πρόταση του κινήµατος, ώστε η ανά-
πτυξη της έρευνας στη χώρα να αποκτήσει άλλον προσανατο-
λισµό, που να δένεται µε άλλον δρόµο ανάπτυξης, που έχει
ανάγκη ο λαός µας, όπου η εργασία και η επιστήµη θα έχουν
απαλλαχθεί από τα βαριά δεσµά των καπιταλιστικών σχέσεων και
θα αποσκοπούν στην εξύψωση της λαϊκής ευηµερίας, την ικανο-
ποίηση των σύγχρονων και διευρυµένων λαϊκών αναγκών. 

Στη βάση αυτή, το ΚΚΕ απευθύνει κάλεσµα στους εργαζόµε-
νους στον χώρο της έρευνας, όλους όσοι νιώθουν εγκλωβισµένοι
στα δεσµά της επιχειρηµατικής λειτουργίας και θέλουν να απε-
λευθερώσουν τις δυνατότητες της ερευνητικής δουλειάς, ιδιαί-
τερα οι νέοι επιστήµονες, να συναντηθούν µε το ταξικό εργατικό
κίνηµα, να συµβάλουν στην ισχυροποίηση της λαϊκής συµµαχίας,
µε τελικό στόχο τη συνολική ανατροπή αυτής της πολιτικής. 
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε Τάσσο.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι, ο συνάδελ-

φος κ. Γεώργιος Μαυρωτάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα συζητάµε το νοµοσχέδιο για την ίδρυση του φορέα µε

την επονοµασία Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας, πιο
σύντοµα ΕΛΙΔΕΚ. Στις επιτροπές µιλήσαµε αναλυτικά για τα συν
και τα πλην και κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις, γιατί σε κάθε
νοµοσχέδιο ως Ποτάµι προσπαθούµε να εντοπίσουµε τα θετικά
και αρνητικά σηµεία, να επιδοκιµάσουµε τα πρώτα και να προ-
σπαθήσουµε να εξαλείψουµε ή να διορθώσουµε όσο µπορούµε
τα δεύτερα.

Η αντιπολιτευτική µας θέση µάς επιβάλει να είµαστε αυστηροί
στην κριτική, αλλά δεν µένουµε εκεί. Κάνουµε και προτάσεις.
Έτσι αντιλαµβανόµαστε τον ρόλο µας στο Κοινοβούλιο. Ξέρουµε
ότι αυτός ο ρόλος δεν έχει τηλεθέαση, δεν έχει ακροαµατικότη-
τες, δεν έχει πρωτοσέλιδα, αλλά έχει ουσία. Κι εµάς, η ουσία µάς
ενδιαφέρει και όχι η ατάκα του βραδινού δελτίου. 

Το εύκολο, λοιπόν, θα ήταν να κάνουµε αυτό που κάνατε κι
εσείς, οι σηµερινοί κυβερνώντες, όταν ήσασταν στην αντιπολί-
τευση, να λέτε «όχι» σε όλα. Και όχι τίποτε άλλο, αλλά φαίνεται
ότι έχετε κολλήσει και τη Νέα Δηµοκρατία και ζούµε ένα déjà vu
της διετίας 2013-2014, όµως µε αντίθετους ρόλους. 

Είπαµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο έχει θετικά και αρνητικά ση-
µεία. Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από τα θετικά.

Θεωρούµε το δάνειο µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
σε µεγάλο βαθµό σαν µια προσωπική προσπάθεια του κ. Φωτάκη
να βρει πόρους για την έρευνα σε µια δύσκολη εποχή. Είναι αν-
τικειµενικά από τους ελάχιστους Υπουργούς, ίσως και ο µόνος,
που είχε ήδη διακριθεί στον χώρο του, πριν αναλάβει το Υπουρ-
γείο και έχει ολοκληρωµένη άποψη για το αντικείµενο. Είναι αυτό
που λέµε από την αρχή εµείς στο Ποτάµι για Υπουργούς επαΐον-
τες, που επιλέγονται µε βάση το επαγγελµατικό cv και όχι το κοµ-
µατικό cv ή συγγένειες και κουµπαριές. 

Υποψιάζοµαι, όµως, ότι ο αποκλειστικός λόγος δηµιουργίας
του ΕΛΙΔΕΚ είναι η σύναψη αυτού του δανείου µε την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων, τα 180 εκατοµµύρια. Επειδή δεν διακρι-
νόµαστε ιδιαίτερα για την κρατική αποτελεσµατικότητα, µάλλον
µπήκε όρος από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων να δηµι-
ουργηθεί ένα ανεξάρτητο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου στα
χνάρια του NSF, που υπάρχει στην Αµερική και του ERC, που
υπάρχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Βλέπουµε θετικά αυτή την προσπάθεια µερικής ανάσχεσης
του brain drain µέσω του ΕΛΙΔΕΚ, αυτήν την κρίσιµη περίοδο,
που το φαινόµενο εντείνεται. Η Ελλάδα δεν µπορεί να έχει ως
παραγωγικό της πρότυπο µια οικονοµία έντασης εργασίας -δεν
είµαστε ούτε Κίνα ούτε Ινδία- αλλά µια οικονοµία έντασης γνώ-
σης, ώστε να εκµεταλλευτούµε τα συγκριτικά µας πλεονεκτή-
µατα. Και το αρχικό κεφάλαιο για να το πετύχουµε αυτό είναι το
διανοητικό κεφάλαιο, που πρέπει να κρατήσουµε στη χώρα.
Όµως δεν αρκεί αυτό. Χρειάζεται η διασύνδεση της έρευνας και
της καινοτοµίας µε την παραγωγή, µε την οικονοµία, την επιχει-
ρηµατικότητα. Ελπίζουµε αυτό να είναι το επόµενο βήµα, σπά-
ζοντας τα ιδεολογικά στερεότυπα µιας Αριστεράς του περασ-
µένου αιώνα.

Επιτρέψτε µου εδώ να κάνω µια παρένθεση. Σε µια οικονοµία
έντασης γνώσης, µεγάλο ρόλο µπορεί να παίξουν οι εκπαιδευτι-
κές υπηρεσίες, υπηρεσίες, που µπορεί να προσφέρει η χώρα
µας, αξιοποιώντας το πλούσιο ανθρώπινο δυναµικό της. Εκεί
µπορεί να συµβάλει και η δυνατότητα ίδρυσης µη κρατικών πα-
νεπιστηµίων, που µε τόση εµµονή πολεµάτε. Είµαστε η µοναδική
χώρα του κόσµου που απαγορεύονται. Η γνώση δεν είναι εµπό-
ρευµα, λένε οι πολέµιοι των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Μα, ούτε
η υγεία είναι. Και όµως, έχουµε ιδιώτες γιατρούς και ιδιωτικά νο-
σοκοµεία. Το θέµα δεν είναι τι µας υπαγορεύουν οι ιδεολογικές
µας προκαταλήψεις, αλλά τι είναι καλύτερο για την κοινωνία. Και
η κοινωνία είναι έτοιµη.

Γιατί να φεύγουν χιλιάδες επιστήµονες και φοιτητές στο εξω-
τερικό, ενώ µπορούµε να τους έχουµε στη χώρα και συγχρόνως

να προσελκύουµε φοιτητές από άλλες χώρες, όταν µάλιστα,
στον συγκεκριµένο τοµέα υπάρχει το κατάλληλο δυναµικό και το
µόνο που πρέπει να δηµιουργηθεί είναι ένα πλαίσιο αυστηρό, το
οποίο θα αντικαταστήσει το σηµερινό θολό τοπίο στον χώρο; Η
χώρα, λοιπόν, για να ξεπεράσει τα προβλήµατά της χρειάζεται
περισσότερη εξωστρέφεια και όχι περιχαράκωση σε ιδεολογικά
συρµατοπλέγµατα.

Ας επιστρέψουµε, όµως, στο ΕΛΙΔΕΚ. Είχαµε µείνει στα θετικά
σηµεία και συνεχίζω. Ένα επίσης θετικό είναι ότι στον συγκεκρι-
µένο φορέα υπάρχουν τα εχέγγυα ανεξαρτησίας από την εκά-
στοτε κυβέρνηση, καθότι τη γενική συνέλευση αποτελούν εκ-
πρόσωποι από τα ΑΕΙ, τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ δηλαδή και τα
ερευνητικά κέντρα, οι βασικοί δηλαδή χρήστες των κονδυλίων.

Ένα άλλο θετικό είναι το ότι όλες οι θέσεις θα είναι µε ανοικτές
προσκλήσεις -οι θέσεις του επιστηµονικού συµβουλίου, του δι-
ευθυντή, του προσωπικού, ακόµα και οι αποσπάσεις στον φορέα-
αρκεί οι διαδικασίες αυτές να είναι πράγµατι ανοικτές και αδιά-
βλητες. Εδώ θα είµαστε παρόντες, για να το ελέγχουµε.

Επίσης, βλέπουµε θετικά τη διάθεση που έδειξε ο Υπουργός
να υιοθετήσει αρκετές από τις προτάσεις µας. 

Ας δούµε, όµως και ποια είναι τα αρνητικά. Με την ίδρυση του
ΕΛΙΔΕΚ τίθεται ένα ερώτηµα για το ποιος θα είναι πλέον ο ρόλος
της ΓΓΕΤ, ποια θα είναι η σχέση µεταξύ ΕΣΕΚ, δηλαδή του Εθνι-
κού Συµβουλίου Έρευνας και Καινοτοµίας και του ΕΛΙΔΕΚ και
ποια θα είναι η σχέση του ΕΛΙΔΕΚ µε την Εθνική Στρατηγική για
την Έρευνα, την Τεχνολογική Ανάπτυξη και την Καινοτοµία, δη-
λαδή µε την ΕΣΕΤΑΚ. Το ζητούµενο είναι οι φορείς αυτοί να λει-
τουργήσουν συµπληρωµατικά, να µην υπάρχει επικάλυψη αρµο-
διοτήτων και να επιτύχουµε τις µέγιστες δυνατές συνέργειες.
Αυτό είναι κάτι που επισηµαίνει και η έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής και µακάρι να είναι αφορµή το ΕΛΙΔΕΚ
για την απλούστευση των διαδικασιών και στη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας.

Ένα άλλο σηµείο που επίσης χρειάζεται προσοχή, είναι ο κίν-
δυνος πολυδιάσπασης των κονδυλίων. Ο τριετής ορίζοντας, που
ορίζεται ως µέγιστος από τη σύµβαση, περιορίζει το εύρος των
έργων που µπορούν να χρηµατοδοτηθούν. Δεν µπορεί δηλαδή
να δράσει ως όχηµα για τη χρηµατοδότηση δοµών εντατικής και
στοχευµένης έρευνας, δηµιουργίας ερευνητικών πυρήνων και δι-
κτύων. Θα πρέπει όσο γίνεται, να περιοριστεί η αποσπασµατικό-
τητα των δράσεων και να γίνει προσπάθεια να εντάσσονται αυτές
σε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο. Η σύµβαση δίνει πάντως τη δυνα-
τότητα παράτασης δύο ετών του εγχειρήµατος και είναι κάτι που
πρέπει να το αξιοποιήσουµε. 

Στις µεταβατικές διατάξεις επίσης, υπάρχει ένα σηµαντικό
θέµα. Με βάση το άρθρο 13 που αναφέρεται στις µεταβατικές
διατάξεις, η πενταµελής επιστηµονική επιτροπή, που θα επιλέξει
ο Υπουργός, θα εξειδικεύσει τα προσόντα των µελών του επιστη-
µονικού συµβουλίου και του διευθυντή και θα δηµοσιεύσει τις
προσκλήσεις για την υποβολή υποψηφιοτήτων για το επιστηµο-
νικό συµβούλιο και τον διευθυντή του ιδρύµατος και µετά θα δια-
λυθεί. Η επιλογή του επιστηµονικού συµβουλίου θα γίνει στη
συνέχεια, υποθέτω, από τη γενική συνέλευση. 

Με τη νοµοτεχνική βελτίωση που παρουσίασε ο Υπουργός, η
σύνθεση της γενικής συνέλευσης εξαρτάται από το ΕΣΕΚ, το
Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας. Ποιο ΕΣΕΚ όµως;
Η θητεία του προσωρινού ΕΣΕΚ έληξε τον Σεπτέµβριο, µε βάση
το άρθρο 25 παράγραφος 8γ’ του ν.4386/2016. Η καθυστέρηση,
λοιπόν, στις διαδικασίες του ΕΣΕΚ θα καθυστερήσει και το ΕΛΙ-
ΔΕΚ. Οπότε, ποιος θα επιλέξει τελικά το επιστηµονικό συµβούλιο
και τον διευθυντή; Ο Υπουργός πάλι; Ελπίζω να µην έχουµε και
µία επιπλέον παράταση της µεταβατικής περιόδου, η οποία ου-
σιαστικά λήγει 31-1-2017, και να επιταχυνθούν οι διαδικασίες. 

Εν κατακλείδι, το φιλόδοξο σχέδιο για το ΕΛΙΔΕΚ πρέπει να
µην παραπέµπει σε κάτι το οποίο θα είναι θνησιγενές, που θα
λήξει µόλις τελειώσει η δανειακή σύµβαση. Το δάνειο είναι ου-
σιαστικά το λίπασµα για να φυτρώσει κάτι καινούργιο, που θα
πρέπει να αυτοτροφοδοτείται στη συνέχεια. Εδώ έρχεται και το
θέµα των ιδιωτικών πόρων, που µπορεί να προκύπτουν και από
την εµπορική αξιοποίηση των ιδίων των έργων του ΕΛΙΔΕΚ ή από
ιδιώτες χρηµατοδότες. Και αυτό είναι κάτι που νοµίζω ότι θα πρέ-
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πει να το δούµε στο άρθρο 3 που αναφέρεται στους πόρους του
Ιδρύµατος. 

Στη σύµβαση αναφέρονται επίσης κάποιες εκροές, πολύ φιλό-
δοξες, κατά τη γνώµη µου. Οι ετήσιοι στόχοι, όπως προκύπτει
από τη σύµβαση, είναι εκατόν δέκα αιτήσεις για πατέντες, µε
δέκα πατέντες να κατοχυρώνονται τον χρόνο και δεκαέξι χιλιά-
δες επτακόσιες τριάντα τέσσερις επιστηµονικές δηµοσιεύσεις σε
περιοδικά, πάντα τον χρόνο. Τα νούµερα είναι υψηλά. Θα τα κα-
ταφέρουµε; Υπάρχει κάποια ρήτρα, αν δεν πιάσουµε αυτά τα µε-
γέθη; 

Στη σύµβαση, επίσης, αναφέρονται και δεκαπέντε full time
υπάλληλοι προσωπικό, κατά τη διάρκεια της λειτουργίας, οπότε
έτσι έχουµε µια ιδέα και για το λειτουργικό κόστος του ΕΛΙΔΕΚ,
το οποίο, όµως, δυστυχώς δεν αναφέρεται στην έκθεση του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους. Η δράση του ΕΛΙΔΕΚ, όµως,
ήδη ξεκίνησε. Την Παρασκευή 14 Οκτωβρίου, η ΓΓΕΤ έβγαλε µια
προδηµοσίευση προκήρυξης του ΕΛΙΔΕΚ µε ηµεροµηνία προκή-
ρυξης την 1η Νοεµβρίου του 2016, για υποτροφίες, για υποψή-
φιους διδάκτορες. 

Κάποια σχόλια για τη συγκεκριµένη προδηµοσίευση προκήρυ-
ξης: Κατά τη γνώµη µας, τα κριτήρια αξιολόγησης χρειάζονται
επανεξέταση, έτσι όπως αναφέρονται στην προδηµοσίευση. Η
διακριτοποίηση ως προς τη βαθµολογία θα πρέπει να είναι µε-
γαλύτερη. Για παράδειγµα, δεν µπορεί κάποιος µε βαθµό πτυ-
χίου 6,5 να παίρνει τα ίδια µόρια µε κάποιον που έχει βαθµό
πτυχίου 8,5, είκοσι µόρια. Επίσης, κάποιος µε τετραετείς σπου-
δές και βαθµό πτυχίου 5, που έχει κάνει ένα µονοετές µεταπτυ-
χιακό, θα έχει τα ίδια µόρια µε κάποιον µε πενταετείς σπουδές
και βαθµό πτυχίου 9,5. Τριάντα µόρια και οι δύο. Πρέπει να λη-
φθεί, λοιπόν, κάπως υπ’ όψιν και ο χρόνος σπουδών, ώστε να µην
µειονεκτούν όσοι έχουν παραπάνω χρόνια σπουδών, όπως γίνε-
ται στα πολυτεχνεία, στις ιατρικές σχολές. Επίσης, όλα τα µετα-
πτυχιακά θα µετρούν µε είκοσι µόρια; Και τα µονοετή και τα διετή
και τα σχετικά µε το αντικείµενο της διδακτορικής διατριβής και
τα άσχετα; Η οµάδα κριτηρίων Α2, που αναφέρεται στην προδη-
µοσίευση είναι επίσης πολύ υποκειµενική. Θέλει µια αντικειµενι-
κοποίηση. 

Εκτός από το προφίλ του υποψηφίου, η δική µας άποψη είναι
ότι πρέπει να εξετάζεται και το περιεχόµενο της διατριβής και να
αξιολογείται. Επίσης, δεν είναι όλες οι δηµοσιεύσεις ίδιες. Θα
πρέπει να διαφοροποιούνται και αυτές στη βαθµολογία και γε-
νικά θα πρέπει να αντικειµενικοποιήσουµε όσο γίνεται το σύ-
στηµα, ώστε να µην υπάρχουν οι σκιές της οποιασδήποτε εύ-
νοιας προς κάποιους. 

Διάβασα, επίσης, πριν από µια εβδοµάδα, την Τετάρτη 12
Οκτωβρίου, αν δεν απατώµαι, στην εφηµερίδα της Κυβέρνησης,
στην «ΑΥΓΗ» δηλαδή, ένα ρεπορτάζ για την ενίσχυση δεκαπέντε
χιλιάδων νέων επιστηµόνων, από κοινή συνέντευξη της κ. Ανα-
γνωστοπούλου και του κ. Χαρίτση την προηγούµενη µέρα, δη-
λαδή 11 Οκτωβρίου. 

Για το ΕΛΙΔΕΚ δεν έλεγε κουβέντα ή µάλλον, η «ΑΥΓΗ» έλεγε
ότι δεν αναφέρεται στο ΕΛΙΔΕΚ, γιατί δεν αφορά την τριτοβάθµια
εκπαίδευση. Κι όµως, το ΕΛΙΔΕΚ αφορά και παρα-αφορά την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση και αυτό αποδεικνύεται και από τις προκη-
ρύξεις για τους υποψήφιους διδάκτορες. 

Εξάλλου, η προδηµοσίευση της προκήρυξης, που ανέφερα
παραπάνω για υποτροφίες σε υποψήφιους διδάκτορες, ταυτίζε-
ται µε προγράµµατα που εξήγγειλε η κ. Αναγνωστοπούλου και ο
κ. Χαρίτσης. Θα υπάρχει, άραγε, κάποιος κοινός σχεδιασµός, έ-
νας συντονισµός, ώστε να µην υπάρχουν επικαλύψεις; Μιλούν οι
αρµόδιοι Υπουργοί µεταξύ τους; Γιατί δεν αναφέρθηκε και το
ΕΛΙΔΕΚ, λοιπόν στη συνέντευξη αυτή, εφόσον εξυπηρετεί παρό-
µοιους σκοπούς;

Επί των άρθρων και των τροπολογιών θα µιλήσω αύριο στην
κατ’ άρθρον συζήτηση. Ωστόσο, επιτρέψτε µου να πω κάτι για
την τροπολογία Παππά, η οποία ήρθε βράδυ Παρασκευής και µε-
σάνυχτα Παρασκευής αποσύρθηκε κι αν δεν αποσυρόταν, θα τί-
ναζε και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στον αέρα. Ήταν µία τρο-
πολογία που, ανάµεσα στα άλλα απαράδεκτα, απαξίωνε ακόµα
περισσότερο το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, λίγες ώρες
πριν ξεκινήσουν οι προσπάθειες συγκρότησής του. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι τέτοιες κινήσεις από µέρους της Κυ-
βέρνησης εξαφανίζουν κάθε καλή πρόθεση για συναίνεση σε
πράγµατα, στα οποία ουσιαστικά συγκλίνουµε, όπως είναι ένα
νοµοσχέδιο για την έρευνα, όπως είναι το νοµοσχέδιο για το ΕΛΙ-
ΔΕΚ.

Εκτός κι αν ο κ. Παππάς βιάζεται να δώσει τα χρήµατα από τις
άδειες για την ανάσχεση του brain drain, όπως υποσχέθηκε, άλ-
λωστε, σε δήλωσή του στο twitter, όπου λέει: «Με τα χρήµατα
από τις τηλεοπτικές άδειες αρχίζει το πρόγραµµα στήριξης νέων
διδακτόρων, για να µετατρέψουµε το brain drain σε brain gain.»
Εποµένως, να τον ρωτήσετε, κύριε Υπουργέ, αν υπάρχει αυτή η
διάθεση, για να αυξήσουµε ακόµα περισσότερο τα ποσά που
πάνε σε υποψήφιους διδάκτορες. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μαυρωτάς κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)  

Επίσης, κύριε Υπουργέ, µήπως θα πρέπει να φοβάστε στον
επερχόµενο ανασχηµατισµό για τη θέση σας; Υπάρχουν µνηστή-
ρες.

Με τέτοιες κοινοβουλευτικές πρακτικές, όπως και του κ. Φίλη
πριν από ένα µήνα, µε τη νοµοτεχνική βελτίωση για τους ΕΔΙΠ,
που τώρα αποσύρει µε την τροπολογία που φέρνει, ασφαλώς και
δεν είσαστε η κάθε λέξη του Συντάγµατος. Ειδικά στα κοινοβου-
λευτικά θέµατα, είστε, µάλλον, η κάθε ανορθογραφία του.

Κλείνοντας, το παρόν νοµοσχέδιο είναι στη σωστή κατεύθυνση
και οµολογώ ότι µας επηρέασε θετικά το γεγονός ότι ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός έκανε δεκτές πολλές από τις προτάσεις µας.
Ο διάβολος, όµως, κρύβεται στην εφαρµογή. Γι’ αυτό, θα παρα-
κολουθούµε στενά, ώστε να επιτελέσει τον σκοπό του και να στη-
ρίζονται οι νέοι επιστήµονες και οι ερευνητικές οµάδες, ανάλογα
µε την αξία τους κι όχι ανάλογα µε τη γνωριµία τους.

Είµαστε θετικά διακείµενοι, λοιπόν, επί της αρχής και θα είµα-
στε υπερθετικά παρόντες στην εφαρµογή του. Αύριο θα µιλή-
σουµε για τις τροπολογίες και τα άρθρα όπου θα ρωτήσω και τον
κ. Φίλη αν µαζί µε την νοµοτεχνική βελτίωση για τους ΕΔΙΠ θα
πάρει πίσω και το λιβελλογράφηµα που εξέδωσε το Υπουργείο
του, αναφερόµενο σε εµένα, επειδή αντέδρασα σ’ εκείνη τη διά-
ταξη, χαρακτηρίζοντάς µε ως ανίδεο, µουλωχτό υπονοµευτή,
που διαστρέφει την αλήθεια.

Τελικά, όµως, πριν αλέκτωρα φωνήσαι, τρις… µε την απόσυρ-
ση φάνηκε ποιος είναι ο ανίδεος και ποιος διαστρέφει την αλή-
θεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Αρεόπολης Λα-
κωνίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος, ειδικός αγορητής από
τους Ανεξάρτητους Έλληνες. 

Λέω όλον τον τίτλο, γιατί -όπως ορθώς, µας επισηµάνθηκε στο
Προεδρείο, να το λέµε- για τυφλούς είτε για κωφούς που παρα-
κολουθούν, για να µπορούν να καταλαβαίνουν ποιος µιλάει. Ή-
ταν σωστή η παρατήρηση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Περίπου τριακόσιες χιλιάδες, κυρίως νέα παιδιά, πολλοί απ’
αυτούς µε πολύ καλές σπουδές, έχουν φύγει από τη χώρα µας
και δραστηριοποιούνται στο εξωτερικό, γιατί δεν υπήρχε προ-
οπτική. Τουλάχιστον µέχρι τις εκλογές του 2015, αυτό ήταν το
νούµερο. Πιθανόν να έχει αυξηθεί κιόλας. 

Από την άλλη, βλέπουµε πολύ συχνά νεαρά παιδιά, φοιτητές,

648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µαθητές ακόµα, πραγµατικά να είναι πρώτοι σε παγκόσµιο επί-
πεδο. Πρόσφατα, δηλαδή, είδα τρεις φοιτητές που πήραν το
ασηµένιο µετάλλιο ή τέτοιου είδους διακρίσεις. Πραγµατικά, σου
κάνει εντύπωση και λες γιατί αυτά τα παιδιά να µην έχουν µια
προοπτική.

Έχω την άποψη ότι αυτό το ίδρυµα ήρθε µε µεγάλη καθυστέ-
ρηση. Βέβαια, οφείλουµε να οµολογήσουµε ότι συµπληρώνει
κατά κάποιο τρόπο την Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνο-
λογίας, που διαχειρίζεται κονδύλια του ΕΣΠΑ. Νοµίζω, όµως, ότι
θα έπρεπε να είχε ήδη γίνει εδώ και χρόνια. Έρχεται µε καθυστέ-
ρηση.

Κάποιοι –δικαίωµά τους- το βλέπουν µε καχυποψία. Είναι αυτό
που λέµε, ότι βλέπουν µισοάδειο το ποτήρι. Νοµίζουν ότι κάποιοι
θα διοριστούν, θα βολέψουµε κάποιους ή κάτι τέτοιο. Εγώ δεν
λέω ότι δεν εγκυµονεί κίνδυνο γραφειοκρατίας. Πάντα εγκυµονεί.
Θα είµαστε κατώτεροι των περιστάσεων, εάν δούµε αυτό το νο-
µοσχέδιο µε αυτόν τον τρόπο, να βολέψουµε δηλαδή µερικούς
φίλους και να µην ασχοληθούµε καθόλου. Έλεος! Εννοείται ότι
είναι κάτι που κοιτάει µπροστά.

Συµπληρώνει δε, θα έλεγα, ένα άλλο νοµοσχέδιο, το οποίο
είναι επίσης επίκαιρο –και θα ασχοληθούµε γύρω στις 16.00’ το
απόγευµα- που έχει σχέση µε την κοινωνική οικονοµία. Είναι µια
άλλη µεγάλη τοµή.

Τα λέω όλα αυτά, γιατί κάποιος λέει «έλα τώρα µωρέ τι έγινε;
Θα γίνει άλλο ένα ίδρυµα έρευνας και καινοτοµίας. Και τι έγινε;».
Έγινε! Θέλω εγώ να θυµίσω µία χώρα που πριν από είκοσι πέντε
χρόνια ήταν επαρχία των Σοβιετικών Δηµοκρατιών, την Εσθονία.
Αυτή η χώρα, χάρη στην έρευνα και την καινοτοµία, έχει απογει-
ωθεί τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια. Το ΦΠΑ σε αυτή την χώρα
δεν µπορεί να φοροδιαφύγει. Γίνεται ηλεκτρονικά. Στην ίδια
χώρα δεν χρειάζονται τριάντα τρεις υπογραφές και πέντε µε έξι
µήνες για να ιδρύσεις µια εταιρεία. Χρειάζονται µόνο δέκα οκτώ
λεπτά. 

Την φέρνω ως παράδειγµα. Δεν αναφέρω τη Γερµανία, τη Γαλ-
λία, τη Μεγάλη Βρετανία, τις Ηνωµένες Πολιτείες. Είναι χώρες
µε µεγάλη παράδοση. Αυτή είναι µια χώρα που ξεκίνησε πριν από
είκοσι πέντε χρόνια. Σε αυτήν τη χώρα η ηλεκτρονική υπογραφή,
που απαλλάσσει από απίστευτη γραφειοκρατία, είναι λόγω της
έρευνας και της καινοτοµίας και µάλιστα, από πολύ νεαρά παι-
διά. 

Μου αρέσει να µιλάω µε παραδείγµατα και όχι γενικώς και αο-
ρίστως. Πιστεύω ότι µας καταλαβαίνει οποιοσδήποτε µας ακούει.
Στην ίδια χώρα, οι δικαστικές υποθέσεις δεν καθυστερούν τέσ-
σερα και πέντε χρόνια ούτε βλέπεις να κουβαλούν σε δωµάτια
απίστευτες σακούλες, φακέλους, παραφακέλους, απίστευτα
πράγµατα που θα δείτε τώρα στα ΙΚΑ ή στο ΤΣΑΥ, όπου ανήκω
εγώ ή δεν ξέρω πού. Είναι ένα φοβερό πράγµα, αλλά έχουν εξα-
φανιστεί όλα, υπάρχουν ηλεκτρονικά τιµολόγια.

Αυτό που προσπαθούµε τώρα εµείς, το ηλεκτρονικό χρήµα,
για να µην έχουµε φοροδιαφυγή, ηλεκτρονική ψηφοφορία, όλα
αυτά είναι έρευνα, τεχνολογία. Στο χέρι µας είναι να αγκαλιά-
σουµε όλοι θετικά αυτήν την πρόταση. Ξαναλέω πως νοµίζω ότι
έχει έρθει αργά. Και δεν πρέπει να είµαστε άλλο µίζεροι. Δεν λέω,
να κάνουµε αντιπολίτευση. Εδώ, όµως, δεν κολλάει. Όλοι έχουµε
να ευνοηθούµε πάρα πολύ. 

Για να σας δώσω να καταλάβετε, θα πω κάτι: Στις Ηνωµένες
Πολιτείες, που είναι µια ανεπτυγµένη χώρα, κάθε Υπουργείο έχει
αναρτήσει τι ακριβώς θα κάνει και ποιος είναι υπεύθυνος να το
κάνει. Δηλαδή, ο πολίτης µπορεί να πάει και να τσεκάρει και να
ελέγξει το Υπουργείο, που είχε δεσµευτεί ότι θα κάνει συγκεκρι-
µένα πράγµατα, εάν τελικά τα έκανε στο χρονοδιάγραµµα. Τέ-
τοια εξέλιξη!

Πιστεύω, λοιπόν, ότι πρέπει να δώσουµε βάρος στην έρευνα
και την καινοτοµία. Είναι αυτή που προωθεί τα καλύτερα µυαλά
µας. Τα έχουµε ανάγκη. 

Και βέβαια, δεν κρύβω ότι η λέξη «κοµµατοκρατία» θα αργήσει
να φύγει -το ξέρω- αλλά κάποτε πρέπει να τελειώνει αυτή η ιστο-
ρία. Οι κοµµατικοί στρατοί και ο κοµµατισµός, γενικά, έχει στοι-
χίσει πάρα πολύ σε αυτήν τη χώρα. Μιλάω αυτήν τη στιγµή ως
άτοµο και το πιστεύω. Και έρχεται η επιστήµη, που δεν κάνει διά-
κριση, και βοηθάει να το ξεπεράσουµε και αυτό και να τελειώνει

οριστικά. Δεν θέλω να πω περισσότερα. 
Αν κατάλαβα καλά, νοµίζω ότι, παρ’ όλες τις ενστάσεις τους,

και τα υπόλοιπα κόµµατα είναι θετικά, πρέπει να είναι θετικά, σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Θα δούµε τις διαφορές και όταν θα µιλή-
σουµε κατ’ άρθρον, να το δούµε και µε λεπτοµέρειες αν πράγ-
µατι µπορούµε να κάνουµε βελτιώσεις. Εγώ, µε σεβασµό ακούω
τους πάντες και νοµίζω ότι υπήρχε µια καλή πρόθεση –αυτή είναι
η αίσθησή µου- µε κάποιες εξαιρέσεις. 

Θέλω να µου επιτρέψετε, όµως, να γυρίσω λίγο στην επικαι-
ρότητα. Δεν µπορώ να αντισταθώ. 

Άκουσα τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ να λέει ότι νιώθει περή-
φανος και λοιπά. Δικαίωµά του να νιώθει περήφανος µε µία δια-
φορά, όµως. Πρόσφατα, πριν από καµµιά δεκαριά µέρες, ο ει-
σαγγελέας παραπέµπει τον ταµία αυτού του κόµµατος για 160
εκατοµµύρια. Καλές είναι οι υπερηφάνειες, καλά είναι να νιώθεις
περήφανος γι’ αυτό που είσαι, αλλά πρέπει να το αποδεικνύεις
και στην πράξη. Εκατόν εξήντα εκατοµµύρια δανεικά και αγύρι-
στα, που όσο και αν σου κρατάνε την επιχορήγηση, θα ξεχρεώ-
σεις σε τέσσερα-πέντε χρόνια. 

Και εχθές ή προχθές, νοµίζω, υπήρχε ένα δηµοσίευµα σε µια
εφηµερίδα, που για τον ίδιο λόγο παραπέµπεται η Νέα Δηµοκρα-
τία για 140 εκατοµµύρια. Άλλες υπερηφάνειες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ανακριβής και ως
προς το ΠΑΣΟΚ, κύριε συνάδελφε. Επειδή τηρούνται Πρακτικά,
είµαι υποχρεωµένος να σας σταµατήσω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Συγγνώµη, Συµπαρά-
ταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ανακριβής και ως
προς το ΠΑΣΟΚ και ως προς τη Νέα Δηµοκρατία. 

Άλλο αστική αγωγή της Τράπεζας Πειραιώς και άλλο παρα-
ποµπή στον εισαγγελέα. Και το ΠΑΣΟΚ δεν παραπέµπεται για το
δάνειό του, παραπέµπεται για 15 εκατοµµύρια, που ο έλεγχος
που έκανε το ίδιο το ΠΑΣΟΚ το ανηύρε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Επιτρέψτε µου να σας
διορθώσω, κύριε Πρόεδρε.

Αυτό είναι για απάτη, για δύο συγκεκριµένες ιστορίες του
ταµία, και η άλλη είναι για απιστία για 160 εκατοµµύρια. Επιτρέψ-
τε µου να σας διορθώσω.

Για τη Νέα Δηµοκρατία συµφωνώ µε αυτό που είπατε, δεν είναι
παραποµπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να είστε προσεκτι-
κός.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πολύ προσεκτικός είµαι.
Μια τράπεζα θέλει να πάρει πίσω τα χρήµατά της. Αυτή είναι

µια πραγµατικότητα που θα πρέπει να µας προσγειώσει. 
Δεν είναι κακό να κάνουµε την αυτοκριτική µας. Να δεχθούµε

κριτική, να γίνεται σκληρή κριτική εδώ µέσα, µε µία διαφορά: Κά-
ποτε, θα πρέπει να γίνει και αυτοκριτική. Είναι εκ των ων ουκ ά-
νευ, αν θέλουµε πραγµατικά να είµαστε αξιόπιστοι. 

Εγώ δεν έχω να πω περισσότερα. Θέλω να πιστεύω ότι αυτό
το νοµοσχέδιο θα έχει θετική αντιµετώπιση απ’ όλα τα κόµµατα
της Βουλής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε Παπα-
χριστόπουλε, για τη συντοµία.

Φτάνουµε στον τελευταίο ειδικό αγορητή, τον κ. Ιωάννη Σα-
ρίδη, και αµέσως µετά θα δώσω τον λόγο, για να υπερασπιστεί
την τροπολογία, όπως σας είπα εξαρχής, στον κ. Βίτσα. Για λίγα
λεπτά, θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός και µπαίνουµε στον κύκλο
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Απ’ ό,τι βλέπω πάµε καλά,
άρα θα προλάβουν να µιλήσουν και κάποιοι συνάδελφοι από
τους συνολικά δεκαπέντε, που έχουν γραφτεί για το νοµοσχέδιο.

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν τρεις

αλήθειες σχετικά µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, που πρέπει
να ειπωθούν µέσα στην Αίθουσα.

Πρώτον, η ανάγκη που το έφερε µπροστά µας δεν είναι άλλη
παρά η ακατάσχετη αιµορραγία της χώρας σε υψηλού επιπέδου
επιστηµονικό προσωπικό, το λεγόµενο brain drain.
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Δεύτερον, η λύση που επιχειρούµε να δώσουµε στηρίζεται σε
δανεικά λεφτά, τα οποία φυσικά θα αποπληρώσει ο ελληνικός
λαός.

Τρίτον, δηµιουργούµε έναν νέο φορέα, το ΕΛΙΔΕΚ, κυρίως, για
να µην πω αποκλειστικά, για να διαχειριστεί τα 240 εκατοµµύρια
σε βάθος τριετίας. Από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
180 εκατοµµύρια και 60 εκατοµµύρια από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Δαπανών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µας δίνουν δανεικά, για να
βρούµε λύση στο brain drain και αυτό που συζητάµε σήµερα εδώ
είναι το ποιοι θα τα διαχειριστούν. Αυτό που δεν συζητάµε, ενώ
θα έπρεπε να το συζητήσουµε, είναι το γεγονός πως δεν έχουµε
βρει ακόµα βιώσιµη οικονοµική λύση για το τι θα γίνει µετά την
τριετία. Πώς, δηλαδή, θα συνεχίσει τη λειτουργία του το ΕΛΙΔΕΚ;
Με νέο δάνειο; Δεν µάθαµε πια ως Έλληνες ότι όταν παίρνεις
ένα δάνειο, πρέπει να έχεις στον νου σου και έναν λογικό τρόπο,
ένα βιώσιµο σχέδιο, για να το αποπληρώσεις; Πουθενά µέσα στο
νοµοσχέδιο δεν υπάρχει απάντηση στο απλό ερώτηµα «πώς και
πότε θα το αποπληρώσουµε». 

Το παρόν νοµοσχέδιο ασχολείται µε το ποιοι και πώς θα µοι-
ράσουν τα δανεικά, τα 180 εκατοµµύρια. Σ’ αυτό το σηµείο είναι
που διαφωνεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, στο ποιοι θα µοιρά-
σουν τα λεφτά. Εγώ, τουλάχιστον, δεν άκουσα άλλο επιχείρηµα.
Είναι σωστό να καταψηφίζεται ένα νοµοσχέδιο για έναν τέτοιο
λόγο; 

Θεωρώ πολύ σηµαντικό ότι σε κάποια σηµεία καταφέραµε να
συνεννοηθούµε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, συµπερι-
λαµβανοµένης µάλιστα και της Νέας Δηµοκρατίας µε την τοπο-
θέτηση του κ. Φορτσάκη κατά τη δεύτερη ανάγνωση του σχεδίου
νόµου και αναγνωρίσαµε ως ειλικρινείς τις προσπάθειες του
Υπουργού κ. Φωτάκη, ο οποίος έκανε πράγµατι τελικά αποδεκτές
τις περισσότερες από τις προτάσεις των φορέων και των κοµµά-
των της ελάσσονος Αντιπολίτευσης, προχωρώντας στις είκοσι
και παραπάνω αναγκαίες βελτιώσεις, αναγνωρίζοντας τη σηµα-
σία τους.

Αυτό που προτείνουµε εµείς, αφενός µε σκοπό να εξασφαλι-
στεί η απαραίτητη βιωσιµότητα του ΕΛΙΔΕΚ και αφετέρου, γιατί
αναγνωρίζουµε τον κίνδυνο να καταρρεύσει το σηµερινό νοµο-
σχέδιο τρία µόλις χρόνια µετά την ψήφισή του, είναι η άµεση νο-
µοθέτηση ενός πλαισίου διασύνδεσης των αποτελεσµάτων της
έρευνας και της καινοτοµίας, µε την αγορά και τον παραγωγικό
κλάδο, µε την αληθινή οικονοµία, δηλαδή. Ο µόνος τρόπος, για
να µπορέσουµε να αποπληρώσουµε τα δανεικά και ταυτόχρονα
να επιτρέψουµε στην έρευνα και στην καινοτοµία να δώσουν την
πολλαπλασιαστική τους ισχύ στην εθνική προσπάθεια για την
ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας, είναι να φροντίσουµε για
την αξιοποίηση των καινοτόµων αποτελεσµάτων της έρευνας.

Δεν απαντά, δυστυχώς, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο στο τι
θα γίνουν τα αποτελέσµατα των προσπαθειών των επιστηµόνων
µας. Ποιος θα βγάλει λεφτά από τις ιδέες τους; Δεν νοµίζω πως
εµπνέει εµπιστοσύνη στους διδάκτορές µας το σηµερινό νοµο-
σχέδιο. Έχει πολλά κενά. 

Πολύ αρνητικό είναι και το γεγονός πως µε µια προσεκτική µε-
λέτη των όσων συζητάµε σήµερα οδηγούµαστε στο ασφαλές
συµπέρασµα πως σε καµµία περίπτωση δεν περιορίζουµε τη
γραφειοκρατία και δεν αποµακρύνουµε τις περίφηµες γραφει-
οκρατικές αγκυλώσεις γύρω από τη χρηµατοδότηση της έρευ-
νας και της καινοτοµίας. Δεν περιέχονται διατάξεις, που να διευ-
κολύνουν τους νέους επιστήµονες, αλλά υπάρχουν αντιθέτως
πολλές διατάξεις, που εγγυώνται την πολυπλοκότητα στις διαδι-
κασίες λήψης των αποφάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά την οµολογουµένως ικα-
νοποιητική υιοθέτηση από τον Υπουργό πολλών εκ των προτά-
σεων που κατέθεσαν κατά τη σχετική συζήτηση στην αρµόδια
επιτροπή οι εκπρόσωποι των φορέων και οι Βουλευτές της ελάσ-
σονος Αντιπολίτευσης, είναι αλήθεια πως υπάρχει ακόµη µεγάλο
περιθώριο βελτίωσης και, ευτυχώς, υπάρχει και ο χρόνος για να
γίνουν αυτές, καθώς επιτέλους να συζητάµε ένα νοµοσχέδιο σε
δυο συνεδριάσεις της Ολοµέλειας. Οπότε επιλέγουµε το σωστό
και ακολουθούµε το ορθώς και καλώς νοµοθετείν έτσι όπως ορί-
ζεται στο Σύνταγµα, προσφέρουµε υπηρεσία στη δηµοκρατία και

προασπίζουµε το δηµόσιο συµφέρον έτσι όπως είµαστε υποχρε-
ωµένοι να κάνουµε, κάτι το οποίο δεν έχουµε κάνει σε πάρα
πολλά νοµοσχέδια, σε δεκάδες νοµοσχέδια, µέσα σ’ αυτή την Αί-
θουσα.

Μερικά σχόλια θα κάνω σήµερα, µε σκοπό να παροτρύνω τον
Υπουργό να προχωρήσει σε κάποιες αλλαγές. Επί των άρθρων,
λοιπόν, του νοµοσχεδίου, διαπιστώνω ότι δεν εισακούστηκαν κά-
ποιες από τις επισηµάνσεις της συναδέλφου µου Βουλευτού, της
κ. Μεγαλοοικονόµου. 

Πιο συγκεκριµένα, θα ήθελα να ακούσω µε ποιους τρόπους
θεωρείτε εσείς, κύριε Υπουργέ, πως γίνεται σαφής η πρόθεση
της οργανωµένης πολιτείας να στηρίξει την ακαδηµαϊκή έρευνα
ως οφείλει, σε σχέση µε την έρευνα που επιδιώκει πρακτικές
εφαρµογές. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις διατάξεις του άρθρου 2
και ειδικότερα τα όσα προαναφέρονται στην παράγραφο 2α περί
ουσιαστικής εξίσωσης µεταξύ των κυρίων δικαιούχων και των
συνδικαιούχων, βγάζω το συµπέρασµα πως δεν στηρίζουµε την
ακαδηµαϊκή έναντι της πρακτικά εφαρµόσιµης έρευνας. Ίσως
αυτό θα πρέπει να είναι ένα από τα βασικά θέµατα, αν όχι αυτού
του νοµοσχεδίου, τότε επί του απαραίτητου αµέσως επόµενου
νοµοσχεδίου στο συγκεκριµένο θέµα.

Ένα άλλο σηµείο, στο οποίο αξίζει να επιµείνουµε και χρήζει
της προσοχής σας, κύριε Υπουργέ, είναι και η πρόταση που κα-
ταθέσαµε σχετικά µε τα όσα προβλέπονται στο άρθρο 4 παρά-
γραφος 6. Πρέπει να προσθέσουµε, δηλαδή, τη δυνατότητα της
διενέργειας ενός επιπλέον έκτακτου διαχειριστικού ελέγχου ανά
έτος, µε απόφαση βεβαίως του εκάστοτε Υπουργού. Ο εποπτι-
κός ρόλος του Υπουργού είναι σηµαντικός και θα πρέπει, κατά
την άποψή µας, να επιµείνουµε σ’ αυτό, να ενισχυθεί µε την προ-
σθήκη ειδικής πρόβλεψης για τη δυνατότητα διενέργειας ενός
επιπλέον έκτακτου διαχειριστικού ελέγχου, πέραν του τακτικού
που προβλέπει το άρθρο 4.

Υπενθυµίζουµε όµως –και το κρατάµε ως σηµαντικό σηµείο-
πως σ’ αυτόν τον εποπτικό ρόλο περιορίζεται ο Υπουργός, έπειτα
και µετά την παρέλευση του επόµενου τριµήνου, κατά το οποίο
ο Υπουργός θα χαίρει εκτελεστικών υπερεξουσιών. Κατανοούµε
την αναγκαιότητα αυτής της µεταβατικής περιόδου, λόγω των
αυστηρών χρονοδιαγραµµάτων. Θα ελέγχουµε, όµως, καθηµε-
ρινά τον τρόπο άσκησης των καθηκόντων του Υπουργού µέχρι
και την 31η του ερχόµενου Ιανουαρίου. 

Ίσης βαρύτητας είναι και οι προτάσεις µας για τα περιεχόµενα
του άρθρου 5. Από τη µια πλευρά επιχειρηµατολογήσαµε για την
υποχρεωτική και όχι δυνητική δηµόσια ανάρτηση των ενστά-
σεων, παράγραφος 4 και από την άλλη κάναµε λόγο για τη θω-
ράκιση µέσω της διαδικασίας της κλήρωσης του θεσµού των
αξιολογητών, παράγραφος 6. Και οι δυο αυτές προτάσεις εξυ-
πηρετούν την ενίσχυση της διαφάνειας και θα πρέπει να τις δείτε
µε µεγαλύτερη προσοχή. 

Απαραίτητο είναι, επίσης, να µας εξηγήσετε τον ακριβή λόγο,
όπως σας έχουµε ζητήσει, της συµβουλευτικής επιτροπής της
12ης παραγράφου του άρθρου 8. 

Κλείνοντας την τοποθέτησή µου, θα επιχειρήσω να τεκµη-
ριώσω την ορθότητα της επιλογής µας να υπερψηφίσουµε επί
της αρχής το σηµερινό νοµοσχέδιο και την ίδρυση του νέου
φορέα, του ΕΛΙΔΕΚ. Μας δίνουν χρήµατα από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων έστω και δανεικά, για να τα διαχειριστούµε
µόνοι µας, µε τρόπο που να συµφωνεί η πανεπιστηµιακή κοινό-
τητα και µε σκοπό να ενισχύσουµε την έρευνα και την καινοτοµία.
Στο να πάρουµε το δάνειο αυτό δεν διαφωνεί ούτε η Νέα Δηµο-
κρατία. Εµείς, αντιθέτως, συνεχίζουµε να έχουµε αντιρρήσεις
στο να παίρνουµε δάνεια, χωρίς να ξέρουµε όλοι και χωρίς να
έχουµε πρώτα συµφωνήσει το πώς θα τα αποπληρώσουµε. Σύν-
τοµα πρέπει να µας φέρετε κάτι που να µας λέει και από πού θα
βρούµε να πληρώσουµε τα δανεικά και πώς τα αποτελέσµατα
των χρηµάτων που θα διαχειριστεί το ΕΛΙΔΕΚ θα προσθέσουν
µονάδες στο ΑΕΠ. Για εµάς ο τρόπος είναι ένας. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τι λέτε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Διαφορετική προσέγγιση, κυρία Αντω-

νίου. Η διασύνδεση της έρευνας και των αποτελεσµάτων της µε
την αγορά και την παραγωγική οικονοµία. Αυτό είναι το ζητού-
µενο. Να προσθέσουµε µε το έργο µας, µε τις δυνάµεις µας, µο-
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νάδες στο ΑΕΠ.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Συµφωνώ. Αυτό είπαµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Οφείλουµε να αναχαιτίσουµε το brain

drain, να σταµατήσει η αιµορραγία Ελλήνων προς το εξωτερικό.
Η προσπάθειά µας να βρούµε ισοδύναµα συνεχίζεται σε κάθε
σχέδιο νόµου, σε κάθε τροπολογία, σε κάθε ερώτηση που σας
κάνουµε στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Σήµερα κάνουµε όλοι µαζί, αυτοί που ψηφίζουµε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, µισό βήµα µπροστά. Θα έχετε κάνει δέκα βή-
µατα πίσω, εάν δεν το ολοκληρώσετε σύντοµα µε τα στοιχεία τα
οποία λείπουν για να ολοκληρωθεί. 

Για τα άρθρα θα τοποθετηθούµε στη αυριανή Ολοµέλεια.
Σε απάντηση τώρα του κ. Κωνσταντόπουλου, του σεβαστού

συναδέλφου και ειδικού αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης, ο οποίος σε µια προσπάθεια να κρύψει τη θετική ψήφο
του ΠΑΣΟΚ στο σηµερινό νοµοσχέδιο έχασε τον χρόνο του σ’
αυτό εδώ το Βήµα µε άσχετα ζητήµατα, θέλω να του θυµίσω -
γιατί το ξεχνάει- ότι την Ένωση Κεντρώων την έχει φέρει µέσα
σ’ αυτή τη Βουλή ο ελληνικός λαός µε την ψήφο του και γιατί
είναι συνεπής στις αρχές της. Σήµερα, για το ΕΛΙΔΕΚ, η Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη ψήφισε «ναι», ενώ για την ενίσχυση της
δηµοκρατίας µε την απλή αναλογική η Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη είχε ψηφίσει «όχι». Γι’ αυτό, κύριε σεβαστέ αγορητά της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης, είσαστε υπερήφανος; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ
τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, ούτε κουβέντα! Στη δευτερολογία σας µιλήστε και απαν-
τήστε. Τώρα να απαντήσετε για την απλή αναλογική! 

Κύριε Βίτσα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά µε µια ανοχή για
την τροπολογία και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός. 

Η κ. Βάκη µε ενηµέρωσε ότι δεν θα πάρει τον λόγο σήµερα ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Θα πάρει τον λόγο αύριο. Θέλω
από σήµερα να εγγραφεί στα Πρακτικά, γιατί µε βάση τον Κανο-
νισµό αύριο, που είναι επί των άρθρων και των τροπολογιών, όλοι
έχετε χρόνο οκτώ λεπτά, αλλά αφού εξοικονοµούµε δεκαπέντε
λεπτά σήµερα και θα µιλήσουν δύο συνάδελφοι από τους εγγε-
γραµµένους, ας κάνω µια µικρή αυθαιρεσία, να πω ότι θα µιλήσει
δεκαπέντε λεπτά αύριο για λόγους ισονοµίας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και για την δι-
ευκόλυνση και εσάς και το Σώµα. 

Καταθέτουµε τροπολογία µε γενικό αριθµό 701 και ειδικό 84.
Η τροπολογία επί λέξει αναφέρει: «στην παράγραφο 5 του άρ-
θρου 26 του ν.4258/2014, όπως ισχύει, προστίθεται δεύτερο εδά-
φιο ως εξής: «υπέρβαση του ποσού αυτού επιτρέπεται µέχρι
ύψους 15 εκατοµµυρίων ευρώ για την ολοκλήρωση των υπολει-
ποµένων αναγκαίων εργασιών και δοκιµών για την πιστοποίηση
και την επιχειρησιακή ένταξη των υποβρυχίων»». 

Πρέπει να πω ότι η τροπολογία αυτή ήταν έτοιµη εδώ και αρ-
κετό καιρό αλλά, δυστυχώς, λόγω άλλων διαδικασιών δεν µας
δόθηκε η ευκαιρία να την φέρουµε στην Βουλή. Όπως καταλα-
βαίνετε και όπως οι περισσότεροι ίσως γνωρίζετε, το άρθρο 26
του ν.4258/2014 ήταν το άρθρο, µε το οποίο ανατέθηκε στο Πο-
λεµικό Ναυτικό η ολοκλήρωση των απαραίτητων εργασιών και
δοκιµών για τα τέσσερα υποβρύχια, τα οποία βρίσκονταν -και
βρίσκονται- στα ελληνικά ναυπηγεία, τότε Σκαραµαγκά, τώρα
ΕΝΑΕ. 

Για τα τρία υποβρύχια -«Πιπίνος», «Ωκεανός» και «Ματρώζος»-
έχουν ολοκληρωθεί και οι δοκιµές. Για το τέταρτο υποβρύχιο, το

«Κατσώνης» βρίσκεται σε εξέλιξη το στάδιο της εκτέλεσης δοκι-
µών αποδοχής εν όρµω, των συστηµάτων του σκάφους κ.λπ. και
τα αποτελέσµατα είναι πάρα πολύ καλά. Ξεκίνησαν από τον Ιού-
νιο, τέλη Ιουνίου, οι δοκιµές εν πλω, και βεβαίως, αυτές οι δοκι-
µές, όπως ξέρουν αυτοί που γνωρίζουν, διαρκούν περίπου οκτώ
µήνες. Οι δοκιµές αυτές εκτελούνται από το προσωπικό του Πο-
λεµικού Ναυτικού µε την συνδροµή των εργαζοµένων στα ναυ-
πηγεία του Σκαραµαγκά.

Τώρα, για να µην φάω χρόνο χωρίς λόγο και σας αναφέρω, το
πρόγραµµα το προηγούµενο, που ήταν πάλι στο ίδιο άρθρο και
ήταν αξίας 75,5 εκατοµµυρίων ευρώ, εξαντλείται στο τέλος Οκτω-
βρίου και για να ολοκληρωθεί όλη αυτή η διαδικασία, τα τεχνικά
χαρακτηριστικά, τα οποία δεν έχει νόηµα να τα πω -δεν είναι η
Βουλή δηλαδή το τεχνικό εργαστήρι-, χρειάζονται άλλα 15 εκα-
τοµµύρια ευρώ περίπου: Για το µεν 2016 τα 3 εκατοµµύρια θα
πάνε σε µισθοδοσία και ασφαλιστικές εισφορές, 300.000 ευρώ
σε λειτουργικά έξοδα και 700.000 ευρώ σε τεχνική υποστήριξη.
Για το 2017 σε µισθοδοσία θα πάνε 7,5 εκατοµµύρια ευρώ -πάν-
τοτε µιλάµε για µισθοδοσία των εργαζοµένων στα ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά, δεν µπαίνει τίποτε άλλο- σε λειτουργικά έξοδα 600.000
ευρώ και σε λειτουργική και τεχνική υποστήριξη 2.900.000 ευρώ,
µια και το ζήτηµα των υλικών για την ολοκλήρωση των υποβρυ-
χίων έχει τελειώσει, όλα τα υλικά τα έχουµε πάρει. Δηλαδή, είναι
κατασκευαστικό και υποκατασκευαστικό έργο.

Με αυτήν την διάταξη σκοπεύουµε να ολοκληρώσουµε τις ερ-
γασίες και δοκιµές στα τέσσερα υποβρύχια, ώστε να αποδοθούν
το ταχύτερο δυνατόν στον στόλο για πλήρη επιχειρησιακή εκµε-
τάλλευση. Γνωρίζετε ότι ορισµένα από αυτά τα υποβρύχια ήδη
πήραν µέρος στον Παρµενίωνα του 2016. Θεωρούµε ότι αυτές
οι εργασίες πρέπει να υλοποιηθούν εντός του χώρου των Ναυ-
πηγείων Σκαραµαγκά και έτσι η πρότασή µας είναι η τροπολογία
που καταθέτουµε, νοµοθετικά να λυθεί και αυτό το ζήτηµα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν αποχωρήσει ο

κύριος Υπουργός, µήπως υπάρχει από κάθε κόµµα -όχι τοποθέ-
τηση- διευκρινιστική ερώτηση; Επειδή αύριο δεν θα έρθει, ό,τι
είναι να επιλυθεί, να επιλυθεί σήµερα. 

Δεν βλέπω κάποιος από τους κυρίους συναδέλφους να έχει
κάποια ερώτηση. 

Ωραία, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, κύριε Φωτάκη, έχετε τον λόγο

για είκοσι λεπτά, για να απαντήσετε και στα άλλα, πέραν της υπε-
ράσπισης. 

Παρακαλώ, αν µας ακούει ο Γραµµατέας της Κυβέρνησης, ε-
πειδή επί δυόµισι ώρες περιµένουµε µία µονογραφή για τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, να τις στείλει, γιατί πρέπει να τις καταθέ-
σει πριν µιλήσουν οι κοινοβουλευτικοί. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κατ’ αρχάς, να σηµειώσω ότι είναι έτοιµες οι τρεις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις. Θα ήθελα να παρατηρήσω ότι πράγµατι η κυρία
Αντωνίου έχει δίκιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κάποιος συνεργάτης
σας να τις καταθέσει στα Πρακτικά για να τις διανείµουµε, κύριε
Υπουργέ. 

Ευχαριστώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Καλώς. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης καταθέτει την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής: 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Πράγµατι, υπήρξαν πολ-
λές νοµοτεχνικές. Αυτό το βλέπει αρνητικά η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση. Εµείς το βλέπουµε πολύ θετικά, γιατί για ένα νέο εγχεί-
ρηµα, για ένα εγχείρηµα όπως είναι αυτό, η ίδρυση του ιδρύµα-
τος για το οποίο θα σας πω δυο λόγια, αυτό το οποίο έγινε ήταν
πολλές παρεµβάσεις από διάφορες πτέρυγες της Βουλής και
πράγµατι ελήφθησαν υπόψη στο πλαίσιο της συναίνεσης. Κι αυ-
τό αποτυπώνεται µε τις είκοσι τέσσερις νοµοτεχνικές, οι οποίες
υπεβλήθησαν. 

Υπήρξαν, επίσης, πολλά σχόλια σε σχέση µε συγκεκριµένα ζη-
τήµατα. Κάποια από αυτά θα τα θίξω στην παρουσίασή µου. Για
ιδιαίτερες λεπτοµέρειες, όσον αφορά συγκεκριµένα άρθρα, θα
µιλήσουµε αύριο. Αυτό πάντως που ήθελα να πω είναι ότι υπάρ-
χουν και κάποιες µικρές ανακρίβειες, τις οποίες αποδίδω ίσως
σε λαθεµένη πληροφόρηση από τους διαφόρους συµβούλους
που χρησιµοποιούν οι Βουλευτές. Για παράδειγµα, αναφέρθηκε
ότι υπάρχουν τρεις νέοι φορείς που κάνουν χρηµατοδότηση της
έρευνας. Οι τρεις φορείς αυτοί δεν είναι καινούριοι, αλλά προ-
ϋπήρχαν και είναι φορείς, οι οποίοι διαχειρίζονται πόρους του
ΕΣΠΑ. Είναι και η Γενική Γραµµατεία και η ΕΥΔΕ-ΕΤΑΚ και ο
άλλος ο οποίος ανέφερε η κ. Αντωνίου και άλλα τέτοια. 

Όσον αφορά τα θέµατα του ΕΣΠΑ, πράγµατι, έχει ήδη δοθεί
σε µία προηγούµενη ερώτηση της κ. Αντωνίου απάντηση. Θα
υπάρξει λεπτοµερής απάντηση και ως προς το προηγούµενο
ΕΣΠΑ και τις απορροφήσεις που έγιναν, αλλά και ως προς τις λε-
γόµενες καθυστερήσεις σε αυτό το ΕΣΠΑ στην αυριανή συνε-
δρίαση. 

Ξεκινώντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι πολύ θετικό, το
οποίο έχει να κάνει µε στοιχεία τα οποία θα παρουσιαστούν την
επόµενη Τετάρτη και τα οποία έχω ήδη στη διάθεσή µου, όσον
αφορά τον δείκτη έντασης έρευνας και ανάπτυξης στη χώρα
κατά το 2015. Αυτός ο δείκτης µεγάλωσε σηµαντικά. Έφτασε το
0,96% του ΑΕΠ. Οι δαπάνες για έρευνα και ανάπτυξη έφτασαν
το 0,96% του ΑΕΠ. Πλησίασαν το 1% µε µία σηµαντική µεταβολή
κατά 0,17% από το 2011. Αυτό είναι κάτι πολύ σηµαντικό. Τα
στοιχεία αυτά προέρχονται από το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης.
Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Όσον αφορά τώρα το νοµοσχέδιο, το οποίο καλούµεθα να ψη-
φίσουµε, ποιος είναι ο στόχος του; Είναι η στήριξη, η αναβάθµιση
και η ανάδειξη του ανθρώπινου δυναµικού και της ποιοτικής
έρευνας στη χώρα. Το επαναλαµβάνουµε συνεχώς. Είναι ακόµη
ένα βήµα για την αντιµετώπιση της µεγάλης φυγής, της µεγάλης
εξόδου επιστηµόνων στο εξωτερικό, του περίφηµου brain drain
–είπα ένα βήµα, δεν είπα το πλήρες πακέτο, δεν είναι δυνατόν-
και την αντικατάστασή του από µία ισορροπηµένη κινητικότητα
επιστηµόνων, αυτό που λέµε brain circulation. Όλα αυτά γίνονται
µέσα σε συνθήκες βαθιάς κρίσης σε συνθήκες ανεργίας, σε συν-
θήκες λιτότητας. Αυτές οι συνθήκες επιβάλλουν τη λήψη άµεσων
µέτρων µε όρους κατεπείγοντος. Δεν µπορούµε να περιµένουµε.
Και αυτό κάνουµε. 

Πώς επιτυγχάνεται αυτός ο στόχος; Αυτός ο στόχος επιτυγ-
χάνεται, κατ’ αρχάς, µε τη δηµιουργία ευκαιριών απασχόλησης
και θέσεων εργασίας για νέους ερευνητές µε αξιοπρεπείς συν-
θήκες εργασίας. Αυτό το τονίζω και σε περιβάλλοντα τα οποία
να είναι ελκυστικά για την επιτέλεση του ερευνητικού έργου. 

Δεν φτάνει µόνο -το είπαµε και στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων- να έχεις θέσεις εργασίας. Πρέπει να έχεις και το κα-
τάλληλο περιβάλλον το οποίο να εµπνέει, να ελκύει τον επιστή-
µονα να κάνει την δουλειά του, αυτό µπαίνει µπροστά, και θα
έλεγα ότι και µε τη γενικότερη δηµιουργία προοπτικών σταδιο-
δροµίας στον ιδιωτικό και στον δηµόσιο τοµέα για το µέλλον,
ώστε επιστήµονες µε υψηλές δεξιότητες να παραµείνουν ή να
επιστρέψουν στη χώρα.

Αυτές τις προκλήσεις έχουµε µπροστά µας. Σε αυτές τις προ-
κλήσεις έρχεται  να δώσει µία πρώτη απάντηση η Κυβέρνηση µε

αυτό το νοµοσχέδιο. Και εδώ πρέπει να γίνει ξεκάθαρο ότι η προ-
σέγγισή µας έχει δύο σκέλη. Δυστυχώς, η εστίαση γίνεται µο-
νάχα στο πρώτο και όχι στο δεύτερο.

Το πρώτο, λοιπόν, σκέλος είναι το χρηµατοδοτικό που εξασφα-
λίστηκε µε την υπογραφή της δανειακής σύµβασης µεταξύ του
ελληνικού δηµοσίου και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων
για τη στήριξη του ανθρώπινου δυναµικού και της έρευνας που
διεξάγεται στα ελληνικά πανεπιστήµια, στα ΤΕΙ και στα ερευνη-
τικά κέντρα, χωρίς περιορισµούς και αγκυλώσεις. Πρόσθετοι
πόροι εκείνων του τακτικού προϋπολογισµού και εκείνων που
προέρχονται από το ΕΣΠΑ συνολικού ύψους 240 εκατοµµυρίων
ευρώ, θα διατεθούν για τα υπόλοιπα τρία χρόνια για το σκοπό
αυτό και υπολογίζουµε ότι περισσότεροι από τέσσερις χιλιάδες
επιστήµονες θα ωφεληθούν κατά το διάστηµα αυτό. 

Αυτό δεν είναι τίποτα άλλο από µία συγκεκριµένη και σαφή επι-
λογή και δέσµευση της ελληνικής Κυβέρνησης. Δεν είναι ούτε
παροχή από την τράπεζα, ούτε τίποτε άλλο. Είναι µία συγκεκρι-
µένη πολιτική επιλογή. 

Όσον αφορά τη συνέχεια, υπάρχει πρόβλεψη, γιατί τέθηκε το
ζήτηµα: Τι θα γίνει µετά την τριετία; Προφανώς, µας έχει απα-
σχολήσει και υπάρχει αφ’  ενός πρόβλεψη για συνέχιση του προ-
γράµµατος αυτού στο ίδιο πλαίσιο ή µε ίδιους πόρους ανάλογα
µε τον βαθµό ανάκαµψης της οικονοµίας. 

Εδώ θα ήθελα να πω ότι όλη η προσπάθεια που γίνεται, είναι
για να βγει η χώρα στις λεγόµενες αγορές, για να µπορεί να δα-
νειστεί µε όρους αποδεκτούς. Οι όροι µε τους οποίους γίνεται
εδώ ο δανεισµός είναι εξαιρετικοί, πολύ καλύτεροι από τους
όρους των αγορών. Απλά, εκείνο που ήθελα να πω, γιατί αναφέρ-
θηκε ότι αποκρύπτουµε στοιχεία γι’ αυτά, είναι ότι δεν υπάρχει
καµµία απόκρυψη των όρων. Θα έπρεπε να ξέρουν όσοι εγείρουν
τέτοια ζητήµατα ότι οι συγκεκριµένες συνθήκες δανεισµού που
γίνονται από τον Οργανισµό Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους γί-
νονται όταν γίνονται οι εκταµιεύσεις. 

Εκείνο που ήθελα να σας πω είναι το εξής και είναι χαρακτη-
ριστικό: Έχουµε εδώ ένα δάνειο δεκαπενταετούς διάρκειας µε
πέντε έτη χάριτος, που σηµαίνει ότι πέντε χρόνια πληρώνεται µο-
νάχα το επιτόκιο και όσον αφορά την πρώτη εκταµίευση, αυτήν
την προεκταµίευση που έγινε, για να σας δώσω να καταλάβετε,
λιγότερο από 200.000 ευρώ θα πληρώνει το ελληνικό δηµόσιο
ως εκπλήρωση των επιτοκίων για τα επόµενα πέντε χρόνια για
το ποσό το οποίο έρχεται και θα στηρίξει αυτή τη στιγµή µε δε-
καοκτώ εκατοµµύρια νέους διδάκτορες και υποψήφιους διδάκτο-
ρες. Μπορεί να κάνει κανένας τον υπολογισµό και να καταλάβει
τι λέµε. Είναι πραγµατικά όροι εξαιρετικοί, πολύ καλύτεροι από
οιονδήποτε άλλο όρο δανεισµού.

Τώρα, αυτό που, επίσης, ήθελα να τονίσω, το σηµαντικό για
µας είναι ότι ο δανεισµός αυτός έγινε για άυλες αξίες, έγινε για
να υποστηριχθούν άτοµα, για υποτροφίες, για ερευνητικά προ-
γράµµατα. Δεν έγινε ούτε για δρόµους, ούτε για γεφύρια. Και
αυτό πραγµατικά µπορούµε να θεωρήσουµε ότι ήταν µία επιτυ-
χία της Κυβέρνησης. 

Το αδιαµφισβήτητο πάντως είναι ότι η γνώση και η καινοτοµία
που παράγονται από την επιστηµονική έρευνα είναι το πολύτιµο
καύσιµο για οποιαδήποτε αναπτυξιακή προσπάθεια σήµερα µε
τη διαµόρφωση µίας ισχυρής οικονοµίας έντασης γνώσης. Πολ-
λοί το αναφέραν αυτό και συµφωνώ απόλυτα.

Αυτό που θέλω να προσθέσω εδώ είναι ότι για τον λόγο αυτό,
για εµάς το δάνειο αυτό δεν αποτελεί δαπάνη, αλλά επένδυση
στο σηµαντικότερο κεφάλαιο που διαθέτει η χώρα και αυτό είναι
οι άνθρωποι. Επενδύουµε στους ανθρώπους της. Αυτό πρέπει
να το καταλάβουµε. Είναι µία σηµαντική επένδυση και αυτό έκανε
η Κυβέρνηση.

Στο ίδιο πλαίσιο ανακοινώθηκε και εγκρίθηκε το άνοιγµα χιλίων
νέων θέσεων µελών ΔΕΠ για τα πανεπιστήµια και εκατό θέσεων
ερευνητών για τα ερευνητικά κέντρα, κάτι το οποίο δεν υπήρχε
και τα ερευνητικά κέντρα και τα πανεπιστήµια χειµάζοντο όλο
αυτό το διάστηµα. Για πολλά χρόνια δεν είχαν υπάρξει θέσεις.
Έγινε και αυτό. 

Kαι όχι µόνο. Στον προηγούµενο νόµο για την έρευνα, έγιναν
και σηµαντικές βελτιώσεις των όρων για ελαστική απασχόληση
των ερευνητών, που εάν έχουµε τον χρόνο σε κάποια ευκαιρία,
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ίσως αύριο, θα δούµε τι έχει γίνει µε το περίφηµο µπλοκάκι και
πώς ουσιαστικά εξαλείφεται το µπλοκάκι µε τη δυνατότητα να
έχουν απασχόληση εργασίας. Αυτό έγινε στον προηγούµενο
νόµο και δεν σηµειώθηκε ιδιαιτέρως. 

Αυτό το πρώτο χρηµατοδοτικό σκέλος συνδέεται και µε ένα
δεύτερο που έχει θεσµικό χαρακτήρα και είναι πολύ σηµαντικό:
την ίδρυση του ΕΛΙΔΕΚ, του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και
Καινοτοµίας. 

Το ΕΛΙΔΕΚ είναι ένας νέος θεσµός µε χαρακτηριστικά που
αποτελούν µια βαθιά µεταρρυθµιστική τοµή στον χώρο της έρευ-
νας στην Ελλάδα. Μέσω του θεσµού αυτού η ίδια η ερευνητική
κοινότητα από τα κάτω διαµορφώνει το τοπίο για τη βασική
έρευνα, την έρευνα που συνδέεται µε την επιστηµονική περιέρ-
γεια. 

Αυτό το είδος της έρευνας είναι απαραίτητη προϋπόθεση για
ποιοτικές, καινοτόµες εφαρµογές µε εν δυνάµει µεγάλη προστι-
θέµενη επιστηµονική, οικονοµική και κοινωνική αξία. 

Επειδή ακούστηκαν κάποια σχόλια σε σχέση µε τη δυνατότητα
ιδιωτικών επιχειρήσεων να µετέχουν στο πρόγραµµα ως συνδι-
καιούχοι, θα ήθελα να πω ότι συνδικαιούχοι σηµαίνει πως εάν κά-
ποια ερευνητική οµάδα, σε ένα πανεπιστήµιο στο πρόγραµµα το
οποίο υποβάλλει, θελήσει να έχει µία επιχείρηση ως συνεργάτη
για τον άλφα ή τον βήτα λόγο, µπορεί να το κάνει. Αυτό είναι το
συνδικαιούχοι. Όµως η βάση είναι η βασική έρευνα και κατά συ-
νέπεια αυτό που συνδέεται µε αυτό που λέµε επιστηµονική πε-
ριέργεια.

Το ΕΛΙΔΕΚ, λοιπόν, θα έχει διάφορους ρόλους. Κατ’ αρχάς,
θα επιλέγει, αξιολογεί και χρηµατοδοτεί νέους ερευνητές και
ερευνητικά προγράµµατα, µε κύριο γνώµονα την επιδίωξη της
επιστηµονικής ποιότητας και της αριστείας, όπως την ξέρουµε
και την επιδιώκουµε, όχι την άλλη, την κίβδηλη, που την επικα-
λούνται πολλοί. Αυτό θα γίνεται µε όρους συνέπειας, συνέχειας
και συστηµατικότητας. 

Έχει µεγάλη σηµασία να ξέρουν οι ερευνητές πότε γίνονται οι
προκηρύξεις. Να µην είναι κάτι το τυχαίο, όπως γινόταν µέχρι
στιγµής. Οι επιλογές που θα κάνει αναµένεται να αναγεννήσουν,
να εµπνεύσουν και να αναδείξουν θύλακες επιστηµονικής ποι-
ότητας και ταυτόχρονα να συνεισφέρουν στην καλλιέργεια -και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό- µιας υγιούς επιστηµονικής ατµόσφαι-
ρας και κουλτούρας. Αυτή η ερευνητική κουλτούρα είναι πολύ
σηµαντικό και αναγκαίο στοιχείο για την επιτυχία του εγχειρήµα-
τος. 

Στο πλαίσιο αυτό, η εξειδίκευση και η έγκαιρη θεώρηση δρά-
σεων σε νέους, αναδυόµενους επιστηµονικούς τοµείς όπου η
χώρα µπορεί να πρωταγωνιστήσει πάλι θα εµπίπτει στην απο-
στολή του ΕΛΙΔΕΚ. 

Όµως υπάρχει και κάτι άλλο, στο οποίο η συνεισφορά του ΕΛΙ-
ΔΕΚ θα είναι επίσης σηµαντική. Είναι η δυνατότητα που προσφέ-
ρει για τη διαµόρφωση µιας πραγµατικά συνεκτικής, πλήρους
και ολοκληρωµένης εθνικής στρατηγικής για την έρευνα. Μέχρι
σήµερα, η στρατηγική για την έρευνα καθοριζόταν µόνο από τις
επιλογές του ΕΣΠΑ, αφού το ΕΣΠΑ ήταν η µοναδική χρηµατοδο-
τική πηγή και συγκεκριµένα από τη στρατηγική της έξυπνης εξει-
δίκευσης, που εφαρµόζεται για το σηµερινό ΕΣΠΑ και επιβάλλει
περιορισµούς στις χρηµατοδοτήσεις που γίνονται υπό τη µορφή
αιρεσιµοτήτων. 

Πράγµατι, είναι πολύ σηµαντική η συνεισφορά του ΕΣΠΑ και
µε αξιοσέβαστα ποσά, που ανέρχονται σε 1,2 δισεκατοµµύρια.
Από την άλλη µεριά, υπάρχουν περιορισµοί και κάποια ελλείµ-
µατα. Για παράδειγµα, το σηµερινό ΕΣΠΑ δεν χρηµατοδοτεί ή
χρηµατοδοτεί πολύ περιορισµένα τις κοινωνικές και ανθρωπιστι-
κές επιστήµες, κάτι που δεν θα ισχύει για το ΕΛΙΔΕΚ.

Και γνωρίζουµε τη µεγάλη σηµασία που έχουν για µια χώρα
σαν την Ελλάδα οι κοινωνικές και ανθρωπιστικές επιστήµες και
τη µεγάλη σηµασία που έχουν οι άδηλοι πόροι που προέρχονται
και παράγονται από αυτές. 

Εάν λοιπόν αναφερθούµε στην εθνική στρατηγική για την
έρευνα, την ΕΣΕΤΑΚ, όπως αναφέρθηκε, αυτή θα είναι πραγµα-
τικά πλήρης, εάν συνδυαστεί το ΕΣΠΑ µε αυτό που θα κάνει το
ΕΛΙΔΕΚ. Γιατί το ΕΛΙΔΕΚ δεν έχει τους περιορισµούς του ΕΣΠΑ.
Είναι λιγότεροι οι πόροι για τα τρία χρόνια, αλλά δεν έχει τους

περιορισµούς και αυτό έχει µεγάλη σηµασία. 
(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)
Είναι, λοιπόν, σαφές από τα παραπάνω ότι η µορφή και οι στο-

χεύσεις του ΕΛΙΔΕΚ αποτελούν σοβαρές θεσµικές παρεµβάσεις
και απέχουν από απλοϊκές ερµηνείες ή παρερµηνείες καµία
φορά, που το σχετίζουν µε έναν απλό, ενδιάµεσο φορέα διαχείρι-
σης κονδυλίων έρευνας. Αυτό είναι παντελώς λάθος. 

Και βέβαια το ΕΛΙΔΕΚ έχει σαφώς διακριτό ρόλο από εκείνον
της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας, από την
οποία ουδεµία αρµοδιότητα αφαιρείται. 

Η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας εξακολουθεί
να εποπτεύει τους ερευνητικούς φορείς, να έχει την ευθύνη των
διεθνών οργανισµών, να έχει την ευθύνη των διακρατικών σχέ-
σεων και βεβαίως, να έχει την ευθύνη της διαχείρισης των πόρων
του ΕΣΠΑ, οι οποίοι είναι πάνω από 1 δισεκατοµµύριο και είναι
πολύ σηµαντικοί. 

Αντίθετα, αυτό που επιχειρούµε µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο
είναι η ορθή ώσµωση µεταξύ της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας
και Τεχνολογίας και του ΕΛΙΔΕΚ, ούτως ώστε να αποκοµίσουµε
το βέλτιστο αποτέλεσµα µε το ελάχιστο κόστος και να αξιοποι-
ήσουµε τους συνολικά διαθέσιµους πόρους. 

Όσον αφορά –να το πω και αυτό- το κόστος λειτουργίας του
ΕΛΙΔΕΚ, συµπεριλαµβανοµένης και της µισθοδοσίας, αυτό δεν
αναµένεται να ξεπεράσει το 2,5% του συνολικού ποσού. 

Και εδώ πρέπει να γίνει ακόµη µια επισήµανση. Το ΕΛΙΔΕΚ
εστιάζεται στη στήριξη του επιστηµονικού δυναµικού και της έ-
ρευνας στον ακαδηµαϊκό και ερευνητικό χώρο, ενώ το ΕΣΠΑ έχει
ένα µεγάλο µέρος του αφιερωµένο σε αυτό που λέµε ανάγκες
της αγοράς. Γι’ αυτό, τα δύο µπορεί να έρθουν µαζί, όταν θέ-
λουµε να µιλάµε για µια εθνική στρατηγική έρευνας και τεχνολο-
γίας. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο, όµως, γιατί αναφέρθηκε από πολ-
λούς αγορητές ότι δεν υπάρχει το επόµενο στάδιο, το στάδιο της
αξιοποίησης των αποτελεσµάτων της έρευνας, παρά το γεγονός
ότι στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων πολλές φορές έδω-
σα εξηγήσεις. 

Αυτό το οποίο συµβαίνει είναι ότι το ΕΛΙΔΕΚ αποτελεί τον
πρώτο αναγκαίο κρίκο στην αλυσίδα της ανάπτυξης, της ανάπτυ-
ξης που βασίζεται στην αξιοποίηση της γνώσης και προέρχεται
από την έρευνα. Όπως είπα και στην επιτροπή, ακολουθεί µια
επόµενη φάση, η οποία θα αφορά την αξιοποίηση του ερευνητι-
κού προϊόντος, την εµφάνιση της υγιούς καινοτόµου επιχειρηµα-
τικότητας, ιδιαίτερα της επιχειρηµατικότητας που βρίσκεται σε
πρώιµο στάδιο. Η φάση αυτή αφορά και στα tabs και γενικότερα
επιχειρήσεις έντασης γνώσης. 

Για τον σκοπό αυτό έχει σχεδιαστεί ένα νέο ειδικό ταµείο που
θα αποτελείται από δηµόσιους και ιδιωτικούς πόρους –δεν θα
ήθελα να επεκταθώ εδώ- και θα επικεντρώνεται στην παροχή κε-
φαλαίων σποράς και συµµετοχών σε τέτοιου τύπου επιχειρήσεις.
Η νέα αυτή πρωτοβουλία, που αποτελεί µέρος του συνολικότε-
ρου αναπτυξιακού σχεδίου της Κυβέρνησης, πρόκειται να ανα-
κοινωθεί σύντοµα και ελπίζω ότι θα έχουµε την ευκαιρία να τη
συζητήσουµε. 

Και εδώ θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι που ανέφερα και προ-
ηγουµένως. Το διάστηµα 2008-2015 περισσότερα από 6 δισεκα-
τοµµύρια διατέθηκαν για έρευνα και τεχνολογική ανάπτυξη στη
χώρα συνολικά. Το ερώτηµα είναι ποια αξιοσηµείωτη επιτυχία
υπήρξε, τι ήταν εκείνο το οποίο πέτυχαν αυτοί οι πόροι. Πολλά
λεφτά διατέθηκαν σχετικά, αλλά νοµίζω ότι τίποτα δεν ξεχωρίζει.
Και δεν το λέω αυτό µε κάποια δόση κριτικής, γιατί πιστεύω ότι
οι προθέσεις ίσως ήταν καλές, αλλά µε µια αίσθηση ότι τα πράγ-
µατα δεν γίνονται µε τον τρόπο που γίνονταν, δεν γίνονται µε µια
ξερή, µε µια στυγνή προσπάθεια εµπορευµατοποίησης της γνώ-
σης και µετατροπής των ερευνητών σε επιχειρηµατίες, γιατί τότε
έχουµε και κακούς επιχειρηµατίες και κακά προϊόντα. 

Είναι προφανές ότι µε το ΕΛΙΔΕΚ δηµιουργείται ένας θεσµός
µακράς πνοής, που αποτελεί βαθιά µεταρρύθµιση στον χώρο της
έρευνας και θα λειτουργεί ως καταλύτης. H λέξη καταλύτης είναι
δανεισµένη από τις φυσικές επιστήµες και σηµαίνει κάτι που είναι
πολύ µικρό, αλλά µπορεί το αποτέλεσµα που επιφέρει να έχει µε-
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γάλη απήχηση για τις µελλοντικές εξελίξεις. Φιλοδοξία είναι,
πράγµατι, να αποτελέσει κάποτε το αντίστοιχο MSF στην Αµε-
ρική ή το DFG της Γερµανίας. 

Είναι ένας θεσµός που αναµενόταν από την ερευνητική κοινό-
τητα της χώρας, ο οποίος θα βοηθήσει στην αξιοποίηση του εξαι-
ρετικού επιστηµονικού δυναµικού που υπάρχει και στην ηµεδαπή
και στη διασπορά. 

Κλείνοντας, όµως, δεν µπορώ παρά να σχολιάσω ένα ενδιαφέ-
ρον φαινόµενο, το οποίο παρατηρήθηκε στην επιτροπή και αφο-
ρά κατά κύριο λόγο τη στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Ευθύς εξ αρχής, πριν γίνει οποιαδήποτε συζήτηση, ο αντιπολι-
τευτικός οίστρος της εκφράστηκε απερίφραστα αρνητικά µε την
κάθετη καταδίκη όλης της προσπάθειας. Τώρα κάπως αυτό άλ-
λαξε, «καλή είναι» -λέει- «η συµφωνία, αλλά δεν ισχύει το ίδιο για
το ίδρυµα». 

Εγώ θα ήθελα να ρωτήσω όλες τις πλευρές της αντιπολίτευ-
σης, που είχαν τέτοια στάση, το εξής: Προκρίνουν την ακύρωση
του εγχειρήµατος για τη στήριξη τεσσάρων χιλιάδων νέων επι-
στηµόνων, που θα είναι οι άµεσα ωφελούµενοι, χωρίς όµως να
βάζουν τίποτα στη θέση αυτού που υπάρχει, αυτού που προτεί-
νεται; Τι έχουν να προτείνουν, πέρα από το µεγάλο τίποτα το
οποίο υπήρχε µέχρι σήµερα;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Νίκη Κεραµέως για δώδεκα λεπτά.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα παρά να ξε-

κινήσω τη σηµερινή µου τοποθέτηση µε την τροπολογία που κα-
τατέθηκε αργά το βράδυ της Παρασκευής στο παρόν νοµο-
σχέδιο, η οποία, υπό το βάρος της γενικής κατακραυγής αντιπο-
λίτευσης και κοινωνίας, ανακοινώθηκε ότι θα αποσυρθεί µόλις
λίγες ώρες αργότερα και εν τέλει αποσύρθηκε σήµερα.

Τι προέβλεπε αυτή η τροπολογία; Προέβλεπε ότι τα κανάλια
που δεν πήραν άδεια στο πλαίσιο του διαγωνισµού–φιάσκο για
τις τηλεοπτικές άδειες, που διοργάνωσε η Κυβέρνηση, θα έκλει-
ναν εντός πέντε ηµερών. Και για να µιλήσουµε πολύ απλά, ούτε
λίγο ούτε πολύ η τροπολογία έλεγε ότι θα ρίξει µαύρο σε όλα τα
κανάλια, πλην των τεσσάρων που πήραν άδεια.

Κυρίες και κύριοι της κυβερνώσας Πλειοψηφίας, εσείς δηµι-
ουργήσατε τεχνητά το αδιέξοδο για τη µη συγκρότηση του ΕΣΡ
αφού εσείς επιλέξατε να λήξετε τις θητείες των µελών του ΕΣΡ,
ενώ δεν υπήρχε ακόµα συναίνεση για την αντικατάστασή τους,
ενώ εσείς επικαλείστε την ανάγκη για συναίνεση και κυρίως ενώ
συνεδριάζει το Συµβούλιο της Επικρατείας για να αποφανθεί επί
της συνταγµατικότητας του νόµου βάσει του οποίου µεταβιβά-
στηκαν οι αρµοδιότητες από το ΕΣΡ στον Υπουργό Επικρατείας
και βάσει του οποίου νόµου διενεργήθηκε ο εν λόγω διαγωνι-
σµός.

Εν µέσω, λοιπόν, όλων αυτών, εσείς τι κάνετε; Εισάγετε αιφνι-
διαστικά τροπολογία η οποία -άκουσον, άκουσον!- συνεχίζει να
µεταφέρει αρµοδιότητες που προβλέπονται στο Σύνταγµα ότι
ανήκουν στο ΕΣΡ, στον Υπουργό Επικρατείας. Ο στόχος της τρο-
πολογίας ήταν πασιφανής: Να σφραγίσει το αποτέλεσµα του δια-
γωνισµού, εκβιάζοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο και τις πολιτικές
δυνάµεις του τόπου, αλλά και το ανώτατο δικαστήριο, το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, φέρνοντάς το προ τετελεσµένου. Αναγ-
καστήκατε, όµως, να προβείτε σε µία άτακτη υποχώρηση και να
αποσύρετε -για την ώρα τουλάχιστον- την εν λόγω τροπολογία.

Κυρίες και κύριοι, θέλω να είµαι απολύτως σαφής: Η Νέα Δη-
µοκρατία διαµηνύει σε όλους τους τόνους και για πολλοστή
φορά ότι θα συναινέσει στη συγκρότηση του ΕΣΡ από προσωπι-
κότητες κύρους, όταν και µόνο όταν επιστρέψουν όλες οι αρµο-
διότητες στη συνταγµατικά προβλεπόµενη Αρχή, το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης, όταν, µε λίγα λόγια, ο νόµος Παππά -
ο οποίος αφαίρεσε αρµοδιότητες που προβλέπει το Σύνταγµα
για το ΕΣΡ για να τις µεταβιβάσει στον ίδιο- αλλά και οποιοσδή-
ποτε άλλος νόµος ή οποιαδήποτε άλλη τροπολογία έρθει η οποία
θα µεταβιβάζει εκ νέου αρµοδιότητες από το ΕΣΡ στον Υπουργό,

καταργηθούν. Όταν καταργηθούν, λοιπόν, αυτές οι µεταβιβάσεις
αρµοδιοτήτων, τότε η Νέα Δηµοκρατία µε κάθε καλή θέληση θα
συναινέσει στη συγκρότηση του ΕΣΡ.

Με λίγα λόγια τι λέµε; Δεν θέλουµε το ΕΣΡ να είναι µαριονέτα,
δεν θέλουµε το ΕΣΡ να είναι ένα άδειο κέλυφος.

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι στης κυβερνώσας Πλει-
οψηφίας, δεν θα συναινέσει στη θεσµική εκτροπή που εσείς µε-
θοδικά και µε συγκεκριµένη στόχευση επιχειρείτε.

Έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµιουργία ει-

δικού νοµικού προσώπου για τη χρηµατοδότηση ερευνητικών
προγραµµάτων και τη χορήγηση υποτροφιών θα µπορούσε
πράγµατι να αποτελεί καλή είδηση και θα µπορούσε να αποτελεί
πεδίο ευρείας συναίνεσης. Δεν είναι όµως. Και δεν είναι καλή εί-
δηση για µία σειρά από λόγους που εν τέλει ακυρώνουν τον καλό
σκοπό που επικαλείται η πολιτική ηγεσία µέσα στην αιτιολογική
έκθεση.

Και θα είµαι πολύ συγκεκριµένη. 
Πρώτος λόγος: Γιατί το υπό σύσταση ίδρυµα είναι πλήρως

ακοστολόγητο. Με άλλα λόγια, κυρίες και κύριοι, ξέρει ένας από
εσάς -και σας προκαλώ να µου απαντήσετε- πόσο θα κοστίσει
αυτό το ίδρυµα, τι θα κοστίσει στον Έλληνα φορολογούµενο;
Σύµφωνα µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου ο κρατικός
προϋπολογισµός βαρύνεται µε τα έξοδα της λειτουργίας και της
εκπλήρωσης του σκοπού του εν λόγω ιδρύµατος.

Συγκεκριµένα, από τον κρατικό προϋπολογισµό θα πληρωθούν
ο Πρόεδρος του Ιδρύµατος, τα µέλη της Γενικής Συνέλευσης, ο
Διευθυντής και οι δύο Αναπληρωτές Διευθυντές, τα µέλη της
Συµβουλευτικής Επιτροπής, τα µέλη της Επιτροπής Ενστάσεων
και τα µέλη της Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Είναι άµισθες αυτές. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Είναι λάθος. Δεν υπάρ-
χουν…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Θα απαντήσετε, µην εξανίσταστε. 
Παρ’ όλα αυτά, η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-

τους δεν αναφέρει ούτε ένα ποσό σε σχέση µε τα έξοδα αυτά.
Τι λέει; Λέει ότι οι δαπάνες θα προσδιοριστούν µελλοντικά όταν
ολοκληρωθεί ο εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας του ιδρύµα-
τος και όταν εκδοθούν οι κανονιστικές πράξεις. Σας παραπέµπω
στην Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους για να το
δείτε ιδίοις όµµασι. 

Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι, δηµιουργείτε ένα ίδρυµα µε
οµολογουµένως ευγενείς σκοπούς, ωστόσο χωρίς απολύτως
καµµία κοστολόγηση. Εσείς που θα ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέ-
διο, θα ψηφίσετε για τη δηµιουργία ενός ιδρύµατος µε λευκή επι-
ταγή. 

Δεύτερος λόγος, για τον οποίο, δυστυχώς, η δηµιουργία
αυτού του ιδρύµατος δεν αποτελεί καλή είδηση, είναι ο εξής: Η
δοµή και η λειτουργία του ιδρύµατος παρουσιάζουν τις συνήθεις
γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και παθογένειες του δηµόσιου
τοµέα, ένα βαρύ σχήµα διοίκησης, ένας γραφειοκρατικός µηχα-
νισµός µε σχεδόν ταυτόσηµες αρµοδιότητες µε αυτές της Γενι-
κής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας.

Κυρίες και κύριοι, το κύριο πρόβληµα της έρευνας στην Ελ-
λάδα δεν είναι το ποιος µοιράζει τα χρήµατα. Το κύριο πρόβληµα
είναι το τι µοιράζει, δηλαδή το διαχρονικά χαµηλό ύψος χρηµα-
τοδότησης σε σχέση µε τις πραγµατικές ανάγκες της έρευνας,
καθώς επίσης το πώς και πότε το µοιράζει, δηλαδή η αποσπα-
σµατική φύση της χρηµατοδότησης, η έλλειψη συνέχειας, η αδυ-
ναµία συνεκτικής χρηµατοδότησης προγραµµάτων.

Τρίτος λόγος, για τον οποίο η δηµιουργία αυτού του ιδρύµα-
τος δεν ανταποκρίνεται στις προσδοκίες: Ενώ επικαλείσθε ένα
ίδρυµα αυτόνοµο και ανεξάρτητο, στην πραγµατικότητα, κατά τη
συνήθη πρακτική της Κυβέρνησης, υπερσυγκεντρώνετε αρµο-
διότητες και εξουσίες στο πρόσωπο ενός Υπουργού. 

Δύο απλά παραδείγµατα θα αναφέρω. Από πού και ως πού να
αποφασίζει ο Υπουργός -και παρακαλώ για την απάντησή σας,
κύριε Υπουργέ- για την κατανοµή των πόρων του ιδρύµατος ανά
κατηγορία δράσης; Δηλαδή, για να είµαι απολύτως σαφής, ο
Υπουργός θα αποφασίζει πόσα χρήµατα θα πηγαίνουν σε υπο-
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τροφίες, πόσα χρήµατα θα πηγαίνουν στα ερευνητικά προγράµ-
µατα και πόσα χρήµατα θα πηγαίνουν στον εξοπλισµό. Γιατί να
το αποφασίζει αυτό ο Υπουργός; Από πού και ως πού;  

Άλλο παράδειγµα. Γιατί να διορίζει ο Υπουργός τους ορκω-
τούς ελεγκτές που θα ελέγχουν τη νοµιµότητα της οικονοµικής
διαχείρισης του ιδρύµατος;

Τέταρτος λόγος, για τον οποίο δεν ανταποκρίνεται στις προσ-
δοκίες αυτό το ίδρυµα, είναι ο εξής: Αν σας ενδιέφερε η έρευνα
και η χρηµατοδότηση, θα είχατε προσπαθήσει λίγο περισσότερο
για την απορρόφηση των κονδυλίων από τα προγράµµατα ΕΣΠΑ.
Οι επιδόσεις σας εκεί αποδεικνύουν ότι η ζέση σας για την
έρευνα είναι µάλλον προσχηµατική. Έχετε προκηρύξει µόλις δύο
δράσεις, συνολικού προϋπολογισµού 104 εκατοµµυρίων ευρώ,
χωρίς να έχετε απορροφήσει ούτε ένα ευρώ.

Επιπλέον, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Γενικής Γραµµατείας
Έρευνας και Τεχνολογίας, τα 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ υπόλοι-
πο από το προηγούµενο πακέτο ΕΣΠΑ κινδυνεύουν να µη χρησι-
µοποιηθούν. Και τούτο, παρά το γεγονός ότι τα κονδύλια έρευ-
νας επί των ηµερών µας είναι σε τόσο µεγάλη ζήτηση. 

Επίσης, το παρόν σχέδιο νόµου δεν θεραπεύει δύο ακόµη σο-
βαρά προβλήµατα της έρευνας: Το πρώτο πρόβληµα είναι η έλ-
λειψη προγραµµατισµού. Είναι σηµαντικό για την ερευνητική
κοινότητα να υπάρχουν σταθερές ηµεροµηνίες προκήρυξης δια-
γωνισµών, προκήρυξης ερευνητικών έργων. Όχι ακανόνιστα, όχι
απρογραµµάτιστα. Με λίγα λόγια, να προκαθοριστούν από τώρα
συγκεκριµένες ετήσιες προθεσµίες υποβολής προτάσεων για κά-
ποιες βασικές µορφές έργων. 

Το δεύτερο πρόβληµα, που θα µπορούσε να αντιµετωπίσει το
σχέδιο νόµου σας και παρ’ όλα αυτά δεν το κάνει, είναι η αδια-
φάνεια αποτελεσµάτων ερευνητικών προγραµµάτων. Θα το πω
πάρα πολύ απλά. Παίρνεις µία χρηµατοδότηση. Τι αποτελέσµατα
έφερες από τη χρηµατοδότηση; Έκανες δηµοσιεύσεις ή απλώς
σπατάλησες τα χρήµατα που πήρες για έρευνα; Όλα αυτά τα
στοιχεία, καθώς και η λίστα των αξιολογητών, θα πρέπει να αναρ-
τώνται δηµόσια. 

Κύριε Υπουργέ, κατά την επεξεργασία του σχεδίου νόµου στις
αρµόδιες επιτροπές, είπατε χαρακτηριστικά ότι το προς σύστα-
ση ίδρυµα φιλοδοξεί να αποτελέσει τη βάση για µία µακρόπνοη
θεσµική παρέµβαση. Και συνεχίσατε λέγοντας πως το νοµοθέ-
τηµα στοχεύει στην αναχαίτιση του brain drain από την Ελλάδα.

Είναι αλήθεια -και θα συµφωνήσω- ότι το brain drain συνιστά
εξαιρετικά µεγάλη πληγή της χώρας µας. Σύµφωνα µε µελέτη
του European University Institute, από αυτούς που εγκατέλειψαν
τη χώρα το 88% έχει τουλάχιστον ένα πανεπιστηµιακό πτυχίο,
περισσότερο από το 60% έχει µεταπτυχιακό τίτλο και το 11% έχει
διδακτορικό δίπλωµα.

Η µελέτη αναφέρει, επίσης, ότι το 79% όσων έφυγαν στην πε-
ρίοδο της κρίσης είχαν µεν θέση εργασίας, αλλά ένιωθαν ότι δεν
υπάρχει µέλλον στη χώρα ή ότι δεν είχαν επαγγελµατικές ευκαι-
ρίες. Και το brain drain πραγµατικά στερεί από τη χώρα µας τη
δυνατότητα να παράξει προϊόν υψηλής αξίας.

Πολύ φοβάµαι, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι το brain drain δεν θα
αναχαιτιστεί µε το παρόν σχέδιο νόµου. Η λύση δεν βρίσκεται
στη δηµιουργία ενός ακόµη ιδρύµατος µε αλληλοεπικαλυπτόµε-
νες αρµοδιότητες από ήδη υπάρχουσες δοµές, µε δυσλειτουρ-
γικό σύστηµα διοίκησης, ακοστολόγητο, µε υπερσυγκέντρωση
εξουσιών στο πρόσωπο ενός Υπουργού, χωρίς τα απαραίτητα
για τη λειτουργία της δηµοκρατίας, τα λεγόµενα checks and bal-
ances.

Κυρίες και κύριοι, το brain drain µπορεί να αναστραφεί υπό
τρεις βασικές προϋποθέσεις: Πρώτον, αν πραγµατικά το «επιχει-
ρείν» αποτελέσει κεντρικό πυλώνα ανάπτυξης για τη χώρα. Δεύ-
τερον, αν η αξιοκρατία, η διαφάνεια και η λογοδοσία από όρους
σε προγραµµατικά ευχολόγια γίνουν sine qua non προϋποθέσεις
για τη λειτουργία της Δηµόσια Διοίκησης. Και τρίτον, αν οι κυ-
βερνήσεις στραφούν προς ένα αποκοµµατικοποιηµένο µοντέλο
διακυβέρνησης, ένα µοντέλο το οποίο θα είναι προσαρµοσµένο
πιο πολύ στις ανάγκες της αγοράς και των πολιτών και λιγότερο
στις ανάγκες της κοµµατικής πελατείας.

Και δυστυχώς, η πορεία και οι επιλογές της Κυβέρνησης εδώ
και είκοσι µήνες αποδεικνύουν ότι µε αυτό το πολιτικό προσω-

πικό στο τιµόνι της χώρας, καµµιά από τις προϋποθέσεις για την
αναχαίτιση του brain drain δεν µπορεί να εξασφαλιστεί, ούτε η
επιχειρηµατικότητα ούτε η αξιοκρατία µε τη διαφάνεια και τη λο-
γοδοσία, ούτε και το αποκοµµατικοποιηµένο µοντέλο διακυβέρ-
νησης.

Και µε αφορµή την αναφορά στην ανάγκη για ένα αποκοµµα-
τικοποιηµένο µοντέλο διακυβέρνησης, θα ήθελα να κλείσω µε
ένα σύντοµο σχόλιο -και ίσως πούµε αύριο περισσότερα- σχετικά
µε την τροπολογία για την παράταση συµβάσεων στις υπηρεσίες
καθαριότητας των ΟΤΑ.

Κατά παρέκκλιση κάθε κείµενης διάταξης, η Κυβέρνηση έχει
επιλέξει να παρατείνει αυτοδικαίως συµβάσεις κυρίως στον το-
µέα της καθαριότητας. Και θα πει κάποιος: «Είναι τόσο κακό αυ-
τό; Συνεχίζουν να έχουν δουλειά κάποιοι άνθρωποι». Φυσικά και
είναι ευκταίο να έχουν δουλειά όσο το δυνατόν περισσότεροι
συµπολίτες µας. Όµως, αυτό πρέπει να γίνεται εντός του πλαι-
σίου που θέτει ο νόµος. Και κυρίως, αυτό πρέπει να γίνεται χωρίς
να δηµιουργεί περισσότερες στρεβλώσεις από όσες επιχειρεί να
θεραπεύσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Λίγο την ανοχή σας.
Η παράταση, όµως, των εν λόγω συµβάσεων πρώτον, διενερ-

γείται χωρίς ανάλογο αίτηµα των δήµων. Κοινώς οι δήµοι δεν
έχουν εκφράσει αίτηµα για κάλυψη των συγκεκριµένων αναγκών,
είτε γιατί κρίνουν ότι έχουν άλλες ανάγκες οι οποίες είναι πιο
επείγον να καλυφθούν, είτε γιατί επιθυµούν άλλου είδους συµ-
βάσεις, είτε γιατί δεν υπάρχουν διαθέσιµα κονδύλια. Με αυτό τον
τρόπο, η συγκεκριµένη τροπολογία στερεί από τους δήµους τη
βασική τους ιδιότητα, το αυτοδιοίκητο, δηλαδή να αποφασίζουν
εκείνοι για τις ανάγκες τους.

Δεύτερον, δηµιουργεί ένα sui generis καθεστώς οµηρίας σε
εκείνους τους συµβασιούχους που βλέπουν τις συµβάσεις τους
να παίρνουν διαρκώς παρατάσεις και τους δηµιουργείται η πε-
ποίθηση ότι ως εργαζόµενοι για δύο ή τρία συνεχόµενα οκτά-
µηνα, θα µπορέσουν στη συνέχεια να µονιµοποιηθούν.

Τρίτον, εξισώνει τις διαδικασίες πρόσληψης µόνιµου και έκτα-
κτου προσωπικού, αδιαφορώντας για τους νόµους, τα χαρακτη-
ριστικά και τα κριτήρια που θέτει το ΑΣΕΠ.

Τέταρτον, είναι άδικο για όλους εκείνους τους εν δυνάµει ερ-
γαζόµενους που θα µπορούσαν να λάβουν µέρος σε κάποιον
άλλο διαγωνισµό ορισµένου χρόνου και να έχουν και εκείνοι δυ-
νατότητα για εργασία.

Και πέµπτον -και κλείνω- δυστυχώς στερείται προγραµµατι-
σµού και πρότερης διερεύνησης αναγκών. 

Σας θυµίζω, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι πριν από
µερικούς µήνες ήρθατε εδώ για να µας πείτε να παρατείνουµε
τις συµβάσεις µέχρι το τέλος του 2016. Τώρα έρχεστε και µας
λέτε να παρατείνουµε τις συµβάσεις µέχρι το τέλος του 2017.
Υπάρχει κάποιος προγραµµατισµός σε κάτι το οποίο κάνετε; 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Κεραµέως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, για µία διευκρίνιση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κάποιες διευκρινίσεις θα
ήθελα να κάνω.

Πρώτα απ’ όλα όσον αφορά το ακοστολόγητο του ιδρύµατος,
αναφέρεται µέσα στη δανειακή σύµβαση ότι δεν ξεπερνά το
3,3%. Κι εγώ σας ανέφερα ότι σύµφωνα µε τον εσωτερικό κανο-
νισµό, δεν θα ξεπερνά το κόστος του ιδρύµατος το 2,5% του συ-
νολικού ποσού το οποίο δίνεται.

Όσον αφορά το θέµα της απόφασης του καταµερισµού, πάλι
γίνεται το ίδιο λάθος.

Κυρία Κεραµέως, καταλαβαίνω. Δεν ήσασταν εσείς στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.
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ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Έχω διαβάσει τα Πρακτικά. Μην ανησυ-
χείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αυτό το οποίο λέει µέσα
-υπάρχει και τροπολογία γι’ αυτό- είναι ότι κατόπιν προτάσεως
του Επιστηµονικού Συµβουλίου, ο Υπουργός βγάζει την από-
φαση. Όταν λέµε «πρόταση», σηµαίνει ότι είναι υποχρεωτική για
τον Υπουργό.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Το λέει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Το λέει µέσα. Νοµίζω ότι
ο κ. Κωνσταντόπουλος και ο κ. Μαυρωτάς είχαν αναφερθεί σ’
αυτό το θέµα. Υπάρχει τέτοια τροπολογία. Γι’ αυτό σας λέω ότι
ίσως υπάρχει ένα ζήτηµα ενηµέρωσης.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν το λέει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Πάντως, όλες οι προσλή-
ψεις οι οποίες είναι να γίνουν από τον Υπουργό -γιατί το «υπουρ-
γοκεντρικό» το λέµε συνέχεια- θα γίνουν µέχρι τις 31 Ιανουαρίου,
οπότε και πρέπει να υπάρχει το ίδρυµα. Ουσιαστικά θα φτιαχτεί
όλο το υπόβαθρο, για να δουλέψει µετά αυτοδύναµο. Όλες οι
προσλήψεις και όλα αυτά θα γίνουν µε βάση τους κανόνες του
ΑΣΕΠ.

Όσον αφορά τις αποζηµιώσεις που αναφέρετε, πάλι υπάρχει
τροπολογία. Δεν υπάρχει καµµία αποζηµίωση των µελών της γε-
νικής συνέλευσης. Αυτό έχει αρθεί παντελώς. Το να είναι κάποιος
µέλος της γενικής συνέλευσης είναι θέµα τιµητικό, οπότε δεν
υπάρχει καµµία αποζηµίωση. Από το ίδρυµα από το οποίο προ-
έρχεται, θα καλύπτονται ίσως κάποια ταξίδια ή οτιδήποτε τέτοιο.

Κάτι που πολύ σωστά θέσατε -και το ανέφερα κι εγώ- είναι η
συστηµατικότητα των προκηρύξεων. Πράγµατι, θα ξέρουµε πότε
γίνονται οι προκηρύξεις -αυτό είναι θέµα του συµβουλίου. δεν
θέλουµε να το υποκαταστήσουµε- και µε τι προτεραιότητα.

Όσον αφορά το θέµα του brain drain, τι να πω; Ίσως υπάρχει
η εντύπωση ότι η ζωή ξεκίνησε πριν από ενάµιση χρόνο ή δύο
χρόνια µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Βέβαια, αυτό δεν είναι λάθος. Κοιτάξτε,
όµως, υπάρχει και προηγούµενη ζωή. Με βάση τα στοιχεία της
Eurostat και του Bloomberg την πενταετία 2009-2014 δεκαπλα-
σιάστηκαν οι ακαδηµαϊκοί και οι ερευνητές που έφυγαν στο εξω-
τερικό, σε σχέση µε προηγούµενες πενταετίες. Έχουµε και µία
βάση σύγκρισης. Πώς έγιναν αυτά; Δεν υπήρχε τότε επιχειρηµα-
τικότητα; Δεν υπήρχε όλη αυτή η πολιτική της σύνδεσης µε την
παραγωγή, όπως λέγεται; Απλώς, αυτό το οποίο λέµε είναι ότι η
προσέγγιση γινόταν µε εντελώς λάθος τρόπο, µε τρόπο εµπο-
ρευµατοποίησης που ουσιαστικά εγκλώβιζε το δυναµικό της
χώρας. 

Εµείς, αυτή τη στιγµή, µε το ΕΛΙΔΕΚ και µε άλλες νοµοθετικές
και θεσµικές παρεµβάσεις που κάνουµε, το αλλάζουµε αυτό.

Μπορούµε να συζητήσουµε και άλλα θέµατα. Τα θέµατα των
ΕΣΠΑ -έχουµε εδώ τον αρµόδιο Υφυπουργό-, θα τα θίξω εγώ σε
λεπτοµέρεια αύριο και όσον αφορά τις απορροφήσεις που έγι-
ναν. Απλώς, να αναφέρω τώρα ότι 88% του ποσού που ήταν δια-
θέσιµο για έρευνα και τεχνολογία από το προηγούµενο ΕΣΠΑ,
αυτή τη στιγµή έχει αποδοθεί…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πόσα είναι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Είναι 67%, αλλά αυτά
ανέρχονται στο ΟΠΣ. Όµως, έχουν γίνει δαπάνες 88%. Ας µην
το κάνουµε, όµως, αυτό, γιατί είναι για τη δηµιουργία εντυπώσε-
ων.

Όσον αφορά το νέο ΕΣΠΑ και τις λεγόµενες καθυστερήσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε,

κύριε Υπουργέ, αν έχετε την καλοσύνη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Συγγνώµη, κύριε Πρό-
εδρε. Θα δώσω µία συγκεκριµένη απάντηση.

Ήθελα να κάνω µονάχα µία παρατήρηση. Δεν µιλάµε για σκοινί
στο σπίτι του κρεµασµένου. Υπήρχαν καθυστερήσεις….

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτά δεν πρέπει
να τα πείτε στην οµιλία σας;

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, είναι διαδικασία τώρα αυτή

που ακολουθούµε; Δεν θα µιλήσει ο Υπουργός αµέσως µετά; Δεν
µπορεί σε κάθε οµιλητή να δίνει κανονικές απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είναι έτσι ακριβώς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Είπα ότι τα ΕΣΠΑ θα τα
αναφέρω αύριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αύριο, ακριβώς.
Απλώς, έγινε ένας διάλογος…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κυρία Κε-

ραµέως, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία δι-

ευκρίνιση γιατί έχω εδώ το τελικό σχέδιο νόµου, όπως προέκυψε
από την επιτροπή.

Διαβάζω, λοιπόν, στο άρθρο 5.1 τα εξής: «Με απόφαση του
Υπουργού εξειδικεύεται κάθε έτος η κατανοµή των πόρων του
ιδρύµατος ανά κατηγορία δράσης, όπως για παράδειγµα υπο-
τροφίες, ερευνητικά προγράµµατα, εξοπλισµός και ανά επιστη-
µονικό πεδίο, ύστερα από πρόταση του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ακριβώς. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Εάν αυτή η πρόταση είναι δεσµευτική…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Είναι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι, κύριε Υπουργέ. Νοµικά αυτό το οποίο

λέει είναι ότι το Επιστηµονικό Συµβούλιο θα σας κάνει µία πρό-
ταση και εσείς θα αποφασίσετε αν θα την κάνετε δεκτή ή όχι.
Εάν πρόκειται να είναι δεσµευτική η πρόταση, να το βάλετε ρητά
µέσα στο άρθρο του νόµου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Να το γράψετε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Εάν έχει αλλάξει, ευχαρίστως να δω τη νέα

διατύπωση. Όµως, η διατύπωση που έχω µετά την ολοκλήρωση
της εργασίας της επιτροπής, αναφέρει «απλή πρόταση».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Διευκρινίζω -γιατί είναι
πολύ σηµαντικό- ότι υπήρχε πρώτα η λέξη «εισήγηση», η οποία
δεν είναι δεσµευτική. Άλλωστε, υπάρχουν πολλοί νοµικοί στο
Σώµα που µπορούν να το πουν. Όταν πούµε τη λέξη «πρόταση»,
τότε είναι δεσµευτική.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν είναι δεσµευτική.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Να βάλετε ότι είναι δεσµευτική.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Να το βάλουµε ότι είναι
δεσµευτική. Αν έχετε πρόβληµα, να το βάλουµε. Όµως, δεν υ-
πάρχει καµµία…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Να το βάλετε. Μακάρι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εκείνο που µας είπαν οι
νοµικοί ήταν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, αν
µου επιτρέπετε, η «πρόταση» από µόνη της δεν είναι δεσµευτική.
Καλύτερα να το αναφέρουµε ρητά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εντάξει, να το βάλουµε.
Δεν υπάρχει καµµία τέτοια πρόθεση ή διάθεση.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Μακάρι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να το βάλουµε

ρητά για να ξεκαθαριστεί πλήρως το θέµα.
Πάντως, αυτό που είπατε για το αν υπάρχει ζωή µετά τον θά-

νατο, ας αναρωτηθούµε καλύτερα µήπως υπάρχει ζωή πριν τον
θάνατο! Αυτό είναι πιο ουσιαστικό ερώτηµα.

Να προχωρήσουµε µε τον κ. Αθανάσιο Θεοχαρόπουλο, Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ο
οποίος έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, κύριοι Υπουργοί, την Παρασκευή το βράδυ σε αυτό το νο-
µοσχέδιο αιφνιδιαστικά κατατέθηκε µια τροπολογία µε την υπο-
γραφή τεσσάρων Υπουργών -του κ. Παππά, του κ. Σπίρτζη, του
κ. Τσακαλώτου, του κ. Αλεξιάδη-, µε την οποία έµπαινε «µαύρο»
σε πέντε µέρες, όπως έλεγε, στα ιδιωτικά κανάλια τα οποία δεν
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είχαν µέχρι εκείνη την ηµέρα προχωρήσει σε αυτό το θεσµικό
πλαίσιο. Χωρίς τη συγκρότηση του ΕΣΡ η υπογραφή! Και η υπο-
γραφή έλεγε ουσιαστικά για κλείσιµο. Η υπογραφή µένει, δεν
αποσύρεται. 

Αυτό το οποίο συνέβη, λοιπόν, πράγµατι ήταν µια θεσµική
εκτροπή.

Βεβαίως, τάξη έπρεπε να µπει σε ένα άναρχο τηλεοπτικό πε-
δίο. Τάξη, όµως, δεν µπαίνει µόνο µε το χρήµα, χωρίς τη συγ-
κρότηση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, προκαλών-
τας «µαύρο» σε βιώσιµους τηλεοπτικούς σταθµούς. Διότι αρκετοί
τηλεοπτικοί σταθµοί είναι βιώσιµοι. Έδωσαν χρήµατα, έδωσαν
εκατοµµύρια ευρώ και πληρώνουν τους εργαζόµενούς τους
αυτήν τη στιγµή. 

Δεν µπαίνει, λοιπόν, µε αυτήν τη διαδικασία «µαύρο», ορίζον-
τας κεντρικά και αυθαίρετα µόλις τέσσερις άδειες. 

Πήρατε πίσω, λοιπόν, την τροπολογία µετά τις αντιδράσεις.
Δεν αποκλείεται, βέβαια, να ξαναρθεί. 

Αυτό το οποίο λέµε είναι ότι έπρεπε το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης να έχει συγκροτηθεί από την πρώτη στιγµή, και
κακώς και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία δεν βοήθησαν στη
συγκρότησή του εκείνη τη χρονική στιγµή, µε τη συναίνεση που
απαιτείται και µε τα 4/5 που απαιτούνται στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Πρόκειται, βεβαίως, για µια συναίνεση που απαιτεί κυ-
ρίως τα δύο µεγάλα κόµµατα να συνεννοηθούν. 

Βεβαίως, η απόσυρση την Παρασκευή το βράδυ ήταν και µια
παραδοχή ότι χρειάζεται η συγκρότησή του για να µπορέσει να
λειτουργήσει. Πριν, άραγε, δεν ήταν απαραίτητη η συγκρότησή
του για να γίνει κάθε δυνατή προσπάθεια ή ακόµα περισσότερες
προσπάθειες;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Φυσικά!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι εδώ ο Υπουργός,

ο κ. Φίλης -το Υπουργείο Παιδείας είναι το επισπεύδον Υπουρ-
γείο για το νοµοσχέδιο αυτό-, να του πούµε συγχαρητήρια για
την εκλογή του στην κεντρική επιτροπή του συνεδρίου σας και
να του ευχηθούµε και κάθε επιτυχία στο να µπορέσει να συνεν-
νοηθεί µε τον σύντροφό του, τον κ. Καµµένο, στα θέµατα της
παιδείας! Το λέω γιατί αυτό αφορά τη χώρα. Δεν θα το λέγαµε
αλλιώς. Και δεν θα αφορούσε κανέναν το συνέδριο κανενός κόµ-
µατος, αν δεν αφορούσε τη χώρα. Εδώ πρόκειται για κυβερνών
κόµµα αυτή τη στιγµή.

Και, βεβαίως, όταν κατηγορούµε τη λογική του «ψηφίζουµε -
ξεψηφίζουµε» µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο -έχουµε και µία
τροπολογία, την οποία θα συζητήσουµε αύριο, που είναι αυτής
ακριβώς της λογικής-, δεν περιµέναµε ότι αυτό είναι και µια συ-
νεδριακή τακτική, την οποία είδαµε τις προηγούµενες ηµέρες
στο Συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ, για το θέµα του «ψηφίζω - ξεψηφίζω». 

Όµως, αυτό το βλέπουµε εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Το
βλέπουµε συνέχεια. Και αυτό αφορά τη χώρα. Έχουµε δει πάρα
πολλά θέµατα, από τους ελεύθερους επαγγελµατίες, θέµατα
που αφορούν την έρευνα, τους λέκτορες και τους επίκουρους
καθηγητές. Θα τα συζητήσουµε αύριο στις τροπολογίες. Ουσια-
στικά αυτό ως Κοινοβούλιο το ψηφίσαµε πριν από ένα µήνα, το
ξεψηφίζουµε τώρα.

Αυτά, λοιπόν, δεν µπορούν να συνεχιστούν, όπως δεν µπορεί
να συνεχιστεί και αυτή η διαδικασία της κατά παρέκκλιση νοµο-
θέτησης. Δεν είπαµε τυχαία ότι είστε Κυβέρνηση «κατά παρέκ-
κλιση» σε ορισµένα θέµατα. Δύο τροπολογίες έχετε ενσω- µατώ-
σει µέσα στο νοµοσχέδιο. Κάποια είναι και λογικά, όπως, για πα-
ράδειγµα, για την καθαριότητα υπάρχουν πράγµατα που πρέπει
να λυθούν. Όµως, πρέπει να υπάρχει ένα σχέδιο. Κάθε φορά
γράφετε µέσα -όπως και στις δύο τροπολογίες- «κατά παρέκ-
κλιση». 

Θα κάνουµε, λοιπόν, ένα σχέδιο για όλα αυτά τα ζητήµατα,
όπως για παράδειγµα -και µιλάω για τα κατά παρέκκλιση θέµατα
που έχετε φέρει τώρα- για την καθαριότητα ή για το θέµα που
έχει σχέση µε την άλλη τροπολογία που θα συζητήσουµε; Είκοσι
µήνες πέρασαν πλέον από τη διακυβέρνηση που έχετε αναλάβει.

Αυτά, δυστυχώς, ενώ δεν θα έπρεπε να αφορούν αυτήν τη
στιγµή το νοµοσχέδιο για την έρευνα, αφορούν και αυτό το νο-
µοσχέδιο, όπως και οποιαδήποτε άλλη νοµοθέτηση έχουµε
µπροστά µας. Και λέω «δυστυχώς», γιατί εµείς γι’ αυτό το νοµο-

θέτηµα έχουµε όλη την καλή διάθεση. Και αυτό το έχουµε απο-
δείξει και µε τον τρόπο που θα χειριστούµε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο επί της ψηφοφορίας, αλλά και επί της ουσίας κάνοντας
προτάσεις, πολλές εκ των οποίων τις αποδεχθήκατε. Και αυτό
είναι θετικό γεγονός και πρόκειται για κάτι που είπαµε στις αρ-
µόδιες επιτροπές. 

Πάµε τώρα στο θέµα της παιδείας και στο συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν χώρες που αναζητούν
τρόπους να γίνουν πιο ανταγωνιστικές µέσα από την εκπαίδευση.
Στον αντίποδα αυτών βρίσκεται η δική µας χώρα. Η παιδεία πα-
ραµένει δέσµια ιδεοληψιών, στερείται ενός πραγµατικού προ-
οδευτικού µεταρρυθµιστικού πλαισίου και ενός ουσιαστικού
πολιτικού σχεδιασµού που συνεπάγεται όραµα, διαβούλευση. Η
παιδεία όχι µόνο αφορά, αλλά και θα καθορίσει το µέλλον της
χώρας µας.

Θα περιµέναµε τουλάχιστον στην πρόσφατη προ ηµερησίας
διατάξεως συζήτηση στη Βουλή για την παιδεία να αποτυπωθούν
σαφείς στόχοι και ένας σχεδιασµός σε βάθος χρόνου που θα επι-
τρέψει στην παιδεία να γίνει ανάχωµα στην κρίση. Αντί αυτού, εί-
δαµε τον κ. Μητσοτάκη και τον κ. Τσίπρα να µαλώνουν για το πού
έχει κάνει ο καθένας την εκπαίδευσή του και πού έχει τελειώσει
τη δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια εκπαίδευσή του. Νοµίζω ότι
αυτό δεν είναι κάτι που τιµά τη συζήτηση για την παιδεία σήµερα,
για το πώς πρέπει να γίνεται η συζήτηση. Και βεβαίως, δεν τιµά
και µια συζήτηση, της οποίας τα µοναδικά επιτεύγµατα είναι το
αν λειτουργούν ή όχι στην ώρα τους τα σχολεία και τα σχολικά
βιβλία.

Ας δούµε όµως πώς είναι η κατάσταση στον τοµέα της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης και έρευνας. Τα πανεπιστήµια σήµερα λυ-
γίζουν κάτω από το βάρος της έλλειψης πόρων και ανθρώπινου
δυναµικού. Ο Πρωθυπουργός αναφερόµενος στην προ ηµερη-
σίας διατάξεως συζήτηση στη Βουλή τόνισε πως για πρώτη φορά
µετά από έξι χρόνια γίνονται επιτέλους προσλήψεις µελών ΔΕΠ
στα Πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ. Μίλησε για άλλη µια φορά γι’ αυτήν
τη δέσµευση για τις πεντακόσιες θέσεις. Πρόκειται για µια εµβα-
λωµατική προσπάθεια, για την οποία σας έχουµε πει ότι ουσια-
στικά δεν λύνει, αλλά ούτε και αποτελεί ψήγµα αυτών που συ-
νταξιοδοτήθηκαν τα τελευταία χρόνια.

Επιπλέον, τα πανεπιστήµια δεν αποψιλώνονται µόνο από κα-
θηγητές, αλλά και από διοικητικό προσωπικό, όπως βέβαια και
από ενδιάµεσο προσωπικό που είναι απαραίτητο για την εξασφά-
λιση υψηλής ποιότητας σπουδών.

Η µόνη λύση είναι η εξοικονόµηση δυνάµεων µέσω του εξορ-
θολογισµού του χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και έρευ-
νας. Χρειάζεται ταυτόχρονα η αναβάθµισή τους, η ενίσχυση της
εξωστρέφειας, η σύνδεση µε την κοινωνία, η σύνδεση επιτέλους
µε την παραγωγή, κάτι που δεν υπάρχει. Δυστυχώς, κανένας δη-
µόσιος διάλογος δεν έχει οργανωθεί γι’ αυτά τα θέµατα. 

Είναι δε δυνατόν η Κυβέρνηση να προσπαθεί να ελέγξει τα
πάντα µε νόµους και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο και ειδικά σε θέµατα
που, σύµφωνα µε το αυτοδιοίκητο, το πανεπιστήµιο θα έπρεπε
να ρυθµίζει µε εσωτερικούς κανονισµούς; Ακούµε για υποσχέ-
σεις εισαγωγής χωρίς εξετάσεις, χωρίς ένα σχέδιο, τη στιγµή
που ο ΣΥΡΙΖΑ στηλίτευε παλιότερα προτάσεις για εθνικό απολυ-
τήριο.

Περνάω τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα και αφορά το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτο-
µίας. Πραγµατικά αναρωτιέµαι γιατί πριν λίγο καιρό που συζητή-
σαµε στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο για την έρευνα δεν τέθηκε
το θέµα της σύστασης του εν λόγω ιδρύµατος. Αυτό είναι προ-
χειρότητα και αν µη τι άλλο επιβεβαιώνει την έλλειψη πολιτικού
σχεδιασµού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κανείς δεν θα µπορούσε να αµ-
φισβητήσει την αναγκαιότητα ενός ορθολογικού και υλοποιήσι-
µου τρόπου οργάνωσης και διακυβέρνησης ενός ενιαίου εθνικού
ερευνητικού ιστού. Όµως, στην αναγκαιότητα αυτή, δυστυχώς,
δεν ανταποκρίνεται πλήρως ο πρόσφατα ψηφισµένος νόµος του
2016.

Στοχεύοντας λοιπόν στην προαγωγή της έρευνας και της και-
νοτοµίας, συστήνεται το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτο-
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µίας, το οποίο θα χρηµατοδοτεί κυρίως ερευνητικά προγράµ-
µατα και θα χορηγεί υποτροφίες. Προφανώς και θεωρούµε ότι
τα ερευνητικά προγράµµατα πρέπει να διευκολυνθούν, καθώς
φέρνουν χρήµατα στη χώρα και µειώνουν την ανεργία, µε στόχο
να σταµατήσει η φυγή µυαλών -η οποία πράγµατι δεν ξεκίνησε
τώρα- και να σταµατήσει η µετανάστευση επιστηµόνων στο εξω-
τερικό. 

Προφανώς και θέλουµε την αξιοποίηση των πόρων. Ωστόσο,
η θεσµοθέτηση του εν λόγω ιδρύµατος θα πρέπει να διασφαλίζει
τη διαφάνεια και την αξιοκρατία, την αποτελεσµατικότητα και φυ-
σικά την αξιολόγηση της λειτουργίας του.

Γι’ αυτό και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη ζήτησε από την αρχή
θεσµικές ασφαλιστικές δικλίδες και προέβη σε συγκεκριµένες
προτάσεις, ορισµένες εκ των οποίων κάνατε αποδεκτές και ορι-
σµένες όχι.

Υπάρχουν, ωστόσο, κάποιες ρυθµίσεις που γεννούν εύλογες
απορίες και γι’ αυτό θα προχωρήσω σε ορισµένες επισηµάνσεις.
Η πρώτη αφορά τον ρόλο της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και
Τεχνολογίας. Προβλέψατε τη συνεργασία του ιδρύµατος µε
αυτήν και προσθέσατε στους σκοπούς του τη σύναψη κάθε εί-
δους συµβάσεως. Συνεχίζει, ωστόσο, να µην αποσαφηνίζεται ο
διαφοροποιητικός ρόλος του ιδρύµατος σε σχέση µε τη Γενική
Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας, καθώς ο σκοπός ίδρυσης
του ιδρύµατος συµπίπτει µε τους σκοπούς ίδρυσης και τις αρ-
µοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας.

Γεννούνται, λοιπόν, ερωτηµατικά σχετικά µε τη σκοπιµότητα
του παρόντος νοµοσχεδίου. Βεβαίως και έχετε πάρει τη δανειακή
σύµβαση, το δάνειο, µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων,
180 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά προστίθενται στο χρέος. Γι’ αυτόν
τον λόγο ακόµη περισσότερο θα πρέπει εδώ να προσέξουµε
πάρα πολύ αυτό το οποίο νοµοθετούµε και αυτό που θα γίνει στη
συνέχεια, τα χρήµατα αυτά να µην πάνε άλλη µια φορά χαµένα,
γιατί ουσιαστικά προστίθενται στο δηµόσιο χρέος.

Θα πρέπει, λοιπόν, να µας ενηµερώσετε εάν έχετε κάποιον
σχεδιασµό ή αν παραµερίζεται σταδιακά η Γενική Γραµµατεία.
Στο θέµα αυτό και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής λέει χαρακτηριστικά ότι θα ήταν σκόπιµο να τεθεί σαφέ-
στερα το πλαίσιο εντός του οποίου θα λειτουργούν ταυτοχρόνως
και θα συνεργάζονται οι ως άνω φορείς και βεβαίως αναφέρει
ότι το συγκεκριµένο άρθρο το οποίο συνάπτει κάθε είδους συµ-
βάσεις, συµφωνίες, συνεργασίες και προγραµµατικές συµβάσεις
µε τη Γενική Γραµµατεία χρήζει διευκρίνισης. Αν δεν απαντάτε
σε εµάς, απαντήστε τουλάχιστον στην έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής.

Η δεύτερη επισήµανση αφορά τη βιωσιµότητα και τη χρηµα-
τοδότηση του ιδρύµατος, διότι το ίδρυµα δεν φαίνεται να έχει
σταθερή χρηµατοδότηση παρά µόνο το δάνειο από την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Στη συνέχεια, µετά την τριετία, προ-
βλέπεται ένα µίγµα χρηµατοδότησης, από το οποίο δεν φαίνεται
πώς θα διασφαλιστεί η βιωσιµότητα του ιδρύµατος.

Θα πρέπει, επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, να δούµε µε περισ-
σότερη προσοχή τα ζητήµατα της στελέχωσης του ιδρύµατος
και το θέµα των προσλήψεων προσωπικού µέσω ΑΣΕΠ. Μεταξύ
άλλων, δίνεται η δυνατότητα να περιλαµβάνονται στη στελέχωση
αποσπασµένοι δηµόσιοι υπάλληλοι, χωρίς να τίθενται ωστόσο
προδιαγραφές. Εδώ όµως µιλάµε για έρευνα και στο σηµείο
αυτό θα πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί και για τους υπαλ-
λήλους και για τις αποσπάσεις και να διασφαλιστεί η αξιολόγηση
όλων των οργάνων του ιδρύµατος.

Επιτρέψτε µου µία ακόµη επισήµανση που σχετίζεται µε τη δια-
σύνδεση του ιδρύµατος και το µέλλον του. Δεν αποτελεί µεγάλη
έλλειψη του νοµοσχεδίου ότι δεν προβλέπεται η διασύνδεση του
ιδρύµατος µε την παραγωγή; Δεν µπαίνω σε λεπτοµέρειες, γιατί
δεν έχω χρόνο. Ταυτόχρονα, σύµφωνα µε το άρθρο 12 οι Υπουρ-
γοί εξουσιοδοτούνται να φτιάξουν εσωτερικό κανονισµό λειτουρ-
γίας του ιδρύµατος. Οι Υπουργοί! Και αν σας φαίνεται αυτό πάλι
περίεργο να σας το λέµε εµείς, δείτε την έκθεση της Επιστηµο-
νικής Υπηρεσίας της Βουλής. Προβληµατισµός γεννάται, σύµ-
φωνα µε την έκθεση, ως προς την διά του άρθρου 12 του νοµο-
σχεδίου παρεχόµενη σε άλλο, πλην του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας -εκτός, δηλαδή, προεδρικών διαταγµάτων- όργανο της διοί-

κησης, εξουσιοδότηση προς ρύθµιση θεµάτων που αφορούν θέ-
µατα που, όπως καταλήγει, δεν έχουν ειδικότερο τεχνικό ή λε-
πτοµερειακό και εποµένως θεµάτων που πρέπει να ρυθµιστούν
διά προεδρικού διατάγµατος.

Και βέβαια, προβληµατισµός γεννάται και στο άρθρο 13, όπου
µεταβατικές διατάξεις ουσιαστικά ακυρώνουν ό,τι προβλέπει ο
νόµος, καθώς µέχρι να δηµοσιευθεί ο εσωτερικός κανονισµός
λειτουργίας, χρονοβόρα διαδικασία, δίνονται στον Υπουργό ευ-
ρείες εξουσίες, όπως για παράδειγµα εξουσίες για τεχνικά ζητή-
µατα, στελέχωση προσωπικού, εξεύρεσης χώρων, όλα τα τεχνικά
ζητήµατα της πρώτης λειτουργίας του ιδρύµατος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλουµε να δώσουµε νέα πνοή
και ώθηση στην έρευνα. Για να γίνει όµως αυτό, πρέπει όλοι µαζί
να προτάξουµε τη χάραξη µιας σαφούς εθνικής ερευνητικής
στρατηγικής και τη θεσµοθέτηση ενός σύγχρονου και ρεαλιστι-
κού προτύπου οργάνωσης ανάµεσα στον δηµόσιο και τον ιδιω-
τικό ερευνητικό τοµέα. Μέσα σε µια ξεκάθαρη στρατηγική το εν
λόγω ίδρυµα µπορεί να αποτελέσει σηµαντικό εργαλείο για τη
χρηµατοδότηση των ερευνητικών δράσεων. Γι’ αυτό και θα ψη-
φίσουµε επί της αρχής τη σύσταση του εθνικού ιδρύµατος, αρκεί
βέβαια να διασφαλισθεί και η σταθερή χρηµατοδότησή του και
η διαφανής λειτουργία του, να µην καταλήξει να είναι ένας φο-
ρέας για εξυπηρέτηση µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων, αδυνα-
τώντας να ανταποκριθεί στους στόχους του.

Τελειώνοντας, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει να
πω το εξής: Ήρθε η ώρα να αντιµετωπίσουµε την έρευνα, αλλά
και την παιδεία, κύριε Υπουργέ, εν γένει, ως ένα εθνικό θέµα, να
την προφυλάξουµε από τις οποιεσδήποτε πολιτικές σκοπιµότη-
τες, να τη θέσουµε στο κέντρο των προτεραιοτήτων µας. Ο εξι-
σωτισµός προς τα κάτω δεν µπορεί να αποτελεί λύση. Η παιδεία
δεν µπορεί να συνεχίσει να εντάσσεται σε προγράµµατα δογµα-
τικής λιτότητας, γιατί µε αυτόν τον τρόπο και µε την παιδεία σε
αυτή τη δύσκολη οικονοµική κατάσταση, η χώρα δεν θα µπορέ-
σει ποτέ να υπερβεί την κρίση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αθανάσιο Θεοχαρόπουλο.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Ιωάννης Δελής για δώ-
δεκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρακολου-
θώντας κάποιος τη σηµερινή συζήτηση για το Ελληνικό Ίδρυµα
Έρευνας και Καινοτοµίας, αλλά και αυτή που προηγήθηκε στις
συνεδριάσεις της επιτροπής, τη σηµερινή τοποθέτηση του
Υπουργού, καθώς και των υπολοίπων κοµµάτων, νοµίζουµε ότι
µπορεί να βγάλει κανείς χρήσιµα γενικότερα συµπεράσµατα για
το πραγµατικό περιεχόµενo της αντιπαράθεσης ανάµεσα στον
ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα.
Μία αντιπαράθεση κούφια και κάλπικη, η οποία όχι µόνο βρίσκε-
ται µακριά από τις σηµερινές εκρηκτικές λαϊκές ανάγκες, όχι
µόνο δεν απαντά σε αυτές, αλλά τις υπονοµεύει και τις αντιστρα-
τεύεται και είναι κούφια και κάλπικη αντιπαράθεση, γιατί έχει βε-
βαίως ως βάση συµφωνίας –να µην το ξεχνάµε- το τρίτο µνη-
µόνιο που το ψηφίσατε και το φορτώσατε µαζί στις πλάτες του
λαού µε ένα σώµα, µια ψυχή, το περασµένο καλοκαίρι, επιβεβαι-
ώνοντας έτσι µε τον πιο ηχηρό και εµφατικό τρόπο τη στρατηγική
σας σύµπλευση, συστράτευση στους βασικούς στόχους του κε-
φαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στρατηγική σύµπλευση
που βεβαίως, όσο περισσότερο γίνεται φανερή στο λαό, τόσο
προσπαθείτε να την κρύψετε πίσω από τον κουρνιαχτό που ση-
κώνεται για δευτερεύοντα και διαδικαστικά ζητήµατα. 

Όλα τα παραπάνω εκδηλώθηκαν ακόµα και στη συζήτηση του
παρόντος νοµοσχεδίου που αφορά την ίδρυση ενός ιδρύµατος
για την έρευνα και την καινοτοµία. Σύµφωνα µε τον Υπουργό, το
ΕΛΙΔΕΚ αποτελεί µία βαθιά µεταρρυθµιστική παρέµβαση που
αποσκοπεί στη δηµιουργία ενός ανεξάρτητου και µακρόπνοου
θεσµού, όπου η ίδια η επιστηµονική κοινότητα θα έχει τον κύριο
λόγο για τη διαµόρφωση του τοπίου της έρευνας στη χώρα. Είναι
λόγια του Υπουργού. 
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Σοβαρά, κύριε Υπουργέ; Και τότε γιατί δίνετε δύο –παρακαλώ-
θέσεις στους εκπροσώπους των επιχειρηµατικών οµίλων σε ένα
κοµβικό όργανο του ΕΛΙΔΕΚ, τη Συµβουλευτική Επιτροπή του
Επιστηµονικού Συµβουλίου, που αξιολογεί ακριβώς το έργο του
ΕΛΙΔΕΚ; Για να έχουν µήπως αυτοί διακοσµητικό ρόλο; Ή µήπως
έτσι εξασφαλίζεται ότι θα έχουν απευθείας τον άµεσο έλεγχο της
κατεύθυνσης και της πορείας του ερευνητικού έργου; Πόσο µα-
κρόπνοο είναι άραγε το εγχείρηµά σας, όταν έχετε εξασφαλίσει
µόνο για τρία χρόνια τη λειτουργία του και αυτό µε δανεικά από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, ένα δάνειο του οποίου οι
ρήτρες αποπληρωµής –που δεν τις γνωρίζουµε- προφανώς και
θα βαρύνουν καταλυτικά, είτε έτσι είτε αλλιώς, το επόµενο διά-
στηµα το χώρο της έρευνας;

Σύµφωνα πάλι µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, το ΕΛΙΔΕΚ προ-
ορίζεται για εργαλείο για το ξεπέρασµα της κρίσης και γίνεται η
ίδρυσή του µε όρους ανάπτυξης. Τα ζει στο πετσί του ο λαός µας
τα εργαλεία σας για το ξεπέρασµα της κρίσης. Τα τρία µνηµόνια
µέχρι στιγµής. Να τα εργαλεία σας για το ξεπέρασµα της καπι-
ταλιστικής κρίσης. Μόνο που αυτά τα εργαλεία σας τσακίζουν
µισθούς, καταργούν αιµατοποτισµένες εργατικές κατακτήσεις,
απογειώνουν τη φοροληστεία του λαού, τον οδηγούν στη φτώ-
χεια και την εξαθλίωση. Από την άλλη, δώσε προνόµια και κίνη-
τρα και φοροαπαλλαγές στους κεφαλαιοκράτες, δώσε αναπτυ-
ξιακούς νόµους που µοιράζουν δισεκατοµµύρια στους επιχειρη-
µατικούς οµίλους, που θα µας οδηγήσουν στην ανάπτυξη. Στην
ανάπτυξη των κερδών τους κάποτε, µπορεί. Στην ανάπτυξη,
όµως, υπέρ του λαού και των δικαιωµάτων του, δηλαδή στην
αναπλήρωση των απωλειών που είχε στα χρόνια της κρίσης,
αλλά και σε αυτά που δικαιούται σήµερα ο λαός µας ως ο µόνος
παραγωγός του κοινωνικού πλούτου, όχι µόνο δεν λέτε κου-
βέντα, αλλά στο προσχέδιο του προϋπολογισµού και µε προβλε-
πόµενη από εσάς ανάπτυξη 2,7% τον φορτώνετε και µε επιπλέον
δυόµισι δισεκατοµµύρια µέτρα πάνω στη ράχη του. 

Εκτός -όπως είπε και ο εισηγητής, ένας εκ των δύο εισηγητών
της κυβερνητικής πλειοψηφίας- και εάν έχετε ως πρότυπο –σή-
µερα το ακούσαµε και αυτό- την Εσθονία, όπου ο αντικοµµουνι-
σµός έχει γίνει νόµος, µε την ανοχή βεβαίως της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, θυµίζοντάς µας έναν παλαιότερο Πρωθυπουργό, ο
οποίος είχε ως πρότυπο τη Δανία και ήθελε να κάνει τη χώρα µας
τη Δανία του Νότου. 

Παρατηρώντας κανείς τις βασικές διατάξεις του νοµοσχεδίου
είναι απαραίτητο νοµίζω να ειπωθεί εδώ εισαγωγικά ότι το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται ως συµπλήρωµα του προηγούµε-
νου νόµου του ΣΥΡΙΖΑ για την έρευνα, του  περασµένου Μάη,
του ν.4386, ενός νόµου που µε τη σειρά του ήρθε να εξειδικεύ-
σει, να διευρύνει και να τροποποιήσει, σε καµία όµως περίπτωση
να καταργήσει τον ν.4310/2014 της προηγούµενης συγκυβέρνη-
σης Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ, που ζει και βασιλεύει, όπως ζουν
και βασιλεύουν και εφαρµόζονται όλοι οι νόµοι των δύο πρώτων
µνηµονίων, µαζί µε τους νόµους βεβαίως του δικού σας µνηµο-
νίου. 

Όπως αποδεικνύεται, λοιπόν, δεν έχουµε και δεν θα µπορούσε
να έχουµε, λόγω ακριβώς αυτής της στρατηγικής σας σύµπλευ-
σης, οποιαδήποτε ριζική αλλαγή στον προσανατολισµό του δια-
µορφωµένου πλαισίου για την έρευνα. Το παρόν νοµοσχέδιο,
µαζί µε τον προηγούµενο νόµο σας, επιβεβαιώνουν ότι οι σχε-
διασµοί της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ έρχονται να συνεχίσουν στον
δρόµο που έχει χαράξει η αστική στρατηγική για την αξιοποίηση
της έρευνας και την έµφαση στη διάσταση της καινοτοµίας. Επι-
διώκεται ένα διευρυµένο θεσµικό πλαίσιο, µέσα από το οποίο θα
προωθούνται και θα υλοποιούνται ταχύτερα και αποτελεσµατι-
κότερα οι ίδιες στρατηγικές στοχεύσεις του κεφαλαίου, στις
ανάγκες κερδοφορίας του οποίου είναι υποταγµένες, τόσο η
έρευνα, όσο και η καινοτοµία που προκύπτει από αυτήν. 

Ποιες είναι όµως, αυτές οι στρατηγικές στοχεύσεις για την επι-
στηµονική έρευνα, όλων αυτών των νοµοθετικών παρεµβάσεων,
που δεν τις αµφισβητεί βεβαίως κανείς σας, εκτός από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας; Πριν από όλα και πάνω από όλα,
είναι ο µονοσήµαντος προσανατολισµός της ερευνητικής δρα-
στηριότητας στις ανάγκες της καπιταλιστικής ανάπτυξης, δη-
λαδή της ανάπτυξης, της αύξησης της κερδοφορίας του κεφα-

λαίου και όχι φυσικά ο προσανατολισµός της έρευνας στις ση-
µερινές ανάγκες της κοινωνικής πλειοψηφίας, σύµφωνα µε τις
σηµερινές δυνατότητες της επιστήµης. Έρευνα και καινοτοµία,
λοιπόν, εκεί όπου υπάρχει οσµή καπιταλιστικών κερδών και όχι
εκεί που τις ζητούν οι ανθρώπινες ανάγκες. 

Είναι εδώ χαρακτηριστικό -και το έχουµε ξαναπεί- το παρά-
δειγµα της αυξανόµενης ερευνητικής δραστηριότητας φαρµα-
κευτικών κολοσσών στον τοµέα των καλλυντικών, για παράδειγ-
µα, σε βάρος της καταπολέµησης µεγάλων ασθενειών που πλήτ-
τουν την ανθρωπότητα. Για να µην µιλήσουµε για τους όρους εκ-
µετάλλευσης όλων των καινοτοµιών που προκύπτουν από την
επιστηµονική έρευνα. 

Αυτή η στρέβλωση, του αντικειµενικά κοινωνικού χαρακτήρα
της επιστήµης και η υποταγή της στις ανάγκες κερδοφορίας του
κεφαλαίου, που γίνονται σκοπός της επιστηµονικής έρευνας, έχει
όµως και άλλες συνέπειες αλυσιδωτές και άµεσες, όπως είναι η
ακόµα µεγαλύτερη ενίσχυση της επιχειρηµατικής λειτουργίας
των επιστηµονικών ερευνητικών κέντρων, έρευνα δηλαδή για την
καπιταλιστική αγορά µε όρους καπιταλιστικής αγοράς. Αυτό µε
τη σειρά του οδηγεί στη συρρίκνωση των δικαιωµάτων των ερ-
γαζοµένων του χώρου γενικεύοντας τις ελαστικές εργασιακές
σχέσεις, την εργασιακή ανασφάλεια, αβεβαιότητα, καθώς και τη
µισθολογική υποβάθµιση. Όλες οι παραπάνω βασικές στοχεύ-
σεις της αστικής στρατηγικής για την επιστηµονική έρευνα απο-
τελούν και το δοµικό υλικό των άρθρων του παρόντος νοµο-
σχεδίου για το ΕΛΙΔΕΚ. 

Έτσι µπορεί κανείς και να εξηγήσει και την πολιτική αµηχανία
της Νέας Δηµοκρατίας. Τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα θα έλεγα
ότι σήµερα έδειξαν ένα αυξηµένο συναινετικό πρόσωπο.

Η πολιτική αµηχανία της Νέας Δηµοκρατίας, που ενώ συµφω-
νεί µε την ουσία και τις στρατηγικές στοχεύσεις του νοµοσχε-
δίου, υψώνει αντιπολιτευτικές κορώνες για διαδικαστικές ή και
για δευτερεύουσες διατάξεις.

Η ουσία του νοµοσχεδίου είναι ότι το υπό ίδρυση ΕΛΙΔΕΚ λει-
τουργεί σύµφωνα µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας ως
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Αναφέρεται ρητά, συµπλη-
ρωµατικά µεν ως προς τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τε-
χνολογίας, που λειτουργεί ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου, αλλά περισσότερο ευέλικτα σε σχέση µε αυτήν και άρα
µε µεγαλύτερη άνεση να συµπράττει µε τους επιχειρηµατικούς
οµίλους, για να τους υπηρετεί άµεσα, έστω και αν ξεκινάει σε
ένα πειραµατικό στάδιο κατ’ αρχάς.

Ρητά αναφέρεται ότι το ίδρυµα χρηµατοδοτεί τη δηµιουργία
και λειτουργία νεοφυών ερευνητικών επιχειρήσεων, ότι συνάπτει
συµβάσεις µε φυσικά και νοµικά πρόσωπα –επιχειρήσεις δηλαδή-
και ότι χρηµατοδοτεί απευθείας επιχειρήσεις της ηµεδαπής και
της αλλοδαπής. Αυτή είναι η λεγόµενη εθνική στρατηγική για την
έρευνα και την καινοτοµία και αυτή η εθνική στρατηγική δεν είναι
άλλη από την αστική στρατηγική ενίσχυσης του εγχώριου και διε-
θνούς κεφαλαίου στον τοµέα της έρευνας.

Όλο τώρα αυτό το κρεσέντο της επιχειρηµατικότητας, που
αποτελεί και τη συστατική ουσία του ιδρύµατος, δεν µπορεί παρά
να έχει αρνητικές συνέπειες, όπως είπαµε, και για τους εργαζό-
µενους. Στις διατάξεις του νοµοσχεδίου για το προσωπικό του
Ιδρύµατος αναπαράγεται όλη η γκάµα των ελαστικών εργασια-
κών σχέσεων του τύπου σύµβαση µίσθωσης έργου, το γνωστό
δηλαδή µπλοκάκι, που κατακεραύνωνε παλιότερα ο ΣΥΡΙΖΑ ή η
οµηρία της σύµβασης εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου και µετά στην ανεργία κ.ο.κ.. Ας µιλάει εδώ ο Υπουργός
για θέσεις εργασίας µε αξιοπρεπείς συνθήκες και για στήριξη
ακόµα και αναβάθµιση του επιστηµονικού δυναµικού.

Έτσι, λοιπόν, δεν θίγεται ούτε κατ’ ελάχιστον ο πυρήνας της
πολιτικής όλων των προηγούµενων αστικών κυβερνήσεων, που
έχει αποδειχθεί καταστροφική για τα συµφέροντα των εργαζο-
µένων στον χώρο και ιδιαίτερα των νέων επιστηµόνων. Αυτό που
επί της ουσίας προσπαθεί και επιδιώκει η Κυβέρνηση, µέσα και
από αυτό το σχέδιο νόµου, είναι ότι πασχίζει, της το αναγνωρί-
ζουµε, για την καπιταλιστική ανάπτυξη της χώρας εντάσσοντας
στον τοµέα της έρευνας αυτόν τον σχεδιασµό µε δανεικά και νέα
προγράµµατα που δεν φτάνουν καν στο ύψος των προηγούµε-
νων, ενώ ταυτόχρονα αναπαράγουν και το υπάρχον σαθρό και
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ανασφαλές, όπως είπαµε, για τους εργαζόµενους στον χώρο κα-
θεστώς λειτουργίας της έρευνας στη χώρα.

Στον αντίποδα τώρα αυτής της πολιτικής βρίσκεται ασφαλώς
η ανάπτυξη της επιστηµονικής έρευνας στην υπηρεσία των διευ-
ρυνόµενων λαϊκών αναγκών. Κάτι τέτοιο, όµως, προϋποθέτει δια-
φορετική κοινωνική και οικονοµική οργάνωση, προϋποθέτει την
κοινωνικοποίηση των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής, τον
επιστηµονικό κεντρικό σχεδιασµό της κοινωνικής παραγωγής,
προϋποθέτει την εξουσία των παραγωγών του πλούτου και όχι
όπως τώρα την εξουσία του κεφαλαίου.

Αυτή είναι η απάντησή µας, κύριε Υπουργέ, στο τελευταίο
ερώτηµα που θέσατε και σε εµάς, γιατί αυτή είναι και η µόνη ρε-
αλιστική επιλογή που θα ωφελήσει, όχι µονάχα τέσσερις χιλιάδες
–πιθανά- ερευνητές, αλλά το σύνολο του επιστηµονικού και ερευ-
νητικού δυναµικού της χώρας, που θα το θέσει στην υπηρεσία
των αναγκών της κοινωνίας.

Πριν κατέβω από το Βήµα, θα ξαναπούµε για άλλη µία φορά
το ζήτηµα µε τις τροπολογίες. Σταµατήστε πια αυτόν τον βοµ-
βαρδισµό µε άσχετες τροπολογίες σε νοµοσχέδια που δεν έχουν
καµιά σχέση οι τροπολογίες. Τι δεν έχουµε σήµερα! Έχουµε υπο-
βρύχια, έχουµε δικαστές, έχουµε ΟΤΕ, έχουµε Εµπορικό Ναυ-
τικό. Δεν ξέρω, θυµηθείτε λιγάκι τι λέγατε εσείς από τα έδρανα
της αντιπολίτευσης, όταν η προηγούµενη κυβέρνηση ακολου-
θούσε αυτήν την τακτική.

Βεβαίως, αναγνωρίζουµε ότι υπάρχουν και ορισµένες περιπτώ-
σεις έκτακτες και επείγουσες και τέτοια είναι η περίπτωση των
συµβασιούχων της καθαριότητας και γι’ αυτό έχουµε καταθέσει
και εµείς δική µας τροπολογία, η οποία προβλέπει, όχι µόνον την
παράταση των συµβάσεών τους µέχρι το τέλος του 2017, αλλά
και τη µετατροπή τους σε σύµβαση εργασίας αορίστου χρόνου,
στη λογική βέβαια πάντα της πρότασης του κόµµατός µας, της
σταθερής του θέσης για µόνιµη και σταθερή εργασία για όλους.

Αναφέρθηκε και ο εισηγητής µας πιο λεπτοµερειακά για τα
άρθρα του νοµοσχεδίου. Θα µιλήσουµε και αύριο. Σε κάθε περί-
πτωση δηλώνουµε εδώ –το είπε και ο εισηγητής µας- ότι κατα-
ψηφίζουµε επί της αρχής το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δελή.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι

κ. Γιώργος Αµυράς για δώδεκα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ µε µία ένσταση από αυτά που άκουσα από τον αγαπητό

συνάδελφο, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ σε σχέση
µε την Εσθονία. Δεν θα µείνει στο θέµα του παρελθόντος του σο-
βιετικού –να το πούµε έτσι-, που την οδήγησε να βγάλουν νόµο
που να απαγορεύουν τα κοµµουνιστικά σύµβολα, αλλά θα έρθω
στη σηµερινή πραγµατικότητα, όχι τόσο σηµερινή πια για την
Εσθονία, αφού εδώ και δώδεκα χρόνια σχεδόν έχει καταργήσει
το χαρτί στις συναλλαγές του κράτους µε τον πολίτη. Μακάρι να
ήµασταν κι εµείς µία Εσθονία στον τρόπο που η δηµόσια διοί-
κηση κινείται. Άρα έχουµε να διδαχθούµε πάρα πολλά από µι-
κρές χώρες.

Όµως, εδώ στην Ελλάδα φοβάµαι, αγαπητοί Υπουργοί, ότι
έχουµε τέτοια δηµόσια διοίκηση που δεν µπορεί να φέρει εις
πέρας ούτε τα απλά πράγµατα. Τι να λέµε τώρα «Εσθονίες και
ηλεκτρονικά µητρώα και όλες οι συναλλαγές και οι επαφές του
πολίτη µε το κράτος ηλεκτρονικά». Εδώ είµαστε στο βασίλειο της
χαρτούρας!

Εν πάση περιπτώσει, έρχοµαι λίγο στο θέµα µας. Αυτές τις
ηµέρες η ελληνική οικονοµία βρίσκεται ξανά στα πρωτοσέλιδα,
αλλά όχι µε µία θετική µατιά. Πριν αναφερθώ αναλυτικά σε αυτές
τις εξελίξεις θα ήθελα να σας διαβάσω κάτι, για να διαπιστώσετε
το θέατρο του παραλόγου που βιώνει η Κυβέρνηση, αλλά αναγ-
καστικά και η ελληνική κοινωνία, από την απροθυµία –θέλετε;-,
την αδυναµία –πείτε-, την ανικανότητα της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ να προχωρήσει τις µεταρρυθµίσεις για τις οποίες είχε δε-
σµευθεί.

Σας διαβάζω, λοιπόν: «Η πρώτη αξιολόγηση ολοκληρώθηκε.
Ρυθµίζεται άµεσα από αύριο το θέµα του χρέους». Αυτά σηµεί-
ωνε στις 24 Μαΐου σε non paper ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσα-

καλώτος –το µοίρασε σε όλον τον Τύπο- θριαµβολογώντας για
το υποτιθέµενο κλείσιµο της αξιολόγησης. Πότε; Τον Μάιο που
µας πέρασε. Έχουµε µέσα Οκτωβρίου και ακόµα υπολείπεται να
περιµένουµε έως τις 24 Οκτωβρίου για να δούµε εάν τελικά θα
εκταµιευθεί η δεύτερη υποδόση του 1,7 δισεκατοµµυρίου ευρώ,
τα οποία αυτά χρήµατα θα πήγαιναν και θα πάνε στις ληξιπρό-
θεσµες οφειλές του Δηµοσίου προς τους ιδιώτες. 

Θα µπορούσε κάποιος να πει «Εντάξει, δεν πειράζει, δεν τα
χρειαζόµαστε αυτά τα λεφτά µε τέτοια επείγουσα ζέση, δεδοµέ-
νου ότι θα πάνε στους ιδιώτες αυτά τα λεφτά». Μα, κρέµονται
επιχειρήσεις από µία κλωστή, είναι µεταξύ φθοράς και αφθαρ-
σίας, διότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν κάνει τις µεταρρυθ-
µίσεις, δεν προχωρά τα βήµατα που έχει προσυµφωνήσει και έχει
υπογράψει και την πληρώνει πάλι ο Έλληνας που επιχειρεί, που
αγωνίζεται να βγει από αυτόν τον βούρκο της κρίσης.

Όµως, το θέατρο του παραλόγου δεν σταµάτησε εδώ. Στις 9
Μαΐου ο Πρωθυπουργός επισκεπτόταν τον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας. Τον ενηµέρωνε επί λέξει –στις 9 Μαΐου σας λέω, πριν
έξι µήνες σχεδόν- µε τα εξής:: «Έκλεισε η πρώτη αξιολόγηση,
χωρίς πρόσθετα µέτρα και αποτυπώθηκε ο οδικός χάρτης για
την ελάφρυνση του χρέους». 

Το πανηγυρικό δε κλίµα συνεχίστηκε την επόµενη µέρα. Στις
10 Μαΐου στο Υπουργικό Συµβούλιο ο συγκυβερνήτης σας ή µάλ-
λον καλύτερα σύντροφός σας Πάνος Καµµένος προσήλθε κρα-
τώντας δύο γραβάτες στο Υπουργικό Συµβούλιο, µία κόκκινη και
µία µπλε για να τις δωρίσει στον Πρωθυπουργό και να διαλέξει
εκείνος ως τροπαιούχος που υποτίθεται διευθέτησε το χρέος. 

Προχθές δεν φορούσε ο κ. Τσίπρας γραβάτα. Κι αυτό γιατί;
Στη συµφωνία του περασµένου Μαΐου που φέρει τις υπογραφές
της Κυβέρνησης, η ελληνική πλευρά δεσµεύτηκε γραπτώς ότι η
όποια διευθέτηση του χρέους ή, αν θέλετε, η όποια συζήτηση
για τη διευθέτηση του χρέους θα γίνει στο τέλος του 2018. 

Άρα γιατί µιλάµε; Για αυτά είχαν δεσµευτεί µε την υπογραφή
τους ο κ. Τσακαλώτος και οι υπόλοιποι Υπουργοί και πανηγυρί-
ζατε τον Μάιο στο Υπουργικό Συµβούλιο. Μέχρι τώρα…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εσείς µε ποιον είστε; Με τον Σόιµπλε είστε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα σας πω ποιος είναι ο Σόιµπλε. Σόιµ-

πλε είναι εκείνος που ανοίγει το πορτάκι, µε την ανικανότητά του,
στον Σόιµπλε και τον κάθε Σόιµπλε να επαναφέρει θέµα Grexit
στην Ελλάδα. Μας λέτε εσείς για τον Σόιµπλε;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ποιος επαναφέρει θέµα Grexit; Δεν ντρέπε-
στε να σπεκουλάρετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εσείς µας λέτε για τον Σόιµπλε;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Με την αξιολόγηση σπεκουλάρετε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Χαράς ευαγγέλιο! Λαµπάδα µέχρι το τα-

βάνι ανάβει ο κ. Σόιµπλε γιατί έχει τον κ. Τσίπρα στο τιµόνι. Έχει
κάνει όλη τη βρωµοδουλειά και δεν ακούγεται «κιχ». 

Μέχρι τώρα γνωρίζαµε καλά το κόστος από τη διαπραγµά-
τευση Βαρουφάκη-Τσίπρα. Μας το έχει πει ο κ. Στουρνάρας, εί-
ναι 86 δισεκατοµµύρια. Πιο πολλά µας τα έχει πει ο κ. Ρέγκλινγκ,
για 100 δισεκατοµµύρια. 

Ο λογαριασµός, όµως, ανεβαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και στην δεύτερη περίοδο, την περίοδο Τσίπρα-Τσακαλώ-
του. Να πούµε για τους συνταξιούχους και τις µειώσεις στις συ-
ντάξεις τους; Να πούµε για τους φορολογούµενους και τις αυ-
ξήσεις των φόρων; Να πούµε ότι από 1η Ιανουαρίου ακριβαίνει ο
καφές, τα καύσιµα, η σταθερή τηλεφωνία. Να µην τα πούµε
αυτά;

(Θόρυβος από τα υπουργικά έδρανα)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανά-

πτυξης και Τουρισµού): Για το νοµοσχέδιο θα µας πείτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Γιατί αντιδράτε, κύριοι; Να κάθεστε να

τα ακούτε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αποφασί-
στε µε ποιον είστε, σε ποια µεριά είστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Η αδράνειά σας είναι αυτή που κινητο-
ποιεί τα σενάρια των πιο συντηρητικών κύκλων της Ευρώπης, για
να µιλούν για το Grexit. Εσείς τους οπλίζετε το όπλο, το οποίο
το στρέφουν πάλι σε βάρος της χώρας µας. Η ευθύνη σας είναι
µεγάλη!
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Εντάξει; Παρακαλώ! Μη µας παριστάνετε τους αθώους. Τώρα

δεν υπάρχει ο Βαρουφάκης, ο χρήσιµος …, για να κάνετε εσείς
παιχνίδι.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού): «Βάστα Σόιµπλε»!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κάνατε και επερώτηση για τον Βαρουφάκη.
Δεν τα συζητούσαµε εδώ; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε στο
θέµα µας.

Δεν απασχολεί κανέναν στην Κουµουνδούρου -πέρασα το
πρωί ερχόµενος εδώ- ότι υπάρχουν τριακόσιοι άνθρωποι µε µαύ-
ρες σηµαίες που αναγράφουν ότι «το µαύρο δεν έχει απόχρω-
ση»; Δεν θα κάνει κανένας δήλωση γι’ αυτούς τους ανθρώπους;
Για τις δύο χιλιάδες, δηλαδή, οικογένειες των τεχνικών, δηµοσιο-
γράφων, διοικητικών, λογιστών, θυρωρών, καθαριστριών που
δουλεύουν στα ιδιωτικά κανάλια;

(Θόρυβος από τα υπουργικά έδρανα)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανά-

πτυξης και Τουρισµού): … (δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, στο µικρόφωνο ό,τι

έχετε να πείτε, για το τι είστε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανά-

πτυξης και Τουρισµού): «Τι είστε;»
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι, ό,τι έχετε να πείτε στο µικρόφωνο,

παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην κάνετε διά-

λογο, κύριε Αµυρά, σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, δεν ακούτε εδώ; Εδώ κάνουν κερ-

κίδα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρήστε σας

παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εµείς κά-
νουµε κερκίδα; Εσείς κάνετε κερκίδα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εµείς, εν πάση περιπτώσει, για το θέµα
του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης και τις τηλεοπτικές
άδειες έχουµε µία πρόταση να κάνουµε ως Ποτάµι. Πρέπει αυτή
η αδυσώπητη σύγκρουση για τις τηλεοπτικές άδειες να σταµα-
τήσει εδώ. 

Προτείνουµε, λοιπόν, ο κ. Βούτσης, ο Πρόεδρος του Κοινο-
βουλίου, αφού πρώτα βγει η απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας για τις τηλεοπτικές άδειες, να αναλάβει την πρωτο-
βουλία για τη συγκρότηση ενός νόµιµου Εθνικού Συµβουλίου Ρα-
διοτηλεόρασης. Έως τότε ας γίνει ένα µορατόριουµ, διότι δεν
µπορεί να θέλετε το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης να βγά-
λει τις άδειες για τα περιφερειακά κανάλια, αλλά να µην το θέ-
λετε να βγάλει τις άδειες για τα εθνικά κανάλια. Τι θα γίνει; Δύο
µέτρα και δύο σταθµά; Ή το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης για όλα ή ο νόµος Παππά για όλα, που εσείς υποστηρίζετε
και εµείς θεωρούµε ότι τα καταπέσει, αλλά οφείλουµε όλοι να
περιµένουµε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Έως τότε, λοιπόν, καλό θα ήταν και η Κυβέρνηση και η Αντι-
πολίτευση να βάλουν το ξίφος στο θηκάρι, να περιµένουµε την
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας και µετά όλες οι πο-
λιτικές δυνάµεις να δεσµευτούν ότι θα υλοποιήσουν µε νόµο
αυτήν την απόφαση, όποια και αν είναι, µε το σχετικό νόµο που
θα χρειάζεται αλλαγή ή µη αλλαγή ανάλογα µε την απόφαση του
δικαστηρίου. Αυτή είναι η πρότασή µας.

Έρχοµαι στο σχέδιο νόµου. Στην τρέχουσα δύσκολη, λοιπόν,
οικονοµική συγκυρία µόνο ένα είναι το φωτεινό µονοπάτι, που θα
µας βγάλει από την κρίση. Η επένδυση στην επιστήµη, την έρευ-
να, την τεχνολογία, στα νέα µυαλά, στους νέους ανθρώπους. 

Εµείς θεωρούµε ότι η διαρροή νέων επιστηµόνων στο εξωτε-
ρικό είναι βεβαίως, µία ανοιχτή πληγή που συνεχίζει να αιµορρα-
γεί, αλλά µπορεί να ανατραπεί, µπορεί να ανακοπεί, µε πολλά
µικρά βήµατα. Οφείλουµε, όµως, να καταλάβουµε ότι η φυγή των
νέων στο εξωτερικό δεν είναι µόνο αποτέλεσµα της οικονοµικής
κρίσης. Είναι κυρίως αποτέλεσµα της κρίσης αξιών. Είναι κυρίως
αποτέλεσµα της αναξιοκρατίας, του πελατειακού κράτους, του
κοµµατισµού παντού. Είναι το γνωστό πρόβληµα της ύπαρξης

µη ίσων ευκαιριών. Κάποιοι είναι πιο ίσοι από κάποιους άλλους
και προηγούνται παντού στα καλύτερα. Αυτό είναι το πρόβληµα.

Η ίδρυση από το προτεινόµενο σχέδιο νόµου του Ελληνικού
Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας, θεωρούµε ότι είναι ένα θε-
τικό βήµα. Όπως βλέπετε, κύριοι συνάδελφοι, εµείς αυτά που
βλέπουµε θετικά τα λέµε, αυτά που βλέπουµε αρνητικά θα έ-
χουµε βεβαίως το καθήκον αλλά και το δικαίωµα ενώπιον σας να
τα καυτηριάζουµε. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι είναι ένα θετικό βήµα.
Επίσης, θετικό είναι ότι ο κύριος Υπουργός έκανε δεκτές αρκετές
από τις προτάσεις του Ποταµιού. 

Υπάρχουν όµως και κάποια θολά σηµεία, όπως επεσήµανε ο
εισηγητής µας, ο κ. Μαυρωτάς, όπως ως προς το δάνειο των 180
εκατοµµυρίων ευρώ που παίρνουµε από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων και τους όρους λήψης του. 

Υπάρχουν κάποια θολά σηµεία σε σχέση µε την επικάλυψη αρ-
µοδιοτήτων και σκοπών, πρωτίστως µε τη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας -το ανέλυσαν πάρα πολύ οι υπόλοιποι
συνάδελφοι-, τη στελέχωση και την αξιολόγηση του έργου της
και των οργάνων της στην Ελλάδα. 

Καλό είναι και πρέπει κάποια στιγµή να µάθουµε όχι µόνο να
φτιάχνουµε κάτι ή να αντιγράφουµε πετυχηµένες δοµές διοίκη-
σης κάπου αλλού –ίσως είναι και αυτό ένα καλό µοντέλο-, αλλά
πρέπει να τις αξιολογούµε µετά τη σύστασή τους, να τις παρα-
κολουθούµε βήµα βήµα, ούτως ώστε να µην είµαστε µονίµως σε
µία «µαύρη τρύπα» όπου ρίχνουµε χρήµατα, πόρους, ανθρώπι-
νους και µη, και χάνονται. Πρέπει, λοιπόν, να υπάρχει µία παρα-
κολούθηση, έτσι ώστε οι δράσεις του ιδρύµατος να µην είναι
αποσπασµατικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θεωρούµε ότι εάν οι νέοι
Έλληνες που βρίσκονται στο εξωτερικό, είτε για σπουδές είτε
για εργασία, δουν κάποια θετικά σηµάδια, κάποιο «πράσινο φως»
ως προς το ότι αλλάζει αυτή η ανισορροπία που υπάρχει υπέρ
της αναξιοκρατίας και σε βάρος της αξιοκρατίας, θα είναι πρό-
θυµοι να αρχίσουν να σκέφτονται την επιστροφή τους. 

Ένα πολύ µικρό βηµατάκι, θα σας έλεγα εγώ –µπορεί κάποιος
να πει ότι δεν είναι και το ουσιαστικό και θα συµφωνήσω, αλλά
είναι ένα µικρό βηµατάκι- είναι να επιτραπεί στο µισό εκατοµµύ-
ριο των Ελληνίδων και των Ελλήνων, των νέων παιδιών που βρί-
σκονται στο εξωτερικό, να ψηφίζουν µε επιστολική ψήφο, όπως
γίνεται σ’ όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Γιατί αποκλείουµε αυτό το
µισό εκατοµµύριο του ανθού της ελληνικής νεολαίας, της επι-
στηµοσύνης, της εργασίας, ανθρώπων που εν πάση περιπτώσει
κυνηγάνε τη ζωή; Γιατί τους κόβουµε τη δίοδο επικοινωνίας; Σε
κάθε µέτωπο πρέπει να τους δείχνουµε ότι αυτοί που είναι στο
εξωτερικό, αυτά τα παιδιά που άνοιξαν οι ορίζοντές τους και
είδαν και τώρα µπορούν να συγκρίνουν, έχουν µία θέση εδώ,
αλλά µία θέση, όπως σας είπα, στη βάση της αξιοκρατίας και των
ίσων ευκαιριών. 

Αυτά είχα να σας πω. Τα υπόλοιπα από κοντά.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αµυρά.
Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης, Υφυπουργός Οικο-

νοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού για δέκα λεπτά. 
Κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι είναι αρκετά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανά-

πτυξης και Τουρισµού): Ναι, κύριε Πρόεδρε, είναι αρκετά. Σας
ευχαριστώ πολύ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θεωρώ ότι είναι πολύ θετικό ότι
µε αφορµή το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο γίνεται στη Βουλή µια
συζήτηση για την έρευνα. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι, κατά τη
γνώµη µου, είναι ένα πεδίο το οποίο θα έπρεπε να καταλαµβάνει
περισσότερο χώρο συνολικά στο δηµόσιο διάλογο.

Βεβαίως, πρωτίστως στο Υπουργείο Παιδείας και συνολικά
στην Κυβέρνηση αποδίδουµε κεντρική σηµασία στην επιστηµο-
νική έρευνα και στην τεχνολογική ανάπτυξη ως πυλώνες του πα-
ραγωγικού µοντέλου που επιδιώκουµε να προωθήσουµε. 

Η πολιτική της Κυβέρνησης είναι ενιαία και συνεκτική και συ-
νεργαζόµαστε πολύ στενά ως Υπουργείο Οικονοµίας µε τον
τοµέα έρευνας του Υπουργείου Παιδείας, έτσι ώστε αφενός να
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εξασφαλίσουµε την αναγκαία χρηµατοδότηση των πρωτοβου-
λιών που αναλαµβάνονται από το Υπουργείο Παιδείας και αφε-
τέρου να σχεδιάσουµε από κοινού την πολιτική η οποία είναι
απαραίτητη, έτσι ώστε να συνδεθεί η ερευνητική δραστηριότητα
µε την παραγωγή, ώστε να επιτύχουµε τον µεγάλο προγραµµα-
τικό µας στόχο που είναι ο µετασχηµατισµός της ελληνικής οι-
κονοµίας σε µία οικονοµία έντασης γνώσης που επενδύει στην
έρευνα και στην τεχνολογική καινοτοµία. 

Η στρατηγική υποτίµησης της εργασίας που ακολουθήθηκε τα
προηγούµενα χρόνια θεωρούµε ότι απέδειξε ότι ήταν αδιέξοδη
και καταστροφική. Οδήγησε στη µαζική µετανάστευση εκατον-
τάδων χιλιάδων νέων ανθρώπων, ενός ανθρώπινου δυναµικού ιδι-
αίτερα µορφωµένου και καταρτισµένου που θα έπρεπε να βρί-
σκεται στην προµετωπίδα της προσπάθειας για την οικονοµική
ανάταξη της χώρας και αφετέρου µείωσε κατά πολύ την αντα-
γωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας, καθώς αυτή η πολιτική
δεν µπόρεσε να αντιµετωπίσει ένα βασικό δοµικό πρόβληµα της
ελληνικής οικονοµίας που ήταν οι πολύ χαµηλές επενδύσεις σε
έρευνα και τεχνολογία.

Στόχος δεν µπορεί να είναι πλέον µία οικονοµία φτηνού εργα-
τικού δυναµικού, αλλά µια οικονοµία που θα παράγει υπηρεσίες
και προϊόντα κοινωνικά χρήσιµα και µε σηµαντική προστιθέµενη
αξία. 

Βασικό συγκριτικό πλεονέκτηµα της ελληνικής οικονοµίας για
να επιτευχθεί αυτός ο στόχος είναι το ανθρώπινο δυναµικό της,
οι νέοι επιστήµονες, οι µηχανικοί, οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα
να βρεθούν µε πρωταγωνιστικό ρόλο σ’ αυτήν την προσπάθεια. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι σύµφωνα και µε τα επίσηµα στοιχεία
τα οποία υπάρχουν από το παγκόσµιο οικονοµικό φόρουµ, η ελ-
ληνική οικονοµία βρίσκεται πολύ ψηλά στη διαθεσιµότητα επι-
στηµόνων και µηχανικών, όπως επίσης σχετικά ψηλά και στις
ευρεσιτεχνίες κατά κεφαλή, βρίσκεται όµως πάρα πολύ χαµηλά
στην υιοθέτηση καινοτοµιών, στις δαπάνες για έρευνα και ανά-
πτυξη επιχειρήσεων.

Οι προϋποθέσεις, λοιπόν, υπάρχουν, αλλά αυτές οι προϋπο-
θέσεις δεν αξιοποιούνται. Για την Κυβέρνηση αποτελεί πρώτη
προτεραιότητα η ανάσχεση της τάσης φυγής των νέων επιστη-
µόνων στο εξωτερικό, η ανάσχεση του λεγόµενου brain drain. 

Οι δράσεις οι οποίες έχουν σχεδιαστεί για να επιτευχθεί αυτή
η πολιτική βασίζονται σε τρεις βασικούς άξονες: Πρώτον, στή-
ριξη νέας δυναµικής επιχειρηµατικότητας σε όλες της τις µορ-
φές. Τις επόµενες ηµέρες νοµίζω ότι θα υπάρχει δυνατότητα
συζήτησης και ενός ακόµη σηµαντικού νοµοσχεδίου που εισάγει
νέες µορφές επιχειρηµατικότητας και αναφέροµαι στο νοµοσχέ-
διο για την κοινωνική οικονοµία. Δεύτερον, ενίσχυση της έρευνας
και της δουλειάς η οποία γίνεται στα ερευνητικά και πανεπιστη-
µιακά ιδρύµατα της χώρας. Και τρίτον, σύνδεση αυτών των –πολ-
λές φορές- δύο κόσµων που βρίσκονται σε πλήρη απόκλιση, του
κόσµου της έρευνας και του κόσµου της παραγωγής. 

Μέσα σε αυτήν τη συνολική προσπάθεια της Κυβέρνησης η
πρωτοβουλία η οποία αναλήφθηκε από το Υπουργείο Παιδείας
και από τον Αναπληρωτή Υπουργό Έρευνας τον Κώστα Φωτάκη
για τη σύσταση του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτο-
µίας, του ΕΛΙΔΕΚ, θεωρούµε ότι θα παίξει πάρα πολύ σηµαντικό
ρόλο. Ήδη έχει αναφερθεί ο Υπουργός αναλυτικά στα βασικά
χαρακτηριστικά του Ιδρύµατος. Δεν χρειάζεται να προσθέσουµε
κάτι περισσότερο. 

Θα πω µόνο δύο λόγια για τη χρηµατοδότηση. Όπως γνωρί-
ζετε, έχουν εξασφαλιστεί πόροι από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων ύψους 180 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτή η δανειακή
σύµβαση –θα µου επιτρέψετε να πω- δεν αποτελεί κεραυνό εν
αιθρία. Συνδέεται µε µια σειρά κοινές πρωτοβουλίες που έχουµε
αναλάβει το τελευταίο διάστηµα και ως Υπουργείο Οικονοµίας
µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων για την ενίσχυση ση-
µαντικών έργων και πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης και θεω-
ρούµε ότι δείχνει και την εµπιστοσύνη της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας Επενδύσεων στις προοπτικές της ελληνικής οικο-
νοµίας. 

Συµπληρωµατικά όµως µε αυτούς τους πόρους, γιατί βεβαίως
δεν µπορεί η χρηµατοδότηση ενός τέτοιο εγχειρήµατος να βα-
σίζεται αποκλειστικά στο δάνειο από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα

Επενδύσεων, προχωρήσαµε στον προγραµµατισµό δέσµευσης
πόρων και από το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων. 

Επειδή άκουσα πριν περί προγραµµατισµού, να αναφέρω ότι
ήδη έχουν δεσµευτεί οι σχετικοί πόροι για την επόµενη τριετία.
Τα ποσά τα οποία έχουν δεσµευτεί από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων είναι 5 εκατοµµύρια ευρώ για το 2016 µέχρι το
τέλος του χρόνου, 15 εκατοµµύρια ευρώ για το 2017 και από 20
εκατοµµύρια ευρώ για το 2018 και το 2019. 

Συνολικά η πολιτική µας είναι να αξιοποιήσουµε στο µέγιστο
βαθµό τις δυνατότητες που µας δίνει το Εθνικό Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων. Για αυτό και όπως αποτυπώθηκε στο προ-
σχέδιο του προϋπολογισµού, το οποίο κατατέθηκε στη Βουλή
πριν από λίγες ηµέρες, προχωρούµε στην αύξηση των σχετικών
κονδυλίων, συνολικά για το Εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων στο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ για το 2017-2018 και 1,25
δισεκατοµµύριο ευρώ για το 2019 και το 2020, για πρώτη φορά
–θα µου επιτρέψετε να σηµειώσω- µετά από µία δεκαετία συνε-
χούς πτώσης των µεγεθών του Εθνικού Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Συνολικά, λοιπόν, για το ΕΛΙΔΕΚ θα αξιοποιη-
θούν πόροι 240 εκατοµµυρίων ευρώ για την τριετία 2016-2018. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Η προϋπόθεση ήταν 60 εκατοµµύρια.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανά-

πτυξης και Τουρισµού): Συνολικά 240 εκατοµµύρια, 180 εκατοµ-
µύρια συν 60 εκατοµµύρια. 

Βεβαίως, η έρευνα δεν χρηµατοδοτείται µόνο από τη συγκε-
κριµένη πρωτοβουλία, η οποία είναι πάρα πολύ σηµαντική. Χρη-
µατοδοτείται και από το ΕΣΠΑ. Όµως, όπως ανέφερε και ο Υ-
πουργός, στο ΕΣΠΑ λόγω κανονιστικών περιορισµών τίθενται ζη-
τήµατα θεµατικής και γεωγραφικής κατανοµής. Οι πόροι του
ΕΣΠΑ είναι βεβαίως πάρα πολύ σηµαντικοί και θα αξιοποιηθούν
στο µέγιστο βαθµό όπως ήδη συµβαίνει. Όµως και το συγκεκρι-
µένο Ίδρυµα, ο συγκεκριµένος φορέας µε τους αυξηµένους –αν
θέλετε- βαθµούς ελευθερίας και το ιδιαίτερο καθεστώς, θα µπο-
ρέσει να λειτουργήσει συµπληρωµατικά σε σχέση µε όλες τις
άλλες πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης για τη χρηµατοδότηση της
έρευνας. 

Σε σχέση µε το ΕΣΠΑ, ενισχύεται αφενός η βασική και εφαρ-
µοσµένη έρευνα σε πανεπιστηµιακά και ερευνητικά ιδρύµατα,
δηλαδή χρηµατοδοτούνται νέοι ερευνητές και ερευνήτριες µε
106 εκατοµµύρια ευρώ. Ήδη τα σχετικά προγράµµατα έχουν
εξαγγελθεί και από το Υπουργείο Παιδείας και το Υπουργείο Οι-
κονοµίας. Συνολικά για την τριτοβάθµια εκπαίδευση οι πόροι
ανέρχονται στα 330 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όµως, σηµαντικά κονδύλια διοχετεύονται και από τους πό-
ρους του ΕΣΠΑ για τη διασύνδεση της ελληνικής οικονοµίας µε
την έρευνα. Συνολικά, για να µην µπω στα επιµέρους στοιχεία
µιας και δεν έχουµε και τον απαραίτητο χρόνο, να πω ότι 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ θα κατευθυνθεί σε έργα για την ενίσχυση της
έρευνας τεχνολογικής ανάπτυξης και της καινοτοµίας µέσω του
ΕΠΑΝΕΚ, του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Ανταγωνιστικό-
τητα, Επιχειρηµατικότητα, Καινοτοµία. Σε αυτό ήδη έχουν εξει-
δικευθεί δράσεις 500 εκατοµµυρίων ευρώ και έχουν δηµοσιευθεί
προσκλήσεις άνω των 110 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ µέσα απ’
αυτές τις δράσεις επικαιροποιείται και ο οδικός χάρτης των ερευ-
νητικών υποδοµών. Αυτή η δουλειά θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι
το τέλος του Νοεµβρίου έτσι ώστε να αρθεί και η αυτοδέσµευση
η οποία είχε τεθεί από το 2014 στην έγκριση των σχετικών επι-
χειρησιακών προγραµµάτων του ΕΣΠΑ. 

Επιπλέον, µία πάρα πολύ σηµαντική δράση η οποία προετοι-
µάστηκε από το Υπουργείο µας και θα υλοποιηθεί από την Γενική
Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου Παιδείας
είναι η δράση «Ερευνώ-Δηµιουργώ- Καινοτοµώ» µε συνολικό
προϋπολογισµό 370 εκατοµµύρια ευρώ. Ήδη η σχετική προδη-
µοσίευση έχει ανακοινωθεί από το Υπουργείο Παιδείας. 

Θα µου επιτρέψετε όµως να πω σε σχέση µε το ΕΣΠΑ –και θα
κλείσω το κεφάλαιο ΕΣΠΑ µε αυτό- επειδή ακούστηκε πριν κι από
την εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε σχέση µε την
απορρόφηση του προηγουµένου ΕΣΠΑ, για να αποκαταστή-
σουµε την πραγµατικότητα, …

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Του ΣΕΣ είπαµε, 1,2 δισεκατοµµύριο. 
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού): Μου επιτρέπετε; Ευχαριστώ.

Η απορρόφηση του παλιού ΕΣΠΑ στις αρχές του 2015 στο
σκέλος της έρευνας βρισκόταν στο 50%. Σήµερα βρίσκεται στο
90% και θα κλείσει όπως κι όλα τα προγράµµατα του ΕΣΠΑ 2007-
2013 µε πλήρη επιτυχία. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι έγινε µια πάρα πολύ σηµαντική
προσπάθεια τον τελευταίο ενάµιση χρόνο έτσι ώστε να αρθούν
στρεβλώσεις του παρελθόντος. Υπενθυµίζω ότι οι υπερδεσµεύ-
σεις των προγραµµάτων συνολικά του ΕΣΠΑ ανέρχονταν στο
160%. Αυτή η δουλειά απέδωσε. Αυτή η δουλειά έφερε την Ελ-
λάδα στην πρώτη θέση της απορρόφησης. Νοµίζω ότι καλό θα
ήταν κι από την Αντιπολίτευση να επικροτείται αυτή η προσπά-
θεια και όχι να αναζητούνται εκεί που δεν υπάρχουν πεδία αντι-
πολιτευτικής κριτικής.

Κλείνω, λέγοντας ότι από την Κυβέρνηση προωθείται ένα
πλέγµα παρεµβάσεων σε σχέση µε την έρευνα, το οποίο επιχει-
ρεί να αξιοποιήσει όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχουµε
στη διάθεσή µας για τη στήριξη της ερευνητικής δραστηριότη-
τας στην Ελλάδα τόσο στις θετικές και τεχνολογικές επιστήµες
όσο και στις ανθρωπιστικές και τις κοινωνικές. Μέσα σ’ αυτό το
πλέγµα των παρεµβάσεων η σύσταση του ΕΛΙΔΕΚ αποτελεί µια
πάρα πολύ σηµαντική και κρίσιµη πρωτοβουλία. 

Από τη σκοπιά του Υπουργείου Οικονοµίας, το στοίχηµα για
την αντιστροφή της τάσης φυγής των νέων επιστηµόνων στο
εξωτερικό θα αντιµετωπιστεί τόσο µε τις προσκλήσεις του ΕΣΠΑ
όσο και µε άλλες πρωτοβουλίες, όπως το fund of funds το οποίο
ανακοινώσαµε το προηγούµενο διάστηµα σε συνεργασία µε το
Ευρωπαϊκό Επενδυτικό Ταµείο, το οποίο θα µας δώσει τη δυνα-
τότητα για την ενίσχυση νέων καινοτόµων µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων. 

Όλες αυτές οι πρωτοβουλίες σε συνεργασία όλων των συναρ-
µόδιων Υπουργείων θα µας δώσουν τη δυνατότητα τελικά το
στοίχηµα της οικονοµικής ανάταξης και της ανάπτυξης της ελ-
ληνικής οικονοµίας να κερδηθεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υφυπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, κ. Αλέξαν-
δρο Χαρίτση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία , αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα δυο µαθήτριες και µαθητές, καθώς και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Τρικά-
λων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ενηµερώσουµε τους επισκέπτες µας ότι παρακολουθούν
τη διαδικασία ψήφισης ενός νόµου του Υπουργείου Παιδείας
σχετικά µε την έρευνα και τώρα µιλάνε οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι.

Τον λόγο έχει τώρα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Ένω-
σης Κεντρώων κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου για δώδεκα λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σήµερα συζητάµε ένα
πολύ σηµαντικό θέµα για την ίδρυση ενός ελληνικού ιδρύµατος,
το οποίο θα διαχειρίζεται αποκλειστικά, κεντρικά και όλη τη χρη-
µατοδότηση και όλα τα ζητήµατα που αφορούν την έρευνα στον
ακαδηµαϊκό χώρο. 

Νοµίζω ότι, συνολικά, όλος ο πανεπιστηµιακός κόσµος, όπως
και οι συµµετέχοντες στην επιτροπή κατά τη συζήτηση του νο-
µοσχεδίου συµφωνήσαµε ότι χρειάζεται ένας σοβαρός σχεδια-
σµός στην έρευνα, η οποία δυστυχώς έχει µείνει πίσω τα τε-
λευταία χρόνια στη χώρα µας. 

Και ο λόγος που η έρευνα υστερεί στην Ελλάδα δεν είναι, φυ-
σικά, ότι έχει έλλειψη ανθρώπινου δυναµικού. Το αντίθετο, δια-
θέτουµε εξαιρετικά µυαλά, καταπληκτικούς επιστήµονες, τους
οποίους, όµως, τόσα χρόνια δεν µπορούµε να τους αξιοποιή-

σουµε. Το αποτέλεσµα είναι όλοι αυτοί οι επιστήµονες και το µε-
γαλύτερο ποσοστό των Ελλήνων ακαδηµαϊκών και ερευνητών να
φύγουν στο εξωτερικό και να ασχοληθούν εκεί µε την έρευνα.
Τώρα περισσότερο από ποτέ είναι απαραίτητο το ίδρυµα αυτό
που συστήνεται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο και θα διαχειρίζεται
σοβαρά κεφάλαια και θα µπορεί να δώσει µια επανεκκίνηση στην
ελληνική έρευνα. 

Όµως, όσο θετικά κι αν αντιµετωπίσω την προσπάθεια του
Υπουργείου, δεν µπορώ να παραβλέψω µερικά σηµαντικά προ-
βλήµατα. Κατ’ αρχάς, υπάρχει το µέγα ζήτηµα του δανείου που
θα λάβουµε από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και σε
σχέση µε αυτό, κι εγώ προσωπικά και η Ένωση Κεντρώων, πρέ-
πει να ξεκαθαρίσουµε ότι φυσικά θεωρούµε πολύ θετικό το βήµα
ότι η ελληνική πλευρά έλαβε οικονοµική ενίσχυση από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, µάλιστα µε το ποσό των 240 εκατοµµυρίων
ευρώ, που είναι εξαιρετικά υψηλό και χαίροµαι που θα βοηθήσει
στην ανάπτυξη της έρευνας, όµως να µην ξεχνάµε ότι δεν πρό-
κειται για χρήµατα που µας τα χαρίζουν, απλώς τα δανειζόµαστε.
Είναι ένα ακόµη καινούργιο δάνειο µε όρους τους οποίους δεν
έχουµε γνωρίσει απολύτως ποιοι θα είναι. Εποµένως, πρέπει να
δείξουµε µεγάλη προσοχή τόσο στην αξιοποίηση αυτού του
ποσού όσο και στην αποπληρωµή του. 

Δυστυχώς, έχουµε συνηθίσει όλα αυτά τα χρόνια, σε έναν µε-
γάλο βαθµό, να ζούµε µε δανεικά χρήµατα. Θεωρώ ότι ήρθε, του-
λάχιστον, η ώρα που πρέπει να αδράξουµε αυτήν την ευκαιρία
και να εκµεταλλευτούµε στο έπακρον αυτήν τη δυνατότητα που
µας δίνεται. 

Επίσης, µια βασική διαφωνία µου στην όλη φιλοσοφία του νο-
µοσχεδίου είναι, το γεγονός ότι το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας
και Καινοτοµίας θα χρηµατοδοτεί, κύριε Υπουργέ, εξίσου τα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ µε τις ιδιωτικές επιχειρήσεις. 

Σε αυτό το σηµείο, θα πρέπει να βάλετε µια ποσόστωση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έχετε βάλει ποσόστωση;

Και να µην παίρνουν µισά-µισά τα πανεπιστήµια και οι ιδιωτικές; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): … (δεν ακούστηκε)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εάν το έχετε κάνει, το

θεωρώ χαρά µου. Διότι θα πρέπει τα ελληνικά πανεπιστήµια, του-
λάχιστον, να µπορέσουν να προσελκύσουν ερευνητές και να
τους φέρουµε πίσω.

Πέραν όµως αυτών, για άλλη µια φορά, ερχόµαστε ενώπιον
ενός νοµοσχεδίου που παρά τα θετικά σηµεία του, δίνει απεριό-
ριστες ή και υπερβολικές αρµοδιότητες στον Υπουργό Παιδείας.

Δηλαδή, µε αυτό το νοµοσχέδιο εσκεµµένα νοµίζω, αφήνονται
παραθυράκια, για να έχει ο αρµόδιος Υπουργός τον τελικό λόγο
για σηµαντικά ζητήµατα. Δεν µπορούµε να µιλάµε για ένα λει-
τουργικά ανεξάρτητο ίδρυµα, όταν ο Υπουργός θα µπορεί να
παύει ένα µέλος της γενικής συνέλευσης για πράξεις που δεν
συνάδουν µε την ιδιότητά του. Και η διατύπωση είναι τόσο γενική
που αφήνεται άπλετο περιθώριο στον κύριο Υπουργό Παιδείας
να κρίνει κατά περίπτωση ποιος συµπεριφέρεται σωστά και ποιος
όχι. Μα, τότε συνεχίζουµε τις λογικές του παρελθόντος και δη-
µιουργούµε δήθεν ανεξάρτητους οργανισµούς, τους οποίους
όµως κατευθύνει η Κυβέρνηση και µόνο αυτή. 

Θεωρώ απαράδεκτη τη συγκεκριµένη διάταξη και θα πρέπει
σε αυτές τις περιπτώσεις να υπάρχει ένας συγκεκριµένος κατά-
λογος παραπτωµάτων που θα δικαιολογούν την αποµάκρυνση
του µέλους από τη γενική συνέλευση, όχι αυθαίρετα να αποµα-
κρύνουµε όποιον θέλουµε. 

Επίσης, κατέκρινα έντονα στην αρµόδια επιτροπή τη διάταξη
που επιτρέπει στο ίδρυµα να αποσπά δηµοσίους υπαλλήλους, οι
οποίοι θα διατηρούν την οργανική τους θέση στο Υπουργείο που
ήταν, αλλά θα εργάζονται στο ίδρυµα και θα πληρώνονται από
αυτό. Παρά τις αντιδράσεις µας, θέλετε το συγκεκριµένο άρθρο
να το ψηφίσουµε ως είχε.

Δεν υπάρχει καµµία αξιολόγηση. Αφού θα έρθουν στο και-
νούργιο ίδρυµα, κάνετε µια πελατειακή σχέση, θα πληρώνονται,
θα εξοφλούνται από το ίδρυµα, οπότε δεν θα έχουν περιορισµό
µισθού. Θα έχουµε δηλαδή µε αυτό το σκεπτικό, κύριε Υπουργέ,
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δηµοσίους υπαλλήλους δύο ταχυτήτων, τους κανονικούς, που
θα πληρώνονται µε το µισθολόγιο, και αυτούς που θα είναι πιο
ευνοηµένοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Το ίδιο είναι, από το ίδιο
µισθολόγιο.

ΘΕΟΔΩΡΑ MΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μα, θα πληρώνονται από
το ίδρυµα, οπότε το ίδρυµα µπορεί να τους πληρώσει όσο θέλει,
δεν θα παίρνει το µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Το ίδιο, των δηµοσίων
υπαλλήλων.

ΘΕΟΔΩΡΑ MΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μάλιστα, µακάρι. Εγώ δεν
το πιστεύω, γιατί δεν µας το έχετε διευκρινίσει, δεν µας το έχετε
καθορίσει αυτό. Το φέρνετε προς ψήφιση –συγγνώµη που το
λέω- χωρίς να µας έχετε δώσει ορισµένο άρθρο ή να µας το εξη-
γήσετε, το αφήνετε φλου. Για εµένα αυτό ισχύει, το ίδρυµα θα
µπορεί να δώσει υψηλότερους µισθούς σε υπαλλήλους του δη-
µοσίου ανεξέλεγκτα. Αποδείξτε το αντίθετο. Επίσης, θεωρώ ότι
το κάνετε µόνο για ψηφοθηρικούς λόγους, τίποτα άλλο. Δεν
υπάρχει άλλη εξήγηση για εµένα.

Πέραν αυτών, το νοµοσχέδιο χάνει την ουσία του θέµατος,
διότι ο Πρόεδρος της ΠΟΣΔΕΝ συµφώνησε µε τη διαδικασία ότι
υπάρχει σκέψη να γίνει καινούργια έρευνα κ.λπ., αλλά δεν µας
δίνετε τα αποτελέσµατα. Πώς θα τα αξιολογήσουµε και πώς θα
τα αξιοποιήσουµε, αυτό είναι το ζητούµενο. Παρά τις γραφει-
οκρατικές αγκυλώσεις που έχει το νοµοσχέδιο, αυτά που θα
απορρέουν από την έρευνα πώς θα εξασφαλιστούν και πώς θα
µπορέσουµε να δώσουµε στα προγράµµατα αυτά οντότητα, ώ-
στε να αξιοποιηθούν; Το µετά έχει σηµασία, τι θα γίνει, τι θα ακο-
λουθήσει; Θα περάσουµε από την θεωρία στην πράξη ή θα αφή-
σουµε τις ιδέες των ερευνητών αναξιοποίητες χωρίς να τις
εφαρµόζουµε; Το νοµοσχέδιο πάσχει σε αυτήν τη ρύθµιση απο-
λύτως. Και θεωρώ ότι πρέπει να δοθεί νοµοθετική πρωτοβουλία
να καλύπτει αυτό το κοµµάτι.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να αφήσω τις επιµέρους ρυθµίσεις,
τις οποίες εξάλλου ανέλυσε ο ειδικός αγορητής µας, ο κ. Σαρί-
δης, και να ασχοληθώ µε κάποια ζητήµατα της επικαιρότητας.
Σχετικά µε τις τροπολογίες του νοµοσχεδίου, κατ’ αρχάς θα
ήθελα να αναφερθώ στις τηλεοπτικές άδειες. Είδαµε ένα θρίλερ
να εξελίσσεται τις προηγούµενες ηµέρες. Ο Υπουργός Επικρα-
τείας έφερε την περίφηµη τροπολογία µε αριθµό 708, µε την
οποία οριζόταν ότι εντός πέντε ηµερών από τη δηµοσίευση του
ΦΕΚ για τις νέες άδειες θα πρέπει να παύσουν να λειτουργούν
οι τηλεοπτικοί σταθµοί που δεν έλαβαν άδεια. Και µετά από τη
γενικότερη κατακραυγή που συνέβη, ο Υπουργός απέσυρε την
τροπολογία. 

Δεν ξέρω αν αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, ότι οι ενέργειες
του Υπουργού που αναφέρονται στις άδειες συνοδεύονται από
σοβαρές συνέπειες. Οι εργαζόµενοι των τηλεοπτικών σταθµών
που δεν έχουν αδειοδοτηθεί ζουν –αν το καταλαβαίνετε- µέσα σε
µια αγωνία, µια ανασφάλεια, δεν ξέρουν τι θα γίνει αύριο και τους
κάνετε αιφνιδιαστικές κινήσεις, φέρνοντάς τους φέρνετε σε τόσο
δύσκολη θέση. Δεν µπορεί να καταλάβει ο Υπουργός την ευθύνη
που έχει απέναντι σε όλον αυτόν τον κόσµο; Αυτοί ζουν µε τη λαι-
µητόµο πάνω από το κεφάλι τους. 

Προφανώς, η Ένωση Κεντρώων δεν συµφωνεί να παραµένει
το τοπίο των τηλεοπτικών αδειών εσαεί αρρύθµιστο. Βεβαίως,
όµως, διαφωνούµε για τον βίαιο τρόπο που γίνεται αυτό και φυ-
σικά αναµένουµε εντός των εποµένων ηµερών την απόφαση του
Συµβουλίου Επικρατείας και δεν υπάρχει καµµία λογική να τρέ-
χετε σε τροπολογίες. Η νοµιµότητα πρέπει να τηρείται σε όλες
τις διαδικασίες όχι µόνο από τους πολίτες, αλλά, θεωρώ, και από
τους Υπουργούς.

Επίσης, συµφωνώ µε την τροπολογία 698, µε την οποία αυξά-
νονται κατά τριάντα οι δικαστικοί λειτουργοί. Τα προβλήµατα της
καθυστέρησης της απονοµής της ελληνικής δικαιοσύνης οφεί-
λονται κυρίως στην έλλειψη ικανού αριθµού δικαστών, διότι ο
όγκος των υποθέσεων είναι πάρα πολύ µεγάλος. Με αυτήν την
τροπολογία δίνετε ένα βήµα. Ελπίζω να βελτιωθεί ακόµα περισ-
σότερο η εικόνα στα δικαστήρια, να αυξηθούν οι δικαστές οπότε

να έχουµε και ταχύτερα αποτελέσµατα. 
Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο θέµα που έχει προκύψει µε

τα Θρησκευτικά κι έχει δηµιουργήσει µια κοινωνική αναταραχή.
Όλη η στάση του Υπουργού Παιδείας, του κ. Φίλη, σε σχέση µε
τον τρόπο που χειρίζεται το ζήτηµα, δείχνει αλαζονεία και απρέ-
πεια. Ο επικεφαλής του Υπουργείου Παιδείας καθορίζει το µέλ-
λον των δικών µας παιδιών κι έπρεπε να έχει άλλη θέση στην
τοποθέτησή του. Θεωρώ ότι είναι τουλάχιστον αλαζονικό, σαν
άνθρωπος, σαν Υπουργός να θεωρεί ότι γνωρίζει όλα τα ζητή-
µατα της Παιδείας και να µην δέχεται συµβουλές από άλλους. 

Κατ’ αρχάς, θεωρώ ότι θα έπρεπε να λάβει υπ’ όψιν τη θέση
της Εκκλησίας, διότι ο ρόλος της Εκκλησίας είναι συνταγµατικά
κατοχυρωµένος κι εποµένως, θεσµικά σεβαστός. Και σήµερα
µπορεί να είναι εκείνος Υπουργός, αύριο µπορεί να είναι κάποιος
άλλος. Δεν µπορεί να αλλάζει το εκπαιδευτικό σύστηµα ανάλογα
µε το ιδεολογικό παρελθόν του Υπουργού. Πρώτα πρέπει να είναι
Υπουργός Παιδείας και µετά να είναι ΣΥΡΙΖΑ. 

Τέλος, θα κάνω µια µικρή αναφορά στο θέµα των κόκκινων δα-
νείων, που πάντα είναι στην επικαιρότητα και αφορά τους περισ-
σότερος Έλληνες. Η κατάσταση έχει φτάσει σε οριακά σηµεία,
ο κόσµος δεν έχει στην πραγµατικότητα τη δυνατότητα να αντα-
ποκριθεί στα δάνεια που έχουν δοθεί σε άλλες εποχές υπό άλλες
συνθήκες. Το πρόβληµα των κόκκινων δανείων διαιωνίζεται, επι-
βαρύνει την εθνική οικονοµία, την κατάσταση των τραπεζών,
αλλά κυρίως τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις που πασχίζουν
να επιβιώσουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Μάλιστα προ µηνών, εγώ, σε συζήτηση για την εξαγορά των

δανείων από τα funds, είχα ήδη προτείνει να µπορεί ο δανειολή-
πτης να εξαγοράζει το δάνειό του στην τιµή που θα πουληθεί στο
fund. Αυτό πρέπει να οριστεί σαφώς και νοµοθετικά. Γι’ αυτό
καλώ την Κυβέρνηση να δει σοβαρά, επιτέλους, το θέµα των κόκ-
κινων δανείων ειδικά και να υπάρξει µια συνολική σοβαρή λύση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
της Ένωσης Κεντρώων. 

Προχωρούµε στον κατάλογο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει επί της αρχής ο κ. Δηµήτριος Μπαξεβανάκης,

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

αλλά οφείλω να επισηµάνω ότι ο λόγος δίνεται στους Βουλευτές
τέσσερις ολόκληρες ώρες µετά την έναρξη της συζήτησης. Προ-
ηγήθηκαν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ακριβώς για να επα-
ναλάβουν όσα οι εισηγητές των κοµµάτων τους είχαν διατυπώσει
λίγο πριν από αυτούς. Σε κάθε περίπτωση ευχαριστούµε τους ει-
σηγητές του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξάρτητων Ελλήνων, που δεν ζή-
τησαν τον λόγο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα ένα πολύ εν-
διαφέρον νοµοσχέδιο που φιλοδοξεί να συµβάλει στην αναζωο-
γόνηση της επιστηµονικής έρευνας στη χώρα µας. Η δηµιουργία
του Ελληνικού Ιδρύµατος για την Έρευνα και την Καινοτοµία επι-
διώκει να δώσει αποφασιστική ώθηση και να ανοίξει νέες προ-
οπτικές στη διαµόρφωση µιας ολοκληρωµένης στρατηγικής για
την έρευνα που διεξάγουν τα πανεπιστήµια, τα ΤΕΙ και τα ερευ-
νητικά κέντρα. 

Ο βασικός σκοπός του ΕΛΙΔΕΚ είναι η χρηµατοδότηση ερευ-
νητικών προγραµµάτων των επιστηµονικών φορέων, αλλά και η
χορήγηση υποτροφιών σε νέους επιστήµονες για τη διεξαγωγή
διδακτορικών διατριβών, καθώς και µελετών µεταδιδακτορικών. 

Από τη δράση αυτή υπολογίζεται να επωφεληθούν παραπάνω
από τέσσερις χιλιάδες νέοι επιστήµονες και να υπάρξει ανά-
σχεση της διαρροής των νέων ανθρώπων προς το εξωτερικό κι
ενδεχοµένως να υπάρξει και η αρχή ενός κύµατος επιστροφής
νέων επιστηµόνων στη χώρα, που έχουν τη διάθεση να προσφέ-
ρουν εδώ, αρκεί να τους δοθούν οι ανάλογες δυνατότητες. Και
το νοµοσχέδιο αυτό, αυτές τις δυνατότητες τις προσφέρει. 

Το πολύ ενδιαφέρον χαρακτηριστικό του ΕΛΙΔΕΚ είναι ότι οι
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χρηµατοδοτήσεις του δεν θα υπόκεινται στις δεσµεύσεις του
ΕΣΠΑ, οι οποίες, όπως ξέρουµε, αφορούν και τις ποσοστώσεις,
αλλά και τα γεωγραφικά κριτήρια. Είναι γνωστό ότι το ΕΣΠΑ δεν
χρηµατοδοτεί τη βασική έρευνα, την καθαρή έρευνα, που σχετί-
ζεται µε την επιστηµονική περιέργεια, όπως χρηµατοδοτεί ελά-
χιστα και την έρευνα στους τοµείς των ανθρωπιστικών και των
κοινωνικών επιστηµών. 

Αυτές οι δεσµεύσεις δεν υπάρχουν στο νέο ίδρυµα. Οι κανόνες
χρηµατοδότησης από το ΕΛΙΔΕΚ είναι απλοί. Είναι προσαρµο-
σµένοι στις ιδιαιτερότητες της έρευνας και είναι απαλλαγµένοι
από γραφειοκρατικές διαδικασίες. Το νέο ίδρυµα, λοιπόν, θα έχει
την απαιτούµενη ευελιξία για να υπερβεί τέτοιες αγκυλώσεις.

Σε κάθε περίπτωση, βέβαια, γνώµονας θα είναι η διασφάλιση
του δηµοσίου συµφέροντος και εποµένως, εννοείται, όπως και
τα σχετικά άρθρα προβλέπουν, ότι θα τηρούνται απαρέγκλιτα οι
αρχές της διαφάνειας και της χρηστής οικονοµικής διαχείρισης,
όπως οφείλει κάθε δηµόσιος φορέας να κάνει.

Οι πόροι που θα διαχειρίζεται το νέο ίδρυµα είναι πρόσθετοι,
πέρα από αυτούς του ΕΣΠΑ. Σε πρώτη φάση, το ίδρυµα θα δια-
χειριστεί κονδύλια ύψους 240 εκατοµµυρίων ευρώ, τα τρία τέ-
ταρτα εκ των οποίων αποτελούν δάνεια απ’ την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων, µε βάση τη δανειακή σύµβαση που υπέ-
γραψε η τράπεζα µε το ελληνικό δηµόσιο στις 15 Ιουλίου. 

Πρόκειται, λοιπόν, για πρόσθετους πόρους, πέραν εκείνων
που διαχειρίζεται η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας.
Το ΕΛΙΔΕΚ, λοιπόν, θα έχει µια λειτουργία συµπληρωµατική της
γενικής γραµµατείας. Άλλωστε, και οι δύο φορείς θα υλοποιούν
την ίδια εθνική πολιτική για την έρευνα. 

Εποµένως, κάθε προσπάθεια να δηµιουργηθεί ένα κλίµα τε-
χνητής αντιπαράθεσης µεταξύ των δύο φορέων είναι και άσκοπη
και εκτός πραγµατικότητας.

Το δεύτερο, ιδιαίτερα σηµαντικό χαρακτηριστικό του ΕΛΙΔΕΚ
είναι το ότι η χρηµατοδότηση των ερευνητικών προγραµµάτων
θα πραγµατοποιείται µε βάση την αρχή της εξαιρετικής ακαδη-
µαϊκής επίδοσης. Αναφέρεται, σαφώς, ότι αδιαπραγµάτευτο κρι-
τήριο για τις επιλογές του ιδρύµατος είναι η επιδίωξη της επι-
στηµονικής ποιότητας και της αριστείας. 

Το αφιερώνουµε αυτό σε όλους εκείνους που κλίνουν τη λέξη
«αριστεία» σε όλες τις πτώσεις, τόσο πια που έχει γίνει καρα-
µέλα. Το νοµοσχέδιο το σηµερινό είναι η έµπρακτη απόδειξη για
το ποιος στ’ αλήθεια ενδιαφέρεται για την ποιότητα και την και-
νοτοµία.

Το νέο επιστηµονικό ίδρυµα είναι πλήρως αυτοδιοικούµενο,
χωρίς έξωθεν ή παρεµβάσεις. Τη γενική συνέλευση τη συγκρο-
τούν καταξιωµένοι επιστήµονες, που ορίζονται αποκλειστικά από
τα πανεπιστήµια, τα ΤΕΙ και τα ερευνητικά κέντρα. Κανένας εκ-
πρόσωπος του Υπουργείου δεν συµµετέχει στη γενική συνέ-
λευση.

Κι ενώ το νοµοσχέδιο είναι απολύτως σαφές ως προς αυτό το
σηµείο, η Νέα Δηµοκρατία επιµένει να µιλά για τις, δήθεν, υπε-
ρεξουσίες του Υπουργού, που στην πραγµατικότητα είναι ανύ-
παρκτες. 

Οι ελάχιστες αρµοδιότητες που έδινε το αρχικό κείµενο του
νοµοσχεδίου στον Υπουργό έγιναν ακόµη λιγότερες, καθώς ήδη
αφαιρέθηκαν οι δύο δυνατότητες που είχε ο Υπουργός, δηλαδή,
να ασκεί ένσταση για τη συµµετοχή κάποιου µέλους στη γενική
συνέλευση ή για την επιλογή κάποιου άλλου στο επιστηµονικό
συµβούλιο, οι οποίες δεν ήταν ουσιαστικές αρµοδιότητες, καθώς
και στις δύο περιπτώσεις η τελευταία λέξη ανήκε στη γενική συ-
νέλευση. Ούτως ή άλλως πάντως, αυτές οι αρµοδιότητες τώρα
δεν υπάρχουν. 

Αυτή η αλλαγή είναι µία µόνο απ’ όσες έγιναν κατά τη διάρκεια
της συζήτησης στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, όπως
είναι και το γεγονός ότι βρέθηκε η καλύτερη λύση για τη συµµε-
τοχή στη γενική συνέλευση και των ΤΕΙ, χωρίς πάντως να γίνεται
η παραµικρή έκπτωση και στην ποιότητα και στην επιστηµονική
και ερευνητική επάρκεια.

Επίσης, ακόµα και για τις απολύτως αναγκαίες ενέργειες που
αφορούν την ίδρυση και την έναρξη λειτουργίας του ιδρύµατος,
τίθεται ένας χρονικός περιορισµός, που κατά τη γνώµη µου είναι
ασφυκτικός, µόλις τριών µηνών, µέχρι 31 Ιανουαρίου 2017. 

Θα ήθελα εδώ να υπογραµµίσω τη σοβαρή δουλειά που έχει
γίνει από το Υπουργείο στην προετοιµασία και στη σύνταξη του
νοµοσχεδίου, αλλά και την εποικοδοµητική διάθεση που υπήρξε
από τον Υπουργό κατά τη διαδικασία της συζήτησης στην επι-
τροπή. Έγιναν δεκτές και ενσωµατωθήκαν στο νοµοσχέδιο πολ-
λές από τις παρατηρήσεις των φορέων που συµµετείχαν στη
σχετική διαδικασία της ακρόασης, όπως επίσης και πολλές πα-
ρατηρήσεις Βουλευτών, αλλά και των κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης. 

Η εποικοδοµητική αυτή στάση του Υπουργού αναγνωρίστηκε
και από τους εισηγητές της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, του
Ποταµιού και της Ένωσης Κεντρώων στην τελευταία συνεδρίαση
της επιτροπής, στη δεύτερη ανάγνωση και επιβεβαιώθηκε και σή-
µερα, όταν και οι τρεις αυτοί εισηγητές δήλωσαν ότι υπερψηφί-
ζουν επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

Έµεινε, λοιπόν, σχεδόν µόνη της η εισηγήτρια της Νέας Δη-
µοκρατίας, εκτός τόπου και χρόνου πραγµατικά, να µεταφέρει
τις εµµονές και τους εφιάλτες της ηγεσίας της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης. Στείρα άρνηση, καµµιά πρόταση, όχι σε όλα ακόµα
και στα αυτονόητα και στα προφανή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Χαρακτηριστικό της αµηχανίας στην οποία βρίσκεται η Νέα
Δηµοκρατία είναι το εξής: Από τη µια ισχυρίζονται –ψευδώς βέ-
βαια- ότι το ΕΛΙΔΕΚ δεν είναι ανεξάρτητο, καθώς ο Υπουργός
έχει δήθεν υπερεξουσίες. Από την άλλη ζητούν να ανατεθεί και
αυτό το έργο στη γενική γραµµατεία, ένα όργανο καθαρά κυβερ-
νητικό που φυσικά ελέγχεται απολύτως από τον Υπουργό.

Είναι καιρός να επιλέξουν: Θέλουν το έργο, για το οποίο συ-
ζητάµε, να το ασκεί ένα ανεξάρτητο όργανο ή η ελεγχόµενη από
την κυβέρνηση Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας;
Δεν γίνεται να υποστηρίζουν και τα δύο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας παρακαλώ, κύριε Μπαξεβανάκη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Όσο και αν δυσκολεύονται,
καλό θα ήταν κάποια στιγµή να επιλέξουν το είδος της αντιπολί-
τευσης που θέλουν να ασκούν. Αυτό που κάνουν και σήµερα είναι
η αντιπολίτευση του ό,τι να’ ναι. Είναι προφανές ότι είναι απολύ-
τως τυφλωµένοι από το σύνδροµο στέρησης που τους διακατέ-
χει και από την απροκάλυπτη επιθυµία τους να επανέλθουν στα
κυβερνητικά έδρανα, που για κάποιον, αδιευκρίνιστο λόγο θεω-
ρούν ότι αυτοδίκαια τους ανήκουν.

Δυστυχώς, σε αυτό δεν µπορούµε να τους βοηθήσουµε. Το
µόνο που µπορούµε να τους συστήσουµε είναι υποµονή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, τον

κ. Δηµήτρη Μπαξεβανάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Θεόδω-

ρος Φορτσάκης.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα τη δηµιουργία ενός καινούργιου φορέα, ο οποίος προβλέ-
φθηκε σε µια συγκεκριµένη δανειακή σύµβαση µε σκοπό ως εν-
διάµεσος φορέας διαχείρισης κονδυλίων έρευνας να διαχειριστεί
κονδύλια συνολικού ύψους 240 εκατοµµυρίων ευρώ.

Διευκρινίζω ότι η πρωτοβουλία για τη δηµιουργία του φορέα
αυτού ανήκει στην ελληνική πλευρά –δεν επιβλήθηκε από κανέ-
ναν-, η οποία προτίµησε να δηµιουργηθεί ένας καινούργιος ορ-
γανισµός, παρά να ανατεθεί η διαχείριση σε φορείς που ήδη
υπάρχουν.

Εγώ θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σηµειώσω εδώ δύο σηµεία.
Το πρώτο είναι ότι έχουµε µια βασική διαφωνία στο ζήτηµα του
πώς θα λειτουργήσει αυτός ο φορέας, διότι κατά τη δική αντί-
ληψη πρόκειται για έναν φορέα καθαρά συγκυριακό, και δεύτε-
ρον ως προς τη γενικότερη φιλοσοφία του φορέα αυτού. Γιατί
άκουσα και τον προλαλήσαντα συνάδελφο, κ. Μπαξεβανάκη, να
λέει ότι δεν έχουµε καµµία πρόταση. Θα ακούσετε, λοιπόν, ποια
είναι η δική µας σκέψη πάνω στο σηµείο αυτό.

Γιατί είναι συγκυριακός ο φορέας; Διότι, παίρνουµε ένα δάνειο
από την Τράπεζα Επενδύσεων και το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και τα χρήµατα θα διατίθενται για τη χρονική πε-

666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρίοδο 2016-2018. Δεν ξέρουµε τι θα γίνει µετά. Φτιάχνουµε, λοι-
πόν, έναν ενδιάµεσο φορέα διαχείρισης, για να µπορέσει να δια-
χειριστεί χρήµατα συγκεκριµένης περιόδου, τα οποία χρήµατα
είναι και αυτά συγκεκριµένα, και δεν προβλέπεται τίποτα γι’ αυτό
το οποίο θα ακολουθήσει. Είναι, λοιπόν, µια λύση η οποία αντα-
ποκρίνεται σε µια ανάγκη της στιγµής και η οποία αντιµετωπίζε-
ται καθαρά γραφειοκρατικά.

Εµάς, όµως, µας χωρίζει και µια βασική –αν θέλετε- διαφορά
στη φιλοσοφία του φορέα αυτού. Πρώτα-πρώτα, εάν θέλαµε
πραγµατικά να λειτουργήσει ο φορέας, θα έπρεπε να αποφασί-
σουµε µια γενική ανασυγκρότηση όλων των φορέων οι οποίοι
αποβλέπουν στη διαχείριση κονδυλίων έρευνας.

Η γενική γραµµατεία έχει τα προβλήµατά της, είναι σχετικώς
αποδιοργανωµένη. Το ξέρουµε αυτό. Ξέρουµε ότι έχουµε δε-
σµευτεί από το ΕΣΠΑ, για να έχουµε αξιοκρατική και διαφανή
διαχείριση των κονδυλίων, η οποία βεβαίως δεν υπάρχει σήµερα.
Και θα µπορούσαµε, εάν θέλαµε πραγµατικά να ανταποκριθούµε
στην ανάγκη των πραγµάτων και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι η
έρευνα σήµερα διεξάγεται κατά τρόπο αποσπασµατικό και κα-
τακερµατισµένο, να ανασυγκροτήσουµε πλήρως όλους αυτούς
τους φορείς που υπάρχουν σήµερα και συνθέτουν αυτό το πλαί-
σιο της έρευνας και µέσα σε αυτά να τοποθετήσουµε τη διαχεί-
ριση των χρηµάτων που παίρνουµε.

Όµως, µας χωρίζει, αν θέλετε, και µία αντίληψη βαθύτερα φι-
λοσοφική και πολιτική, η οποία έγκειται στο εξής: Κανείς δεν αµ-
φισβητεί ότι η έρευνα χρειάζεται κρατική στήριξη. Κρατική
στήριξη έχουν οι έρευνες σε όλα τα µεγάλα κράτη, και στα πιο
φιλελεύθερα, και δεν είναι νοητό να υπάρξει έρευνα χωρίς κρα-
τική στήριξη. Όµως, από την άλλη πλευρά κανείς δεν διανοείται
να έχουµε µία έρευνα η οποία να στηρίζεται µόνο στο κράτος.
Διότι τα δύο πόδια είναι εξίσου χρήσιµα, και το κρατικό και το
ιδιωτικό. Εδώ το δεύτερο σκέλος παραγνωρίζεται πλήρως. 

Εµείς θα θέλαµε να υπάρχει ένας ενιαίος φορέας, στη βάση
ενός ενιαίου εθνικού δικτύου έρευνας, που θα συγκέντρωνε όχι
µόνο τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα και τα ΤΕΙ αλλά και τα
ερευνητικά κέντρα και ο οποίος θα διασφάλιζε τη διασύνδεση
και τον συντονισµό του συνόλου της έρευνας που πραγµατοποι-
είται και θα διευκόλυνε σηµαντικά την προώθησή της. Θα θέ-
λαµε, λοιπόν, να υπάρχει ένα τέτοιο εθνικό, ενιαίο δίκτυο έρευ-
νας και να υπάρχει και ένας φορέας ο οποίος θα το διαχειρίζεται
και ο οποίος θα υλοποιεί µία ενιαία στρατηγική έρευνας. Έτσι θα
είχαµε µία έρευνα στοχευµένα καινοτόµα, η οποία θα αποσκο-
πούσε ακριβώς στη στήριξη της καινοτόµου επιχειρηµατικότητας
και ο φορέας αυτός θα ήταν υπεύθυνος για τον συντονισµό της
υλοποίησης της στρατηγικής για το σύνολο των οργανισµών που
προανέφερα. 

Αυτός ο ενιαίος συντονισµός θα διασφάλιζε και µία τακτική αλ-
ληλεπίδραση µεταξύ των εµπλεκοµένων ιδρυµάτων, θα επέτρεπε
να µεγεθύνουµε τους ερευνητικούς στόχους σε επίπεδο πανελ-
λήνιο και θα επέτρεπε συνακόλουθα να προσελκύσουµε και κε-
φάλαια σηµαντικά και από φορείς µη κρατικούς. 

Ο νέος αυτός φορέας θα έπρεπε να χρηµατοδοτείται σε πολύ
µεγάλο βαθµό από τον ιδιωτικό τοµέα, διότι έτσι θα είχαµε µία
πολύ καλύτερη σύνδεση της οικονοµίας µε την αγορά εργασίας
και θα είχαµε ένα σταθερό διάλογο ανάµεσα στους κοινωνικούς
εταίρους της αγοράς, οι οποίοι θα συνέβαλλαν έτσι καθοριστικά
στον καθορισµό των ερευνητικών στόχων. Γνωρίζουµε ότι δυστυ-
χώς στην Ελλάδα η έρευνα δεν έχει επαρκώς χρηµατοδοτηθεί
από την ιδιωτική πρωτοβουλία. Θα ήταν, λοιπόν, µια ευκαιρία να
δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις ώστε η ιδιωτική πρωτοβουλία
να αναµειχθεί πολύ περισσότερο και να συγκαθορίσει µαζί µε το
κράτος τους στόχους της έρευνας. 

Η έρευνα δεν µπορεί να είναι µόνο µία έρευνα καθαρά πρα-
κτική. Κανείς δεν αµφισβητεί ότι υπάρχει και η έρευνα η οποία
γίνεται για την έρευνα και δίνει κάποια στιγµή αποτελέσµατα τα
οποία την ώρα που η έρευνα διεξάγεται δεν µπορούµε ούτε να
τα υποπτευθούµε. Δεν είπε κανείς ότι πρέπει να σταµατήσουµε
αυτού του είδους την έρευνα. Δεν µπορεί, όµως, κανείς να δεχθεί
ότι έχουµε µόνο έρευνα που δεν έχει συγκεκριµένους στόχους.
Και αυτοί οι συγκεκριµένοι στόχοι εδώ δεν υπάρχουν.

Ποια είναι η µελέτη, κύριε Υπουργέ, για την ανταποδοτικότητα

των ποσών που θα διαθέσετε για την έρευνα αυτή; 
Δανειζόµαστε 240 εκατοµµύρια και δεν ξέρουµε πώς θα πά-

ρουµε πίσω ούτε ένα ευρώ. Υπάρχει κάποιο σχέδιο το οποίο να
µας λέει ποια θα είναι η λειτουργία και πώς θα µπορέσει να υλο-
ποιηθεί το πρόγραµµα αυτό της καινοτόµου έρευνας, το οποίο
υποτίθεται ότι ο καινούργιος φορέας θα εξυπηρετήσει;

Για εµάς, λοιπόν, η διαφορά στην πολιτική αντιµετώπιση του
φορέα είναι τεράστια και βρίσκουµε ότι στο σηµείο αυτό είµαστε
διαµετρικά, αν θέλετε, αντίθετοι. 

Αύριο θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε περισσότερο για
τα άρθρα και για την εσωτερική συγκρότηση. Όµως, θα ήθελα
από τώρα να υπογραµµίσω ότι δυστυχώς η διαφάνεια και η αξιο-
κρατία που επιθυµείτε να εξυπηρετήσετε µε τη δηµιουργία του
νέου αυτού φορέα δεν εξυπηρετείται και όχι µόνο δεν εξυπηρε-
τείται, αλλά αντίθετα βρισκόµαστε σε ένα πλαίσιο το οποίο εξυ-
πηρετεί ακριβώς το αντίθετο, δηλαδή την αδιαφάνεια και την
έλλειψη αξιοκρατίας. Διότι ακόµα και εάν εσείς προσωπικά, όπως
πιστεύω, δεν θα καταφύγετε σε αναξιοκρατικές επιλογές, ο κίν-
δυνος παραµένει να γίνουν οι επιλογές αυτές, διότι δεν υπάρ-
χουν οι µηχανισµοί οι οποίοι εγγυώνται τη διασφάλιση του αντι-
θέτου. Αύριο στην επιµέρους συζήτηση των άρθρων θα έχω την
ευκαιρία –γιατί ο χρόνος µου έχει παρέλθει- να αναδείξω τα ση-
µεία εκείνα στα οποία, κατά τη δική µας την άποψη, εκδηλώνεται
η δυνατότητα αναξιοκρατικών και αδιαφανών επιλογών.

Κλείνω, λέγοντας ότι το συµπέρασµά µου είναι πως καταφεύ-
γετε στη δηµιουργία ενός καινούργιου γραφειοκρατικού φορέα,
τον οποίο θα φορτωθούµε στην Ελλάδα µε διορισµούς, προφα-
νώς, οι οποίοι θα γίνουν στο µεταξύ, θα εξαντληθούν τα χρήµατα
τα οποία δανείζεστε, χωρίς να ξέρουµε ποια θα είναι η ανταπο-
δοτικότητά τους και θα µείνει στο τέλος ένας οργανισµός άχρη-
στος, χωρίς χρήµατα, µε προσωπικό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Θεόδωρο Φορτσάκη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο για ένα λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Απλώς ένα σχόλιο θα
ήθελα να κάνω σε αυτό το τελευταίο σηµείο που έθιξε ο κ. Φορ-
τσάκης. 

Η εγγύηση της διαφάνειας και η εγγύηση για την επιτυχία του
νέου φορέα έχει να κάνει µε τον βαθµό ωριµότητας του ακαδη-
µαϊκού και ερευνητικού οικοσυστήµατος.

Ουσιαστικά, αυτό που γίνεται –και θέλω να το τονίσω για
ακόµη µία φορά και αυτό είναι η πρωτοτυπία- είναι ότι τα πανε-
πιστήµια, τα ερευνητικά κέντρα, όσα ΤΕΙ µπουν µέσα, αυτοί είναι
οι ιδιοκτήτες του φορέα. Αυτοί από τα κάτω, θα διαµορφώσουν
το τι γίνεται.

Εµείς πιστεύουµε ότι υπάρχει αυτή η ωριµότητα, έχουµε
αυτήν την εµπιστοσύνη. Πράγµατι υπάρχει. Από την άλλη µεριά,
µπορεί κάποιοι να έχουν αµφιβολία και να υπάρχει ένα ρίσκο,
αλλά είναι, ουσιαστικά, ένα στοιχείο χειραφέτησης του ίδιου του
συστήµατος  και της επιστηµονικής κοινότητας της χώρας. Σε
αυτήν πιστεύουµε και γι’ αυτό λέµε να µην υπάρχει ο Υπουργός,
ο γενικός γραµµατέας, όλη αυτή η δοµή στελεχών, η οποία να
αποφασίζει. Και ξέρετε καλά, κύριε Φορτσάκη, ότι οι αποφάσεις
πολλές φορές δεν ήταν καθόλου προς τον σωστό δρόµο κι
έχουµε παραδείγµατα σε προγράµµατα, όπως το ΑΡΙΣΤΕΙΑ, ό-
που ο υπεύθυνος Υπουργός, ο Υφυπουργός, ήταν αυτός που κα-
νόνιζε το τι θα γινόταν και ο κόσµος έψαχνε να βρει τα αποτελέ-
σµατα απ’ το προσωπικό του facebook ή δεν ξέρω τι είχε εκεί. 

Αυτά θέλουµε να αποφύγουµε και γι’ αυτό εµπιστευόµαστε την
ίδια την κοινότητα, όπου ο ένας βλέπει τον άλλον στο να φτιαχτεί
αυτός ο φορέας από τα κάτω και όχι από τα πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.

Η Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Χαρά Κεφα-
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λίδου έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο νόµου που ποντάρει στο κα-
λύτερο αύριο της χώρας. Προσπαθεί να κερδίσει το χαµένο
έδαφος στον χώρο της επιστήµης, της έρευνας και της καινοτο-
µίας. Στοιχηµατίζει στην ανάσχεση της αφαίµαξης της χώρας
από τα καλύτερα µυαλά. Είναι θλιβερό ότι αυτή η συζήτηση γί-
νεται στο µολυσµένο περιβάλλον από τις δράσεις της Κυβέρνη-
σης. Το έχω συχνά υποστηρίξει απ’ αυτά τα έδρανα. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, την παραµικρή σας καλή πρόθεση την
πνίγετε µόνοι σας µέσα στο βαθύ πηγάδι της ιδεοληψίας και της
αλαζονείας σας. Και να θέλαµε να αγιάσουµε, δεν µας αφήνετε.
Η κατάθεση και η κάθιδρη απόσυρση της γελοίας τροπολογίας
–θα καταλάβετε, κύριοι συνάδελφοι, τι εννοώ- των κυρίων Παπ-
πά, Σπίρτζη και Τσακαλώτου, που έχει ξεπεράσει τα όρια όχι
µόνο του κοινοβουλευτισµού αλλά και της λογικής, µε το προ-
σχηµατικό επιχείρηµα ότι θα επιδιωχθεί πρώτα η συναινετική
συγκρότηση του ΕΣΡ, σκιάζει τη σηµερινή µας συζήτηση. Η επι-
χειρούµενη από την Κυβέρνηση τροπολογία, που µαζεύτηκε
άρον άρον, προσβάλλει ευθέως το κύρος της δικαιοσύνης και
συνιστά χτύπηµα –και δεν είναι η πρώτη φορά- στην αρχή της
διάκρισης των εξουσιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος του νοµοσχεδίου θα θέ-
λαµε και θα έπρεπε να είναι η στήριξη, η αναβάθµιση και η ανά-
δειξη του ερευνητικού ανθρώπινου δυναµικού της χώρας και της
ποιότητας της έρευνας, ως όχηµα φυγής προς τα εµπρός, αφή-
νοντας πίσω τις συνθήκες κρίσης και λιτότητας που επικρατούν.
Ακόµη, θα θέλαµε και θα έπρεπε να είναι ενταγµένο σε ένα ευρύ
πλαίσιο νοµοθετικών ρυθµίσεων, ως το εργαλείο για την αντιµε-
τώπιση της φυγής νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό. 

Είναι; Και ναι και όχι. Το παρόν σχέδιο νόµου είναι, ασφαλώς,
µια θετική πρωτοβουλία που προσπαθεί να αξιοποιήσει κονδύλια
για τη χρηµατοδότηση της έρευνας. Αποτελεί µια πραγµατική
προσπάθεια στήριξης της καινοτοµίας, µιας και χωρίς τους απα-
ραίτητους πόρους και χρηµατοδότηση δεν µπορούµε να µιλάµε
ούτε για έρευνα ούτε για καινοτοµία. 

Μέχρι εκεί, όµως. Απέχει πολύ από το να αποτελέσει την τοµή,
την πραγµατική σηµαντική µεταρρύθµιση στο ερευνητικό τοπίο.
Δεν καταφέρνει να γίνει ο φορέας της ουσιαστικής εθνικής στρα-
τηγικής για την έρευνα, παρά τις φιλόδοξες εξαγγελίες του
Υπουργείου. Γι’ αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης, µην το διαφηµίζετε
ως κάτι που δεν είναι. Αρκεστείτε σ’ αυτό που µπορείτε. Να δη-
µιουργήσετε τουλάχιστον το αυτονόητο εργαλείο που θα απορ-
ροφήσει χρήµατα, που είναι εκεί έξω και µας περιµένουν, για
έναν σκοπό που έχει παραµεληθεί και συµφωνούµε όλοι για την
αναγκαιότητά του, ώστε να δώσει µια ώθηση στη χώρα, που µα-
ραζώνει κάθε ηµέρα. 

Το προς ψήφιση σχέδιο νόµου παραµένει ένα επαρκές νοµο-
θέτηµα, που εισάγει τη χειµαζόµενη έρευνα στη χώρα στη νέα
εποχή, εκµεταλλεύεται προσφερόµενους πόρους και ως τέτοιο
ασφαλώς είναι καλοδεχούµενο. 

Πράγµατι, κύριε Υπουργέ, το ΕΛΙΔΕΚ δεν είναι ένα απλό
ίδρυµα το οποίο θα διαχειρίζεται πόρους. Είναι ένα ίδρυµα το
οποίο βρίσκεται στην κατεύθυνση της καλλιέργειας αυτού που
λέµε «ερευνητική κουλτούρα». Για να καταφέρει, όµως, να γίνει
το λιθαράκι ενός φιλόδοξου οικοδοµήµατος, χρειάζεται συνέχεια
και συνέπεια. Χρειάζεται ένα ολόκληρο νοµοθετικό περιβάλλον
που θα το πλαισιώσει. 

Μέχρι σήµερα τίποτα στον τρόπο µε τον οποίο χειρίζεται η Κυ-
βέρνηση τις προκλήσεις που καλείται να αντιµετωπίσει δεν µπο-
ρεί να µας κάνει αισιόδοξους ότι θα τα καταφέρει. Οι προσπά-
θειες του Υπουργείου είναι στον σωστό δρόµο και ο αναπληρω-
τής Υπουργός είναι γνώστης και έχει όραµα και για την έρευνα
και για την καινοτοµία στη χώρα µας. Κατά τη συζήτηση στην αρ-
µόδια επιτροπή έδειξε ανοικτό µυαλό να ακούσει τις παρατηρή-
σεις και να δεχθεί τις βελτιώσεις που προτείναµε. Όµως, επι-
τρέψτε µου να σας πω, ένας κούκος δεν επαρκεί για να φέρει
την άνοιξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως µια καλή προσπάθεια, λοι-
πόν, το παρόν σχέδιο νόµου δηµιουργεί µια σύγχρονη διαδικασία
και εξασφαλίζει χρηµατοδότηση για τη στήριξη των νέων επιστη-

µόνων, των νέων διδακτόρων, ώστε να ανατρέψουµε –έστω και
πρόσκαιρα– τη φυγή στο εξωτερικό του µεγαλύτερου εθνικού
κεφαλαίου που διαθέτουµε. 

Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή ακούστηκαν θετικές προτά-
σεις και πολύ χρήσιµες ιδέες από όλους τους συναδέλφους,
όπως, για παράδειγµα, αυτή για τη δηµιουργία του αποθετηρίου
όλων των ερευνητικών προγραµµάτων που εκπονούνται, που
πραγµατικά αποτελούν βήµατα εκσυγχρονισµού και το Υπουρ-
γείο χαίροµαι που τις συµπεριέλαβε στον σχεδιασµό του. Ένα
σηµαντικό ζήτηµα που, χωρίς ιδεοληψίες και παρωπίδες, χρει-
άζεται να δούµε και να αποφασίσουµε, µε καθαρό µυαλό, προς
το κοινό µας εθνικό συµφέρον, είναι η µεγαλύτερη εµπλοκή του
ιδιωτικού τοµέα στην έρευνα και στην καινοτοµία. Το χρειάζονται
οι νέοι επιστήµονες, το έχει όσο τίποτε ανάγκη ο επιχειρηµατικός
κόσµος και θα είναι για την Ελλάδα η µηχανή τροφοδοσίας στην
έρευνα και την καινοτοµία, που θα την πάει πολύ µακρύτερα από
το 2018. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είναι κατά-
κτηση όλων µας και παράδειγµα για τον κοινοβουλευτικό µας βίο
η επίτευξη συναίνεσης, κάνοντας όλοι µας την υπέρβαση από τα
στεγανά µας και βλέποντας µε µάτι καθαρό το ελληνικό τοπίο,
ξεκινώντας από την έρευνα. 

Το παρόν σχέδιο νόµου θα µπορούσε να σηµατοδοτήσει µια
νέα αντίληψη για τον τρόπο µε τον οποίο το πολιτικό σύστηµα,
τα κόµµατα απαντούν στην κρίση. Θα µπορούσε, εάν περισσό-
τεροι σκέπτονταν όπως ο Αναπληρωτής Υπουργός. Ελπίζουµε
ότι θα καταφέρει να ξεπεράσει τους ιδεοληπτικούς σκοπέλους
των συντρόφων του και να πλαισιώσει το σηµερινό νοµοθέτηµα
µε µέτρα που θα το στηρίξουν και θα του εξασφαλίσουν την επι-
βίωση µετά τη λήξη του δανείου. 

Σε κάθε περίπτωση το παρόν σχέδιο νόµου προσφέρει ένα πα-
ράδειγµα πολιτικής συνεννόησης και δίνει ένα έναυσµα για πε-
ρισσότερο και καλύτερο πολιτικό διάλογο και σε µεγάλο βαθµό
αυτό επετεύχθη από τον τρόπο προσέγγισης του κυρίου Υπουρ-
γού. Γιατί, κακά τα ψέµατα, την πρώτη και κύρια ευθύνη για το
ύφος και τον τόνο της πολιτικής αντιπαράθεσης την έχει η ίδια η
Κυβέρνηση. Και, όπως είπα και στην αρχή, είναι κρίµα που ένας
κούκος δεν µπορεί να φέρει την άνοιξη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για ένα πολύ σύντοµο σχόλιο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να κάνω ένα
σχόλιο, να µην πω επί προσωπικού. Θα ήθελα να ευχαριστήσω
για τα καλά τους λόγια και τον κ. Μαυρωτά, που µίλησε προηγου-
µένως, και την κ. Κεφαλίδου. Ωστόσο, θα ήθελα επίσης να τονίσω
ότι υπάρχει µια συλλογικότητα στις επιλογές που γίνονται και
στο Υπουργείο και στην Κυβέρνηση. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μένει να το δούµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αυτό υπάρχει. Είναι εκεί.
Βέβαια, ο κάθε Υπουργός αναλαµβάνει πρωτοβουλίες, αλλά
υπάρχει µια συλλογικότητα ως προς τις τελικές επιλογές και την
τελική διαµόρφωση. Νοµίζω, λοιπόν, ότι δεν είναι σωστό, όσο τι-
µητικό και να είναι, να αποδίδεται σε ένα άτοµο όλη αυτή η προ-
σπάθεια. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος  Κουράκης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε πολύ. 
Προχωρούµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής

Αυγής, τον κ. Χρήστο Χατζησάββα, ο οποίος έχει τον λόγο για
δώδεκα λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ίδρυση του Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας λέει ο τίτλος

του νοµοσχεδίου, λες και τα ΙΕΚ δεν παράγουν έρευνα. Όµως,
ούτως ή άλλως, είναι παραπλανητικός, γιατί όλα τα άρθρα µέσα
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–εγώ δεν διάβασα κάτι για έρευνα και καινοτοµία- µιλάνε για
χρήµα, µιλάνε για κονδύλια, µιλάνε για ευρώ και τελικά για τη
διαχείριση. Όµως, αυτά τα χρήµατα, τα κονδύλια και τα ευρώ θα
είναι από δανεισµό 180 εκατοµµυρίων, τα οποία θα προστεθούν
σε ένα χρέος το οποίο είναι τόσο δυσβάσταχτο, που κάθε µέρα
παίρνετε νέα µέτρα, σε έναν υπερφορολογηµένο ήδη ελληνικό
λαό. Και θα του ζητήσετε τώρα να πληρώσει και αυτά! 

Βέβαια, σε αυτό το νοµοσχέδιο θα έπρεπε κανονικά να συµµε-
τέχουν µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ, οι ΑΝΕΛ, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑ-
ΣΟΚ, µιας και µιλάει ξεκάθαρα για το ποιος θα ξαναµοιράσει την
τράπουλα, ποιος θα διαχειριστεί τα κονδύλια που ανέφερα πριν
και φυσικά ποιος θα φτιάξει µεγαλύτερο και πιο σταθερό κοµµα-
τικό στρατό για τις επόµενες εκλογικές αναµετρήσεις. Όµως, για
τώρα διαχειριστής είναι σίγουρα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ.
Για τη διαχείρισή τους θα µπορούσε να πει κάποιος «λεφτά στην
τράπεζα», αλλά τελευταία, συνειρµικά, οι νέες γενιές δεν θα µπο-
ρούν να πάνε σε κάτι ασφαλές, όταν θα λένε αυτή την έκφραση,
οπότε καταλαβαίνουµε τι πρόκειται να γίνει. 

Πριν από λίγο καιρό, βέβαια, είχε έρθει και ένα νοµοσχέδιο
ακόµα, κάτι συζητούσαµε πάλι σε επιτροπές εδώ και ολοµέλειες,
για έρευνα, για τεχνολογία. Δεν ξέρατε ότι θα προκύψει και αυτό;
Γιατί δεν το βάλατε µαζί; Δεν υπάρχει πρόγραµµα; Ό,τι τύχει το
λύνετε εκείνη την ηµέρα; Θα έπρεπε να είχε έρθει σε εκείνο το
νοµοσχέδιο και να τελειώναµε τότε. Έχει έρθει, λοιπόν, σήµερα
αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο έχει τροπολογίες που είναι µεγα-
λύτερες από ολόκληρο το νοµοσχέδιο και θα έπρεπε να γίνουν
από µόνες τους ξεχωριστά νοµοσχέδια. 

Ο Υπουργός τώρα, ο Φίλης, στοχευµένα -το έχουµε πει πολλές
φορές- υποβαθµίζει την παιδεία, αλλάζει, παραποιεί, αφαιρεί
κοµµάτια της ιστορίας, δηµιουργεί συγκρούσεις µε την Ορθοδο-
ξία και τον Χριστιανισµό, όµως παρ’ όλα αυτά βγαίνει στους πρώ-
τους στις εσωκοµµατικές εκλογές του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί βέβαια
αυτός ο εθνοµηδενισµός, η απεθνικοποίηση, ο επιλεκτικά αντι-
θρησκευτικός λόγος µόνο για χριστιανούς δεν είναι ο Φίλης, είναι
ολόκληρος ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτός είναι ο ΣΥΡΙΖΑ και δεν αλλάζει, όσα
νοµοσχέδια και να ψηφίσει στηρίζοντας η Νέα Δηµοκρατία. Σε
αυτό δεν αλλάζει ούτε µε ανασχηµατισµούς ούτε µε διάλογο,
αλλά µόνο µε εκλογές, µιας και όλα τα στελέχη στις εφεδρείες
του ΣΥΡΙΖΑ είναι σαν τον Φίλη. 

Βέβαια, ακούσαµε εδώ και φοβερά γνωµικά και αποφθέγµατα.
Μας είπε η Νέα Δηµοκρατία ότι το κακό µε τον σοσιαλισµό είναι
ότι τελειώνει όταν τελειώνουν τα λεφτά των άλλων και έρχεται
τότε ο άκρατος καπιταλισµός και συνεχίζει και δεν σταµατάει
ούτε και όταν τελειώσουν τα λεφτά των άλλων. Συνεχίζει και στα
µαγαζιά και στις επιχειρήσεις και στα σπίτια των άλλων, κρύβει
τις ειδήσεις και τις λίστες αυτών που πηδάνε από τις ταράτσες,
αν και τώρα τελευταία την έχει χάσει την πρωτοκαθεδρία και ο
ΣΥΡΙΖΑ εκεί που κρατούσε τα πανό για τα σπίτια που δεν θα χα-
ρίζονταν σε τραπεζίτες και όλα αυτά, τελικά δεν βλέπω να κάνει
τίποτα. 

Βέβαια, έρχεται και µια κρίση συνείδησης -µπορεί να πει κα-
νείς- από το ΠΑΣΟΚ, το οποίο παραδέχθηκε ότι έρχονται να µας
µιλήσουν σήµερα αυτοί που µας έφεραν σε αυτή τη θέση. Θετικό
είναι αυτό. Μάλλον αναφέρεστε στις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας Δηµοκρατίας και τώρα φυσικά στο ΠΑΣΟΚ, το
οποίο κυβερνάει µέσω του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ξεκάθαρες είναι οι θέσεις της Χρυσής Αυγής για αυτούς τους
τοµείς, δηλαδή σε ποιους τοµείς θα πρέπει η έρευνα να επιδο-
τηθεί και να υπάρχει πραγµατική ανάπτυξη. Αρχικά έρευνα σχε-
τικά µε τη διαχείριση πετρελαίου και φυσικού αερίου, για να
µπορούν τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις να έχουν φθηνότερα
καύσιµα, να έχουν φθηνότερο ρεύµα. 

Θα πρέπει να αναπτυχθεί η έρευνα για το πετρέλαιο, το φυ-
σικό αέριο και τους φυσικούς πόρους, για να µπορέσουµε να δώ-
σουµε µια πραγµατική επιδότηση στους αγρότες µας, µιας και
αυτή θα είναι η πραγµατική ανάπτυξη και όχι η εικονική. Γιατί
έχουµε µπερδευτεί. Βάζουµε την οικονοµία, η οποία είναι θεω-
ρητική και πρακτική, και µας έχουν πείσει όλους ότι, άµα έχουµε
αριθµούς στα βιβλιάριά µας, έχουµε και οικονοµική δύναµη και
ανάπτυξη. 

Αν τα ράφια των σουπερµάρκετ είναι άδεια, όσα λεφτά και να

έχεις στην τσέπη σου, δεν µπορείς να ταΐσεις τα παιδιά σου. Εάν,
όµως, έχεις µια πραγµατική παραγωγή στον πρωτογενή τοµέα
και έχεις καλλιέργεια, έχεις κτηνοτροφία, έχεις αλιεία, και ένα
ευρώ να µην έχεις στην τσέπη σου, τα παιδιά σου δεν θα µείνουν
ποτέ πεινασµένα. 

Έτσι, αυτοί οι αγρότες δεν χρειάζεται να επιδοτηθούν µε
λάθος δρόµο στις ΚΑΠ, που βγάζει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Θα
πρέπει να επιδοτηθούν µε πραγµατική βοήθεια. Δηλαδή, µε ελ-
ληνικά καύσιµα, τα οποία θα πηγαίνουν σε πολύ χαµηλή τιµή. Λι-
πάσµατα, που θα παράγονται από τα πετρέλαια και το φυσικό
αέριο, ώστε να µπορεί ο αγρότης να παράγει τα προϊόντα, για
τα οποία θα υπάρχει αγορά για να τα πουλήσει και όχι να τα πε-
τάξει στις χωµατερές. 

Θα πρέπει να επιδοτηθεί και να γίνει έρευνα και για τη φαρµα-
κοβιοµηχανία, ούτως ώστε να υπάρξει ελάφρυνση στον προϋπο-
λογισµό του κράτους, να βοηθηθεί το σύστηµα υγείας και να
µπορέσει επιτέλους το κράτος να παρέχει δωρεάν φάρµακα και
περίθαλψη στους Έλληνες πολίτες. 

Θα πρέπει, επίσης, να γίνουν µεγάλα βήµατα στη στρατιωτική
τεχνολογία, η οποία θα ελαφρύνει πολύ τον προϋπολογισµό και
θα µπορέσουν έτσι να απορροφηθούν περισσότερα κονδύλια
στην παιδεία, παραδείγµατος χάριν, και θα υπάρχει και αποτελε-
σµατική ενίσχυση της εθνικής µας άµυνας, µιας και τώρα τελευ-
ταία στη γειτονιά µας τα πράγµατα είναι πολύ επικίνδυνα και
πραγµατικά φοβάµαι ότι θα µας συµπαρασύρουν οι διεθνείς εξε-
λίξεις.

Τέλος, η ηλεκτρονική και βιοµηχανική τεχνολογία, που εκτός
από πραγµατική ανάπτυξη θα πρέπει να γίνει και µια µεγάλη
αγορά, η οποία θα εξάγει προϊόντα σε όλον τον κόσµο και δεν
θα διώχνει στο εξωτερικό τα µυαλά που σχεδιάζουν τα προϊόντα
και τα χέρια που τα κατασκευάζουν.

Μπαίνω στον πειρασµό να σχολιάσω και κάποιες τροπολογίες,
αλλά θα το αφήσω µάλλον για αύριο -ειδικά για αυτές που υπάρ-
χουν, αλλά και για αυτές που αποσύρθηκαν, γιατί θέλουµε να
δούµε ποια θα είναι η εξέλιξη. 

Γενικότερη, όµως, απαίτησή µας είναι η εξής. Αφού θέλει η
συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να βοηθήσει τη χώρα και την παι-
δεία, για να βοηθήσει την παιδεία καλά θα κάνει να την αφήσει
έτσι όπως είναι και να µην ανακατεύεται καθόλου µε την παιδεία
και για να βοηθήσει τη χώρα, θα πρέπει να παραιτηθεί και να
πάµε σε εκλογές. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε στην
κ. Ευσταθία Γεωργοπούλου-Σαλτάρη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, η
οποία έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµο-
σχέδιο αφορά την ίδρυση νοµικού προσώπου µε τον τίτλο «Ελ-
ληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας», το γνωστό ως ΕΛΙΔΕΚ. 

Ο σκοπός της ίδρυσής του εστιάζεται στη χρηµατοδότηση
ερευνητικών προγραµµάτων και στη χορήγηση υποτροφιών για
έρευνα και καινοτοµία, θέµατα που αναλύθηκαν επαρκώς στις
συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων το αµέ-
σως προηγούµενο διάστηµα. 

Ωστόσο, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στις τοποθετήσεις Βου-
λευτών της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ κατά την πρώτη
συνεδρίαση της επιτροπής. Βέβαια, αυτό είχε και συνέχεια, όπως
και σήµερα ακούσαµε από αυτά τα δύο κόµµατα, από τα οποία
περιµέναµε και ελπίζαµε ότι θα αναγνώριζαν ως θετική την έκ-
βαση και τη δυνατότητα δανεισµού από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων και θεωρούσαµε ότι θα µπορούσαµε να συνεννοη-
θούµε για κάποια επείγοντα αναπτυξιακά µέτρα που περιλαµβά-
νονται στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Πραγµατικά, χρειάζονται τόσο υψηλοί τόνοι; Αποδείχθηκε στη
συνέχεια ότι ο κύριος Υπουργός έκανε πραγµατική επεξεργασία
σε όσα ειπώθηκαν και ελέχθησαν στις συνεδριάσεις και συµπε-
ριέλαβε πάρα πολλές προτάσεις και κοµµάτων και φορέων. 

Το ΕΛΙΔΕΚ, λοιπόν, αποτελεί ένα µεταρρυθµιστικό βήµα της
Κυβέρνησης στον τοµέα της έρευνας, της καινοτοµίας και της
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ανάπτυξης, στην κατεύθυνση αξιοποίησης του επιστηµονικού δυ-
ναµικού της χώρας µας, ένα πεδίο που ο ιδιωτικός τοµέας αγ-
νόησε σε µεγάλο βαθµό τα προηγούµενα χρόνια. 

Για να πούµε και κάποιες αλήθειες, οι ευθύνες, που υπάρχουν
σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό, πού εντοπίζονται; 

Ευθύνεται, λοιπόν, το παρασιτικό, διαπλεκόµενο µοντέλο επι-
χειρηµατικότητας, το οποίο στήριξαν οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, οι οποίες είχαν ως
χαρακτηριστικά την κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα µαζί µε
την απουσία προστιθέµενης αξίας, που προσδίδει η έρευνα και
η καινοτοµία σε κλαδικό και διακλαδικό επίπεδο και το µοντέλο,
που συνοψίζεται στη φράση, «τα κέρδη στις επιχειρήσεις και το
επιχειρηµατικό ρίσκο στην πλάτη του δηµοσίου και των φορολο-
γουµένων». 

Αυτές ήταν οι επιδόσεις του πάλαι ποτέ δικοµµατισµού στον
τοµέα της επιχειρηµατικότητας, µε αποκορύφωµα την πλέον
βίαιη, συµπυκνωµένη χρονικά και σε όγκο αποεπένδυση µετά τον
πόλεµο. Σωρευτικά µπορούµε να αναφέρουµε ότι είναι 65 δισε-
κατοµµύρια ευρώ µέχρι τα τέλη του 2014, που έχουµε στοιχεία. 

Φυσικά, την επένδυση στην έρευνα και την καινοτοµία σε ένα
τέτοιο περιβάλλον δεν θα µπορούσαν να την αντέξουν παρά ελά-
χιστες επιχειρήσεις, ενώ ταυτόχρονα το δηµόσιο συµβάδισε µε
τα παραπάνω, διαθέτοντας πολύ χαµηλές δηµόσιες επενδύσεις
και χρηµατοδότηση. Στο 0,5% περίπου του ΑΕΠ καθήλωσαν τον
προϋπολογισµό για την έρευνα, τη στιγµή που ο ευρωπαϊκός
στόχος είναι 3% µέχρι το 2020. 

Σήµερα, οι ίδιοι φορείς της παραπάνω πολιτικής είναι αυτοί
που µας κατηγόρησαν για σοβιετοποίηση. Ακόµα και στο παρόν
νοµοσχέδιο, έπειτα από τις παραπάνω επιδόσεις, όµως, επιµέ-
νουν να αυτοαποκαλούνται «κόµµατα της επιχειρηµατικότητας». 

Η παραπάνω σύγχυση της Αντιπολίτευσης δεν είναι τυχαία,
αλλά είναι αποτέλεσµα της έλλειψης τόσο στρατηγικής όσο και
αφηγήµατος. Στην προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση για την
παιδεία, ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας είπε από τη µία πλευ-
ρά ότι θα πρέπει να απελευθερωθεί η τριτοβάθµια εκπαίδευση,
µε την είσοδο του ιδιωτικού τοµέα, και από την άλλη πλευρά
έλεγε ότι θα πρέπει να βγάζουµε µόνο τόσους γιατρούς όσους
χρειαζόµαστε. 

Πριν από λίγο, ο κ. Φορτσάκης ανέφερε ότι δεν είναι διασφα-
λισµένη η λειτουργία του ΕΛΙΔΕΚ. Άρα να µην κάνουµε τίποτα,
επειδή δεν είναι εξασφαλισµένη η λειτουργία του στο διηνεκές.
Θα πρέπει να καθίσουµε µε σταυρωµένα τα χέρια. Ο κύριος
Υπουργός, όµως, τοποθετήθηκε κι έβαλε τα πράγµατα στη θέση
τους ως ακριβώς έχουν. 

Σε αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο –επιστρέφω πάλι- στην πρώτη
συνεδρίαση, ταυτόχρονα, από τη µία πλευρά κατηγορήσατε ότι
για το συγκεκριµένο ίδρυµα όλα θα καθορίζονται από το Υπουρ-
γείο και ότι το ίδρυµα δεν θα έχει την απαραίτητη αυτονοµία,
ενώ, από την άλλη πλευρά, ότι δεν χρειάζεται η ίδρυσή του, αφού
ήδη υπάρχει η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας, η
οποία όµως είναι οργανικά δοµή του Υπουργείου. Έχουµε αφ’
ενός πλήρη παραποίηση της πραγµατικότητας και αφ’ ετέρου
απουσία καθαρής άποψης. Άρα κάνουµε κριτική για την κριτική
και πολιτικό αδιέξοδο. 

Μας είπατε ότι ο Υπουργός δεν πρέπει να είναι σε έναν επο-
πτευόµενο φορέα, σε ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου και
να έχει το δικαίωµα να προβάλλει µη δεσµευτική ένσταση για κά-
ποιο µέλος της διοίκησης. Και ο Υπουργός το δέχθηκε αυτό. 

Το µείζον θέµα, κατά την άποψή µου, είναι το υψηλά εξειδικευ-
µένο επιστηµονικό δυναµικό της χώρας. Κι εκεί είναι που πρέπει
να εστιάσουµε. Εσείς πώς το υποστηρίξατε; Τι κάνατε τότε που
η χώρα είχε τη δυνατότητα να δανείζεται φθηνά από τις αγορές;
Δεν κάνατε τίποτα. Και σήµερα που εµείς, µε το µαχαίρι στον
λαιµό και τη δηµοσιονοµική ασφυξία και την επιτροπεία που κλη-
ρονοµήσαµε, καταφέραµε να βρούµε εναλλακτική πηγή στοχευ-
µένου δανεισµού µε πολύ καλούς όρους, εσείς βάλλετε οµαδόν
για το ότι δεν είχαν δηµοσιοποιηθεί οι όροι της σύµβασης. 

Επίσης, για το γεγονός ότι οι κοινωνικές επιστήµες και η βα-
σική έρευνα δεν είναι επιλέξιµα πεδία στο νέο ΕΣΠΑ, για διάφο-
ρους λόγους µέχρι το 2020, δεν είχατε πρόταση. Εµείς παρου-
σιάζουµε αυτό το εναλλακτικό σχέδιο µε το ίδρυµα, που θα µπο-

ρούν να συνεχίσουν να χρηµατοδοτούνται και αυτά τα γνωστικά
αντικείµενα. Βεβαίως, αν κάποιος ακούσει τις τοποθετήσεις σας,
αντιλαµβάνεται ότι για εσάς έρευνα είναι µόνο και µόνο ό,τι µπο-
ρεί να αξιοποιηθεί στην παραγωγή και τη βιοµηχανία. Στα λόγια,
βέβαια. Εµείς, όµως, µεριµνούµε ταυτόχρονα και για τη χρηµα-
τοδότηση βασικής έρευνας και για την επιχορήγηση νεοφυών
επιχειρήσεων, που θα αναπτύσσουν ερευνητικά αποτελέσµατα. 

Τα προηγούµενα χρόνια και λόγω εξαετούς αδιοριστίας στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση συσσωρεύθηκαν στρατιές νέων µε δι-
δακτορικά και ερευνητικές ιδέες, οι οποίοι έβλεπαν -οι νέοι επι-
στήµονες- παντού αδιαφάνεια, ελαστικές εργασιακές σχέσεις και
µπλοκάκια, γραφειοκρατία. Αντί να βοηθήσετε να έχουν ένα πε-
ριβάλλον όπου θα µπορούν να δουλέψουν τις ιδέες τους και να
προσφέρουν για το καλό της χώρας απερίσπαστα την επιστηµο-
νική τους έρευνα, εξακολουθείτε να υποστηρίζετε ότι πρέπει να
διαιωνιστεί αυτό το καθεστώς. 

Το περιέγραψε πολύ εύστοχα ο εισηγητής µας, ο κ. Γαβρό-
γλου, ότι πρόκειται για ένα κουρασµένο δυναµικό. Αυτοί είναι,
µεταξύ άλλων, που φεύγουν στο εξωτερικό, για τους οποίους
στα λόγια τόσο πολύ εσείς κόπτεστε. 

Εµείς πραγµατικά αυτούς τους νέους, όπως και κάθε εργαζό-
µενο µε ελαστικές σχέσεις εργασίας, τους έχουµε στον νου µας.
Σε αυτή τη γενιά επενδύουµε και σε αυτούς στηριζόµαστε και γι’
αυτό τα προβλήµατά τους καθοδηγούν τις πολιτικές µας. 

Πολλοί εξ αυτών των µεταδιδακτορικών φοιτητών περίµεναν
τη δυνατότητα να µπορούν να είναι επικεφαλής ερευνητικών
οµάδων στα πρότυπα χρηµατοδοτήσεων που παρέχει το Ευρω-
παϊκό Κέντρο Έρευνας. Τώρα εµείς αυτό το κάνουµε πράξη
άµεσα και έτσι θα µπορούν, µεταξύ άλλων, να επιλέγουν και να
µη δουλέψουν µε µπλοκάκι, αλλά µε σύµβαση ορισµένου χρόνου
και τους δίνουµε τη δυνατότητα να δουλέψουν οι ίδιοι πάνω στις
ιδέες τους και να είναι κύριοι αυτών, όπως µπορούν σήµερα τα
µέλη ΔΕΠ. 

Σε πολλές χώρες του εξωτερικού, που τόσο πολύ εσείς δια-
φηµίζετε, κριτήριο για την ποιότητα και την επιτυχία ενός ερευ-
νητικού εργαστηρίου αποτελεί, µεταξύ άλλων, και το πόσοι
µεταδιδακτορικοί καταφέρνουν να γίνουν επικεφαλής οµάδων.
Εσείς, αλήθεια, τόσα χρόνια αυτό γιατί δεν το κάνατε; Η κοινωνία
και βλέπει και καταλαβαίνει.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα εξαιρετικό εγχείρηµα του ελ-
ληνικού δορυφόρου του Πανεπιστηµίου Πατρών του «UPSAT»,
το οποίο δεν έχω χρόνο να αναλύσω, για να δούµε τι µπορούνε
να πετύχουνε οι Έλληνες ερευνητές στα ελληνικά πανεπιστήµια,
όπως και τη διάταξη του «SEATRAC», που πάλι είναι ένα προϊόν
έρευνας του ίδιου πανεπιστηµίου, του Πανεπιστηµίου Πατρών,
το οποίο αναδεικνύει και το κοινωνικό πρόσωπο που µπορεί να
έχει η καινοτοµία.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να εκφράσω την ικανοποίησή
µου για το γεγονός ότι εξετάστηκε το θέµα της εκπροσώπησης
των ΤΕΙ στη γενική συνέλευση του ΕΛΙΔΕΚ. Σας µεταφέρω σχε-
τικά ένα παράδειγµα από το ΤΕΙ Αµαλιάδας, όπου ο υψηλής τε-
χνολογίας εξοπλισµός του εδαφολογικού εργαστηρίου του
Τµήµατος Τεχνολόγων Γεωπόνων αποτελεί υποδοµή που µπορεί
να βοηθήσει στην περαιτέρω ανάπτυξη και τη σηµαντική έρευνα,
από την οποία ο πρωτογενής τοµέας εν γένει και η τοπική παρα-
γωγή µπορούν να επωφεληθούν από τα αποτελέσµατά της και
θεωρείται πάρα πολύ υποσχόµενος µοχλός ανάπτυξης για την
περιοχή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Ευσταθία Γεωργοπούλου-Σαλτάρη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Στύλιος, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέ-

διο: «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας και άλλες δια-
τάξεις». Θέλω να κάνω δυο γενικές παρατηρήσεις πριν προχω-
ρήσω και αναφερθώ στο νοµοσχέδιο και στα ζητήµατα τα οποία
θίγει και τα οποία αφορά.

Η πρώτη έχει να κάνει µε το περιβάλλον στο οποίο βρισκόµα-
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στε. Από ό,τι φαίνεται, µπαίνουµε στον πιο βαρύ και δύσκολο οι-
κονοµικά χειµώνα της περιόδου της κρίσης. Παρά τις συνεχείς
θυσίες των Ελλήνων τα τελευταία χρόνια, βρισκόµαστε ουσια-
στικά στο σηµείο µηδέν. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ γύρισε τη
χώρα πίσω και εκείνο το οποίο προσδοκά ως στόχο και επιδίωξη
για το 2017 είναι να επιστρέψουµε στα οικονοµικά στοιχεία του
2014. Βέβαια, όλα αυτά µε ένα τεράστιο κόστος για τους Έλλη-
νες πολίτες. 

Ποιο είναι αυτό το κόστος; Τράπεζες κλειστές, τρίτο µνηµόνιο,
µέτρα επί µέτρων, κατάργηση του ΕΚΑΣ, περικοπές στις συντά-
ξεις και νέες µειώσεις. 

Τώρα, πρόσφατα, τι έχουµε; Έχουµε τις αποκαλύψεις του Γάλ-
λου Προέδρου κ. Ολάντ σε σχέση µε το αίτηµα της Κυβέρνησης
να τυπώσει στη Ρωσία άλλο νόµισµα, πέρα από το ευρώ, σε πε-
ρίπτωση που χρειαζόταν για τη χώρα. 

Είναι εκτεθειµένη η σηµερινή Κυβέρνηση γι’ αυτές τις αποκα-
λύψεις και είµαστε εδώ για να τους το θυµίζουµε, γιατί ήταν άλλη
η εντολή την οποία είχαν λάβει από τον ελληνικό λαό. Όµως,
είναι δικαίωµά τους. Κρίνονται. Οι πολίτες µάς κρίνουν. 

Επίσης, θέλω να αναφερθώ σε ένα άλλο ζήτηµα, στην ολοκλή-
ρωση της πρώτης αξιολόγησης. Πέρυσι την ίδια εποχή σε αυτή
εδώ την Αίθουσα, από αυτό εδώ το Βήµα, κορυφαία στελέχη της
Κυβέρνησης διαβεβαίωναν ότι τον επόµενο µήνα, δηλαδή τέλος
Νοεµβρίου του 2015, θα ολοκληρωνόταν η πρώτη αξιολόγηση.
Έχουµε φτάσει στον Οκτώβρη του 2016 και ακόµη δεν έχει ολο-
κληρωθεί η πρώτη αξιολόγηση. 

Λέτε ότι πολύ σύντοµα, µέσα στο επόµενο δίµηνο, θα ολοκλη-
ρωθεί και η δεύτερη αξιολόγηση. Ευχόµαστε, για το καλό του
ελληνικού λαού, να ολοκληρωθεί και η δεύτερη αξιολόγηση πολύ
σύντοµα. Δυστυχώς, όµως, µας θυµίζετε τον φοιτητή ο οποίος
συνεχώς έρχεται και λέει «δώστε µου µια παράταση, κύριε κα-
θηγητά, για να ολοκληρώσω την εργασία µου». Παίρνει την πα-
ράταση και µετά θέλει και άλλη παράταση και δεύτερη και δεν
τελειώνει ποτέ. 

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ήρθε η κυβερ-
νητική πλειοψηφία µε εξαγγελία και διατυµπάνισε στην επιτροπή
ότι γίνεται κάτι πάρα πολύ σηµαντικό και ουσιαστικό για την
έρευνα, σε σχέση µε όλα όσα είχαν συµβεί στον τοµέα της έρευ-
νας και της καινοτοµίας τα προηγούµενα χρόνια. 

Εµείς από την πλευρά µας, ως Νέα Δηµοκρατία, είπαµε ότι εί-
µαστε αντίθετοι και, έτσι όπως εξελίχθηκε η διαδικασία στην επι-
τροπή, µας δίνετε τα επιχειρήµατα να πούµε για ποιους λόγους
είµαστε ουσιαστικά αντίθετοι. Διότι το νοµοσχέδιο αυτό το φέ-
ρατε πρόχειρα. 

Συστήνετε έναν οργανισµό, η ουσία του οποίου ήταν η συγ-
κρότηση µιας γενικής συνέλευσης, η οποία θα ορίσει ένα επιστη-
µονικό συµβούλιο, το οποίο θα κάνει τα πάντα: θα βγάζει προ-
σκλήσεις, προκηρύξεις, θα αξιολογεί προτάσεις, θα αξιολογεί εν-
στάσεις. Τα πάντα θα περνάνε από αυτό το επιστηµονικό συµ-
βούλιο. 

Να δούµε τώρα πώς συγκροτείται αυτή η γενική συνέλευση.
Ξεκινήσατε στην αρχή αποκλείοντας τα ΤΕΙ της χώρας. Μετά τη
δική µας πίεση αναγκαστήκατε να υπαναχωρήσετε, στη δεύτερη
ανάγνωση. Μόλις πριν από τέσσερις, πέντε ηµέρες ο Υπουργός
υπαναχώρησε και έρχεται και λέει ο Υπουργός θα είναι το ΕΣΕΚ
αυτό που θα κρίνει και θα βάλει τα κριτήρια, µε τα οποία όσοι
φορείς έχουν τις προϋποθέσεις θα µπορούν να συµµετάσχουν
στη γενική συνέλευση. 

Σήµερα για άλλη µια φορά έρχεται ο Υπουργός και υπαναχω-
ρεί και λέει ότι οι φορείς που θα συµµετάσχουν στη γενική συνέ-
λευση θα είναι τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ της χώρας και τα
ερευνητικά ιδρύµατα, έτσι όπως περιγράφονται στο άρθρο 13α
του ν.4310/2014. 

Οι προϋποθέσεις που έθεσε ο Υπουργός είναι τέσσερα του-
λάχιστον ερευνητικά προγράµµατα στις δράσεις του ΕΣΠΑ 2007-
2013, «ΘΑΛΗΣ», «ΑΡΙΣΤΕΙΑ Ι», «ΑΡΙΣΤΕΙΑ ΙΙ», στις εθνικές του
«ERC Grant Skills» και στο πρόγραµµα «HORIZON 2020». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Στη µεταβατική φάση εί-
µαστε. Τι άλλο να γίνει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Θέλω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να πω το

εξής: Στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ έχουν υπάρξει και άλλα προ-
γράµµατα, όπως είναι το «ΕΠΕΑΕΚ Ι και ΙΙ» και το «ΑΡΧΙΜΗΔΗΣ Ι
και ΙΙ».

Με τη διάταξη αυτή, έτσι όπως τη φέρνετε, φοβάµαι ότι πάτε
να αποκλείσετε όλα τα περιφερειακά ιδρύµατα της χώρας. Επί-
σης, εδώ τίθεται το πολύ σηµαντικό ερώτηµα: Ο Υπουργός πριν
από πέντε ηµέρες δεν γνώριζε τα κριτήρια, τα οποία ήθελε να ει-
σαγάγει; Πώς ξαφνικά έρχεται και τα θέτει σήµερα, µετά τη δική
µας πίεση, την οξεία κριτική που δέχθηκε από την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, από τη Νέα Δηµοκρατία και από τους εκπροσώπους
των τεχνολογικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων της χώρας;

Άρα, κύριε Υπουργέ, µας δηµιουργείτε την εντύπωση ότι απο-
φασίζετε πρόχειρα το πώς θα συγκροτήσετε έναν τόσο πολύ ση-
µαντικό οργανισµό, που τον έχει πολύ µεγάλη ανάγκη η χώρα. 

Θα ήθελα να θέσω και κάποια άλλα ερωτήµατα, που τα έθεσα
και στην επιτροπή: Γιατί πρέπει να είναι διαφορετικός αυτός ο
οργανισµός από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολο-
γίας; Στην ουσία αυτό το ερώτηµα δεν έχει απαντηθεί. Γιατί πρέ-
πει να είναι δάνειο;

Συγκροτείτε έναν οργανισµό. Υπάρχει επιχειρηµατικό σχέδιο
διαχείρισης αυτού του οργανισµού; Υπάρχει business plan;
Ποιος θα πληρώσει τον λογαριασµό στο τέλος;

Θα προσθέσουµε 240 εκατοµµύρια στην πλάτη των Ελλήνων
φορολογουµένων, τα οποία θα πληρώσουν οι µελλοντικές γενιές.
Υπάρχει απόδοση; Πώς µετριέται, κύριε Υπουργέ, η απόδοση
από τον συγκεκριµένο οργανισµό; Ποια είναι τα έσοδα του ορ-
γανισµού σε σχέση µε τη βιωσιµότητά του; Ο οργανισµός θα λει-
τουργήσει για τρία χρόνια και από εκεί και µετά δεν ξέρουµε τι
θα συµβεί. 

Σας περισσεύει η κριτική σε σχέση µε το τι γινόταν τα προ-
ηγούµενα χρόνια και τα χρήµατα που δόθηκαν για την έρευνα
και την καινοτοµία, όµως δεν κάνετε καµµία αυτοκριτική για το
τι συνέβη, τώρα που κάνετε εσείς τη διαχείριση αυτού του ορ-
γανισµού, τον οποίο εισαγάγατε τις τελευταίες δεκαπέντε ηµέ-
ρες.

Δεν µιλώ για κριτική όσον αφορά την καθυστέρηση που έχετε
παρουσιάσει στην πρόσκληση και στην προκήρυξη νέων προ-
γραµµάτων από το ΕΣΠΑ τον τελευταίο ενάµιση χρόνο που έχετε
τη διακυβέρνηση της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Θέλω, επίσης, να ρωτήσω το εξής: Τι θα συµβεί σε αυτόν τον
οργανισµό; Θα συµµετέχουν ακαδηµαϊκοί. Θα έρθουν, λοιπόν, οι
πανεπιστηµιακοί για να χρηµατοδοτήσουν, ώστε να φτιαχτούν
papers και να εµπλουτίσουν τα βιογραφικά τους; Ποια είναι η
σχέση αυτού του οργανισµού µε την επιχειρηµατικότητα, µε την
αγορά εργασίας, µε αυτό που έχει ανάγκη σήµερα η ελληνική οι-
κονοµία; 

Είµαστε σε οικονοµική κρίση, είµαστε σε ύφεση. Το γνωρί-
ζουµε όλοι, το διατυπώνουµε όλοι, αλλά κρινόµαστε από τις πρά-
ξεις και τις ενέργειες τις οποίες κάνουµε, κύριε Υπουργέ, για να
ξεφύγουµε από το τέλµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµη, κυρία Πρόεδρε, τελειώνω. 
Θέλω να σας κάνω και µια κριτική. Αναφερθήκατε στα αποτε-

λέσµατα της έρευνας –και µε αυτό κλείνω, κυρία Πρόεδρε- που
εµφανίστηκαν το 2015, τα οποία έλεγαν ότι είχαµε αύξηση από
την έρευνα και την καινοτοµία στο ποσοστό του ΑΕΠ κατά 0,17%
το 2015. Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι όλες οι συγ-
κρίσεις και τα αποτελέσµατα αφορούν τα προηγούµενα χρόνια.
Άρα αναφέρονται προφανώς στην περίοδο 2011-2014. Διότι κά-
νατε σύγκριση µε τα αποτελέσµατα που υπήρχαν το 2011. Εσείς
θα κριθείτε, κύριε Υπουργέ, µετά από τρία χρόνια, το 2017. Εκεί
θα δούµε αν έχουµε αύξηση στο ΑΕΠ. 

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. Αύριο επιφυλάσσοµαι να
απαντήσω στα επιµέρους και να ολοκληρώσω. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
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ριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στην κ. Γεν-

νιά από τον ΣΥΡΙΖΑ, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι έξι
µαθητές και µαθήτριες, καθώς και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Δηµοτικό Σχολείο Λιβανάτων Φθιώτιδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κυρία Γεννιά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ
να κάνω µια παρέµβαση για µια στιγµή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,
κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να κάνω µια πα-
ρέµβαση σε αυτά που είπε ο κ. Στύλιος. Αύριο πραγµατικά µπο-
ρούµε να µιλήσουµε σε έκταση. Ούτως ή άλλως, έχω προσφερ-
θεί στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων να κάνω µια παρου-
σίαση πραγµατικά του συνολικού αναπτυξιακού σχεδίου.

Αυτό που ήθελα να σας πω σε σχέση µε τα ΤΕΙ είναι ότι είναι
κάτι το οποίο συµφωνήθηκε µε τα ίδια τα ΤΕΙ. Συµφωνήθηκε µε
εκπροσώπους, µε το προεδρείο της συνόδου. Μιλάω για την πε-
ρίπτωση της µεταβατικής περιόδου. 

Το ΕΛΙΔΕΚ πρέπει να λειτουργήσει άµεσα, πρέπει να δοθούν
άµεσα πόροι προς την ερευνητική και την ακαδηµαϊκή κοινότητα.
Όπως είπαµε, το θέµα επείγει, δεν µπορεί να περιµένει. Έχουµε
συνθήκες κατεπείγοντος. Εποµένως πρέπει κάτι να γίνει. 

Οπότε, στην πρώτη κατ’ αρχάς γενική συνέλευση, που θα είναι
στον έναν, ενάµιση χρόνο –δεν θυµάµαι πώς το έχουµε βάλει-
εκεί βάζουµε κάποια κριτήρια, τα οποία βασίζονται σε ερευνητικά
προγράµµατα που σχετίζονται, όσον αφορά το περιεχόµενό
τους, µε τα προγράµµατα που εξυπηρετεί το ΕΛΙΔΕΚ. Γι’ αυτό
δεν βάλαµε το «ΑΡΧΙΜΗΔΗΣ» ή οτιδήποτε άλλο ή άλλα τεχνολο-
γικά προγράµµατα, που θα έβαζαν µέσα και άλλους φορείς. 

Αυτό δεν σηµαίνει καµµία διάκριση. Πράγµατι, από όσο θυµά-
µαι –δεν θυµάµαι ακριβώς, µη σας πω τον αριθµό- είναι έξι, επτά
ΤΕΙ, τα οποία συµπεριλαµβάνονται εκεί και κάποια πανεπιστήµια
τα οποία βγαίνουν. Είναι µεταβατικό στάδιο. Δεν γίνεται καµµία
υπαναχώρηση και ήταν κάτι που είχε συζητηθεί µε τους εκπρο-
σώπους των ΤΕΙ. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κυρία Γεννιά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητείται το σχέδιο νόµου για την
ίδρυση του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας. Με
το εν λόγω νοµοσχέδιο δηµιουργείται για πρώτη φορά στην Ελ-
λάδα ειδικό νοµικό πρόσωπο για τη χρηµατοδότηση ερευνητικών
προγραµµάτων. 

Γιατί είναι σηµαντικό αυτό το βήµα; Διότι στοχεύουµε ακόµα
µια φορά στην ενίσχυση µε κάθε µέσο και διαθέσιµο πόρο των
παραγωγικών δυνάµεων της χώρας, διότι προσπαθούµε, παρά
τις αντίξοες συνθήκες, να ενθαρρύνουµε τη νέα γενιά να παρα-
µείνει στον τόπο της, διότι στοχεύουµε στην υγιή και µακρό-
χρονη ανάπτυξη της χώρας µε σύγχρονα εργαλεία και µε µατιά
στο µέλλον, διότι στηρίζουµε τους ανθρώπους µε όραµα και δυ-
νατότητες, που µπορούν να προσφέρουν σηµαντικά. 

Σκοπός του εν λόγω ιδρύµατος είναι κατά κύριο λόγο η χρη-
µατοδότηση ερευνητικών προγραµµάτων και η χορήγηση υπο-
τροφιών, στο πλαίσιο της Εθνικής Στρατηγικής για την Έρευνα
και την Καινοτοµία. Δικαιούχοι των χρηµατοδοτήσεων θα είναι
τα ΑΕΙ και οι δηµόσιοι ερευνητικοί και τεχνολογικοί φορείς της
χώρας µας. Σε πρώτη φάση θα διαχειριστεί κονδύλια ύψους 240
εκατοµµυρίων ευρώ, τα οποία θα προέλθουν από χρηµατοδό-
τηση από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων.

Εποµένως πρόκειται για πρόσθετους πόρους που θα έρθουν
να αθροιστούν σε όλη την προσπάθεια χρηµατικής ενίσχυσης
του νέου αναπτυξιακού µοντέλου που επιδιώκουµε να εγκαθι-

δρύσουµε µε σειρά νοµοθετηµάτων, τα οποία τρέχουν παράλ-
ληλα µε τα εργαλεία του ΕΣΠΑ ή την κρατική χρηµατοδότηση. 

Η πολιτική βούληση της Κυβέρνησης εµφορείται σταθερά από
τη φιλοσοφία να συνδυάσουµε και να ενισχύσουµε το αναπτυ-
ξιακό µοντέλο, µε πυλώνα την έρευνα και την καινοτοµία.

Το ΕΛΙΔΕΚ συνιστά, εποµένως, επιστέγασµα µιας προσπά-
θειας ανάταξης της έρευνας, των καινοτόµων δράσεων και της
τόνωσης της δραστηριότητας των νέων και άξιων επιστηµόνων,
στην οποία συνέβαλε αποφασιστικά και ο ν.4386/2016 που ψη-
φίσαµε πρόσφατα. Και ο παρών νόµος στοχεύει στη στήριξη,
στην αναβάθµιση και στην ανάδειξη του ερευνητικού ανθρωπίνου
δυναµικού της χώρας και της ποιότητας της έρευνας, µέσα σε
συνθήκες κρίσης και λιτότητας που επικρατούν.

Δυστυχώς τα τελευταία χρόνια το καλύτερο ερευνητικό δυνα-
µικό της χώρας, στην πιο παραγωγική ηλικία, αναλώνεται στην
εργασιακή περιπλάνηση, ακυρώνεται από το άγχος της επιβίω-
σης ή ακρωτηριάζεται ψυχολογικά από την παρατεταµένη ανερ-
γία. 

Τα στοιχεία είναι αµείλικτα και αποκαρδιωτικά. Η Ελλάδα,
εκτός από το ένα τέταρτο του εθνικού της πλούτου, έχασε την
περίοδο 2010 – 2013 εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες νέους επι-
στήµονες στην ακµή της παραγωγικής τους ηλικίας, µε το 70%
εξ αυτών µάλιστα να διαθέτουν µεταπτυχιακούς και διδακτορι-
κούς τίτλους.

Εποµένως η ίδρυση και λειτουργία του ιδρύµατος δεν αποσκο-
πεί µόνο στην υλοποίηση µιας εθνικής στρατηγικής για την
έρευνα, αλλά και στην ανάσχεση της κατά συρροήν φυγής του
επίλεκτου νέου επιστηµονικού δυναµικού της χώρας στο εξωτε-
ρικό. Αποτελεί έτσι ένα επιπλέον καθοριστικό βήµα για την αντι-
µετώπιση αυτής της µάστιγας. Σκοπός είναι να αντικαταστήσου-
µε το brain drain µε το brain circulation. Εκτιµάται ότι µέχρι το
τέλος του προγράµµατος θα έχουν ωφεληθεί περισσότεροι από
τέσσερις χιλιάδες νέοι επιστήµονες. 

Και όλα αυτά θα επισυµβούν µε πλήρη διαφάνεια και αξιοκρα-
τία, καθώς το ίδρυµα θα διαθέτει διοικητική και οικονοµική αυ-
τοτέλεια, η δοµή του θα είναι ανεξάρτητη από αυτές των Υπουρ-
γείων και θα ορίζεται χωρίς παρεµβάσεις ή άνωθεν επιβαλλόµε-
νες επιταγές.

Η οικονοµική λειτουργία του και η εκ µέρους του χρηµατοδό-
τηση των ερευνητικών προγραµµάτων θα πραγµατοποιείται µε
βάση τις αρχές της εξαιρετικής ακαδηµαϊκής επίδοσης, της δια-
φάνειας, της αξιοκρατίας και της χρηστής οικονοµικής διαχείρι-
σης. Οι κανόνες χρηµατοδότησης θα είναι απλοί και απαλ-
λαγµένοι από γραφειοκρατικές διαδικασίες, πάντοτε µε γνώµονα
τη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος. Οι δε χρηµατοδοτή-
σεις από το ίδρυµα δεν θα υπόκεινται σε περιφερειακά κριτήρια
και ποσοστώσεις, όπως ισχύει για τους πόρους του ΕΣΠΑ. Η
συµπληρωµατικότητα αυτή θα επιτρέψει τη βέλτιστη και αποτε-
λεσµατικότερη αξιοποίηση των διαθέσιµων πόρων, κάτι αναγκαίο
στις συνθήκες κρίσης που βιώνει η χώρα σήµερα. Σε κάθε περί-
πτωση, αδιαπραγµάτευτο κριτήριο θα είναι η επιδίωξη της επι-
στηµονικής ποιότητας και αριστείας. 

Εποµένως για όλα όσα ανέφερα στηρίζω αναµφίλεκτα το
παρόν νοµοσχέδιο, διότι πιστεύω ότι η επικείµενη ίδρυσή του
διανοίγει νέες προοπτικές για τη διαµόρφωση µιας ολοκληρω-
µένης στρατηγικής, που θα στηρίζει την έρευνα που θα διεξάγε-
ται στα πανεπιστήµια, τα ΤΕΙ και τα ερευνητικά κέντρα όλης της
επικράτειας και θα ενισχύει την αναπτυξιακή πορεία της χώρας.

Προσπαθώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
να δικαιολογήσω λόγια και πράξεις σας. Έχω οδηγηθεί σε ένα
συµπέρασµα: Έχετε σκοτώσει τη συνείδησή σας. Γι’ αυτό και
λέτε και κάνετε όλα αυτά που κάνετε αυτό το τελευταίο διά-
στηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Θα µιλήσουν άλλοι τρεις συνάδελφοι Βουλευτές, γιατί έχουν
γραφτεί αρκετοί.

Δίνω τώρα τον λόγο στον κ. Σπαρτινό για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πίστευε κα-
νείς ότι η συζήτηση ενός σχεδίου νόµου που αφορά την έρευνα
και την καινοτοµία θα ήταν αντικείµενο µιας πιο ήπιας και σώ-
φρονος, θα έλεγα, τοποθέτησης από τη µεριά της Νέας Δηµο-
κρατίας, µιας συζήτησης πιο βαθιά στο αντικείµενο αυτού του
σχεδίου νόµου. 

Και σε αυτήν, όµως, τη συζήτηση γι’ αυτό το σχέδιο νόµου η
Νέα Δηµοκρατία, υπακούοντας στην πολιτική τακτική των τελευ-
ταίων µηνών, που δεν ξέρουµε για πόσο καιρό ακόµα θα αντέξει
να την χρησιµοποιεί, είχε µια καταλυτική αρνητική τοποθέτηση.

Μου θύµισε –βοήθησε σε αυτό και το εκρηκτικό ταπερα-
µέντο της εισηγήτριας της, της κ. Αντωνίου- την ατάκα από µια
παλιά ταινία του ελληνικού κινηµατογράφου, τη συµπαθέστατη
Σαπφώ Νοταρά όταν φώναζε «Μπουρλότο!». Δεν ξέρω αν οι
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας µπορούν να χειριστούν µε
κατάλληλο τρόπο αυτά τα υλικά, αλλά θα τους έλεγα να προ-
σέχουν, διότι καµµιά φορά µπορεί να βάλουν, χωρίς να το θέ-
λουν, φωτιά στα µπατζάκια τους. 

Από την άλλη πλευρά, κόµµατα της ελάσσονος Αντιπολίτευ-
σης που θεώρησαν ότι είναι θετικό το νοµοσχέδιο και µίλησαν
επί της αρχής θετικά, όπως το Ποτάµι και η Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη, θεώρησαν υποχρέωσή τους να αφιερώσουν πολύ µε-
γάλο κοµµάτι των τοποθετήσεών τους στο να κατακεραυνώσουν
την Κυβέρνηση για διάφορα άλλα θέµατα, τελείως άσχετα µε το
αντικείµενο που συζητάµε σήµερα. 

Δεν ξέρω αν αυτό έγινε γιατί θεωρούν υποχρέωσή τους να µην
εκτίθενται πάρα πολύ απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία, ώστε λέ-
γοντας µια θετική κουβέντα για ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης,
πρέπει ταυτόχρονα να πουν και πάρα πολλά άλλα αρνητικά για
την Κυβέρνηση συνολικά. 

Τι είναι όµως το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα, για να
µιλήσουµε λίγο επί της ουσίας; Πολύ συνοπτικά, σαν τίτλους κε-
φαλαίων, θα έλεγα ότι αυτοί οι πόροι των 240 εκατοµµυρίων
ευρώ που θα διατεθούν για αυτή την πρώτη τριετία, θα πάνε απο-
κλειστικά σε χρηµατοδότηση υποτροφιών υποψηφίων διδακτό-
ρων, στήριξη επιστηµόνων σε µεταδιδακτορικό επίπεδο, χρηµα-
τοδότηση ερευνητικών προγραµµάτων καθηγητών ΑΕΙ και ερευ-
νητών όλων των βαθµίδων, αναβάθµιση επιστηµονικού εξοπλι-
σµού στα ΑΕΙ και τα ερευνητικά ιδρύµατα, δράσεις προβολής
της επιστήµης στην κοινωνία, άµεση προκήρυξη περισσότερων
από διακόσιες πενήντα υποτροφίες για υποψήφιους διδάκτορες,
διάρκειας από ένα έως τρία έτη µε µηνιαίο ύψος υποτροφίας 900
ευρώ, άµεση προκήρυξη ερευνητικών έργων πριν από το τέλος
του 2016 για µεταδιδάκτορες, διάρκειας από δύο έως τρία έτη
µε µέγιστη συνολική χρηµατοδότηση 200.000 ευρώ ανά έργο και
µετά την ίδρυση του ΕΛΙΔΕΚ, προκήρυξη ερευνητικών δράσεων
για µέλη ΔΕΠ των ΑΕΙ και ερευνητές, διάρκειας δύο ή τριών ετών
τυπικού κόστους 250.000 ευρώ, για να ξέρουµε ποια είναι τα βα-
σικά σηµεία στα οποία συζητάµε. 

Ως αποτέλεσµα αυτών των δράσεων αναµένεται ότι περισσό-
τεροι από τέσσερις χιλιάδες επιστήµονες θα ωφεληθούν συνο-
λικά από τις δράσεις αυτές κατά τα τρία πρώτα χρόνια της
λειτουργίας του Ινστιτούτου. Μιλάµε για ένα εργαλείο ανάσχε-
σης της φυγής των νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό, διατήρη-
σης εδώ στη χώρα του σηµαντικότερου κεφαλαίου της ελληνικής
οικονοµίας, του ανθρώπινου κεφαλαίου. 

Η έρευνα και κυρίως η χρηµατοδότησή της αποτελεί θεµέλιο
για τη γνώση και την εξέλιξή της και ένα από τα θεµέλια της ανά-
πτυξης και της παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας.

Το σχέδιο νόµου, όπως είπε πολύ εύστοχα ο εισηγητής µας
Κώστας Γαβρόγλου, θέλει να χαράξει µια τέτοια προοπτική. Δεν
θέλει να διαχειριστεί την κρίση. Είναι ένα σχέδιο νόµου που θέλει
να βλέπει και στην επόµενη µέρα µετά την κρίση και κάποιοι που
δεν πιστεύουν ίσως ότι µπορεί να υπάρξει επόµενη µέρα, καλό
θα ήταν τουλάχιστον να µην βάζουν µπουρλότο στα θεµέλια
αυτής της προσπάθειας.

Μέσα από εργαστήρια ξεπήδησε τόσο ο σύγχρονος πολιτι-
σµός µας όσο και η ποιότητα ζωής που έχουµε σήµερα. Αυτό
έγινε σε πάρα πολλές περιπτώσεις στο πλαίσιο της καπιταλιστι-
κής οικονοµίας, διότι η έρευνα και η επιστήµη έδωσαν αποτελέ-
σµατα που είχαν κοινωνικό όφελος και εφαρµόστηκαν µε κοινω-

νικό όφελος, παρ’ όλο που δρούσαν µέσα σε καπιταλιστικό πε-
ριβάλλον.

Αλίµονο αν υποστηρίξουµε ότι όσο θα έχουµε καπιταλισµό δεν
πρέπει να προσπαθούµε να εκµεταλλευόµαστε τα θετικά αποτε-
λέσµατα της γνώσης και της έρευνας. Αλίµονο αν υποστηρί-
ξουµε και πούµε «για έρευνα θα µιλάµε τώρα; Αφήστε πρώτα να
γίνει σοσιαλισµός και µετά τα κουβεντιάζουµε». Εµείς έχουµε µια
ριζικά αντίθετη αντίληψη από αυτή. 

Η έρευνα όµως δεν είναι κάτι που θα καταλήξει ντετερµινιστικά
σε άµεσο ή και αξιοποιήσιµο αποτέλεσµα. Για τον λόγο αυτό η
ιδιωτική πρωτοβουλία ελάχιστα συµµετέχει και µάλιστα σε
χώρες, όπως η Ελλάδα, µε το χαµηλό ιδιωτικό και εν πολλοίς
µέχρι τώρα κρατικοεξαρτώµενο παραγωγικό δυναµικό. 

Άλλα κονδύλια τα οποία καλείται το κράτος να διανείµει µέσω
της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας έχουν, λόγω
της φύσης της χρηµατοδότησής τους από ευρωπαϊκά κονδύλια,
σηµαντικά σηµεία αιρεσιµότητας. 

Αυτό δεν επιτρέπει να χαράσσεται µια εθνική πολιτική για την
έρευνα, πέραν από τις ευρωπαϊκές οδηγίες και κατευθύνσεις.
Και αυτό πρέπει να βρούµε έναν άλλον τρόπο να το ξεπερά-
σουµε. Αυτό κάνει αυτό το σχέδιο νόµου.

Επίσης, δεν προβλέπεται χρηµατοδότηση µέχρι σήµερα εκτός
του πλαισίου της έξυπνης εξειδίκευσης. Επίσης, δεν προβλέπε-
ται τίποτα από αυτά τα προγράµµατα για ανθρωπιστικές επιστή-
µες, έναν τοµέα που στην Ελλάδα θα µπορούσε και θα έπρεπε
να έχει ανάπτυξη και θα έφερνε σηµαντικά αποτελέσµατα, τα
οποία θα ήταν αξιοποιήσιµα, και γι’ αυτούς που ενδιαφέρονται
µόνο για το «τι θα µείνει στο ταµείο», θα άφηναν και θετικό απο-
τέλεσµα στο ταµείο.

Υπάρχουν, λοιπόν, και άλλες αιρεσιµότητες που προσπαθεί να
προσπεράσει αυτό το σχέδιο νόµου, όπως είναι οι περιορισµοί
των ευρωπαϊκών προγραµµάτων που έχουν σχέση µε την περι-
φερειακότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ακριβώς αυτά τα ζητήµατα έρχεται να αντιµετωπίσει το ΕΛΙ-

ΔΕΚ, κυρίως της υλοποίησης µιας εθνικής στρατηγικής για την
έρευνα και την καινοτοµία, χωρίς να αναιρεί, όπως ήδη αναλυτικά
εξηγήθηκε, τον ρόλο της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τε-
χνολογίας.

Τέλος, πολύ σηµαντικό είναι ότι η διαχείριση θα ανήκει στα ίδια
τα εκπαιδευτικά και ερευνητικά ιδρύµατα, τα οποία µε δηµοκρα-
τικό τρόπο θα κατανέµουν τους πόρους για να χρηµατοδοτή-
σουν τόσο ερευνητικές δραστηριότητες όσο και υγιείς επιχειρη-
µατικές δραστηριότητες που θα εκµεταλλεύονται τα αποτελέ-
σµατα της έρευνας.

Τελειώνοντας, θέλω να πω για όσους και όσες ανησυχούν για
τους όρους του δανεισµού, τι κοστίζει, πόσο θα πληρώνουµε και
γιατί έγινε αυτός ο δανεισµός, ότι αυτός ο δανεισµός, όπως λέει
ο λαός, «θα τα πιάσει τα λεφτά του», γιατί θα πάει συγκεκριµένα
σε δράσεις τις οποίες θα ξέρουµε ποιες είναι και θα ξέρουµε πού
πηγαίνουν οι πόροι και πώς ελέγχονται. 

Ο δανεισµός αυτός δεν έχει σχέση µε τα θαλασσοδάνεια, που
πολλοί µέχρι τώρα είχαν συνηθίσει έτσι να λειτουργούν και να τα
έχουν στο µυαλό τους και αυτά θα πρέπει να µας προβληµατί-
σουν πότε και µε ποιον τρόπο θα αποπληρωθούν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Ακριώτης. Τελευταίος οµιλητής θα

είναι ο κ. Σεβαστάκης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα ακόµη

νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Έρευνας. Για µια ακό-
µη φορά, όπως συνέβη και µε τα προηγούµενα, περισσεύει η
υποκρισία και η επιχείρηση διαστρέβλωσης από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο συζητήθηκε διεξοδικά στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής, στην οποία είχαµε την ευ-
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καιρία, ακούγοντας την εισηγήτρια και άλλους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, να διαπιστώσουµε για πολλοστή φορά τι ση-
µαίνει γύµνια επιχειρηµάτων, κατευθυνόµενη ασυνεννοησία και
πρόκληση σκόπιµης σύγχυσης.

Το σηµειώνω αυτό διότι οµολογώ ότι δεν περίµενα τόση αντί-
δραση για ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί να θεσπίσει έναν νέο
φορέα στα πρότυπα άλλων εθνικών οργανισµών χρηµατοδότη-
σης της έρευνας. Δεν πρόκειται, θέλω να πω, για κάποιο νοµο-
θέτηµα που φέρει µια βαριά ιδεολογική σφραγίδα, ένα διακριτό
πολιτικό και ιδεολογικό στίγµα, τέτοιο που να µην επιτρέπει συ-
ναινέσεις και συµφωνίες. 

Πρόκειται για τη σύσταση ενός ιδρύµατος ανάλογου µε αυτά
που υπάρχουν διεθνώς και µάλιστα, σε προηγµένες ερευνητικά
χώρες για τη χρηµατοδότηση της έρευνας. Και θα περίµενε κα-
νείς µια πιο εποικοδοµητική στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, ανάλογη µε αυτή που επέδειξαν οι συνάδελφοι άλλων µι-
κρότερων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.

Αντ’ αυτού, ακούσαµε και πάλι τις τετριµµένες πλέον κατηγο-
ρίες ότι επιχειρούµε τάχα να δηµιουργήσουµε µια νέα κατηγορία
οµήρων, αλλά και αοριστίες περί µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων
και άλλων υστερόβουλων στοχεύσεων, ίσως επειδή έτσι είχατε
συνηθίσει να συµβαίνει επί των ηµερών σας.

Από τη µια πλευρά, χαρακτηρίσατε το ΕΛΙΔΕΚ υπουργοκεν-
τρικό, επειδή ο Υπουργός θα διατηρήσει µια εποπτεία.

Από την άλλη, µας είπατε ότι η ίδρυση του ΕΛΙΔΕΚ είναι αχρεί-
αστη, αφού υπάρχει η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολο-
γίας, που µπορεί να αναλάβει το σύνολο των χρηµατοδοτήσεων
και ότι αυτή η Γενική Γραµµατεία είναι υπηρεσιακή δοµή του
Υπουργείου, µε τον Γενικό Γραµµατέα επικεφαλής και τον
Υπουργό από πάνω. Μια στο καρφί και µια στο πέταλο! Μένει να
απορεί κανείς τι θέλετε επιτέλους: Να παραµείνουν τα πράγµατα
όπως είναι, να µην αλλάξει τίποτε, να µη γίνει καµµιά προσπάθεια
να ανακοπεί η αιµορραγία από τη φυγή Ελλήνων επιστηµόνων
στο εξωτερικό; Τι ρεσιτάλ παραδοξοτήτων είναι αυτό;

Στην ανάγκη σας να κάνετε αντιπολίτευση πάση θυσία, φά-
σκετε και αντιφάσκετε, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και
αλληλοαναιρείστε συνεχώς για ένα νοµοσχέδιο που αποδέχεται
όλη η ερευνητική κοινότητα.

Συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο γίνεται ένα σηµαντικό
βήµα για να αναβαθµίσουµε και να αναπτύξουµε το ανθρώπινο
δυναµικό της χώρας. Με την ίδρυση του ΕΛΙΔΕΚ ανοίγονται νέες
προοπτικές για να διαµορφωθεί µια ολοκληρωµένη στρατηγική
για την έρευνα που διεξάγεται στα πανεπιστήµια, στα ΤΕΙ και στα
ερευνητικά κέντρα της χώρας. Θέλουµε να αναζωογονήσουµε
την έρευνα και να διευκολύνουµε την ανάπτυξη µιας πραγµατι-
κής οικονοµίας της γνώσης που θα συµβάλει στην παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας.

Καλά είναι τα ΕΣΠΑ, αγαπητοί συνάδελφοι, αλλά τα ΕΣΠΑ
έχουν περιορισµούς και αγκυλώσεις, έχουν γραφειοκρατία,
έχουν περιφερειακές ποσοστώσεις. Τα ΕΣΠΑ δεν χρηµατοδο-
τούν κοινωνικές, οικονοµικές, ανθρωπιστικές επιστήµες. Δεν χρη-
µατοδοτούν αυτό που λέµε καθαρή έρευνα, που προκύπτει από
την επιστηµονική περιέργεια.

Εµείς θέλουµε να στηρίξουµε και τους δύο τύπους έρευνας
και αυτόν που συνδέεται µε την αγορά, που έχει έναν ορίζοντα
δύο-τρία χρόνια και αυτόν που έχει να κάνει µε την επιστηµονική
περιέργεια. Το ΕΛΙΔΕΚ έχει να κάνει µε την επιστηµονική περιέρ-
γεια και το ΕΣΠΑ µε την εθνική αγορά. Γι’ αυτό λέµε ότι κάνουµε
εθνική πολιτική και αναφέρουµε αυτά και τα δύο µαζί.

Ακούστηκε το επιχείρηµα ότι πρόκειται για έναν θνησιγενή
θεσµό, διότι δηµιουργήθηκε, λέει, µόνο και µόνο επειδή υπήρξε
η δανειακή σύµβαση µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα και για να δια-
χειριστεί το χρήµα που θα εισρεύσει τα επόµενα τρία χρόνια για
την έρευνα στη χώρα. «Και µετά τι;», αναρωτηθήκατε µερικοί.

Εµείς επιζητούµε -και αυτό εισάγουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο-
µια θεσµική παρέµβαση µακράς πνοής, µια ρηξικέλευθη αλλαγή
στον τρόπο και στα µέσα που ασκείται η έρευνα, µε το να παρα-
δίδουµε ουσιαστικά αυτή την αρµοδιότητα στους ίδιους τους αν-
θρώπους που την υπηρετούν, στην ίδια την επιστηµονική κοι-
νότητα. Όπως τόνισε και ο Υπουργός, σκοπός µας είναι να στη-
ρίξουµε το «καύσιµο» για αυτό που λέµε ανάπτυξη και το «καύ-

σιµο» αυτό είναι οι άνθρωποι, είναι οι γνώσεις που παράγουν οι
άνθρωποι µέσα από την έρευνα. Αυτό κάνει αυτό το νοµοσχέδιο.

Το τι θα γίνει µετά από τρία χρόνια θα εξαρτηθεί από τα απο-
τελέσµατα που θα έχουµε καταφέρει να πετύχουµε, άλλως υπάρ-
χει πρόβλεψη για συνέχιση αυτού του τύπου δανεισµού µε
εξαιρετικούς όρους, ο οποίος είναι και για πολύ καλό σκοπό. Δεν
είναι ούτε για θαλασσοδάνεια ούτε για άλλου τύπου έργα που
έχουν γίνει και τα οποία αλλάζουν συνέχεια τους όρους δανει-
σµού.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε λίγες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου
από κάποια άρθρα. Το άρθρο 3 αναφέρεται στην απευθείας κα-
ταβολή των χρηµατοδοτήσεων σε ειδικό λογαριασµό στην Τρά-
πεζα της Ελλάδας, εξασφαλίζοντας µε αυτόν τον τρόπο διαφά-
νεια στη διαχείριση των πόρων του ιδρύµατος.

Υπάρχουν στο άρθρο 4 ασφαλιστικές δικλίδες οι οποίες εξα-
σφαλίζουν τη διαφάνεια, την υποχρεωτική τήρηση παραστατι-
κών, τη σύνταξη ετήσιας έκθεσης οικονοµικού απολογισµού, τον
τακτικό έλεγχο από δύο ορκωτούς λογιστές, καθώς και έκτακτο
έλεγχο οποτεδήποτε κρίνει ο Υπουργός ότι απαιτείται. Το ίδρυµα
θα έχει οικονοµική-διοικητική αυτοτέλεια και θα εποπτεύεται από
τον Υπουργό. Κατά τα πρότυπα άλλων εθνικών οργανισµών χρη-
µατοδότησης της έρευνας, η δοµή του ΕΛΙΔΕΚ θα είναι ανεξάρ-
τητη από αυτή των Υπουργείων και θα ορίζεται από τους εν
δυνάµει δικαιούχους τους, δηλαδή τα ΑΕΙ και τα ερευνητικά κέν-
τρα, χωρίς παρεµβάσεις ή άνωθεν επιβαλλόµενες επιλογές. Πώς
αλλιώς θα έπρεπε να γίνεται;

Συνάδελφοι, η σύσταση και η λειτουργία του ιδρύµατος δηµι-
ουργεί προστιθέµενη αξία ίσως όχι σε άµεσο οικονοµικό αποτέ-
λεσµα, αλλά σίγουρα προστιθέµενη αξία σε νέο ανθρώπινο επι-
στηµονικό δυναµικό, αλλά και σε ερευνητικό αποτέλεσµα που θα
βοηθήσει την τόσο αναγκαία ανασυγκρότηση της χώρας µας.

Όσο για την κριτική από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ,
αρκεί µόνο να θυµηθούµε ότι κάθε σύσταση ανάλογων οργανι-
σµών κατά το παρελθόν έβριθε σκανδάλων, πελατειοκρατίας και
αδιαφανών διευθετήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω
µε µία γενικότερη πολιτική παρατήρηση µε αφορµή το περιβάλ-
λον εντός του οποίου γίνεται ο δηµόσιος διάλογος και η πολιτική
αντιπαράθεση, αφότου ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τη διακυβέρνηση.
Είναι η πρώτη φορά που µία κυβέρνηση έχει απέναντί της να την
πολεµά καθηµερινά µε σφοδρότητα το σύνολο του µιντιακού συ-
στήµατος, η κατεστηµένη πολιτική τάξη, επιχειρηµατικά και οι-
κονοµικά συµφέροντα που χρόνια λυµαίνονταν ανεξέλεγκτα τον
τόπο και τις δυνάµεις του. Αρκεί για µία ηµέρα να δει κανείς τη-
λεόραση ή να περιηγηθεί στο διαδίκτυο για να αντιληφθεί ότι δεν
πρόκειται για µία πολιτική περίοδο από τις συνηθισµένες. Η επί-
θεση έχει προσλάβει τις διαστάσεις ενός ολοκληρωτικού πολέ-
µου. 

Ιδιαίτερα θα ήθελα να τονίσω την πολιτική αντιπαράθεση µε-
ταξύ των πολιτικών δυνάµεων. Το ήθος και το ύφος µε υβριστικές
εκφράσεις έχει φτάσει σε ανώτατο σηµείο εξαχρείωσης και
αυτόν τον ρόλο, δυστυχώς, τον έχουν αναλάβει και οι Πρόεδροι
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, από τη Νέα Δηµοκρατία µέχρι
το ΚΚΕ. 

Μέσα σε αυτό το κλίµα θέλω να δηλώσω τη θέλησή µας, επι-
δεικνύοντας το κατάλληλο ήθος, ότι οι Βουλευτές της Συµπολί-
τευσης µένουµε αταλάντευτοι και προσηλωµένοι στον στόχο
µας, ανεπηρέαστοι από κάθε λογής κακοπροαίρετη κριτική, γιατί
είµαστε κοµµάτι αυτού του ιστορικού εγχειρήµατος και θα φέ-
ρουµε το καλύτερο αποτέλεσµα για τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε πολύ.

Τελευταίος οµιλητής είναι ο κ. Σεβαστάκης. 
Ορίστε, κύριε Σεβαστάκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Θέλω να εκφράσω την έκπληξή µου γιατί ένα τόσο σοβαρό νο-

µοσχέδιο δεν έχει µεγάλη δηµοφιλία ή δεν τυγχάνει του υψηλού
ενδιαφέροντος πολλών συναδέλφων. 

Θέλω να πω ότι µε πρόφαση αυτό το νοµοσχέδιο, ακριβώς και
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λόγω της σοβαρότητάς του, εκφράζονται οι ιδεολογικές διήκου-
σες που διατρέχουν το πολιτικό Σώµα και τις παρατάξεις, αλλά
και τις αντιλήψεις που διατρέχουν τις παρατάξεις και ενίοτε τις
διασχίζουν. 

Η µία άποψη, η οποία εκφράζεται από τα κόµµατα κυρίως του
αστικού χώρου και της Νέας Δηµοκρατίας, θεωρεί την έρευνα
ως έναν µηχανισµό µε τον οποίο µπορεί η αγορά να εκλογικευτεί.
Είναι µία αµήχανη άποψη, γιατί δεν υπάρχει αγορά. Το ξέρουµε
πολύ καλά. Η Ελλάδα χρηµατοδότησε τη σκέψη, τον οργανω-
µένο στοχασµό και στο ερευνητικό και στο εκπαιδευτικό πεδίο,
ενώ η αγορά έχει µία τεράστια υστέρηση και σαν ποιότητα και
σαν σύστηµα ερωτηµατοθεσιών. 

Η µία ανάγνωση, λοιπόν, είναι αυτή. Προσπάθησε να τη µε-
τριάσει στην οµιλία του ο συνάδελφος κ. Φορτσάκης, αλλά η ηγε-
µονική άποψη είναι ότι πρέπει το ερευνητικό γεγονός να συ-
ντελείται κατά παραγγελία των επιθυµιών της αγοράς, λες και η
αγορά είναι µία αυτοσύστατη οντότητα η οποία εξελίσσεται,
θέτει τα ερωτήµατα και καλούνται οι διάφοροι µηχανισµοί σκέ-
ψης να απαντήσουν σε αυτά τα ερωτήµατα συµµορφούµενοι.

Η άλλη άποψη, η άλλη ιδεολογική θεώρηση, εκφράστηκε πολύ
καθαρά από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και εκφράζεται
σε κάθε ευκαιρία. Είναι ότι η έρευνα δεν µπορεί να ουσιωθεί στο
καπιταλιστικό περικείµενο. Δηλαδή, εντός του πλαισίου του κα-
πιταλιστικού τρόπου ανάπτυξης η έρευνα δεν µπορεί να ουσιω-
θεί. Βρήκα αυτή τη λέξη. Όµως, απάντηση ευκρινή δεν έχω α-
κούσει. 

Η τρίτη άποψη που εκφράζει αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και τα
προηγούµενα –και ελπίζω και τα επόµενα, κύριε Φωτάκη- είναι
ότι η έρευνα νοείται ως αυταξία, ως παραγωγική δηλαδή διαδι-
κασία, ως διαδικασία που δικαιώνει τον παραγωγικό της χαρα-
κτήρα και το αξιακό της φορτίο.

Η έρευνα δηλαδή νοείται ως µηχανισµός µε τον οποίο η συνο-
λική συνείδηση µπορεί να οργανώσει τα ερωτήµατά της. Από
αυτή τη σκοπιά νοµίζω ότι προσπαθεί να συνθέσει και τις υπό-
λοιπες αναγνώσεις και την ανάγνωση της Νέας Δηµοκρατίας ή
του αστικού χώρου. 

Όµως, µε µια τελείως διαφορετική αξιολόγηση της αγοράς και
της έννοιας της αγοράς, η έρευνα παραγγέλνει και µορφοποιεί
την αγορά, δεν υποκύπτει στις αξιωµατικές της αγοράς. Η ίδια η
έρευνα, είτε στην εκπαιδευτική της διάσταση είτε στην αµιγή
ερευνητική, θέτει τα ερωτήµατα, παραγγέλνει, καθοδηγεί, µορ-
φοποιεί την αγορά. Αυτή η επιθετική εξωστρεφής εκδοχή της
έρευνας νοµίζω ότι αποτελεί ένα από τα σηµαντικά στοιχεία που
πυρηνικά διατρέχουν το νοµοσχέδιο. 

Η άλλη πλευρά είναι ότι υπάρχει µια υφέρπουσα εσωτερική
λαϊκότητα, διότι όταν χειραφετήσεις την έρευνα από τις µονο-
διάστατες «παραγγελίες» της αγοράς νοµίζω ότι της προσδίδεις
αυτό που πραγµατικά έχει: την επανεγκαθιστάς ως λαϊκό κτήµα,
ως δηµόσιο αγαθό.

Νοµίζω ότι και η ανακατάληψη του δηµόσιου χώρου, της σκέ-
ψης δηλαδή, και η επίδραση της έρευνας πάνω στην πραγµατι-
κότητα, και τα δύο διαβήµατα, ενυπάρχουν στις προθέσεις του
νοµοσχεδίου.

Με αυτή, λοιπόν, την έννοια, εκεί θα περίµενα την αιµοδότηση
της συζήτησης από τη σκέψη των συναδέλφων, θα την περίµενα
και θα την ήθελα. Ελπίζω αύριο στην κατ’ άρθρον συζήτηση να
υπάρξει. 

Τώρα, τα πανεπιστήµια νοούνται περίπου ως χώροι µιας, ας
πούµε, εκφώνησης, ενός εκφωνητικού πεδίου, και λιγότερο ως
χώροι όπου παράγεται αµιγής έρευνα. Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο
εισηγείται ένα σύστηµα µε το οποίο όλο αυτό το αδιευθέτητο και
σκόρπιο -αν θέλετε- ερευνητικό παραγόµενο θα µπορέσει να
συντεθεί, θα µπορέσει να διασταυρωθεί και έτσι να δηµιουργήσει
ένα υπόστρωµα µεγάλης ερευνητικής έντασης, που την έχουµε
πραγµατικά ανάγκη ως χώρα. 

Επιπλέον, αυτό στέφεται και από το γεγονός ότι προσπαθεί να
επανεντάξει το ανοµιµοποίητο πνευµατικό υλικό που έχουµε,
τους νέους πνευµατικούς ανθρώπους που είναι ανένταχτοι και
είναι εκτός συστήµατος -είναι πιασµένες οι θέσεις!- και οι οποίοι
φεύγουν στο εξωτερικό, προσπαθεί να τους επανανοµιµοποιήσει
και να τους επανεντάξει ως οργανικά κοµµάτια µιας κοινωνίας,

η οποία ούτως ή άλλως, και υπό το καθεστώς µιας σκοτεινής κρί-
σης, έχει θρυµµατιστεί.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι τα ερωτήµατα που έχουν τεθεί
και που θα συνεχίσουν να τίθενται είναι επείγοντα, όχι µόνο για
λόγους κοµµατικής αντιµαχίας, αλλά κυρίως γιατί υπάρχει ένα
ερώτηµα ιστορικού προσανατολισµού στην πατρίδα µας, στον
χώρο µας, στον λαό µας. Και νοµίζω ότι έτσι, µε αυτή την ανοικτή
θέαση, πρέπει να το δούµε, να το αντιµετωπίσουµε και να στα-
θούµε και εµείς απέναντί του, να ενταχθούµε και εµείς απέναντί
του, αναθεωρώντας τις δικές µας πνευµατικές αποσκευές και τα
δικά µας ηθικά διλήµµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, θέλετε να πείτε κάτι γιατί κλείνει η σηµερινή

συζήτηση;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Να ευχαριστήσω όλους
τους αγορητές για τη συνεισφορά τους. 

Πολλά από όσα ακούστηκαν τα έχουµε λάβει υπ’ όψιν. Ήταν
ιδιαίτερα ενδιαφέρων ο τρόπος µε τον οποίο ανεδείχθησαν ιδε-
ολογικές διαφορές και είναι πολύ σηµαντικό αυτό να γίνεται.

Για µας το προϊόν της έρευνας είναι ένα, η γνώση. Και η γνώση
έχει έναν πολλαπλό χαρακτήρα. Κατ’ αρχάς, η γνώση ως αυταξία
διευρύνει τους πνευµατικούς ορίζοντες της κοινωνίας, κάτι που
δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε καθόλου. 

Δεύτερον, η γνώση µπορεί να στηρίζει τη σηµερινή οικονοµία,
αλλά ταυτόχρονα να µετασχηµατίζει την οικονοµία που έρχεται.
Νοµίζω ότι λίγο-πολύ αυτό συµπυκνώνει αυτό που προσπαθούµε
να κάνουµε. 

Και επειδή ξέρω ότι τουλάχιστον από τη µεριά της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης η έννοια της επιχειρηµατικότητας γίνεται καθαρά
µε µια προσέγγιση χρηστικότητας, που δεν εξυπηρετεί καν τον
σκοπό που υποτίθεται ότι θέλει να εξυπηρετήσει, δηλαδή τον
σκοπό της επιχειρηµατικότητας, θα ήθελα να κλείσω πολύ σύν-
τοµα -αφού µου δίνετε την ευκαιρία- µε µια πολύ χαρακτηριστική
ιστορία, την οποία δεν ξέρω αν έχετε ακούσει ξανά.

Όταν ο γνωστός φυσικός Φάραντεϊ έκανε στο Κέιµπριτζ πει-
ράµατα για τον ηλεκτρισµό στα µέσα του 19ου αιώνα, τον επισκέ-
φτηκε ο τότε Πρωθυπουργός της Αγγλίας, ο Λόρδος Πάλµερ-
στον, που µε τον γνωστό φλεγµατικό τρόπο τον κοίταξε και είπε:
«Ποια είναι η χρησιµότητα αυτών των πραγµάτων που κάνεις
εδώ;». Μπήκε µέσα σε ένα εργαστήριο είδε καλώδια κ.λπ. και
είπε: «Τι χρησιµότητα έχουν όλα αυτά;» Τον κοιτάει ο Φάραντεϊ
και του είπε το εξής: «Δες το σαν ένα νεογέννητο, που µια µέρα
θα το φορολογήσεις». Και ήταν το θέµα του ηλεκτρισµού. Και ξέ-
ρουµε τι γίνεται σήµερα µε τη ΔΕΗ. Και αυτό είναι που λέµε «ο
µετασχηµατισµός της οικονοµίας», αυτό είναι που λέµε «η έ-
ρευνα που προέρχεται από επιστηµονική περιέργεια». Υπάρχουν
και πολλά άλλα παραδείγµατα και πολλές άλλες ιστορίες. Ελπίζω
µέχρι το 2019 -πότε είναι!- να έχουµε την ευκαιρία να τα λέµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας
και Καινοτοµίας και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων: «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία .
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο, θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι ο Υπουργός
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβί-
βασε στη Βουλή σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και

τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει,
στις 14 Οκτωβρίου 2016 ποινική δικογραφία που αφορά στον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, κ. Νικόλαο
Φίλη.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εισερ-
χόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κατά τη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν µόνο δύο ερω-
τήσεις.

Η δεύτερη µε αριθµό 65/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανα-
σίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύ-
ων, σχετικά µε την επίλυση του προβλήµατος που έχει δηµιουρ-
γηθεί µε την εφαρµογή του ν.4412/2016 µε τον οποίο τίθενται νέοι
κανόνες σύναψης, ανάθεσης και εκτέλεσης δηµοσίων συµβάσεων,
δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας. Αρµόδιο Υπουργείο είναι
το Υπουργείο Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας της αρµόδιας Ανα-
πληρώτριας Υπουργού στο εξωτερικό κ. Έλενας Κουντουρά η
πρώτη µε αριθµό 77/11-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Μαρίας Τριανταφύλλου προς τον Υ-
πουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την
ολοκλήρωση του έργου της µαρίνας Μεσολογγίου.

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 84/11-10-2016 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα στο Κέν-
τρο Υγείας Μοιρών του Δήµου Φαιστού Ηρακλείου Κρήτης.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας, κ. Ανδρέας
Ξανθός.

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τον Ιούνιο του 2015 είχαµε συζητήσει για τα

προβλήµατα υποστελέχωσης και υποχρηµατοδότησης του Κέν-
τρου Υγείας Μοιρών, του Πολυδύναµου Ιατρείου Τυµπακίου, τις
ελλείψεις υλικοτεχνικής υποδοµής και τα σοβαρά κτηριακά προ-
βλήµατα. Τότε µας είχατε πει ότι, όντως, τα προβλήµατα είναι
έτσι όπως σας τα είπαµε και, κατά την άποψή σας, θα δικαιολο-
γούσε µία πιο αναβαθµισµένη δοµή πρωτοβάθµιας φροντίδας µε
καλύτερη στελέχωση και περισσότερες ειδικότητες. 

Σήµερα, όµως, σχεδόν µετά από ενάµιση χρόνο, η κατάσταση
παραµένει η ίδια, σαν να µην πέρασε ούτε µία µέρα. Συγκεκρι-
µένα, από τις είκοσι τέσσερις οργανικές θέσεις σε γιατρούς,
υπάρχουν δεκαέξι κενά εκ των οποίων οι οκτώ είναι παθολόγοι,
ενώ για το υπόλοιπο προσωπικό από τις πενήντα εννέα οργανι-
κές θέσεις, τα κενά είναι τριάντα τέσσερα, ενώ πέντε τουλάχι-
στον υπηρετούντες νοσηλευτές και άλλο προσωπικό εξυπη-
ρετούν άλλα κέντρα υγείας και ανάγκες στο πλαίσιο των µετακι-
νήσεων, µετακινήσεις, τις οποίες, βέβαια, τις έχετε αναγάγει σε
βασική σας πολιτική. 

Αυτή η υποστελέχωση, λοιπόν, έχει δηµιουργήσει πολύ σο-
βαρά προβλήµατα. Μάλιστα, κάποια τµήµατα δεν µπορούν να
λειτουργήσουν. Το µικροβιολογικό τµήµα οδηγείται σε κλείσιµο.
Ο µικροβιολόγος δεν πρόλαβε να διοριστεί και µετακινήθηκε στο
νοσοκοµείο. Στο ακτινολογικό τµήµα δεν υπάρχει ακτινολόγος,
όπως επίσης και για τους φυσικοθεραπευτές. Στο κέντρο υγείας
ενώ υπήρχε υπερηχογράφος, τον πήρε η υγειονοµική περιφέρεια
και τον διέθεσε αλλού. 

Επίσης, υπάρχουν προβλήµατα στο θυρωρείο και στο τηλεφω-
νείο. Αδυνατούν να βγάλουν τις βάρδιες και αναγκάζονται οι για-
τροί και οι νοσηλευτές, το εφηµερεύον, δηλαδή, προσωπικό, να
παίζει και αυτόν τον ρόλο. 

Οι συνθήκες εργασίας των εργαζοµένων είναι εξαντλητικές και
επιπλέον, συχνά απειλείται η ασφάλεια και η ακεραιότητά τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά το κτηριακό: Έχει κριθεί ακατάλληλο από το
1998 και χρησιµοποιείται µε ευθύνη των εργαζοµένων αφού δεν
έχουν άλλη επιλογή. Υπάρχει η υπόσχεση εδώ και αρκετό χρο-
νικό διάστηµα, όµως, δεν γίνεται τίποτα σε σχέση µε το κτηριακό,
µέχρι τουλάχιστον σήµερα. 

Το Πολυδύναµο Ιατρείο Τυµπακίου αντιµετωπίζει αντίστοιχα
προβλήµατα. Λειτουργεί µόνο µέχρι το µεσηµέρι και υπάρχει

ένας επιµελητής Α’ του Ιατρείου της Γρηγοριάς που καλύπτει και
το Τυµπάκι και ειδικά, όταν παίρνει άδειες ή στα ρεπό του για-
τρού του πολυδύναµου ιατρείου. 

Δραµατική είναι η εικόνα και στο Κέντρο Περίθαλψης Παιδιών
µε Ειδικές Ανάγκες όπου δεν υπάρχουν γιατροί, παιδίατροι, κα-
θαρίστριες. Το ΕΚΑΒ έχει, επίσης, σοβαρό πρόβληµα. Δεν υπάρ-
χει ασθενοφόρο. Ειδικά, το καλοκαίρι, κατά την τουριστική πε-
ρίοδο, τα προβλήµατα είναι σοβαρά. 

Κατά συνέπεια ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, για δεύτερη φορά,
µετά από ενάµιση χρόνο πάλι τα εξής: 

Πρώτον, γιατί δεν έχετε υλοποιήσει τις δεσµεύσεις που εσείς
ο ίδιος µας είχατε πει ότι µέσα σε εύλογο χρονικό διάστηµα θα
υλοποιήσετε; 

Δεύτερον, πότε, πώς και µε ποιο δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα
θα γίνουν οι απαραίτητες προσλήψεις µόνιµου ιατρικού, νοση-
λευτικού και βοηθητικού προσωπικού για την πλήρωση των θέ-
σεων στο Κέντρο Υγείας Μοιρών και του Πολυδύναµου Ιατρείου
Τυµπακίου για να σταµατήσουν αυτές οι εµβαλωµατικές µετακι-
νήσεις του κέντρου υγείας; 

Τρίτον, θα χρηµατοδοτήσετε επαρκώς από το κράτος την
πλήρη και επαρκή τροφοδοσία του κέντρου υγείας σε φάρµακα,
εµβόλια, υγειονοµικό, αναλώσιµο υλικό, υπερηχογράφο, αντι-
δραστήρια και τα λοιπά; 

Τέλος, πότε θα προχωρήσουν, επιτέλους, οι απαιτούµενες και
κατάλληλες κτηριακές υποδοµές του Κέντρου Υγείας Μοιρών,
του Πολυδύναµου Ιατρείου Τυµπακίου µε κρατική µέριµνα και
χρηµατοδότηση; 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελπίζω

στη δευτερολογία να είστε ακριβής. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Ξανθός για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητέ συνά-

δελφε, προφανώς δεν έχω σκοπό να αναιρέσω την περσινή µου
τοποθέτηση. Όντως πληθυσµιακά η περιοχή, την οποία καλύπτει
το Κέντρο Υγείας Μοιρών, είναι πάρα πολύ µεγάλη και υπάρχουν
αυξηµένες ανάγκες. Έχουµε κάνει µία προσπάθεια να αναβαθ-
µίσουµε το Πολυδύναµο Περιφερειακό Ιατρείο Τυµπακίου. Προ-
σθέσαµε άλλη µία θέση αγροτικού ιατρού, η οποία προκηρύχ-
θηκε στην τελευταία πρόσκληση των αγροτικών ιατρών όλης της
χώρας και έχουµε προκηρύξει και µία θέση ειδικευµένου γενικού
γιατρού σε αυτές τις επτακόσιες εξήντα θέσεις που προκηρύ-
ξαµε σε όλη τη χώρα, µόνιµου, δηλαδή, ιατρού του ΕΣΥ. 

Τα κενά είναι σηµαντικά. Όµως, έχουν γίνει αρκετές µετακινή-
σεις στο Κέντρο Υγείας Μοιρών. Δεν είναι µόνο, δηλαδή, οι υπη-
ρετούντες. Απ’ ό,τι µε ενηµέρωσε η ΥΠΕ, έχουν µετακινηθεί και
επιπλέον έντεκα άτοµα, προσωπικό, τα οποία έχουν ενισχύσει -
πέραν των είκοσι τριών- όλες τις ειδικότητες, πλην των γιατρών
που υπηρετούν. 

Στους γιατρούς η εικόνα έχει σηµαντικά ελλείµµατα, ειδικά
όσον αφορά τους γενικούς γιατρούς-παθολόγους. Εκεί υπάρχει
το µεγάλο κενό. Υπάρχουν, όµως, αρκετές σηµαντικές ειδικότη-
τες. Υπάρχει παιδίατρος, υπάρχει καρδιολόγος, υπάρχει δερµα-
τολόγος. Αυτοί ήταν πρώην γιατροί του ΕΟΠΥΥ που µετακινή-
θηκαν µετά στο κέντρο υγείας. Υπάρχουν τρεις οδοντίατροι.

Όσον αφορά στα εργαστήρια, στα οποία αναφερθήκατε, δεν
υπάρχει καµµία τέτοια εικόνα, ότι δηλαδή οδεύει προς κλείσιµο.
Από πού προκύπτει αυτό; Υπάρχει παρασκευαστής και υπάρχει
και βιοχηµικός στο εργαστήριο. Βεβαίως, υπήρχε και ένας επι-
κουρικός µικροβιολόγος, ο οποίος για λειτουργικούς λόγους και
για λόγους κάλυψης αναγκών εφηµερίας µετακινήθηκε στο «Βε-
νιζέλειο». Το εργαστήριο, όµως, λειτουργεί κανονικά. Δεν έχουµε
εικόνα για ελλείψεις σε αντιδραστήρια και αναλώσιµα. Αντίστοι-
χα, λειτουργεί κανονικά και το ακτινολογικό εργαστήριο. Άλλω-
στε ξέρουµε ότι σχεδόν όλα τα ακτινολογικά εργαστήρια των
κέντρων υγείας της χώρας λειτουργούν χωρίς ακτινολόγο. Λει-
τουργούν µε χειριστές.

Η εικόνα, λοιπόν, είναι ότι οι βασικές ανάγκες εργαστηριακής
υποστήριξης και στελέχωσης µε τις κρίσιµες ειδικότητες καλύ-
πτονται. Προφανώς, επειδή ακριβώς η πληθυσµιακή αναφορά
του κέντρου υγείας είναι αρκετά σηµαντική και πολύ µεγάλη,
χρειάζεται επιπλέον ενίσχυση.
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Ελπίζουµε οι θέσεις που προκηρύσσουµε αυτή την περίοδο,
των αγροτικών γιατρών, να καλυφθούν από ειδικευµένους γενι-
κούς γιατρούς. Ούτως ή άλλως είµαστε σε µία φάση που υπάρχει
ένας σχεδιασµός επιπλέον προκήρυξης περίπου δύο χιλιάδων
θέσεων ειδικευµένων γιατρών συνολικά για το σύστηµα υγείας,
από τις οποίες ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι θα είναι στην πρω-
τοβάθµια φροντίδα.

Μέχρι τώρα όλο το βάρος δόθηκε στα νοσοκοµεία και σωστά.
Εκεί πέρυσι ήταν η µεγάλη πίεση, εκεί ήταν η µεγάλη ζήτηση. Η
πρωτοβάθµια φροντίδα έµεινε λίγο πίσω. Με τη σταθεροποίηση
που πετύχαµε στη λειτουργία των νοσοκοµείων και µε την ενίσχυ-
ση της χρηµατοδότησής τους τώρα έχουµε το περιθώριο εκτός
από το να προχωρήσουµε µε πιο γρήγορα βήµατα -τα έχουµε πει
αυτά και σε µια πρόσφατη επίκαιρη επερώτηση- τον σχεδιασµό
για την πρωτοβάθµια φροντίδα, να ενισχύουµε τις σηµερινές
δοµές και του ΠΕΔY και των κέντρων υγείας αγροτικού τύπου.

Υπό χρηµατοδότηση παραµένει στο σύστηµα υγείας, αλλά έχει
ανακοπεί η εξαετής πτωτική τάση των προϋπολογισµών. Αυτό
οφείλετε να το αναγνωρίσετε. Για πρώτη φορά µετά από έξι χρό-
νια έχουµε αυξηµένη χρηµατοδότηση στο δηµόσιο σύστηµα
Υγείας. Στην πρωτοβάθµια φροντίδα από 112 εκατοµµύρια που
ήταν στον προϋπολογισµό του 2015, φέτος είναι 150 εκατοµµύρια.
Αυξήσαµε από 12 εκατοµµύρια σε 20 εκατοµµύρια τον προϋπο-
λογισµό για επικουρικούς γιατρούς στην πρωτοβάθµια φροντίδα,
έχουµε προσλάβει πάρα πολλούς και έχουµε καλύψει κενά σε
πάρα πολλά κέντρα υγείας της χώρας. Ειδικά για την 7η ΥΠΕ ο
προϋπολογισµός για την πρωτοβάθµια φροντίδα από 2.195.000
που ήταν το 2015, φέτος έχει πάει στα 2,7 εκατοµµύρια.

Άρα το ερώτηµα δεν είναι αν έχουν καλυφθεί όλες οι ανάγκες.
Προφανώς δεν µπορούν να καλυφθούν άµεσα. Το ερώτηµα είναι
αν κινούµαστε προς µία κατεύθυνση στήριξης και βελτίωσης του
συστήµατος υγείας. Νοµίζω ότι αυτό, το οποίο αποτυπώνεται ως
πραγµατικότητα πλέον και όχι ως εξαγγελίες και γίνεται αισθητό
στην καθηµερινότητα και των εργαζοµένων στο σύστηµα υγείας
αλλά και των πολιτών, είναι µια σταδιακή, δύσκολη, αργή, βασα-
νιστική αλλά σταδιακή βελτίωση αυτής της καθηµερινότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Γενικά
µε τον χρόνο είµαστε όλοι πληθωρικοί.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά τώρα. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνεστε και εσείς ο ίδιος ότι το µέγε-

θος των προβληµάτων για ένα τέτοιο κέντρο υγείας, που καλύ-
πτει όλη τη Μεσσαρά κι ένα πολύ µεγάλο µέρος του Νοµού Ρε-
θύµνου, δεν µπορούν να καλυφθούν από αυτά τα οποία µας εί-
πατε πριν από λίγο, δηλαδή µε την πρόσληψη δύο γιατρών, έναν
στο Πολυδύναµο Τυµπακίου κ.λπ., ή αυτά, εν πάση περιπτώσει,
που υπόσχεστε ότι θα γίνουν στο µέλλον. Αυτά είχατε υποσχεθεί
και πριν από ενάµιση χρόνο. Γενικά, όµως, οι εξαγγελίες σας δί-
νουν και παίρνουν!

Όµως, προσέξτε: Εγώ σας είπα ότι το µικροβιολογικό οδηγεί-
ται σε κλείσιµο. Και σας επιχειρηµατολόγησα. Ο βιοχηµικός συν-
ταξιοδοτείται. Ο µικροβιολόγος δεν πρόλαβε να διοριστεί και έχει
µετακινηθεί στο νοσοκοµείο. Ε, πείτε µου, πώς θα λειτουργήσει
το µικροβιολογικό; Είναι πολύ πρακτικό το ζήτηµα. Στο ακτινο-
λογικό σάς είπα ότι δεν υπάρχει ακτινολόγος, ενώ ο ένας εκ των
δύο χειριστών εξυπηρετεί άλλα κέντρα υγείας και ο άλλος δεν
µπορεί να κάνει γνωµατεύσεις και ο κόσµος αναγκαστικά προ-
σφεύγει στον ιδιώτη γιατρό. Και υπάρχουν κι ένα σωρό άλλα,
αυτά δηλαδή που σας είπα, για τα οποία δεν µας δώσατε απάν-
τηση επαρκή ή άλλα ζητήµατα που δεν τα πιάσατε καθόλου.

Εγώ θα σας πω την εικόνα που έχω. Μάλιστα, θα καταθέσω
και στα Πρακτικά την αναφορά προβληµάτων για τα προβλήµατα
υγείας στην Μεσσαρά από φορείς και πολίτες της Μεσσαράς.
Εκεί αναφέρονται ποια είναι ακριβώς τα προβλήµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αναφορά, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, αυτό που εσείς κάνατε στον ενάµιση αυτόν χρόνο ήταν
το εξής: Μετά από προκήρυξη της 7ης Υγειονοµικής Περιφέρειας
ανέλαβε υπηρεσία µια καθαρίστρια µε εργολαβικό συνεργείο κα-

θαριότητας και, δεύτερον, από τον διαγωνισµό των επιτυχόντων
του ΑΣΕΠ του ’98 διορίστηκαν δύο διοικητικοί, που ωστόσο δεν
έχουν αναλάβει ακόµα υπηρεσία. Αυτό έχετε κάνει. Δεν έχετε
κάνει κάτι άλλο.

Από εκεί και µετά, οι υποσχέσεις είναι ένα άλλο ζήτηµα. Ξέ-
ρετε, όταν η υποσχεσιολογία συνεχίζεται επ’ άπειρον, κάποια
στιγµή καταντάει και κοροϊδία. Οι εξαγγελίες, δε, για προσλήψεις
κ.λπ., µε συγχωρείτε αλλά έχουν χάσει και την αξία τους από ένα
σηµείο και µετά. 

Ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε προχθές δέκα χιλιάδες για-
τρούς και νοσηλευτές στο ΕΣΥ, που, βέβαια, αποτελούν σταγόνα
στον ωκεανό, γιατί οι πραγµατικές ελλείψεις είναι πολύ µεγαλύ-
τερες. Απαιτούνται τριάντα χιλιάδες νοσηλευτές. Σας θυµίζω τις
τέσσερις χιλιάδες νοσηλευτικό και παραϊατρικό προσωπικό που
υποσχεθήκατε, που αφορούν βέβαια την κοινωφελή εργασία κι
έχουν µια διάρκεια δώδεκα µηνών. Και µετά τι; Τίποτα απολύτως.
Ξανά πάλι η ίδια κατάσταση.

Είχατε εξαγγείλει τρεις χιλιάδες συνολικά προσωπικό -για-
τρούς, νοσηλευτές, µαίες, κοινωνικούς λειτουργούς, επισκέπτες
υγείας- για να ενισχυθεί η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Σας
πληροφορώ ότι από το 2012 έως το 2014 µειώθηκαν κατά πέντε
χιλιάδες περίπου οι γιατροί στα κέντρα υγείας και στον ΕΟΠΥΥ.
Και, βέβαια, σήµερα είναι ακόµα χειρότερη η κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πέρα, όµως, απ’ αυτό, µπορούν να λυθούν τα προβλήµατα µε
µετακινήσεις ή µε την πρόσληψη επικουρικού προσωπικού ή µέ-
σω κοινωφελούς εργασίας; Αυτά δεν είναι µπαλώµατα; Αυτό έχει
ανάγκη σήµερα η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας;

Δεν θα τοποθετηθώ για τις εξαγγελίες που έχετε κάνει για το
µοντέλο της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, που πρόκειται για
ένα σκορποχώρι τοπικών σηµείων υγείας που απλά παρέχουν κά-
ποιου τύπου πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και εναρµονίζεται
απόλυτα µε το µανιφέστο της αυτοφροντίδας του Συνδέσµου
Εταιρειών Φαρµάκων Ευρείας Χρήσης, που είναι κατεύθυνση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και που, φυσικά, υπηρετεί στην εξυπηρέ-
τηση του µη µισθολογικού κόστους -γιατί εκεί χτυπάει η καµ-
πάνα- και αφορά και ασθενείς, αφορά και γιατρούς, αφορά και
άλλο προσωπικό. 

Κατά συνέπεια οι εµβαλωµατικές λύσεις δεν λύνουν τα προ-
βλήµατα και κάθε ενάµιση χρόνο, που θα ερχόµαστε εδώ, θα
είναι ακόµα χειρότερη η κατάσταση.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς σας λέµε πολύ καθαρά ότι το να διεκδι-
κεί σήµερα ο λαός -και είναι, αν θέλετε, διεκδίκηση του ΚΚΕ αυ-
τό- να αναπτυχθεί πλήρως ένα κρατικό µοντέλο µε απόλυτα δω-
ρεάν σύστηµα υγείας και πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, µε κέν-
τρα υγείας µε πλήρη στελέχωση µόνιµου προσωπικού, γιατρών
άλλων ειδικοτήτων, οικογενειακών γιατρών κ.λπ., που να καλύ-
πτει τις πραγµατικές λαϊκές ανάγκες είκοσι τέσσερις ώρες το ει-
κοσιτετράωρο κι όχι κάποιες ώρες της ηµέρας, που είναι το δικό
σας το µοντέλο, απαιτεί φυσικά άρνηση, σύγκρουση µε τις επι-
ταγές, µε τις πολιτικές, µε τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που είναι απόλυτα εναρµονισµένη η πολιτική για την υγεία και
συνολικά η πολιτική της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Συντυχάκη, ολοκληρώστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και φυσικά εµείς καλούµε τον
κόσµο σε σύγκρουση µε αυτή την πολιτική που εφαρµόζεται σή-
µερα, που είναι µοίρασµα της φτώχειας και τίποτα άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τα έχουµε πει πολ-
λές φορές. Το πολιτικό σχέδιο της συνειδητής εγκατάλειψης,
απαξίωσης και διάλυσης της δηµόσιας περίθαλψης τελείωσε.
Σχέδιο απορρύθµισης του ΕΣΥ και εκχώρησης λειτουργιών του
στον ιδιωτικό τοµέα, όπως υπήρχε όλη την προηγούµενη µνηµο-
νιακή περίοδο, δεν υπάρχει. Και αυτό δεν µπορεί να αµφισβητη-
θεί. Γίνεται µία συστηµατική προσπάθεια να καλύψουµε ένα
µέρος, φυσικά, από τα τεράστια κενά. Δίνουµε µια µεγάλη µάχη
µε τον χρόνο και µε τις αντοχές των ανθρώπων και του συστή-
µατος υγείας και φυσικά των πολιτών.
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Οι πρώτοι µόνιµοι εργαζόµενοι µετά από έξι χρόνια έχουν
προσληφθεί και δουλεύουν αυτόν τον καιρό στα νοσοκοµεία.
Απλώς, για να αντιληφθείτε µε ποιο κράτος έχουµε να κάνουµε
και µε ποια δηµόσια διοίκηση, η προκήρυξη έγινε πέρυσι τέτοιον
καιρό, στα µέσα του Οκτώβρη του 2015, και ολοκληρώνεται αυτή
την περίοδο, µετά από έναν χρόνο. Με αυτούς τους ρυθµούς λει-
τουργεί το σύστηµα προσλήψεων όχι µόνο για τους γιατρούς,
αλλά και για το υπόλοιπο προσωπικό. Για τους γιατρούς είναι
ακόµα χειρότερα τα πράγµατα. 

Το έχω πει πάρα πολλές φορές: Ακόµα κι αν είχαµε τη δυνα-
τότητα να προκηρύξουµε ταυτόχρονα όλες τις κενές οργανικές
θέσεις στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, µε τους ρυθµούς που κι-
νούνται οι διαδικασίες θα θέλαµε µια δεκαετία για να τους πά-
ρουµε. Και έχουµε ευθύνη, βεβαίως, εµείς να το αλλάξουµε αυτό
το σύστηµα. Κι έχουµε ανοίξει έναν σοβαρό διάλογο µε τους νο-
σοκοµειακούς γιατρούς, για να πάµε σε ένα άλλο µοντέλο κρί-
σεων στο σύστηµα υγείας, που θα διασφαλίζει, βεβαίως, την
αξιοκρατία και την αντικειµενικότητα, αλλά ταυτόχρονα θα επι-
ταχύνει τις διαδικασίες.

Η συζήτηση περί κενών οργανικών θέσεων στο σύστηµα
υγείας δεν έχει νόηµα. Κενές οργανικές θέσεις υπήρχαν και πριν
την κρίση και πριν το µνηµόνιο. Ποτέ δεν ήταν καλυµµένες όλες
οι θέσεις στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Τα λειτουργικά κενά είναι
το ζήτηµα και όντως, την τελευταία εξαετία υπήρχε µια σταδιακή
αιµορραγία ανθρώπινου δυναµικού λόγω συνταξιοδότησης
χωρίς αντικατάσταση. 

Αυτό σιγά-σιγά το αντιµετωπίζουµε. Υπάρχει δεύτερη δέσµη
προσλήψεων χιλίων εξακοσίων ατόµων, νοσηλευτικού και λοιπού
προσωπικού. Ακολουθεί παράρτηµά της, χίλιες διακόσιες ακόµα.
Επίσης, σας είπα και προηγουµένως ότι σχεδιάζουµε µια νέα, µε-
γάλη ενίσχυση µε δύο χιλιάδες θέσεις µόνιµων γιατρών ΕΣΥ.
Αυτή η ενίσχυση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας µε µαζικό τρόπο
έχει να γίνει δεκαπέντε χρόνια. Αυτή είναι η αλήθεια. Δεν έχει
υλοποιηθεί ακόµα. Βεβαίως. Είµαστε σε µια φάση υλοποίησης,
αλλά νοµίζω ότι η τάση και το πολιτικό σήµα έχει δοθεί. 

Η υποχρηµατοδότηση έχει αρχίσει να αντιστρέφεται. Φυσικά
υπάρχουν δηµοσιονοµικοί περιορισµοί. Υπάρχει το µεσοπρόθε-
σµο που το αυξήσαµε. Αυξήσαµε 300 εκατοµµύρια το µεσοπρό-
θεσµο της προηγούµενης κυβέρνησης, όσον αφορά τη χρηµα-
τοδότηση των λειτουργικών δαπανών του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Και αυτές οι τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις, που θα κά-
νουµε το 2017, µε δωδεκάµηνες συµβάσεις, προφανώς δεν είναι
η µόνιµη λύση που θα θέλαµε κι εµείς, αλλά είναι µια σηµαντικό-
τατη ένεση ανθρώπινου δυναµικού που θα µας δώσει την ανάσα
και το περιθώριο να ολοκληρώσουµε τον σχεδιασµό των µόνιµων
προσλήψεων. 

Χωρίς να ολοκληρωθούν όλες οι προσλήψεις για τις µονάδες
της εντατικής θεραπείας µέσω του ΚΕΕΛΠΝΟ, έχουµε ανοίξει
πενήντα κλειστά κρεβάτια εντατικής. Από διακόσια πήγαν στα
εκατόν πενήντα τα κλειστά. Και στο Λεκανοπέδιο που υπάρχει
λίστα, από τα πενήντα πέντε πήγαν στα τριάντα δύο. Αυτές είναι
αισθητές βελτιώσεις στην καθηµερινότητα των ανθρώπων. Στο
«Σωτηρία» µε µια παρέµβαση της διοίκησης τις προηγούµενες
µέρες, άνοιξαν δώδεκα κλειστά κρεβάτια εντατικής θεραπείας
σε τρεις ειδικές µονάδες. 

Μετά, λοιπόν, από µια περίοδο εγνωσµένης απαξίωσης και εγ-
κατάλειψης αντιστρέφεται σιγά-σιγά το κλίµα. Προφανώς οι
ανάγκες είναι περισσότερες και προφανώς υπάρχουν προβλή-
µατα. Το πιο εύκολο πράγµα σε αυτή τη χώρα είναι να προβάλει
κάποιος τα προβλήµατα στο σύστηµα υγείας. Και στο ΕΚΑΒ
υπάρχουν προβλήµατα και παντού. Με τις προσλήψεις αυτές των
τεσσάρων χιλιάδων και µε την πρόσληψη ενός µόνο οδηγού, θα
έχουµε δύο ασθενοφόρα σε βάρδιες στην περιοχή, από ένα µε
ενάµισι, κατά µέσο όρο, που είναι τώρα. Δεν ισχύει ότι το ΕΚΑΒ
δεν καλύπτει τις ανάγκες. Υπάρχει τοµέας του ΕΚΑΒ στις Μοί-
ρες, ο οποίος καλύπτει την ευρύτερη περιοχή. 

Το κτηριακό πρόβληµα είναι υπόθεση δεκαετίας. Το 2008
υπήρξε µελέτη που αποδείκνυε ότι υπήρχαν στατικά προβλή-
µατα. Πέρασε ένα ολόκληρο ΕΣΠΑ χωρίς να γίνει µια σοβαρή πα-
ρέµβαση, τότε που το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και το
πρόγραµµα των υποδοµών του ΠΕΠ ήταν αρκετό. Τώρα έχουµε

τα � του επόµενου ΕΣΠΑ για τις υποδοµές να είναι κατειληµµένα
από συνεχιζόµενα έργα. Φυσικά, αν καταφέρουν η έβδοµη ΥΠΕ
και η Περιφέρεια Κρήτης να έχουν µια έκπτωση στα έργα που
θα εντάξουν, θα βρούµε τρόπο να καλύψουµε και αυτή την
ανάγκη. Υπάρχει µια µελέτη εφαρµογής περίπου επτακοσίων χι-
λιάδων ευρώ. Νοµίζω ότι µπορούµε να το καταφέρουµε αυτό,
ώστε να λυθεί και το κτηριακό ζήτηµα και να είναι πολύ πιο ασφα-
λής η στέγαση και η λειτουργία του κέντρου υγείας. 

Δεν ισχυρίζοµαι κάτι άλλο –και τελειώνω µ’ αυτό- και δεν θέ-
λουµε να ωραιοποιήσουµε την κατάσταση. Δεν έχουµε κανέναν
λόγο να το κάνουµε αυτό. Την κατάσταση την ξέρει ο κόσµος
στην καθηµερινότητά του. 

Μιλάτε για «µπαλώµατα». Μετά από έξι χρόνια συστηµατικού
«ξηλώµατος», και το «µπάλωµα» έχει τη σηµασία του. Αυτές οι
παρεµβάσεις που κάνουµε έχουν ένα συνεκτικό στοιχείο. Δίνουν
την προτεραιότητα που πρέπει στη δηµόσια περίθαλψη. Ανα-
διοργανώνουν το δηµόσιο σύστηµα µε επίκεντρο την πρωτοβάθ-
µια φροντίδα. Από πουθενά δεν προκύπτουν αυτά που λέτε. 

Το µοντέλο που προωθούµε και που ελπίζουµε ότι θα είµαστε
σε θέση να νοµοθετήσουµε µέσα στο 2016 είναι ένα σύγχρονο
µοντέλο αποκεντρωµένων δοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας.
Δουλεύει εξαιρετικά σε πάρα πολλές χώρες της Ευρώπης, όπως
η Πορτογαλία αλλά και σε άλλες χώρες, ακόµα και βόρειες
χώρες, στη Σκωτία, σε σκανδιναβικές χώρες. Στηρίζεται στον οι-
κογενειακό γιατρό. Προσφέρει καθολική, ισότιµη και ποιοτική
φροντίδα. Αυτή είναι η απάντηση στην κρίση των συστηµάτων
υγείας σήµερα και όχι φυσικά ένα µοντέλο εκχώρησης λειτουρ-
γιών στον ιδιωτικό τοµέα, το οποίο ούτε το πιστεύουµε ούτε και
το υπηρετούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Υπουργέ.

Η τρίτη µε αριθµό 61/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
τον υπολογισµό των κύριων συντάξεων του Ναυτικού Αποµαχι-
κού Ταµείου (ΝΑΤ), δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρ-
µόδιου Υπουργού και θα επαναπροσδιοριστεί για συζήτηση.

Η τέταρτη µε αριθµό 44/4-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την υποστε-
λέχωση της Διεύθυνσης της Αστυνοµίας Σερρών, δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ. Τόσκα λόγω ανειληµ-
µένων υποχρεώσεων.

Η δεύτερη µε αριθµό 66/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Αικατερίνης Παπακώστα - Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε
το αίτηµα κάλυψης των κενών οργανικών θέσεων από την Ένωση
Δικαστών και Εισαγγελέων, δεν θα συζητηθεί λόγω σύσκεψης
στο Μέγαρο Μαξίµου για το νοµοθετικό έργο.

Η τέταρτη µε αριθµό 85/11-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Σάκη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε τα προβλήµατα λειτουργίας του Αντικαρκινικού Νο-
σοκοµείου «Θεαγένειο» στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλο-
νίκης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή
Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη λόγω φόρτου εργασίας. 

Τέλος, η τρίτη µε αριθµό 62/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την «εκτόπιση
τριάντα έξι χιλιάδων επτακοσίων εξήντα εννέα τέκνων Ελλήνων
από τους βρεφονηπιακούς σταθµούς», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Υπουργού Εσωτερικών κ. Παναγιώτη Κουρουµ-
πλή λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε, κύριε Τζελέπη;
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι είναι
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σύνηθες Υπουργοί να έχουν ανειληµµένες υποχρεώσεις, αλλά
πρέπει να ειδοποιούνται οι Βουλευτές. Δεν ενηµερώθηκα ούτε
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ. Τόσκα, ούτε ενη-
µερώθηκε η Κοινοβουλευτική µου Οµάδα ότι σήµερα δεν θα συ-
ζητηθεί η επίκαιρη ερώτησή µου. Θεωρώ ότι αυτή ήταν µια
σκόπιµη ενέργεια υποβάθµισης του κοινοβουλευτικού ελέγχου
του Βουλευτή από την πλευρά του Υπουργού. Αν είναι δυνατόν!
Είµαι Βουλευτής της περιφέρειας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και
προφανώς ήρθατε γι’ αυτόν τον λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Και δεν ενηµερώθηκα καν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εδώ,

σύµφωνα µε πληροφορίες που έχει το Προεδρείο, ενηµερώθηκε
η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα εγκαίρως. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Δεν ενηµερώθηκε η Κοινοβουλευτική Ο-
µάδα, τώρα ανέβηκα επάνω, ούτε ενηµερώθηκα εγώ προσωπικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχουµε
και τα ονόµατα να σας τα δώσουµε. Μην τα πούµε δηµόσια. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Είχα και άλλη επίκαιρη ερώτηση στον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά ενηµερώθηκα. Φαίνεται ότι
ο κ. Τόσκας θεωρεί περιττό τον κοινοβουλευτικό έλεγχο των
Βουλευτών. Δεν υπάρχει άλλη εξήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η δια-
δικασία είναι να ενηµερώνει η Γραµµατεία την Κοινοβουλευτική
Οµάδα, γιατί δεν µπορούµε να κυνηγάµε τους Βουλευτές, επειδή
προφανώς έχουν εργασίες ή κλειστά τα κινητά.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ούτε η Κοινοβουλευτική Οµάδα ενηµε-
ρώθηκε. Σας το λέω υπεύθυνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχουµε
εδώ τα στοιχεία. Ελάτε από το Προεδρείο να σας τα δώσουµε,
το όνοµα του ανθρώπου από την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα,
µε τον οποίο επικοινωνήσαµε και την ώρα που επικοινωνήσαµε. 

Παρά ταύτα συγγνώµη, γιατί όπως ξέρετε στην καινούργια Σύ-
νοδο ενηµερωνόµαστε σαν Προεδρείο και όλοι οι αρµόδιοι και
από τον Γραµµατέα της Κυβέρνησης για το γιατί γίνονται οι ανα-
βολές, από ποιους Υπουργούς και ποιος είναι ο λόγος. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Το θεωρώ θετικό αυτό, γιατί εάν έχουµε
τέτοιες συµπεριφορές από τους Υπουργούς απέναντι στους
Βουλευτές, τότε δεν µπορούµε επιτελέσουµε το έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
αυτό λέµε. Είµαστε πολύ προσεκτικοί σε αυτό το ζήτηµα. Παρά
ταύτα, ελάτε να ενηµερωθείτε και σας ζητάµε και συγγνώµη. 

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 78/11-10-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Α’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Αναστασίου Κουράκη προς τον Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού, σχετικά µε την ανάγκη επαναθεσµοθέτησης της
ενιαίας τιµής του βιβλίου. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Αριστείδης Μπαλτάς. 
Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε, συµφωνούµε, ξέρω και την ά-

ποψή σας από τότε που ήσασταν Υπουργός Παιδείας, σχετικά
µε τη σηµασία που δίνετε στο βιβλίο, καθώς είναι ένα βασικό πο-
λιτισµικό και µορφωτικό αγαθό. Η δυνατότητα πρόσβασης στο
βιβλίο δεν είναι πολυτέλεια. Είναι δικαίωµα του κάθε πολίτη και
υποχρέωση της πολιτείας. Για να γίνει αυτό και να είναι προσβά-
σιµο και ελκυστικό σε όλους, θα πρέπει να αίρονται οι περιορι-
σµοί που θέτει µια δήθεν ελεύθερη αγορά. 

Η ενιαία τιµή βιβλίου γνωρίζουµε ότι είναι ένα σύστηµα διατί-
µησης και προώθησης του βιβλίου, όπου ο εκδότης καθορίζει µια
τιµή. Σε όλα τα βιβλιοπωλεία πωλείται το βιβλίο µε την ίδια τιµή
και αυτό είναι µια προστασία του βιβλίου, η οποία εφαρµόστηκε
το 1997 στην Ελλάδα µε τον ν.2557 κατά το πρότυπο της προ-
ϋπάρχουσας γαλλικής νοµοθεσίας. Σκοπός αυτής της ρύθµισης
είναι η ανατροπή φαινοµένων αθέµιτου ανταγωνισµού και η διά-
θεση στο κοινό βιβλίων που εκδίδονται στην Ελλάδα. 

Πλην, όµως, µεσολάβησε το 2014 η κατάργηση της ενιαίας τι-
µής βιβλίου, µε αποτέλεσµα να έχουµε µια τροµακτική υποβάθ-
µιση στο ποιοτικό βιβλίο και τα µικρά κυρίως βιβλιοπωλεία, που

είναι χώροι πολιτισµού, να κινδυνεύουν να εξαφανιστούν. Με-
γάλα συµφέροντα και χώροι, όπου υπάρχουν και άλλα αντικεί-
µενα και εµπορεύµατα, διακινούν και βιβλία σε χαµηλές τιµές,
κυρίως τα ευπώλητα βιβλία, τα λεγόµενα «best sellers», µε απο-
τέλεσµα να εκτοπίζεται το ποιοτικό βιβλίο. 

Ο σκοπός της ερώτησής µου έχει σχέση και µε τη δέσµευση
που είχαµε αναλάβει ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ,
όταν ήµασταν στην αντιπολίτευση, που είχαµε καταθέσει ένα αί-
τηµα προς τη Μόνιµη Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων µε αν-
τικείµενο να αρθεί αυτή η νοµοθετική πράξη του 2014 και να
έχουµε πάλι την ενιαία τιµή βιβλίου. 

Επιπλέον, να θυµίσω ότι ο νυν Πρωθυπουργός και τότε Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, σε εκδήλωση
που είχε γίνει από τον Σύλλογο Βιβλιοπωλών και Εκδοτών, είχε
δεσµευθεί ότι θα µπορέσουµε να προωθήσουµε το αίτηµα αυτό. 

Επειδή γνωρίζω και την ευαισθησία και την προσπάθειά σας,
θα ήθελα να µας απαντήσετε εάν πρόκειται να υπάρξει νοµοθε-
τική ρύθµιση και κυρίως εάν αυτή η νοµοθετική ρύθµιση, η οποία
θα επαναφέρει την ενιαία τιµή βιβλίου, θα γίνει στο αµέσως επό-
µενο χρονικό διάστηµα. Θεωρώ ότι έχουµε καθυστερήσει ως Κυ-
βέρνηση -και ως ΣΥΡΙΖΑ- και πρέπει να τοποθετηθούµε πάνω σε
αυτό το ζήτηµα. 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό εάν θα µπορέσουµε αυτή η ρύθ-
µιση να γίνει µέχρι τα Χριστούγεννα, όπου υπάρχει µεγάλη δια-
κίνηση του βιβλίου από όλες τις κοινωνικές τάξεις, έτσι ώστε να
υπάρχει µια ισχυρή ανάσα ανακούφισης όλου του χώρου, ο
οποίος αποτελεί έναν κεντρικό πόλο πολιτισµού σε όλη τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Κουράκη. Νοµίζω ότι είναι πραγµατικά επί-

καιρη ερώτηση από πάρα πολλές µεριές. Συµφωνούµε στο σκε-
πτικό της ερώτησή σας απολύτως. 

Το βιβλίο δεν είναι ένα αγαθό όπως όλα τα άλλα. Δεν εντάσ-
σεται στη δεύτερη αγορά όπως όλα τα άλλα. Είναι ένα πολιτι-
στικό αγαθό που έχει τη δική του ιδιαιτερότητα, τη δική του αξία,
τη δική του δυνατότητα να αναπτυχθεί και να δηµιουργήσει πα-
ραπέρα πράγµατα, που αφορούν πάρα πολλές διαστάσεις της
ζωής µας, από την ταυτότητά µας ως άνθρωποι, ως Έλληνες, ως
Ευρωπαίοι κι ό,τι θέλετε, µέχρι πράγµατα που αφορούν στην τε-
χνική, τη γνώση, την ευρύτερη καλλιέργεια κ.ο.κ.. Συµφωνούµε
απολύτως σ’ αυτό. 

Συµφωνούµε απολύτως ότι ήταν καταστροφική η διαδικασία,
µε την οποία καταργήθηκε και η απόφαση να καταργηθεί η ενιαία
τιµή βιβλίου. Ήταν µια απόφαση τουλάχιστον αψυχολόγητη -να
µην πω τίποτα χειρότερο- και η οποία µε κάτι µικρές τροποποι-
ήσεις, που ήθελε να κάνει σε σχέση µε τα παιδικά βιβλία, τα λο-
γοτεχνικά βιβλία, νόµιζε ότι κάπως θα κόλλαγε τις επιπτώσεις της
απόφασης αυτής.

Τα αποτελέσµατα από τότε µέχρι σήµερα –κι εδώ συµφω-
νούµε- είναι καταστροφικά. Έκλεισαν βιβλιοπωλεία, µειώθηκαν
κατά πολύ οι τίτλοι που εκδίδουν οι εκδοτικοί οίκοι. Η κατάσταση
στην περιφέρεια είναι ακόµα χειρότερη: Σηµεία που ήταν εστίες
πολιτισµού, το βιβλιοπωλείο της περιφερειακής πόλης στον
βαθµό που πλήττεται, πλήττεται ολόκληρη αυτή η περιφέρεια και
οι δυνατότητες καλλιέργειας και ανάπτυξής της κ.ο.κ..

Αυτή είναι η κατάσταση. Από εκεί και πέρα, ξέρουµε ότι το βι-
βλίο έχει κυρίως αυτή τη διάσταση στο οικονοµικό επίπεδο, αλλά
έχει πάρα πολλές διαστάσεις, η κρίση του βιβλίου –να το πω έτσι-
τις οποίες προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε όλες µαζί, µε έµ-
φαση, βεβαίως, την ενιαία τιµή. Συγκροτήσαµε µια επιτροπή στο
Υπουργείο Πολιτισµού αποτελούµενη από ανθρώπους που ασχο-
λούνται µε το βιβλίο υπό διάφορες ιδιότητες: συγγραφείς, άν-
θρωποι του τυπογραφείου, εκδότες κ.λπ., προκειµένου να πα-
ρουσιάσει στο Υπουργείο συγκεκριµένες προτάσεις για όλες
αυτές τις διαστάσεις. 

Η µία, η κύρια διάσταση είναι ακριβώς το ζήτηµα της ενιαίας
τιµής. Ήδη βρισκόµαστε εντός επιτροπείας. Κατέθεσε το πρώτο
πόρισµά της η επιτροπή. Έπρεπε να βρούµε τη διαδικασία µε την
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οποία θα επιστρέφαµε στην ενιαία τιµή βιβλίου. Ως προς αυτό
κάναµε το εξής: Σε συνεργασία και κοινή δράση, αν θέλετε, µε
το Υπουργείο Ανάπτυξης προωθήσαµε µια διαδικασία στο πλαί-
σιο της αναθεώρησης των µέτρων που λήφθηκαν προηγουµέ-
νως, ως προς την αποτελεσµατικότητά τους. Άρα πρώτο στάδιο,
σε σχέση µε τους εταίρους, ήταν ακριβώς να γίνει δεκτό ότι αυτό
το µέτρο είναι ένα µέτρο προς επαναθεώρηση. Αυτό ήδη έγινε
δεκτό και άρα είµαστε στη διαδικασία που όποτε κρίνουν οι αν-
τίστοιχες διαδικασίες -που δεν είναι δική µου αρµοδιότητα ως
Υπουργείο- θα τεθεί το θέµα αναθεώρησης της απόφασης αυτής
σχετικά µε την κατάργηση της ενιαίας τιµής βιβλίου. 

Από εκεί και πέρα απαιτείται µια µελέτη, η οποία πρέπει να
είναι και κατά τις προδιαγραφές αυτών των συζητήσεων, η οποία
θα αποδεικνύει µε αδιάσειστα κατά το δυνατόν επιχειρήµατα τις
επιπτώσεις αυτού του µέτρου που όχι µόνο δεν βελτίωσαν το βι-
βλίο, όπως ήταν η πρόθεση µέσω του δήθεν ελεύθερου ανταγω-
νισµού, αλλά καταρράκωσαν όλες τις προσπάθειες αυτές. Αυτό
είναι ήδη δεδοµένο. 

Η προδιαγραφή, τώρα, αυτής της µελέτης είναι του τύπου ότι,
εντάξει σε ό,τι αφορά στα ζητήµατα αγοράς -αυτά που έλεγα
πριν- πόσοι τίτλοι µειώθηκαν, πως αντί να αναπτυχθεί το βιβλίο,
συρρικνώθηκε, πόσα βιβλιοπωλεία έκλεισαν κ.λπ., εκτός απ’ αυτό,
να αναδειχθεί και κάτι που είναι κανόνας στις περισσότερες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι για γλώσσες που δεν έχουν
την ευρύτητα, το αναγνωστικό κοινό, που έχει η αγγλική, πρέπει
να λαµβάνονται ειδικότερα µέτρα –όπως, παραδείγµατος χάριν,
στη Γαλλία- για την προστασία του βιβλίου στις χώρες αυ- τές.
Είναι προστασία της γλώσσας, προστασία της ιστορίας κ.ο.κ..

Άρα, σε αντίθεση µε ό,τι έγινε προηγουµένως, όπου το βιβλίο
αντιµετωπίστηκε σαν ένα τυχόν εµπόρευµα, αυτή τη φορά η µε-
λέτη που θα καταθέσουµε να είναι µελέτη, η οποία θα αναγνωρί-
ζει εκτός από τα πρώτα και τα δεύτερα αυτά χαρακτηριστικά της
ιδιότητας του βιβλίου ως «αγαθό». 

Από εκεί και πέρα, η µελέτη αυτή θα µπορούσε να γίνει µε διά-
φορους τρόπους. Αποφασίσαµε να την προκηρύξουµε και συζη-
τώντας µε τους θεσµούς ως προς τις προδιαγραφές αυτής της
µελέτης, ώστε το αποτέλεσµά της να είναι κατά το δυνατόν πει-
στικό στις διαπραγµατεύσεις αυτές. Ευελπιστούµε ότι αυτό όλο
θα οδηγήσει σε θετικό αποτέλεσµα και γιατί έχει συσσωρευθεί
πάρα πολύ µεγάλη πείρα σε σχέση µε τις επιπτώσεις της ενιαίας
τιµής στο οικονοµικό µέρος, όσο και σε ό,τι αφορά την προστα-
σία της γλώσσας µας, σε τελευταία ανάλυση, στην οποία θα βοη-
θούσε η ενιαία τιµή βιβλίου. 

Από εκεί και πέρα, ελπίζουµε ότι σύντοµα -αλλά το πόσο σύν-
τοµα αυτή τη στιγµή δεν µπορώ να δεσµευτώ- θα µπορέσει να
υπάρξει ολόκληρη αυτή η διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς µε ικανοποιεί ότι συµφωνείτε και συν-
δράµετε, όσο µπορείτε, στην κατεύθυνση αυτή, απλώς έχω µια
µικρή ανησυχία ως προς τον χρόνο που θα υλοποιηθεί όλο αυτό
το αποτέλεσµα της επιτροπής. Να θυµίσω ότι ο κ. Γραµµατικά-
κης, ο Ευρωβουλευτής, έχει καταθέσει µία ερώτηση στην επι-
τροπή, όπου το ερώτηµα είναι: Θα εγκρίνει την εισαγωγή ενιαίας
τιµής βιβλίου σε ένα κράτος µέλος που το επιθυµεί, σύµφωνα µε
την νοµολογία του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Και η
αρµόδια Επίτροπος κ. Μπιένκοφσκα, στη συζήτηση της Επιτρο-
πής της 12ης Μαΐου του ’16, είπε ότι «σύµφωνα µε νοµολογία του
Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η προστασία του βιβλίου
ως πολιτιστικού αγαθού µπορεί να θεωρηθεί ως επιτακτικός
λόγος δηµοσίου συµφέροντος, δυνάµενος να δικαιολογήσει
µέτρα περιορισµού της ελεύθερης κυκλοφορίας των εµπορευ-
µάτων, υπό την προϋπόθεση ότι τα µέτρα αυτά είναι κατάλληλα
προς επίτευξη του επιδιωκόµενου σκοπού και δεν βαίνουν πέραν
αυτού που είναι αναγκαίο για την υλοποίησή του». 

Θέλω να πω, δηλαδή, ότι έχουµε στήριξη, από πλευράς Ευρω-
παϊκής Ένωσης, όπως επίσης σε άρθρο των «NEW YORK TI-
MES», ο Ζίγκµαρ Γκάµπριελ, Αντικαγκελάριο και Υπουργός Οι-

κονοµίας της Γερµανίας, έχει επανειληµµένως κάνει δηλώσεις
υπέρ της προστασίας την ενιαίας τιµής βιβλίου, την οποία απο-
καλεί ο ίδιος «ραχοκοκαλιά του πολιτισµού». Επιπλέον, ο Σύλλο-
γος Γερµανών Εκδοτών Βιβλιοπωλών, µε επιστολή που έστειλε
στον Υπουργό Ανάπτυξης κ. Σταθάκη, λέει ότι η ενιαία τιµή βι-
βλίου εφαρµόζεται εδώ και εκατόν πενήντα χρόνια και δεν έχει
διακοπεί στη Γερµανία, είναι µια πετυχηµένη πρακτική και στη
Γερµανία, τόσο οι αρµόδιοι για τη χάραξη της πολιτικής όσο και
η κοινωνία στο σύνολό της, συµφωνούν ότι τα βιβλία –όπως εί-
πατε κι εσείς- δεν είναι απλώς ακόµα ένα εµπόρευµα αλλά έχουν
ιδιαίτερη πολιτιστική αξία.

Είναι σίγουρο, κύριε Υπουργέ, ότι η κατάργηση της ενιαίας
τιµής βιβλίου έχει θέσει σε κίνδυνο -όπως είπατε κιόλας- την
ύπαρξη ποικιλίας τίτλων -αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό- το
εκτεταµένο δίκτυο ανεξαρτήτων βιβλιοπωλείων και επίσης σύµ-
φωνα µε µελέτες -έγκυρες θα έλεγα- σε χώρες που καταργήθηκε
η ενιαία τιµή βιβλίου, η µέση τιµή των βιβλίων αυξήθηκε και δεν
µειώθηκε. 

Με βάση αυτά, θα έλεγα ότι εάν θέλουµε πραγµατικά να προ-
σφέρουµε και να µην εξαφανιστούν τα τελευταία ίχνη βιβλιοπω-
λείων, που είναι πάρα πολύ ουσιαστικά γιατί η επαφή είναι
ουσιαστική και να µην εκχωρηθεί το πολιτιστικό αυτό προϊόν στα
σουπερµάρκετ, θα πρέπει να επιταχύνουµε τις διαδικασίες έτσι
ώστε σε µικρό χρονικό διάστηµα να έχουµε απτά αποτελέσµατα. 

Αναµένω από σας να ενηµερώσετε µε την πρώτη ευκαιρία και
τη Βουλή και τους αρµόδιους που ασχολούνται µε τον χώρο του
βιβλίου –και είναι ένας πολύ µεγάλος χώρος- για τη σειρά των
ενεργειών που έχουµε κάνει και θα κάνουµε και ως Κυβέρνηση,
ώστε να φθάσουµε στο επιθυµητό αποτέλεσµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ευχαριστώ για τις πρόσθετες αυτές πληροφορίες. Τα πε-
ρισσότερα από αυτά είναι σε γνώση της επιτροπής. Έχουµε µια
ισχυρή στήριξη από τέτοιου τύπου δηλώσεις πολλών ευρωπαϊ-
κών χωρών και αυτά όλα θα µπουν στον φάκελο της µελέτης, η
οποία θα ετοιµαστεί. Απλώς, ως προς το χρονολόγιο, είναι το πε-
ρίφηµο ερώτηµα: Πότε θα γίνει η συζήτηση σχετικά µε την ανα-
θεώρηση της εργαλειοθήκης του ΟΟΣΑ;

Τι από την εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ σηκώνει αναθεώρηση; Εί-
µαστε εντός προθεσµιών ότι βάλαµε ότι αυτό το θέµα πρέπει να
συζητηθεί.

Από εκεί και πέρα, θα κάνουµε ό,τι µπορούµε σε επίπεδο επι-
τάχυνσης, ώστε αυτό να περάσει εκεί και να γίνει η αντίστοιχη
συζήτηση και η µελέτη βεβαίως στο ταχύτερο χρονικό διάστηµα.
Η µελέτη καθαυτή δεν θα πάρει πάρα πολύ χρόνο. Θα γίνει µεν
µε προκήρυξη για λόγους αδιάβλητους και µε προδιαγραφές σω-
στές και κοινά αποδεκτές, αλλά από εκεί και πέρα, επειδή το
θέµα είναι ευρέως γνωστό, έχει συζητηθεί πολύ και υπάρχουν
όλα αυτά τα επιχειρήµατα που λέτε, πιστεύω ότι η µελέτη θα
πάρει σχετικά µικρό χρονικό διάστηµα για να ολοκληρωθεί και
να παρουσιαστεί.

Άρα είµαστε -αν θέλετε- και σε επικοινωνία όλοι µαζί, γιατί
πολύ σωστά δεν είναι θέµα ΣΥΡΙΖΑ αυτό, νοµίζω ότι όλες οι πο-
λιτικές δυνάµεις εδώ το στηρίζουν, όπως το στηρίζουν και πολ-
λές ευρωπαϊκές χώρες, όπως είπατε. Με αυτή την έννοια ευελ-
πιστούµε ότι θα πάει καλά το θέµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.21’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τρίτη 18 Οκτωβρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: σύµφωνα
µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ι’ - 17 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2016 681

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


